
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6153
2. Οµόφωνη παράταση της προθεσµίας υποβολής της έκ-

θεσης της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για
την Ανάπτυξη της Θράκης, που έχει συσταθεί στις 24-7-2020,
σύµφωνα µε τα άρθρα 44 και 45 του Κανονισµού της Βουλής
και για την οποία η Ολοµέλεια της Βουλής έχει ορίσει προ-
θεσµία υποβολής της έκθεσής της την 28η Ιανουαρίου 2021,
µέχρι την 28η Απριλίου 2021, σελ. 6012 - 6013

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 6002, 6003, 6004, 6006,
6011, 6014, 6017, 6020, 6023, 6025, 6030, 6031, 6032, 6033,
6034, 6035, 6036, 6037, 6039, 6040, 6042, 6043, 6045, 6046,
6048, 6049, 6050, 6051, 6052, 6053, 6058, 6059, 6060, 6061,
6062

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 22 Ιανουαρίου 2021, σελ. 6002
2. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1116 έως 1218,

σελ. 5969 - 5995
3. Απαντήσεις υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

5996 - 6001
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Προετοιµασία για τα ζητήµατα της Κοινής

Αγροτικής Πολιτικής της νέας προγραµµατικής περιόδου»,
σελ. 6002

ii. µε θέµα: «Κατασκευή του φράγµατος Αλµωπαίου
(Καλής)», σελ. 6004

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Διαιώνιση της
επισφάλειας για τους διορισθέντες δηµοτικούς υπαλλήλους
µε την προκήρυξη 3Κ/2018 του ΑΣΕΠ», σελ. 6005

γ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι σπουδαστές των
καλλιτεχνικών σχολών», σελ. 6007

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών: 
i. µε θέµα: «Αυτοτελής φορολόγηση εφηµεριών ιατρικού

προσωπικού νοσοκοµείων, κέντρων υγείας, ΕΚΑΒ και όλων
των υγειονοµικών µονάδων», σελ. 6009

ii. µε θέµα: «Κίνδυνος άδικης φορολόγησης λόγω µη κάλυ-
ψης του προβλεπόµενου ορίου ηλεκτρονικών συναλλαγών»,
σελ. 6010

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ο Αντι-

πρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του
Πολίτη, Εθνικής  Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης,
Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών και Εσω-
τερικών, καθώς και ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού κατέθεσαν στις 19-1-2021 σχέδιο νόµου:
«Ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο,
διατάξεις για συµµόρφωση µε υποχρεώσεις διεθνούς ναυσι-

πλοΐας και την αναβάθµιση του Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. και ειδικές ρυθ-
µίσεις για την ψηφιοποίηση και εν γένει ενίσχυση της αντα-
γωνιστικότητας της ελληνικής ναυτιλίας και µετά-Covid
εποχή», σελ. 6011

2. Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εξωτερικών: «Καθορισµός του εύρους της
αιγιαλίτιδας ζώνης στη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου και των
Ιονίων Νήσων µέχρι το Ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννή-
σου», σελ. 6014 – 6062, 6153

3. Κατάθεση πρότασης νόµου:
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας και οι Βουλευτές του κόµµατος
κατέθεσαν σήµερα, στις 20-1-2021 πρόταση νόµου µε θέµα:
«Μέτρα για την ανακούφιση των αυτοαπασχολούµενων της
πόλης και της υπαίθρου από τις συνέπειες της κρίσης και τη
διαχείριση της πανδηµίας του covid-19», σελ. 6036

4. Ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία, σύµφωνα µε το
άρθρο 72 παρ. 1 εδάφιο γ’ του Κανονισµού της Βουλής, επί
της αρχής, επί του πρώτου άρθρου, επί του άρθρου δεύτε-
ρου, επί του άρθρου τρίτου, επί του άρθρου τέταρτου, επί
του ακροτελεύτιου άρθρου και επί του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών, λόγω της ειδικής πλει-
οψηφίας που απαιτεί το άρθρο 27 παράγραφος 1 του Συν-
τάγµατος, σελ. 6062 - 6152

5. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµατικής ψηφοφορίας,
σελ. 6062

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ., σελ. 6017 - 6034

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 6034 - 6044
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6011 - 6017
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 

σελ. 6044 - 6058
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 6058 - 6153
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 5969 - 6011

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 6035, 6036, 6037, 6039, 

6040, 6042, 6043
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 6023, 6033
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 6060
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 6035, 6036
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 6042
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6011, 6014
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 6035, 6052
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 6058, 6061
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 6045, 6046, 6048, 6049, 
6050, 6051, 6052, 6053

ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ Κ. , σελ. 6023, 6034, 6035, 6036, 
6037

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 6058, 6059, 6060, 6061, 
6062, 6153

ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ Ι. , σελ. 6042

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’

Τετάρτη 20 Ιανουαρίου 2021



ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 6034
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 6034
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 6002, 6003, 6004, 6006, 

6011
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 6017, 6020, 6023, 6025, 

6030, 6031, 6032, 6033, 
6034

ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 6031

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 6002, 6003
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 6006
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6009, 6010, 6011
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 6006
ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ Ν., σελ. 6007, 6008
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 6007, 6008
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 6009, 6010, 6011
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 6002, 6004, 6005
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 6004, 6005

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 6052
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 6049, 6050
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 6054
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 6058
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 6054
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 6025, 6027, 6028, 6029, 

6033
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 6036
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 6032, 6037
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 6023, 6033
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 6043
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 6053
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 6062
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 6030, 6035, 6036
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 6056
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 6047
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 6052, 6060
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 6044, 6045
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 6045
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 6039
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 6040, 6041
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 6061
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 6048, 6049
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 6046
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 6017, 6021, 6025, 6027, 

6029, 6030, 6031, 6032
ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ Κ. , σελ. 6014, 6021
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 6014
ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ Ι. , σελ. 6041, 6049
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 6059
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6057
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 6034
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6055
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 6050, 6051, 6052
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 6048
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 6016, 6017
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 6042
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 6020, 6021, 6025, 6031, 

6032
ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ Α. , σελ. 6061

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 6030



Αθήνα, σήµερα στις 20 Ιανουαρίου 2021, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Βασίλειο (Λάκη) Βασιλειάδη, Βουλευτή Πέλλας, τα ακό-
λουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’

Τετάρτη 20 Ιανουαρίου 2021



5970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5971



5972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5973



5974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5975



5976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5977



5978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5979



5980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5981



5982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5983



5984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5985



5986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5987



5988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5989



5990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5991



5992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5993



5994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5995



5996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5997



5998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5999



6000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 6001



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα):.Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτή-
σεων, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 22 Ιανουαρίου 2021.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 300/16-1-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Υπόθεση
Μπεκατώρου: µέτρα από το Υπουργείο για την εξάλειψη ανάλο-
γων φαινοµένων».

2. Η µε αριθµό 313/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου
Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Να µην συνεχιστεί η σιδηροδροµική αποµόνωση της Μα-
γνησίας».

3. Η µε αριθµό 303/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αύξηση της επιστρεπτέας προ-
καταβολής και µακροχρόνιες ρυθµίσεις των οφειλών χρειάζεται
η αγορά για να σταθεί όρθια».

4. Η µε αριθµό 318/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Επικύρωση Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας για τους ερ-
γαζόµενους στην Εθνική Λυρική Σκηνή-συµβάσεις εργασίας στα
κρατικά θέατρα».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 322/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η µυωπική στρατηγική των τρα-
πεζών στραγγαλίζει τις ελληνικές επιχειρήσεις».

2. Η µε αριθµό 323/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αδικαιολόγητη ταλαι-
πωρία και επιβάρυνση των αγροτών από το Υπουργείο Οικονο-
µικών και την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ) που
θεωρούν εσφαλµένα ως επιδότηση, την αποζηµίωση για τον
COVID-19 αλλά και τις επενδυτικές ενισχύσεις».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής

1. Η µε αριθµό 2211/385/30-11-2020 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Γιατί το Τµήµα Νοσηλευτικής του Πα-
νεπιστηµίου Πελοποννήσου απέρριψε την πρόταση συνεργασίας
του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»;»

2. Η µε αριθµό 2742/16-12-2020 ερώτηση της Βουλευτού Χαλ-
κιδικής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Κυριακής Μάλαµα
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Απαράδεκτη πίεση
των εισπρακτικών εταιριών στους δανειολήπτες εν µέσω πανδη-
µίας».

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε έγγραφό του, ο Γενικός
Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων ενηµερώ-
νει το Σώµα ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις, που θα συζητηθούν είναι
οι εξής:

Η υπ’ αριθµόν 307/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Μαυρουδή Βορίδη.

Οι υπ’ αριθµόν 296/15-1-2021 και 314/18-1-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων κ. Σπυρίδωνα - Παναγιώτη (Σπήλιο) Λιβανό.

Οι υπ’ αριθµόν 319/18-1-2021 και 320/18-1-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ.
Απόστολο Βεσυρόπουλο.

Η υπ’ αριθµόν 316/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Νικόλαο Για-
τροµανωλάκη.

Θα ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι ο χρόνος σας είναι δύο
λεπτά για να κάνετε την ερώτηση και τρία λεπτά να απαντήσετε
στον κύριο Υπουργό.

Ξεκινούµε µε τη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 296/15-1-
2021 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ευ-
βοίας ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Ευάγγελου Αποστόλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Προετοιµασία για τα ζητήµατα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής
της νέας προγραµµατικής περιόδου».

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Πολλές οι προκλήσεις που καλεί-

στε να αντιµετωπίσετε, κύριε Υπουργέ, αναλαµβάνοντας το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Εύχοµαι να φα-
νείτε χρήσιµος για τον χώρο. 

Ο χώρος αυτός, την περασµένη χρονιά, είχε αρκετές επιπτώ-
σεις στο εισόδηµά του, τόσο εξαιτίας της πανδηµίας του κορω-
νοϊού όσο και από φυσικές καταστροφές, που σε πολλές
περιοχές και ιδιαίτερα στην Εύβοια εξελίχθηκαν σε τραγωδία.
Για τις επιπτώσεις από την πανδηµία δεν υπήρξε καµµία, θα σας
έλεγα, ουσιαστική στήριξη. Σύµφωνα µε τις δικές σας προχθεσι-
νές δηλώσεις έχετε µέχρι σήµερα εκταµιεύσει 270 εκατοµµύρια
ευρώ, όταν οι ανάγκες ήταν και είναι πολλαπλάσιες, αφήνοντας
εκτός των ενισχύσεων την πλειοψηφία των κατοίκων της υπαί-
θρου, που ασχολούνται µε τη γεωργία. Αναφέροµαι ειδικά σε
δύο κατηγορίες, που αφορούν και τη δική σας πατρίδα, κύριε
Υπουργέ, στους αιγοπροβατοτρόφους και στους ελαιοκαλλιερ-
γητές. Αποκλείστηκε πάνω από το 50%.

Βέβαια, η ερώτησή µου αφορά ζητήµατα, που έχουν σχέση µε
τους πόρους της επόµενης ΚΑΠ και του Ταµείου Ανάκαµψης. Οι
υποχρεώσεις σας εντός του 2021 είναι πολύ σηµαντικές, απαι-
τούν υψηλό συντονισµό ενεργειών και έγκαιρη λήψη αποφάσεων
σε ζητήµατα που έχουν σχέση, πρώτον, µε την κατάρτιση και δια-
βούλευση του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου της νέας ΚΑΠ, το
οποίο θα πρέπει να έχει ολοκληρωθεί και να υποβληθεί στην Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή έως το τέλος του έτους. Δεύτερον, έχουν
σχέση µε την οριστικοποίηση του πλαισίου χορήγησης των άµε-
σων ενισχύσεων, τη διετία 2021 - 2022, από το Πολυετές Δηµο-
σιονοµικό Πλαίσιο Στήριξης και το Ταµείο Ανάκαµψης και, τρίτον,
τον προγραµµατισµό, την κατανοµή και τη δέσµευση των πρό-
σθετων κοινοτικών πόρων, που διατέθηκαν στη χώρα µας για τη
µεταβατική περίοδο 2021 - 2022.

Είναι δίπλα σας ο προκάτοχός σας, ο κ. Βορίδης. Για να ξεπε-
ράσει την κριτική που του κάναµε για τη συγκεκριµένη διαδικα-
σία, ιδιαίτερα τη διαδικασία εκπόνησης του εθνικού στρατηγικού
σχεδίου, µας παρουσίασε µια SWOT ανάλυση στην αρµόδια επι-
τροπή, χωρίς να υπάρξει καµµία ουσιαστική αναφορά στα επί-
δικα της νέας πρότασης, της πολιτικής πρότασης, της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Απαντήστε µας τελικά, κύριε Υπουργέ, ποια προετοιµασία και

ποιος συντονισµός γίνεται από πλευράς του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης αυτή την περίοδο για να ανταποκριθεί σε αυτές
τις υποχρεώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Είναι ιδιαίτερη τιµή για µένα να βρίσκοµαι στην Αίθουσα αυτή
ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ για το καλωσόρισµα µε τη νέα
αυτή ιδιότητα και για τις ευχές σας. Θέλω, επειδή είναι η πρώτη
φορά που έρχοµαι µε τον ρόλο αυτόν στη Βουλή, να πω ότι δε-
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σµεύοµαι, τόσο εγώ όσο και οι Υφυπουργοί, να είµαστε παρόντες
συνεχώς και να ανταποκρινόµαστε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο,
να δίνουµε απαντήσεις σε όλους τους Βουλευτές για όλα τα ζη-
τήµατα που αφορούν το αντικείµενό µας, τιµώντας έτσι έναν από
τους βασικούς πυλώνες της Κοινοβουλευτικής µας Δηµοκρατίας.
Στο πλαίσιο αυτό, επειδή είναι η πρώτη φορά που συζητάµε µέσα
στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου για τα ζητήµατα αυτά, θέλω να
τονίσω και πάλι ότι κατά τη γνώµη µου το πεδίο της αγροτικής
ανάπτυξης είναι ένα πεδίο σύνθεσης. Δεν µας δίνεται η δυνατό-
τητα και δεν χρειάζονται οι άγονες κοµµατικές αντιπαραθέσεις
και τα µικροκοµµατικά συµφέροντα δεν νοµίζω ότι θα µπούµε
ανάµεσά µας. Στο πλαίσιο αυτό ζητώ κι από εσάς ο διάλογος να
είναι εποικοδοµητικός και µε προτάσεις. 

Ήδη πήρα την πρωτοβουλία και επικοινώνησα µε όλα τα κόµ-
µατα της αντιπολίτευσης, και µε τον ΣΥΡΙΖΑ, και σήµερα το από-
γευµα θα έρθει στο Υπουργείο ο κ. Αραχωβίτης για να κάνουµε
την πρώτη συνάντηση. Παράλληλα, από την επόµενη εβδοµάδα,
θα ήθελα να έχουµε συναντήσεις µε όλους τους πρώην υπουρ-
γούς. Οπότε, κύριε Αποστόλου, θα τα πούµε κατ’ ιδίαν και νοµίζω
ότι η πορεία µας θα µπορεί να είναι παράλληλη και να βρίσκουµε
αυτά που µας ενώνουν, αφήνοντας στο πλάι αυτά, που κάποιοι
θέλουν να βάζουν ανάµεσά µας για να µας χωρίζουν. 

Αναφερθήκατε στο παρελθόν. Μιλήσατε για τις καταστροφές
στην Εύβοια. Θεωρώ ότι ήταν µία από τις στιγµές που το κράτος
έδειξε άµεση, πρωτοφανή άµεση ανταπόκριση. Όντως εκταµιεύ-
θηκαν ήδη 270 εκατοµµύρια, τα οποία νοµίζω ότι είναι ένα πολύ
µεγάλο ποσό σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα. Ως προς τις ελιές
Καλαµών ξέρετε ότι βγήκαν 70 ευρώ το στρέµµα για αυτές που
ήταν δηλωµένες και έχουµε ένα θέµα -το είχαµε ζητήσει από τον
κ. Βορίδη στο παρελθόν, τώρα το χειρίζοµαι εγώ- για να δούµε
πώς θα ενταχθούν και αυτές οι ελιές Καλαµών που δεν δηλώνον-
ταν ως τέτοιες. 

Σήµερα, όµως, το θέµα µας ήταν άλλο. Πρακτικά, ζητήσατε να
µιλήσουµε για το Ταµείο Ανάκαµψης, την ΚΑΠ και την πρόοδο
των εργασιών. Δεν είδα, όµως, να αναφέρεστε στην τοποθέτησή
σας -και νοµίζω ότι θα έπρεπε να το κάνετε- στην επιτυχία τόσο
του Πρωθυπουργού όσο και του, παρισταµένου σήµερα µε άλλη
ιδιότητα, πρώην Υπουργού κ. Βορίδη για τη µεγάλη επιτυχία να
φέρουµε περίπου 70 δισεκατοµµύρια στο σύνολο και συγκεκρι-
µένα 19,3 δισεκατοµµύρια για τη νέα ΚΑΠ, τα οποία είναι πολύ
χρήσιµα για αυτή τη δουλειά που θέλουµε να κάνουµε και είναι
µια ευκαιρία για την αγροτική οικονοµία, που αν δεν είχαν έρθει
κι αν δεν υπήρχε αυτή η επιτυχία, που είναι εθνική επιτυχία και
πρέπει να τη συµµερίζεστε κι εσείς, δεν θα κάναµε σήµερα αυτή
τη συζήτηση. 

Όπως αντιλαµβάνεστε -το γνωρίζετε άλλωστε- εµείς ως Κυβέρ-
νηση έχουµε συνέχεια και άρα εγώ πήρα τη σκυτάλη από εκεί που
την άφησε ο συνάδελφος κ. Βορίδης. Είµαστε, από την πρώτη
στιγµή που πήγα, σε συνεχείς συσκέψεις και συνεργασία για να
αντιµετωπίσουµε και τα τρία µέτωπα, δηλαδή και τη διαµόρφωση
του Ταµείου Ανάκαµψης, της ΚΑΠ και αυτό το µεσοδιάστηµα των
δύο ετών, όπου έχουµε κι εκεί πολλά προγράµ- µατα για να στη-
ρίξουµε την αγροτική παραγωγή. Πριν από λίγες βδοµάδες -το
γνωρίζετε- ήρθε εδώ στη Βουλή ο Υφυπουργός κ. Σκρέκας µε το
Γεωπονικό Πανεπιστήµιο και τον σύµβουλο, ο οποίος υπάρχει στο
Υπουργείο µετά από διαγωνισµό, τον κ. Λιανό, και παρουσίασαν
το πρώτο κοµµάτι της SWOT ανάλυσης για το ζήτηµα το οποίο µε
ρωτάτε. Φαντάζοµαι ότι ήσασταν εκεί και παρακολουθήσατε αυτό
το πολύ χρήσιµο εργαλείο το οποίο έχουµε. Θα συµπληρώσω σε
αυτό ότι έχει προσληφθεί και η Παγκόσµια Τράπεζα ως ανεξάρ-
τητος αξιολογητής για να µας συνεπικουρήσει στο έργο µας. Οι
υπηρεσίες του Υπουργείου, οι δηµόσιοι λειτουργοί, οι οποίοι κά-
νουν εξαιρετικά τη δουλειά τους, είναι καθηµερινά σε επαφή και
µε τους συµβούλους και µε την πολιτική ηγεσία, έτσι ώστε να δια-
µορφωθεί ακριβώς αυτό το πλαίσιο, µέσα στις προθεσµίες, τις
οποίες µας επιβάλλει η ευρωπαϊκή πολιτική και το κανονιστικό
πλαίσιο, για να µπορέσουµε να ανατάξουµε κοµµάτια της αγροτι-
κής οικονοµίας που χρειάζεται, να εντάξουµε την πολιτική µας
στην «πράσινη» πολιτική της Ευρώπης και να διαµορφώσουµε
ακριβώς το πλαίσιο για να συνεχίσουµε να αναπτύσσουµε τις εξα-
γωγές µας, όπως πέτυχε η προηγούµενη ηγεσία επί ενάµιση

χρόνο, και να διαµορφώσουµε τις συνθήκες, ώστε ο Έλληνας πα-
ραγωγός να µπορέσει να είναι επιτέλους και επιχειρηµατίας, να
εµπορεύεται ο ίδιος τα προϊόντα του. 

Σε αυτό το πλαίσιο, θεωρώ ότι είµαστε πολύ καλά αυτή τη
στιγµή τοποθετηµένοι, και απέναντι στις υποχρεώσεις µας και
απέναντι στο πλάνο το οποίο έχουµε θέσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ πολύ και δεν λέω µόνο για εσάς,
το λέω και για τους κυρίους Υπουργούς να είµαστε στο χρόνο
µας, γιατί ακολουθεί νοµοθετικό έργο, είναι αρκετές οι ερωτή-
σεις και δεν έχουµε κανένα περιθώριο καθυστέρησης. 

Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θα προσπαθήσω, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεσµευθήκατε. Εµείς το ξέρετε, θα σας παρα-

κολουθούµε, θα καταθέτουµε προτάσεις, όπως και εσείς ήδη
γνωρίζετε, αλλά και ο προκάτοχός σας, κατά την πολιτική σας
διαδροµή στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Βρήκατε να
υπάρχουν προτάσεις και να έχουν µπει µερικά πράγµατα πολύ
σοβαρά για τον χώρο σε µια πορεία επίλυσης. Επιτρέψτε µας,
όµως, και να σας κρίνουµε. Η κριτική είναι κύριο συστατικό της
δικής µας διαδικασίας. 

Τα χρήµατα που δώσατε για την αντιµετώπιση της πανδηµίας
στον χώρο -επαναλαµβάνω και πάλι- δεν καλύπτουν αυτούς τους
αγρότες και όσους ασχολούνται µε τη γεωργία και είναι κάτοικοι
ορεινών και αποµακρυσµένων περιοχών. 

Δεν θέλω να µπω τώρα σε άλλη διαδικασία. Δεν µπορεί να
υπάρχουν επιστροφές χρηµάτων από πρόστιµα, που είχαν επι-
βληθεί εξαιτίας της κακής διαχείρισης που γινόταν παλιότερα και
αυτά τα χρήµατα, που είναι περίπου 450 εκατοµµύρια ευρώ, να
µην έχετε πιέσει να δοθούν όσο γίνεται πιο έγκαιρα, πρωθύ-
στερα, στον αγροτικό χώρο, για να µπορέσει να αντιµετωπίσει
την κατάσταση.

Όσον αφορά ιδιαίτερα το κοµµάτι για το οποίο σας ρωτώ,
εµείς είχαµε κάνει µία µεγάλη προσπάθεια στα επίπεδα διαπραγ-
µάτευσης της επόµενης Κοινής Αγροτικής Πολιτικής τόσο όσον
αφορά τον προϋπολογισµό όσο και στο µεγάλο πρόβληµα εξω-
τερικής σύγκλισης. Μάλιστα, είχαµε δηµιουργήσει πολύ νωρίς
τις απαραίτητες συµµαχίες, οι οποίες µας βοήθησαν σ’ αυτή τη
διαδικασία.

Άρα, λοιπόν, θα το πω, όντως ο προκάτοχός σας βάδισε πάνω
σ’ αυτά που εµείς είχαµε δροµολογήσει όσον αφορά τα συγκε-
κριµένα ζητήµατα.

Από εκεί και πέρα, αναφέροµαι στο θέµα της πρότασής µας
όσον αφορά το στρατηγικό σχέδιο, την καθυστέρηση που υπάρ-
χει, γιατί ναι µεν έγινε κάποια παρουσίαση, αλλά αναλυτικά πο-
λιτικές δεν συζητήσαµε. 

Υπάρχουν πολλά προβλήµατα, κύριε Υπουργέ, όπως για πα-
ράδειγµα είναι το µεγάλο ζήτηµα, που υπάρχει µε τα διαχειρι-
στικά σχέδια των βοσκοτόπων. Ανακοινώσατε ότι κάνατε κάποιες
συµφωνίες µε τις περιφέρειες. Αργείτε πάρα πολύ και είναι
κρίµα, διότι θα έχουµε τεράστιο πρόβληµα και µε τις επιλεξιµό-
τητες ιδιαίτερα στα ζητήµατα των βοσκοτόπων, αλλά ταυτό-
χρονα και γιατί δεν θα µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε το
πρόβληµα της εξωτερικής σύγκλισης, εάν αθροίσουµε όλες
αυτές τις εκτάσεις που απορρέουν από τη σύνταξη των διαχει-
ριστικών σχεδίων των βοσκοτόπων χωρίς να έχουν ολοκληρωθεί.

Υπάρχει ένα µεγάλο ζήτηµα, που έπρεπε να αντιµετωπιστεί
διαφορετικά ιδιαίτερα όσον αφορά τις περιβαλλοντικές επιπτώ-
σεις, που υπάρχουν και που έχουν κατατεθεί και ψηφιστεί ως
πρόταση σε βάρος των µικρών αγροτών. Γιατί η ραχοκοκαλιά της
ελληνικής γεωργίας είναι οι µικροί αγρότες, αυτοί οι οποίοι έχουν
έσοδα από ενισχύσεις από 1.000 µέχρι 1.200 ευρώ. Αυτούς
έπρεπε να τους βγάλετε έξω. 

Σας λέω τώρα δυο-τρεις περιπτώσεις οι οποίες είναι χαρακτη-
ριστικές. Επαναλαµβάνω και πάλι, βιαστείτε, διότι για φαντα-
στείτε, εάν δεν υπήρχε η µεταβατική περίοδος των δυο χρόνων,
πού θα βρισκόµασταν σήµερα; Θα κινδύνευαν όλα να τιναχθούν
στον αέρα, αλλά χάρις στη µεταβατική περίοδο έχετε τη δυνα-
τότητα όσο πιο γρήγορα γίνεται να ολοκληρώσετε τη συγκεκρι-
µένη διαδικασία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ.
Αντιλαµβάνεστε και εσείς ότι αναφέρεστε σε πράγµατα τε-

λείως διαφορετικά απ’ αυτά τα οποία καταθέσατε στην ερώτησή
σας. Είναι, όµως, χαρά µου να απαντήσω σ’ αυτά τα οποία είπατε
και να αφήσω το µεγάλο θέµα του Ταµείου Ανάκαµψης και της
ΚΑΠ να τα συζητήσουµε µε κάποια άλλη ευκαιρία.

Σας το είπα και πριν και το ξέρετε ότι αυτή είναι η θέση της
Κυβέρνησής µας. Εµείς δεχόµαστε την καλόπιστη κριτική και τις
συγκεκριµένες προτάσεις. Αυτά τα οποία είπατε πριν από λίγο,
προφανώς, δεν εµπεριέχουν συγκεκριµένες προτάσεις. Εύχοµαι,
όταν συναντηθούµε την επόµενη φορά, να έρθετε να µας πείτε
πράγµατα τα οποία δεν έχουµε σκεφθεί, για να µπορέσουµε να
τα χρησιµοποιήσουµε.

Μιλάτε για καθυστερήσεις και αναφέρεστε σ’ αυτή τη διετία
του µέσου προγράµµατος, όταν αυτό γνωρίζετε πολύ καλά ότι
είναι γνωστό σε όλους ότι θα υπήρχε, ότι έχει βγει ο κανόνας
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή των νέων χρηµάτων µε τους παλι-
ούς όρους και πάνω σ’ αυτό βαδίζουµε, δεν έχουµε κανένα πρό-
βληµα εκεί.

Επίσης, ξεχάσατε να πείτε ότι επί τέσσερα χρόνια που εσείς
κυβερνούσατε και σ’ ένα κοµµάτι αυτών ήσασταν και επικεφαλής
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης ο ίδιος καθυστερήσατε
στα πάντα. Μεταξύ αυτών, καθυστερήσατε και για τα θέµατα των
ρυθµιστικών σχεδίων στα βοσκοτόπια, στα οποία αναφερθήκατε
πριν από λίγο, που όµως η δική µας κυβέρνηση τα προχώρησε
µε πολύ καλό ρυθµό. Έχουν ήδη υπογραφεί µε δυο περιφέρειες,
αν δεν κάνω λάθος, οι συµφωνίες. Τυχαίνει και σας προλαβαί-
νουµε, διότι αύριο το απόγευµα έχουµε σύσκεψη µε τους Αντι-
περιφερειάρχες ακριβώς για αυτή τη δουλειά. Οπότε, προχω-
ράµε πολύ καλά αυτή τη διαδικασία, µην ανησυχείτε. 

Στη συνέχεια, είναι η δουλειά η οποία έγινε σε σχέση µε τη δια-
βούλευση. Διότι αυτό πρακτικά λέτε, ότι δεν υπήρξε διαβού-
λευση µετά απ’ αυτή την παρουσίαση της SWOT ανάλυσης στο
Κοινοβούλιο. Και εδώ κάνετε λάθος, διότι γνωρίζετε πολύ καλά
ότι η διαβούλευση έχει ξεκινήσει εδώ και καιρό. Για ενηµέρωσή
σας, θέλω να σας πω ότι έχουν γίνει ήδη δέκα ηµερίδες στη Βέ-
ροια, στην Κοζάνη, στη Λαµία, στις Σέρρες, στην Καβάλα, στην
Αλεξανδρούπολη, στη Θεσσαλονίκη, οι οποίες έχουν ήδη φέρει
τα αποτελέσµατα τα οποία εµείς συµπεριλαµβάνουµε στο σχε-
διασµό µας. Έχουµε προγραµµατίσει κάποιες συσκέψεις µε τη-
λεδιάσκεψη τώρα, διότι αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορούµε να
πάµε, να έχουµε φυσική παρουσία στις πόλεις. Με το που θα µας
το επιτρέψει η υγειονοµική επιτροπή και η Πολιτική Προστασία
θα το κάνουµε. Το θέλουµε να είµαστε παρόντες παντού. Μέσα
σε αυτό το πλαίσιο, µε τους συνεργάτες που είπαµε πριν, που
θεωρώ ότι δεν χωρά αµφισβήτηση για το εάν είναι ικανοί ή όχι
να µας συνδράµουν, θα έχουµε αυτό το οποίο ζητάµε, δηλαδή
ένα απόλυτα δηµιουργικό και σωστό στρατηγικό σχέδιο και θα
το καταθέσουµε µέχρι τον Δεκέµβριο του 2021, που είναι η συµ-
βατική µας υποχρέωση. 

Θέλω να πω, όµως, γιατί είναι χρήσιµο και εσείς να µπείτε στη
δική µας ταχύτητα δουλειάς ότι εµείς έχουµε βάλει κάποιους
στόχους. Είπα πριν τους στόχους γενικά για τον τοµέα µας.
Θέλω να πω ότι ένας εξ αυτών, στον οποίο δεν αναφέρθηκα και
εύχοµαι να γίνουν συζητήσεις γι’ αυτόν στο µέλλον, είναι αυτός
της προσπάθειάς µας να κάνουµε έναν ψηφιακό µετασχηµατισµό
στην αγροτική µας οικονοµία. Χθες –και θα ήταν καλό να κάνετε
µια αναφορά και εσείς ως κόµµα- υπέγραψαν στον ΕΛΓΑ τη συµ-
φωνία ανάµεσα στον οργανισµό και την «Κοινωνία της Πληροφο-
ρίας». Εκεί γίνεται µια επανάσταση. Εκτός του ότι νοικοκυρεύτη-
καν τα οικονοµικά του ΕΛΓΑ, γίνεται µια ψηφιακή επανάσταση.
Αυτή ξέρετε πολύ καλά ότι θα είναι χρήσιµη και για τους ανθρώ-
πους που εργάζονται στον ΕΛΓΑ, αλλά κυρίως για τους Έλληνες
παραγωγούς. Σε αυτήν, λοιπόν, την πορεία εµείς σας θέλουµε
µαζί µας, δίπλα µας και όχι µε στείρα κριτική που αφορά στο
χθες απέναντί µας. 

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 314/18-1-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Πέλλας του ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Κατασκευή του
φράγµατος Αλµωπαίου (Καλής)».

Έχετε δύο λεπτά, κυρία συνάδελφε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, συγχαρητήρια για την

υπουργοποίησή σας και καλή επιτυχία στο έργο σας. 
Η διαχείριση και η εκµετάλλευση των υδάτων του ποταµού Αλ-

µωπαίου µε την κατασκευή φράγµατος και τη δηµιουργία ταµι-
ευτήρα υδάτων στην κατάλληλη θέση, πέντε χιλιόµετρα
βορειότερα από τους οικισµούς Καλής και Προφήτη Ηλία στην
Πέλλα, πριν αυτά τα νερά καταλήξουν στον κάµπο, αποτελεί µια
µεγάλη πρόκληση και ένα έργο πνοής για την Πέλλα, κύριε
Υπουργέ, κι αυτό γιατί η αντιπληµµυρική θωράκιση της περιοχής,
όπως επίσης και η ορθολογική διαχείριση του νερού είναι µια επι-
τακτική ανάγκη όχι µόνο από περιβαλλοντική άποψη, αλλά για
όλη τη διαδικασία της αγροτικής παραγωγής.

Να σας πω ότι αυτό είναι ένα έργο που έρχεται από το παρελ-
θόν. Το 1990 είχε κάνει εκεί η ΔΕΗ προµελέτη για την κατασκευή
υδροηλεκτρικού φράγµατος. Το 1995 παρουσιάστηκε στα τότε
Υπουργεία Γεωργίας, Οικονοµίας, Οικονοµικών και ΥΠΕΧΩΔΕ,
όπως ήταν τότε, και από τότε ξεκινάει ο γολγοθάς. Το 2011 προ-
κηρύχθηκε η µελέτη για την κατασκευή του έργου αυτού του
φράγµατος του Αλµωπαίου, τον Μάιο του 2014 εγκρίθηκαν οι
πρώτες -ας το πω κατ’ αυτή την έννοια- απαιτούµενες µελέτες
για την προµελέτη του έργου, η γεωργική µελέτη, η γεωτεχνική,
η γεωλογική µελέτη. Το 2016 επί ΣΥΡΙΖΑ εντάχθηκε στο επόµενο
πρόγραµµα χρηµατοδότησης του Προγράµµατος Αγροτικής
Ανάπτυξης 2014 - 2020 και το 2018 τον Απρίλιο εγκρίθηκαν οι πε-
ριβαλλοντικοί του όροι. 

Και ενώ θεωρούµε ότι οι περιβαλλοντικοί του όροι θα ενσωµα-
τωθούν πλέον στην οριστική µελέτη και θα εκδοθούν τα τεύχη
δηµοπράτησης, ξαφνικά ενηµερωνόµαστε, κύριε Υπουργέ, ότι
υπάρχει µια συµπληρωµατική ανάγκη εκπόνησης ενός έργου δα-
σικής οδοποιίας για έναν µικρό δρόµο εκατό µέτρων και ότι αυτό
είχε ως ορίζοντα αποπεράτωσης, υλοποίησης τον Οκτώβριο του
2019. Ξαφνικά ο κ. Σκρέκας µάς ενηµερώνει ότι αυτή η ηµερο-
µηνία παράδοσης αυτής της µικρής µελέτης παρατείνεται µέχρι
το φθινόπωρο του 2021. 

Κύριε Υπουργέ, µε δεδοµένη τη σηµασία που έχει αυτό το
έργο για την Πέλλα, µια κατά βάση αγροτική περιοχή, αυτό που
θέλω να σας ρωτήσω είναι το εξής. Είναι ένα σηµαντικό έργο,
γιατί θα βοηθήσει και τον εµπλουτισµό των υδάτων, όπως αντι-
λαµβάνεστε, αλλά και τη αντιπληµµυρική θωράκιση της περιο-
χής. Αυτό που πρέπει να σας ρωτήσω είναι γιατί καθυστερεί η
ολοκλήρωση αυτών των τελευταίων προαπαιτούµενων µικρών
µελετών, όπως αυτή η µικρή µελέτη δασικής οδοποιίας για έναν
µικρό δρόµο, όπως ανέφερα, και ποια είναι η πρόθεση του
Υπουργείου σας, εσάς ως καινούργιου Υπουργού, για την ένταξη
αυτού του έργου για χρηµατοδότηση στο πρόγραµµα του Τα-
µείου Ανάκαµψης για τη γεωργία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κατ’ αρχάς, κύριοι συνάδελφοι, να σας θυµίσω ότι πρέπει να
φοράτε τη µάσκα σας, όταν µιλάτε από το έδρανο.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, σας
ευχαριστώ για τα καλά σας λόγια. Εύχοµαι να ανταποκριθώ στις
προσδοκίες σας. Ούτε κι εσείς βέβαια είπατε έναν καλό λόγο για
την Κυβέρνηση και αυτά τα οποία κατάφερε για να µπορούµε να
συζητάµε σήµερα για το Ταµείο Ανάκαµψης και για τα χρήµατα
τα οποία έχουµε στη διάθεσή µας.

Επειδή µπήκατε πολύ συγκεκριµένα στην ουσία και αναφερ-
θήκατε στην ιστορική διαδροµή του έργου αυτού στην Πέλλα,
που αντιλαµβανόµαστε και θεωρούµε ότι είναι όντως σηµαντικό,
όπως και άλλα τέτοια τα οποία και θα βοηθήσουν τους Έλληνες
παραγωγούς παντού στην Ελλάδα, αλλά βεβαίως θα στηρίξουν
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και την περιβαλλοντική διάσταση, την οποία εµείς έχουµε ως
ακρογωνιαίο λίθο στην πολιτική µας, θέλω να σας πω, αν δεν το
γνωρίζετε, ότι το Ταµείο Ανάκαµψης διαφέρει λίγο από τα άλλα
προγράµµατα επενδύσεων τα οποία έχουµε. Λειτουργεί µε έναν
τρόπο πιο ανοιχτό. Μπορούµε δηλαδή να έχουµε µεγαλύτερη τα-
χύτητα στην απορρόφηση από τη µια µεριά, αυτό είναι το θετικό
του, έχει όµως ένα πιο αυστηρό κανονιστικό πλαίσιο σε σχέση
µε τα µέτρα τα οποία υπάρχουν για να εντάξουµε έργα και βέ-
βαια πρέπει να διαφοροποιείται από τα άλλα µας ταµεία. Σε
σχέση µε αυτό υπάρχουν συγκεκριµένα κριτήρια τα οποία θα
πρέπει να υπάρχουν για ένα έργο για να ενταχθεί, που είναι η
ωριµότητα των µελετών του, η ενίσχυση µέσω αυτού της µακρο-
χρόνιας ανάπτυξης, η δηµιουργία θέσεων εργασίας, η συνει-
σφορά στην «πράσινη» µετάβαση και βεβαίως η προστιθέµενη
αξία και οικονοµικά και περιβαλλοντικά. 

Στο πλαίσιο αυτό, η πορεία που περιγράψατε πριν δεν είναι
πορεία την οποία εµείς έχουµε βάλει ως εµπόδιο για την ένταξη
του έργου αυτού. Περιµένουµε να ολοκληρωθούν αυτές οι µε-
λέτες, οι οποίες είναι προαπαιτούµενα, και σε περίπτωση που
όλα αυτά έχουν ενταχθεί µέσα στον φάκελο και υπάρχει ωριµό-
τητα, όπως λέγεται, του έργου αυτού, εµείς είµαστε πρόθυµοι,
όπως και άλλα, να τα υποστηρίξουµε. Δεν υπάρχει καµµία αµφι-
βολία γι’ αυτό.

Τώρα, στο αν θα υπάρχουν οι µελέτες από τη Δασική Υπηρε-
σία, οι γεωτεχνικές στις οποίες αναφερθήκατε και άλλες που έχω
εδώ από τις υπηρεσίες µας, αυτό -όπως αντιλαµβάνεστε- δεν
έχει να κάνει µε την πολιτική βούληση που είναι να στηρίξουµε
αυτού του είδους τα έργα, αλλά έχει να κάνει µε το αν θα «τρέ-
ξουν» σωστά και µέσα στις προθεσµίες οι υπηρεσίες που δεν
είναι αυτή τη στιγµή οι δικές µας, όπως το Δασαρχείο, και βε-
βαίως οι ανάδοχοι. Ο ανάδοχος έχει, µε βάση την ενηµέρωση
που έχω, καταληκτική ηµεροµηνία 15 Σεπτεµβρίου του 2021. 

Εµείς είµαστε, λοιπόν, δίπλα στους πολίτες και στους παρα-
γωγούς της Πέλλας, όπως και σε όλη την Ελλάδα, και περιµέ-
νουµε ακριβώς έτοιµα ώριµα έργα για να τα εντάξουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ελάτε, κυρία συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, όπως σας είπα και το

παραδεχθήκατε κι εσείς στο τέλος, η µόνη µελέτη που υπολεί-
πεται είναι αυτή η µικρή µελέτη δασικής οδοποιίας για έναν
δρόµο εκατό µέτρων όλον κι όλον, στο οποίο έχει εµπλακεί και η
Αρχαιολογική Υπηρεσία, όπως µαθαίνω εγώ, γιατί πρόκειται για
την περιοχή µου, µε έναν συµβασιούχο αρχαιολόγο που έχει υπο-
δείξει η Εφορεία Αρχαιοτήτων Πέλλας κ.λπ.. Αυτή είναι µια πολύ
µικρή µελέτη. 

Θέλω να ξέρετε ότι δεδοµένης της σηµασίας, όπως σας είπα
προηγουµένως, αυτού του έργου, εγώ παρακολουθώ από την
αρχή την εξέλιξη όλων των απαιτούµενων µελετών. Η γεωτεχνική
και η γεωλογική που είπατε είναι µελέτες οι οποίες έχουν παρα-
δοθεί και έχουν εγκριθεί, κύριε Υπουργέ, από το 2014. Δεν είναι
αυτό το πρόβληµα. Μένει αυτός ο µικρός δρόµος, όπως σας
είπα. Και απορώ γιατί ένας µικρός δρόµος χρειάζεται ορίζοντα
υλοποίησης άλλων δεκαπέντε µηνών. Έχουν περάσει οι δεκα-
πέντε από τότε που ανακοινώθηκε και θα πάµε άλλον σχεδόν
έναν χρόνο µέχρι το φθινόπωρο του 2021. 

Θέλω να ξέρετε, όπως σας είπα, ότι παρακολούθησα όλη την
πορεία των µελετών παρεµβαίνοντας ουσιαστικά, αν θέλετε, και
βοηθώντας κατά το στάδιο της περιβαλλοντικής αδειοδότησης,
που είναι το σηµαντικότερο στάδιο για την αδειοδοτική διαδικα-
σία ενός συγκεκριµένου έργου και επίσης για την ένταξη των µε-
λετών και για τη διασφάλιση της απρόσκοπτης χρηµατοδότησης
των υπολειπόµενων µελετών του έργου και την ένταξη αυτών σε
συνεχιζόµενες πράξεις του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης. Όπως σας είπα προηγουµένως, υπάρχει ένα χρονικό κενό
δεκαπέντε µηνών από τότε που ανακοινώθηκε ότι αυτή η µικρή
δασική µελέτη πρέπει να τελειώσει. Θα σταθώ όµως σε αυτό που
µας είπατε και θέλω να πιστεύω ότι βρισκόµαστε προς το τέλος
για την ολοκλήρωση όλων αυτών των προαπαιτούµενων για να
ξεκινήσει επιτέλους η κατασκευή του έργου. 

Το σηµαντικότερο όµως που δεν µας είπατε εδώ -και γι’ αυτό

έκανα αυτή την ερώτηση- είναι να εντάξετε το έργο για χρηµα-
τοδότηση στον κατάλογο των προς κατασκευή έργων του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Με δεδοµένο ότι µε βάση το συµφωνηµένο
κείµενο και το Ταµείο Ανάκαµψης το 30% του συνολικού ποσού
πρέπει να διατεθεί το 2021 και το 70% το 2022, πρέπει να σας
ρωτήσω και κάτι ακόµα. Πιστεύετε ότι το έργο θα καταφέρει να
συµβασιοποιηθεί το αργότερο µέσα στο 2022 και αν ναι, πότε
προβλέπεται να ολοκληρωθεί η κατασκευή του; 

Κοιτάξτε, ναι µεν το Δασαρχείο δεν σας ανήκει -δεν ξέρω
ποιος είναι ο ανάδοχος που ανέλαβε να υλοποιήσει αυτή τη µικρή
δασική µελέτη- αλλά για έναν δροµάκο εκατό µέτρων να χά-
σουµε και το «τρένο» του Ταµείου Ανάκαµψης, κύριε Υπουργέ,
νοµίζω ότι είναι πολύ βαρύ πλήγµα για την Πέλλα, γιατί αντιλαµ-
βάνεστε ότι το έργο αυτό θα παραπεµφθεί, αν χάσουµε και το
«τρένο» από το Ταµείο Ανάκαµψης, στις ιστορικές καλένδες. Δεν
ξέρω αν και πότε θα υπάρξει δυνατότητα χρηµατοδοτικού προ-
γράµµατος για την υλοποίηση τόσο µεγάλων έργων κατασκευής,
γιατί είναι αλήθεια ότι ο προϋπολογισµός του είναι αρκετά ση-
µαντικός, ξεπερνάει τα 100 εκατοµµύρια για την κατασκευή του
φράγµατος, χώρια που πρέπει να υπάρξουν και τα δίκτυα, όπως
αντιλαµβάνεστε. 

Εποµένως, αυτό που θέλω να δω από εσάς είναι η πολιτική
σας βούληση να το εντάξετε στον κατάλογο των χρηµατοδοτού-
µενων προς κατασκευή έργων από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ. 
Κυρία Τζάκρη, σας είπα και πριν ότι η πολιτική βούληση από

εµάς υπάρχει να εντάξουµε όλα αυτά τα µεγάλα και ουσιαστικά
έργα, τα οποία θα βοηθήσουν και τις τοπικές οικονοµίες αλλά
κυρίως τους παραγωγούς µας να κάνουν τη δουλειά τους.
Επειδή προέρχοµαι και από έναν αγροτικό νοµό µε πολλά τέτοια
προβλήµατα στις υποδοµές του, ξέρω πολύ καλά την αγωνία των
πολιτών και αντιλαµβάνοµαι και τη δική σας.

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν -σας το είπα και πριν, σας το ξανα-
λέω- εµείς έχουµε την πολιτική βούληση να εντάξουµε αυτού του
είδους τα έργα.

Από εκεί και πέρα, δεν µπορώ -διότι δεν θα το θέλατε και
εσείς- να κάνω αυτό το ατόπηµα, να πάρω δηλαδή µία απόφαση
την οποία δεν µπορούµε αυτή τη στιγµή να πάρουµε, αν δεν έχει
ολοκληρωθεί ο φάκελος. Είµαι δίπλα σας και αν θέλετε να δου-
λέψουµε µαζί, για να µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε αυτό τον
φάκελο. 

Όπως πολύ σωστά είπατε, η Δασική Υπηρεσία δεν είναι στις
δικές µας αρµοδιότητες. Να κάνουµε αυτό το οποίο θα µας υπο-
δείξετε σε σχέση µε αυτό και σε σχέση µε τους ανάδοχους, τους
οποίους εσείς µπορεί να γνωρίζετε ως εκπρόσωπος της τοπικής
κοινωνίας -εγώ δεν τους γνωρίζω- και να δούµε και οποιαδήποτε
άλλη σχετική και συγκεκριµένη πρόταση έχετε. Σας είπα και στην
αρχή της τοποθέτησής µου ότι είµαι στη διάθεσή σας να λειτουρ-
γήσουµε από κοινού.

Από εκεί και πέρα, συγκεκριµένη δέσµευση για ένταξη στο
έργο δεν µπορώ να σας δώσω. Θα ήταν ανακόλουθο και επιπό-
λαιο αν το έκανα, οπότε φαντάζοµαι ότι δεν θα ζητούσατε από
εµένα να κάνω κάτι τέτοιο.

Σας περιµένω, λοιπόν, µε συγκεκριµένες ιδέες να διεκδική-
σουµε µαζί και µαζί µε τον λαό της Πέλλας, που για εµάς είναι
πολύ σηµαντικός, την ένταξη αυτού του έργου µε τις σωστές
προϋποθέσεις, που ορίζει όµως το κανονιστικό πλαίσιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Πάµε τώρα στην τέταρτη µε αριθµό 307/18-1-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών, µε θέµα: «Διαιώνιση της επισφάλειας για τους
διορισθέντες δηµοτικούς υπαλλήλους µε την προκήρυξη
3Κ/2018 του ΑΣΕΠ».
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Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυ-
ρουδής Βορίδης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά µόνο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ θερµά, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι ένα θέµα, που έχουµε συζητήσει σε αυτή

την Ολοµέλεια ξανά και ξανά, αλλά ελπίζω ότι η δική σας ανά-
ληψη καθηκόντων µπορεί να δώσει µία λύση στο συγκεκριµένο
ζήτηµα, το οποίο είναι θέµα παραβίασης της κοινής λογικής.

Έχουµε µία προκήρυξη, την 3Κ/2018. Προσλήφθηκε πάρα
πολύς κόσµος στην καθαριότητα -πάνω από πέντε χιλιάδες- και
στις ανταποδοτικές υπηρεσίες. Κατόπιν εορτής, ενάµιση χρόνο
µετά, αφού προσλήφθηκαν αυτοί οι άνθρωποι, άλλαξαν οι όροι.
Μπήκε αυτή η επταετία που απαγορεύει οποιαδήποτε κινητικό-
τητα, απαγορεύει οτιδήποτε προβλέπει για τους µόνιµους δηµο-
σίους υπαλλήλους ο Δηµοσιοϋπαλληλικός Κώδικας.

Για να είµαστε συγκεκριµένοι: Αν ο στόχος ενός τέτοιου µέ-
τρου ήταν να προστατευτούν οι δήµοι από το να µην χάσουν
τους εργαζοµένους τους, αυτό δεν ισχύει, γιατί ξέρουµε πάρα
πολύ καλά ότι δεν µπορεί να γίνει η κινητικότητα, αν έχει φύγει
πάνω από το 65% των εργαζοµένων. Δεν µπορεί να γίνει για τους
δυσπρόσιτους δήµους. Υπάρχουν όλες οι δικλείδες προστασίας.

Πέρα από αυτό το παράλογο και αντισυνταγµατικό, από ό,τι
φαίνεται τουλάχιστον, µέτρο σας, βλέπουµε ότι αλλάζουν διαρ-
κώς οι πίνακες. Υπάρχουν στους προσωρινούς πίνακες άλλοι ερ-
γαζόµενοι. Είναι στους προσωρινούς πίνακες σε έναν δήµο,
εργάζονται για δύο χρόνια και στους οριστικούς πάνε σε άλλον
δήµο και στους αναµορφωµένους σε άλλον δήµο. Βγάλτε µία εγ-
κύκλιο που να ζητάει να υπάρξει η αξιολόγηση των εργαζοµένων
πριν µονιµοποιηθούν. Έχει περάσει η διετία. Θα έπρεπε να µονι-
µοποιηθούν. Ο Δηµοσιοϋπαλληλικός Κώδικας ορίζει ότι εντός
διετίας πρέπει να µονιµοποιηθούν και να αξιολογηθούν.

Εσείς τόσο καιρό µετά -έχουν περάσει πάνω από δυόµισι χρό-
νια- δεν έχετε ολοκληρώσει αυτή την αξιολόγηση και ενώ είναι
ευθύνη της πολιτείας, οι άνθρωποι µένουν έωλοι, χωρίς να έχουν
µονιµοποιηθεί και σε δοκιµαστική φάση.

Αυτά είναι όλα τα παράλογα που σας καλούµε να λύσετε.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε. Δεν θα τα χρειαστώ.
Κύριε συνάδελφε, υποθέτω ότι το νόηµα της ερωτήσεώς σας

συνδέεται µε την έλευση νέου Υπουργού στο Υπουργείο Εσωτε-
ρικών, αλλιώς δεν µπορώ να το εξηγήσω, διότι έχετε κάνει ακρι-
βώς την ίδια ερώτηση και έχετε πάρει ακριβώς συγκεκριµένη
απάντηση, ως προς το ζήτηµα δηλαδή της επταετίας, δηλαδή
των όρων του άρθρου 74 εν προκειµένω, από τον κ. Λιβάνιο. Δεν
ξέρω, λοιπόν, εάν υποθέτετε ότι υπάρχει κυβερνητική αλλαγή. Η
απάντηση είναι πως δεν υπάρχει κυβερνητική αλλαγή. Υπάρχει
αλλαγή στο πρόσωπο του Υπουργού, αλλά όπως κατ� επανά-
ληψη έχω πει, υπάρχει συνέχιση της κυβερνητικής πολιτικής. 

Η απάντησή µου, λοιπόν, στο πρώτο ερώτηµά σας -θα επα-
νέλθω στη δευτερολογία µου για να απαντήσω στο δεύτερο, που
αφορά την αξιολόγηση- είναι ότι δεν θα αποσύρω το άρθρο 74
για τους λόγους, που σας έχει εξηγήσει ο κ. Λιβάνιος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. Ήσασταν συντοµότατος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε, δεν είναι

µόνο ότι άλλαξε ένας Υπουργός αυτή την περίοδο που πέρασε,
από τον Σεπτέµβριο έως σήµερα. Ξέρετε, αυτό µπορεί να ενδια-
φέρει λιγότερο την κοινωνία.

Αυτό που συµβαίνει, κύριε Υπουργέ, είναι ότι πέρασαν δυόµισι
χρόνια που είναι ακόµα σε δοκιµαστική φάση αυτοί οι άνθρωποι,
ενώ ο νόµος προβλέπει ότι θα έπρεπε να είχαν µονιµοποιηθεί.
Αυτή είναι η ουσία.

Πώς εσείς µε δική σας υπαιτιότητα -γιατί δική σας υπαιτιότητα
είναι η καθυστέρηση της αξιολόγησης- τους κρατάτε ακόµα οµή-
ρους; Αυτή είναι η ουσία. Οπότε, ναι, σας καλούµε να απαντή-
σετε.

Να µας πείτε και το πολύ απλό. Δηλαδή, για εσάς δεν είναι πα-
ράνοµο και δεν είναι απαξιωτικό για τον ΑΣΕΠ, όταν έχει βγει µία
προκήρυξη µε συγκεκριµένους όρους και ενάµισι χρόνο µετά,
αφού έχουν προσληφθεί οι άνθρωποι, αλλάζουν οι όροι; Ήξεραν
αυτοί οι άνθρωποι όταν έκαναν την αίτηση ότι δεν θα µπορούν
να µπουν στην κινητικότητα για επτά χρόνια; Δεν είναι άνιση µε-
ταχείριση µεταξύ δηµοσίων υπαλλήλων αυτό;

Και στο τέλος, για ποιον λόγο το κάνετε; Προφανώς δεν είναι
για τις ανάγκες των δήµων. Είναι εκδικητικό απέναντι στην προ-
ηγούµενη κυβέρνηση; Τι ακριβώς παιχνίδια παίζετε στις πλάτες
των εργαζοµένων; Αυτά είναι τα κύρια ερωτήµατα, κύριε Βορίδη.

Εδώ πέρα οι υπηρεσίες δεν γνωρίζουν καν ποιος θα αξιολο-
γήσει αυτά τα άτοµα. Η υπηρεσία που δούλεψαν για δύο χρόνια,
όταν ήταν οι προσωρινοί πίνακες; Η υπηρεσία στην οποία βρέ-
θηκαν µετά τους µόνιµους ή µετά τους αναθεωρηµένους; Σας
φαίνεται λογικό εσάς αυτό; Αυτό το µπάχαλο σάς φαίνεται λο-
γικό; Όµως, οι εργαζόµενοι το πληρώνουν.

Θα επανέλθουµε ξανά και ξανά µέχρι να λυθούν αυτά τα ζη-
τήµατα. Υπάρχει κενό λογικής εδώ πέρα. Δεν έχει καµµία σχέση
µε συνέχιση του κυβερνητικού έργου. Έχει σχέση µε ένα µάλλον
πολιτικό παιχνίδι που παίζεται στις πλάτες περίπου πέντε χιλιά-
δων εργαζοµένων στην καθαριότητα.

Να σας συµπληρώσω και την ερώτηση που δεν απάντησε ποτέ
και ο προκάτοχός σας. Τι θα γίνει µε την «ουρά» της 3Κ; Έχουµε
εδώ πέρα µία διακήρυξη ξανά και ξανά από τη Βουλή ότι θα γι-
νόταν άµεσα η πρόσληψη άλλων δύο χιλιάδων ανθρώπων, η συ-
νέχιση της προκήρυξης 3Κ. Έχουµε τον κορωνοϊό και οι ανάγκες
για την καθαριότητα είναι πολλαπλάσιες. Είναι θέµα δηµοσίου
συµφέροντος περισσότερο από ποτέ. Τι θα γίνει; Θα προχωρήσει
η νέα προκήρυξη; Θα προσληφθούν νέοι άνθρωποι στην καθα-
ριότητα και στις ανταποδοτικές υπηρεσίες;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πρώτον, µπορείτε να διαφωνείτε µε µία κυ-

βερνητική επιλογή. Δεν είναι, όµως κατά τη γνώµη µου ορθός
τρόπος κοινοβουλευτικού ελέγχου να έχετε πάρει απάντηση επί
των αιτιάσεών σας και των επιχειρηµάτων σας και να επανέρχε-
στε, επειδή δεν σας αρέσει η απάντηση που σας δίνει η Κυβέρ-
νηση. Η ερώτησή σας έχει απαντηθεί. Τα πράγµατα είναι σαφή.
Σας έχουν εξηγηθεί από τον κ. Λιβάνιο. Έχουν εκτεθεί τα επιχει-
ρήµατα. Τα άκουσαν αυτοί, που ήταν να τα ακούσουν. Τα ακού-
σατε και εσείς πρωτίστως, που είστε ο ερωτών. Δεν θα
ερχόµαστε εδώ κάθε εβδοµάδα να απαντάµε στην ίδια ερώτηση
για την οποία έχετε πάρει απάντηση.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Το πρόβληµα δεν λύθηκε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αφήστε το

πρόβληµα. Τα επιχειρήµατά σας τα εκθέσατε και την προηγού-
µενη φορά, σας λέω. Τα είπατε αυτά που λέγονται τώρα περί ισό-
τητας, περί συνταγµατικότητας. Τα είπατε και πήρατε
απαντήσεις επί του συγκεκριµένου ερωτήµατος. Δεν σας αρέ-
σουν οι απαντήσεις. Δικαίωµά σας. Δεν θα ερχόµαστε, όµως, να
απαντάµε ξανά τα ίδια. Αυτό είναι το ένα, το οποίο είναι σαφές.

Αν υπάρχει κάποια προστιθέµενη αξία εδώ στην ερώτηση, είναι
το ζήτηµα της αξιολόγησης. Για το ζήτηµα της αξιολόγησης τα
θέµατα είναι απλά. Θα εφαρµοστούν οι διατάξεις που ισχύουν
για όλους. Όπως αξιολογούνται όλοι, έτσι θα αξιολογηθούν κι
αυτοί, στους ίδιους χρόνους, στις ίδιες προθεσµίες. 

Συνδέεται αυτό µε τη µονιµοποίησή τους; Ακούστε εδώ. Συν-
δέεται αυτό; Ναι. Όµως, αυτό δεν είναι διάταξη, η οποία έχει
προκύψει ξαφνικά. Είναι διάταξη του 2007, η οποία λέει ότι οι
υπάλληλοι µονιµοποιούνται αυτοδικαίως µε τη συµπλήρωση διε-
τούς δοκιµαστικής υπηρεσίας, µε εξαίρεση τους υπαλλήλους σε
βάρος των οποίων έχει επιβληθεί πειθαρχική ποινή ή έχει ασκηθεί
πειθαρχική δίωξη ή έχει εγκριθεί πόρισµα επί ένορκης διοικητι-
κής εξέτασης, καθώς και τους υπαλλήλους των οποίων τα ου-
σιαστικά προσόντα βαθµολογούνται στην έκθεση αξιολόγησης
µε βαθµό µικρότερο του πέντε.
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Τι µας λέει η διάταξη εδώ εκ της απλής ερµηνείας; Δεν χρει-
άζονται ούτε εγκύκλιοι ούτε τίποτα. Ότι πρέπει να γίνει µια έκ-
θεση αξιολόγησης, για να δούµε αν είναι πάνω από το πέντε ή
κάτω από το πέντε . 

Άρα, λοιπόν, µε τις προθεσµίες οι οποίες προβλέπονται στον
ν.4369/2016, εκεί θα αξιολογηθούν. Προϋποθέτουν συγκεκρι-
µένα πράγµατα. Δεν υπάρχει κάποια ειδική µεταχείριση για τους
υπαλλήλους αυτούς ούτε κάποιο ειδικό ζήτηµα για να αντιµετω-
πίσουµε. 

Τέλος, γνωριζόµαστε κοινοβουλευτικά και ξέρετε ότι ο κοινο-
βουλευτικός έλεγχος είναι συγκεκριµένη διαδικασία, η οποία έχει
µία αυστηρότητα, που σηµαίνει τι; Με ρωτάτε κάτι κι εγώ σας
απαντώ σε αυτό, που µε ρωτάτε. Δεν θα την ανοίγουµε τη συζή-
τηση. Εάν εσείς εν τω µεταξύ σκεφτείτε ότι θέλατε να βάλετε και
άλλα ερωτήµατα, λυπάµαι, αλλά θα κάνετε µια καινούργια ερώ-
τηση, για να συζητήσουµε για τα άλλα ερωτήµατα σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 316/18-1-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννη Δελή προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Τα προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν οι σπουδαστές των καλλιτεχνικών σχολών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού κ. Νικόλαος Γιατροµανωλάκης. 

Κύριε Δελή, έχετε δύο λεπτά. Σας παρακαλώ, κρατήστε τον
χρόνο γιατί δεν θα προλάβουµε. Ευχαριστώ πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Αφού πρώτα σας ευχηθώ, κύριε Υπουργέ, καλή δύναµη, να συ-

νεχίσω λέγοντας ότι, όπως γνωρίζετε, οι σπουδαστές και σπου-
δάστριες των καλλιτεχνικών σχολών και συγκεκριµένα των
δραµατικών σχολών του Εθνικού Θεάτρου, του Κρατικού Θεά-
τρου Βορείου Ελλάδας, της Κρατικής Σχολής Ορχηστρικής Τέ-
χνης –εδώ κοντά στην Οµήρου-, καθώς και οι σπουδαστές όλων
των ιδιωτικών δραµατικών σχολών, των σχολών χορού και κινη-
µατογράφου, όλοι αυτοί αγωνιούν. Αγωνιούν µα και αγωνίζονται
–άλλωστε οι δύο αυτές λέξεις έχουν κοινή ετυµολογική ρίζα- και
κινητοποιούνται γιατί αντιµετωπίζουν µια σειρά από προβλήµατα. 

Ποια είναι η βασική αιτία για τα προβλήµατα αυτών των σπου-
δαστών; Το κλείσιµο όλων αυτών των σχολών εξαιτίας της παν-
δηµίας και η πραγµατοποίηση των µαθηµάτων τους µέσω
τηλεκπαίδευσης. Και δεν είναι µόνο ότι αυτή η τηλεκπαίδευση
παρουσιάζει πάρα πολλές ανοµοιοµορφίες από σχολή σε σχολή,
ελλείψει ενός ενιαίου αναλυτικού προγράµµατος σπουδών. Είναι
και το ότι ένα µεγάλο µέρος της διδασκαλίας, που θα πραγµα-
τοποιούνταν διά ζώσης έχει παραλειφθεί τελείως από αυτή την
τηλεκπαίδευση, ενώ υπάρχουν και εκείνα τα µαθήµατα, όπως ξέ-
ρετε, τα οποία από τη φύση τους έχουν εντελώς πρακτικό χαρα-
κτήρα και προϋποθέτουν τη ζωντανή ανθρώπινη επαφή. 

Μιλάω βέβαια για τα µαθήµατα του χορού, της κίνησης, της
υποκριτικής, της σκηνοθεσίας, της φωνής, του λόγου, τα οποία
είτε δεν πραγµατοποιούνται είτε πραγµατοποιούνται µε τερά-
στιες ελλείψεις, µε αποτέλεσµα η εκπαίδευση των σπουδαστών
να γίνεται κατά το δοκούν και σίγουρα µε τρόπο µη κατάλληλο. 

Επιπλέον, καµµία µέριµνα δεν έχει υπάρξει µέχρι τώρα για µια
αναπροσαρµογή, για µια αναδιάρθρωση της ύλης αυτών των
σχολών, προκειµένου να καλυφθούν τα περσινά µεγάλα διδα-
κτικά κενά που προέκυψαν από το κλείσιµο αυτών των σχολών
στο πρώτο κύµα της πανδηµίας, µε αποτέλεσµα στα µεγάλα περ-
σινά διδακτικά κενά αυτών των σχολών να προστίθενται και τα
φετινά. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν –κι εδώ καταλήγω, κυρία Πρόεδρε- τι θα
κάνετε ώστε να καλυφθούν µε ενιαίο τρόπο τα εκπαιδευτικά
κενά, που έχουν δηµιουργηθεί µέσα στην πανδηµία και αυτό ση-
µαίνει να λύσετε το πρόβληµα της ανυπαρξίας των ενιαίων προ-
γραµµάτων σπουδών για τα καλλιτεχνικά αντικείµενα όλων
αυτών των σχολών. 

Σας ρωτάµε τι θα κάνετε για να προγραµµατιστούν επιτέλους
οι αναπληρώσεις αυτών των µαθηµάτων και οι προαγωγικές και
διπλωµατικές εξετάσεις, να στηριχθούν οι σπουδαστές, ώστε να
µην αποκλειστεί κανείς από τις σπουδές του λόγω οφειλής διδά-

κτρων και να δοθεί σε όλους επιτέλους ένα πάσο για να κυκλο-
φορούν µε µειωµένα εισιτήρια, µαζί βέβαια µε τα υπόλοιπα µέτρα
οικονοµικής στήριξης, και να εξασφαλιστούν τέλος –και ίσως
αυτό είναι το πιο σηµαντικό- όλα τα µέτρα υγιεινής, καθαρισµού,
απολύµανσης, εν πάση περιπτώσει να ικανοποιηθούν όλες εκεί-
νες οι προϋποθέσεις για να ανοίξουν µε ασφαλή υγειονοµικό
τρόπο οι καλλιτεχνικές σχολές. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού

και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Σας ευχαριστώ, κύριε Δελή, τόσο για τις ευχές σας όσο και

για την ερώτηση αυτή, γιατί πραγµατικά µας δίνει µία ευκαιρία
να συζητήσουµε για ένα πολύ σηµαντικό θέµα, αυτό της καλλι-
τεχνικής εκπαίδευσης, το οποίο δυστυχώς δεν τυγχάνει πάντοτε
της δέουσας προσοχής και σηµασίας. 

Είναι γεγονός –και το ξέρουµε- ότι η αντιµετώπιση δοµικών ζη-
τηµάτων που αντιµετωπίζει διαχρονικά η καλλιτεχνική εκπαί-
δευση δεν έχει γίνει µε µακροπρόθεσµο και ολοκληρωµένο
σχεδιασµό. Έχουν υπάρξει κατά καιρούς αποσπασµατικές λύ-
σεις, οι οποίες κάποιες φορές δηµιούργησαν και πιο πολλά προ-
βλήµατα από αυτά τα οποία κλήθηκαν να λύσουν. Αυτό έχει
δηµιουργήσει λοιπόν ένα συγκεκριµένο πλαίσιο.

Όµως, για εµάς η καλλιτεχνική εκπαίδευση αποτελεί έναν πυ-
λώνα του πολιτισµού, γιατί ουσιαστικά είναι το φυτώριο του καλ-
λιτεχνικού δυναµικού και της καλλιτεχνικής δηµιουργίας στη
χώρα µας. Έτσι από την πρώτη στιγµή –και τώρα πάω λιγάκι προ
πανδηµίας- η αναµόρφωση του πλαισίου, η αναβάθµιση των
σπουδών και η θεσµική θωράκιση της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης
ήταν και παραµένουν για το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού µία βασική προτεραιότητα και αναπόσπαστο µέρος της
στρατηγικής µας. 

Εµείς είµαστε πεπεισµένοι –και το ξέρουµε- ότι η Ελλάδα µπο-
ρεί να καταστεί ένας πόλος διεθνούς εµβέλειας στην καλλιτε-
χνική εκπαίδευση, αρκεί όµως να αντιµετωπιστούν ουσιαστικά
κάποιες αγκυλώσεις. 

Έτσι, είχαµε ξεκινήσει πολύ πριν την πανδηµία και έναν κύκλο
συζητήσεων όχι µόνο µε τις κρατικές δοµές καλλιτεχνικής εκπαί-
δευσης, στις οποίες αναφερθήκατε και εσείς, αλλά και µε εκπρο-
σώπους όλου του φάσµατος του τοµέα, εκπαιδευτικούς,
ιδιοκτήτες, φυσικά σπουδαστές, αποφοίτους, οι οποίοι αντιµε-
τωπίζουν γνωστά ζητήµατα, αλλά και τους καλλιτέχνες και στό-
χος ήταν πάντοτε και παραµένει ένας ανοιχτός διάλογος για να
καταγραφούν όλες οι πλευρές, όλες οι παρατηρήσεις και όλες
οι προτάσεις. 

Στο µεταξύ προέκυψε το ζήτηµα της πανδηµίας, η οποία –
όπως αναφέρατε κι εσείς- επέφερε µία σειρά από επιπτώσεις και
στον κλάδο της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης. Αυτό τι έκανε; Ου-
σιαστικά, αυτό δεν αναπροσάρµοσε τις προτεραιότητές µας,
αλλά την ιεράρχησή τους. 

Έτσι, προτεραιότητα –και µιλάω στο προηγούµενο ακαδη-
µαϊκό έτος- κατέστη το να βρούµε τρόπους να συνεχιστεί η δια-
δικασία, να ανοίξουν µε ασφάλεια ξανά οι δοµές όταν θα το
επέτρεπαν οι συνθήκες και να εξασφαλιστούν οι βέλτιστες δυ-
νατές συνθήκες για τη διενέργεια εξετάσεων. Σκοπός ήταν να
µην χαθεί το ακαδηµαϊκό έτος και αυτός ο σκοπός την περίοδο
2019 - 2020 επετεύχθη. 

Επειδή αναφερθήκατε σε κενά, θέλω να σας πω ότι δεν υπάρ-
χουν κενά την προηγούµενη χρονιά για τους εξής λόγους:

Πρώτον, σχεδιάσαµε εξειδικευµένα υγειονοµικά πρωτόκολλα
για τις δοµές σε συνεργασία µε την Επιτροπή Λοιµωξιολόγων,
τα οποία εφαρµόστηκαν µε το που ξανάνοιξαν οι σχολές πέρυσι
και ήταν αποτελεσµατικά –το κρίνουµε εκ του αποτελέσµατος-
καθώς δεν καταγράφηκε πουθενά κάποιο κρούσµα ή κάποια υπε-
ρεστία του κορωνοϊού.

Δεύτερον, µεριµνήσαµε στις κρατικές δοµές για να αποκτή-
σουν τον απαιτούµενο εξοπλισµό για να γίνει η καλλιτεχνική εκ-
παίδευση µε τηλεκπαίδευση στο µέτρο του δυνατού. 

Τρίτον, δώσαµε τη δυνατότητα διεξαγωγής µαθηµάτων και σε
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άλλους χώρους λειτουργίας, όταν άνοιξαν οι σχολές, δηλαδή σε
υπαίθριους χώρους, κάτι που το κάναµε σε συνεργασία µε δή-
µους σε όλη τη χώρα, για να διευκολύνουµε τις συνθήκες. 

Και τέταρτον, όπου χρειάστηκε παρατείναµε το ακαδηµαϊκό
έτος, ώστε να αναπληρωθούν τα µαθήµατα που είχαν χαθεί. 

Με υπευθυνότητα και ταχύτητα κινούµαστε και στο φετινό
ακαδηµαϊκό έτος, µε γνώµονα όµως την προστασία της δηµό-
σιας υγείας. Σχεδιάζουµε, λοιπόν, από την πρώτη στιγµή µέτρα,
που έχουν στόχο τη διασφάλιση της συνέχειας και της συνέπειας
της διαδικασίας και τη στήριξη των δοµών, των εκπαιδευτικών
και πρωτίστως των σπουδαστών. Αναγνωρίζουµε τις ιδιαιτερό-
τητες αυτού του αντικειµένου και σχεδιάζουµε βάσει αυτού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υφυπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, να πω εδώ ότι όπως γνωρίζετε, το θεσµικό πλαίσιο

λειτουργίας αυτών των σχολών είναι πολύ παλιό. Έχει ψηφιστεί
το 1981, δηλαδή πριν από σαράντα χρόνια, και σίγουρα χρειάζε-
ται µία επικαιροποίηση.

Αµφισβητήσατε σε έναν βαθµό το ότι δεν υπάρχουν σοβαρά
εκπαιδευτικά κενά από τη λειτουργία όλο αυτό το διάστηµα της
πανδηµίας αυτών των σχολών. Νοµίζω ότι δεν έχετε δίκιο, η
πραγµατικότητα είναι διαφορετική. Αυτό που έρχεται από τις
σπουδάστριες και από τους σπουδαστές είναι ότι υπάρχουν αυτά
τα κενά, δεν έχουν, βέβαια, το ίδιο µέγεθος από σχολή σε σχολή.

Να πούµε εδώ ότι η πανδηµία ήταν σαν τον γάιδαρο που ήταν
στραβό το κλήµα και το έφαγε από πάνω και αυτός, γιατί τα προ-
βλήµατα υπήρχαν από παλιά. Απλώς ήρθε τώρα και η πανδηµία
και λειτούργησε σωρευτικά και προσθετικά στα ήδη προϋπάρ-
χοντα προβλήµατα. Και στις ιδιωτικές σχολές υπήρχαν προβλή-
µατα, οι οποίες λειτουργούν µε αµιγώς επιχειρηµατικά κριτήρια,
όσο και στις κρατικές σχολές, οι οποίες υποχρηµατοδοτούνται,
µιας και όπως καλά γνωρίζετε επίσης, ο προϋπολογισµός του
Υπουργείου Πολιτισµού στον κρατικό προϋπολογισµό έχει ένα
τελείως συµβολικό ποσοστό συµµετοχής. Είναι υποβαθµισµένο
σε έναν βαθµό -σε µεγάλο βαθµό µάλλον- το επίπεδο των σπου-
δών αυτών των σχολών.

Και ένα από τα µεγαλύτερα και σοβαρότερα προβλήµατα –το
ξαναθέτουµε, κύριε Υπουργέ- που ταλανίζει αυτό τον χώρο πα-
ραµένει η ανυπαρξία ενός ενιαίου αναλυτικού προγράµµατος
σπουδών για κάθε καλλιτεχνικό τοµέα. Και αυτό, βέβαια, αποτε-
λεί δική σας ευθύνη, ευθύνη του Υπουργείου Πολιτισµού, την
οποία οφείλετε κάποια στιγµή να αναλάβετε ως Υπουργείο.

Ας δούµε µια πρακτική συνέπεια -για να γίνει κατανοητό- αυτής
της έλλειψης του ενιαίου προγράµµατος στους νέους, στους φε-
τινούς σπουδαστές. Μετά από εξετάσεις οι οποίες διεξάγονται
κάθε χρόνο από Σεπτέµβρη υπό την εποπτεία του Υπουργείου Πο-
λιτισµού -διορίζει την επιτροπή εξετάσεων και για τις δηµόσιες και
για τις ιδιωτικές σχολές- οι σπουδαστές αυτοί οι φετινοί που µπή-
καν τον Σεπτέµβριο του 2020 δεν έχουν φοιτήσει ακόµα. Άλλοι
από αυτούς φοιτούν µόνο µέσω τηλεκπαίδευσης, ενώ υπάρχουν
και αρκετοί οι οποίοι δεν φοιτούν καθόλου, µιας και οι κλειστές
σχολές τους δεν παρέχουν ούτε αυτή τη δυνατότητα.

Τα διαφορετικά, λοιπόν, προγράµµατα σπουδών αυτών των
σχολών -γιατί υπάρχει µια πανσπερµία σχολών, στην Αττική µο-
νάχα είναι είκοσι δύο ιδιωτικές δραµατικές σχολές- και συµβάλ-
λουν στη διαφοροποιηµένη τους λειτουργία, που για κάποιες
στην πανδηµία σηµαίνει και διακοπή λειτουργίας αυτών των σχο-
λών και δεν επιτρέπουν επιπλέον έναν κοινό σχεδιασµό αναπλή-
ρωσης της διδακτικής ύλης από το Υπουργείο.

Θα θέλαµε µία απάντηση για µέτρα στήριξης αυτών των σπου-
δαστών, που αντιµετωπίζουν και αυτοί και οι οικογένειές τους
αυξηµένα οικονοµικά προβλήµατα, να τους δώσετε, να δώσετε
σε όλους, να µεριµνήσετε να χορηγηθεί σε όλους ο κατάλληλος
ηλεκτρονικός εξοπλισµός, για να παρακολουθούν την τηλεκπαί-
δευση. Πρέπει να πάρουν ένα πάσο -τουλάχιστον αυτό!- ένα
πάσο για να κυκλοφορούν στα µέσα µαζικής µεταφοράς, να πά-
ρουν και ένα επίδοµα ενοικίου, βεβαίως. Το έχουν τόσο πολύ µε-
γάλη ανάγκη.

Και εν πάση περιπτώσει, ελπίζουµε ότι στην αυριανή συνάν-
τηση, που απ’ ό,τι µάθαµε θα έχετε ως ηγεσία του Υπουργείου
µε τον Σύλλογο Σπουδαστών Χορού, Θεάτρου και Κινηµατογρά-
φου, να δώσετε συγκεκριµένες και πιο θετικές απαντήσεις.

Τέλος, θα θέλαµε, κύριε Υπουργέ -και θα απαιτούσαµε µάλι-
στα- το Υπουργείο Πολιτισµού να αναλάβει δράση, έτσι ώστε να
τηρηθούν όλες εκείνες οι υγειονοµικές προϋποθέσεις για το
άνοιγµα αυτών των σχολών διά ζώσης, γιατί καταλαβαίνετε ότι η
τέχνη δεν µπορεί να υπηρετηθεί µε το επίρρηµα «τηλε-», από µα-
κριά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού

και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Δελή.
Πρώτα από όλα, ας ξεκινήσουµε µε µία σαφή παραδοχή ότι

προφανώς η καλλιτεχνική εκπαίδευση, όπως συνολικά ο κλάδος
του πολιτισµού και ο κλάδος της εκπαίδευσης διεθνώς -όχι µόνο
στη χώρα µας- καλείται να προσαρµοστεί σε κάποιες πολύ ιδιό-
τυπες συνθήκες οι οποίες έχουν διαµορφωθεί από την πανδηµία.

Εποµένως, πάντοτε αυτό που εµείς µπορούµε να κάνουµε και
αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι να παρακολουθούµε τα επι-
δηµιολογικά δεδοµένα σε συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας
και την Επιτροπή των Λοιµωξιολόγων και προφανώς να είµαστε
σε εγρήγορση, προκειµένου να προσαρµόζουµε κάθε φορά,
βάσει των συνθηκών, τις κινήσεις µας µε γνώµονα, όπως λέτε και
εσείς, προφανώς πρώτα από όλα την καλύτερη, τη βέλτιστη δυ-
νατή εκπαιδευτική διαδικασία και µε γνώµονα πρωταρχικό την
ασφάλεια όλων όσοι εµπλέκονται, σπουδαστών και εκπαιδευτι-
κών.

Προφανώς, αναγνωρίζουµε τις ιδιοµορφίες –το είπα και νωρί-
τερα- της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης και ότι πάρα πολλά πράγ-
µατα από αυτά, που διδάσκονται τα παιδιά δεν µπορούν να
διδαχθούν µε τον ίδιο τρόπο εξ αποστάσεως, µέσω τηλεκπαίδευ-
σης, από τη φύση του αντικειµένου.

Όµως, θεωρούµε και πιστεύουµε ότι πρέπει να περιορίσουµε
το ζήτηµα που προκαλείται από αυτό. Έτσι, έχουν αναµορφώσει
και οι κρατικές µας δοµές ουσιαστικά το προγραµµατισµό τους
µε τέτοιον τρόπο και στοχευµένα, µεθοδικά, ούτως ώστε, λοιπόν,
να καλύπτουν τα ακαδηµαϊκά ζητήµατα -θεωρητικά κυρίως όσο
διαρκεί το lockdown- και µετά να προχωρήσουν στα πιο πρα-
κτικά. Αυτό το κάναµε, όπως είπα, το ακαδηµαϊκό έτος 2019 -
2020. Είναι κάτι το οποίο κάνουµε και αυτή τη χρονιά.

Εποµένως, αυτό που εµείς έχουµε κάνει και συνεχίζουµε να
κάνουµε είναι ότι µιλάµε µε όλους. Προσφάτως συναντηθήκαµε
µε εκπροσώπους των σπουδαστών των δοµών καλλιτεχνικής εκ-
παίδευσης. Εποµένως, έχουµε πλήρη εικόνα και επίγνωση των
συνθηκών, αλλά και των προβληµάτων που αντιµετωπίζουν.

Επίσης, συναντηθήκαµε και µε εκπροσώπους των δραµατικών
σχολών και µε εκπροσώπους των σχολών χορού.

Εποµένως, ξέρουµε πολύ καλά το αντικείµενο και γι’ αυτό µά-
λιστα έχουµε σχεδιάσει µαζί µε τους γιατρούς πάρα πολύ εξει-
δικευµένα υγειονοµικά πρωτόκολλα, που πιάνουν ακόµα και
λεπτοµέρειες, όπως τη χρήση των πνευστών οργάνων, το πώς
γίνεται ένα µάθηµα χορωδίας, πώς γίνεται µία θεατρική πρόβα
και ούτω καθεξής, ακριβώς, λοιπόν, επειδή έχουµε εµβαθύνει
τόσο πολύ σε αυτό το ζήτηµα και επειδή ακριβώς ακούµε και µα-
θαίνουµε από όλους εκείνους, που εµπλέκονται σε αυτή τη δια-
δικασία.

Με αυτό το σκεπτικό δώσαµε πέρυσι και παράταση, µε αυτό
το σκεπτικό και φέτος θα κάνουµε οτιδήποτε χρειαστεί, ούτως
ώστε σχολές οι οποίες έχουν µείνει πιο πίσω στην εκπαιδευτική
τους διαδικασία να προλάβουν και να έχουν τον χρόνο, προκει-
µένου να έχουν οι φοιτητές τους, οι σπουδαστές τους την ίδια
δυνατότητα πριν τις εξετάσεις να καλύψουν τα εκπαιδευτικά
κενά και την ύλη και εποµένως, µετά είτε να προβιβαστούν είτε
να αποφοιτήσουν από τις σχολές τους.

Δέσµευσή µας, επίσης, είναι ξεκάθαρα ότι δεν θα πάµε τα παι-
διά κατευθείαν από το σπίτι στις εξετάσεις. Προφανώς, θα υπάρ-
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ξει µία περίοδος προσαρµογής των παιδιών, δεν µπορούν να
πάνε –ας πούµε- οι χορευτές ξαφνικά από το σπίτι να δώσουν
εξετάσεις. Το ίδιο θα κάνουµε όπου χρειαστεί. Προφανώς, εάν
χρειαστεί, θα δοθεί και παράταση του έτους, όπως έγινε και πέ-
ρυσι, όπως προείπα. Και φέτος µάλιστα, το ξεκινήσαµε νωρίτερα,
το ξεκινήσαµε όπου ζητήθηκε νωρίτερα το ακαδηµαϊκό έτος,
ακριβώς για να προλάβουµε τέτοια ζητήµατα.

Κύριε Δελή, θα ήθελα να κλείσω λέγοντας ότι και για το κοµ-
µάτι της στήριξης του κλάδου είµαστε σε επικοινωνία µε το
Υπουργείο Οικονοµικών, έχουµε εξετάσει από κοινού µία σειρά
από µέτρα και νοµίζω ότι θα είµαστε σε θέση πολύ σύντοµα να
τα συγκεκριµενοποιήσουµε ακόµα πιο πολύ.

Κλείνοντας, να πω ότι παρακολουθούµε –να είστε βέβαιος- την
εξέλιξη της πανδηµίας. Είµαστε σε συνεχή επικοινωνία µε όλους
τους εµπλεκόµενους. Είµαστε σε εγρήγορση, ούτως ώστε να µην
καθυστερήσει ούτε ένα λεπτό παραπάνω από όσο χρειάζεται το
άνοιγµα των καλλιτεχνικών δοµών, όταν το επιτρέψουν οι συν-
θήκες µε απόλυτη ασφάλεια, µε πρωτόκολλα που έχουµε ήδη
θέσει και έχουν εγκριθεί από την υγειονοµική επιτροπή.

Ο Πρωθυπουργός έχει επανειληµµένα πει ότι προτεραιότητα
είναι η ασφάλεια όλων, να βγούµε όλοι από αυτή τη δύσκολη
συνθήκη και εποµένως, όλες µας οι προσπάθειες εστιάζουν προς
αυτή την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Επόµενη είναι η δεύτερη µε αριθµό 319/18-1-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, µε θέµα: «Αυτοτελής φορολόγηση εφηµεριών
ιατρικού προσωπικού νοσοκοµείων, κέντρων υγείας, ΕΚΑΒ και
όλων των υγειονοµικών µονάδων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ.
Απόστολος Βεσυρόπουλος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την ερώτηση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, ήταν πάγιο αίτηµα του ιατρικού κόσµου και γε-

νικότερα όσων πραγµατοποιούν εφηµερίες στα δηµόσια νοσο-
κοµεία και στις µονάδες υγείας του ελληνικού κράτους να
φορολογούνται αυτοτελώς για τα ποσά που προέρχονται από τις
εφηµερίες.

Η πανδηµία ανέδειξε την ανάγκη αυτό να αντιµετωπιστεί
άµεσα, γιατί ο αυξηµένος αριθµός εφηµεριών σε συνδυασµό µε
το ισχύον φορολογικό σύστηµα, να φορολογούνται συνολικά και
προοδευτικά τα εισοδήµατα µε µεγαλύτερο συντελεστή, οδηγεί
σε µία υπέρµετρη φορολόγησή τους, που δεν συνάδει και µε τον
σκοπό για τον οποίο έχουν αύξηση των εφηµεριών.

Εάν σε αυτό προσθέσουµε και τη φορολόγησή τους µε την ει-
δική εισφορά αλληλεγγύης από την οποία δεν εξαιρέθηκαν ως
εργαζόµενοι του δηµοσίου, ενώ ρυθµίσατε το θέµα για τον ιδιω-
τικό τοµέα, θα δούµε ότι πρέπει πραγµατικά σε συνδυασµό µε
την προσφορά αυτών των ανθρώπων για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας να αποδεχτείτε την πρότασή µας να υπάρχει αυτοτε-
λής φορολόγηση των εφηµεριών, της εφηµεριακής απασχόλη-
σης, τουλάχιστον για το 2020 και 2021, µε το οποίο µπήκαµε
ξανά σε µία φάση έντασης και ανάγκης ύπαρξης αυξηµένης εφη-
µεριακής απασχόλησης, και στο τέλος του 2021 να αξιολογηθεί
αν θα πρέπει να συνεχιστεί µε αυτό τον τρόπο ή αν θα πρέπει να
γίνει η φορολόγηση µε άλλο τρόπο.

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας ρωτάω αν προτίθεστε να αποδεχθείτε να
εξετάσετε την πρόταση την οποία σας έχουµε καταθέσει ως
πράξη δικαιοσύνης, δίκαιης φορολόγησης όλου του προσωπικού
των νοσοκοµείων του ΕΣΥ, των κέντρων υγείας, του ΕΚΑΒ και
όλων των κοινωνικών και υγειονοµικών µονάδων ως ένδειξη από
τη µία µεριά ενδιαφέροντος για την προσφορά τους και από την
άλλη για να αποκατασταθεί το δίκαιο σύστηµα φορολόγησής
τους.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε πολύ καλά ότι η Κυβέρνησε
εξαντλεί κάθε περιθώριο για να στηρίξει όλες τις κοινωνικές οµά-
δες στο πλαίσιο της διαχείρισης των επιπτώσεων από την παν-
δηµία. Όλοι µας νιώθουµε ευγνωµοσύνη για την προσπάθεια που
καταβάλλουν γιατροί, νοσηλευτές και όλοι οι εργαζόµενοι στον
υγειονοµικό τοµέα. 

Η προσπάθεια αυτή αναγνωρίζεται και η Κυβέρνηση το απέ-
δειξε έµπρακτα θεσπίζοντας λίγο πριν το Πάσχα µία έκτακτη πα-
ροχή στους υγειονοµικούς υπαλλήλους. Συγκεκριµένα, κατα-
βλήθηκε έκτακτη οικονοµική ενίσχυση ίση µε τον µισό βασικό
µισθό τους σε εκατόν οκτώ χιλιάδες εργαζόµενους σε νοσοκο-
µεία, στο ΕΚΑΒ, στον ΕΟΔΥ και τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής
Προστασίας. Δικαιούχοι του επιδόµατος ήταν όλοι οι απασχο-
λούµενοι µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας δηµοσίου ή ιδιωτικού
δικαίου, συµβάσεις έργου και λοιπά που απασχολούνταν σ’ αυ-
τούς τους φορείς. Η συγκεκριµένη έκτακτη παροχή ήταν ακατά-
σχετη και δεν υπόκειται σε ασφαλιστικές εισφορές κύριας και
επικουρικής ασφάλισης, εφάπαξ παροχής, καθώς και υγειονοµι-
κής περίθαλψης. 

Γνωρίζετε ότι υπάρχουν συγκεκριµένα δηµοσιονοµικά περιθώ-
ρια, που δεν µπορούµε να υπερβούµε. Η χορήγηση αυτής της
έκτακτης παροχής στους υγειονοµικούς υπαλλήλους αποτέλεσε
πρωτοβουλία και προτεραιότητα της Κυβέρνησης µε δεδοµένα
τα δηµοσιονοµικά περιθώρια που υπήρχαν. Οι πόροι που διαθέ-
τουµε δεν είναι ανεξάντλητοι και οφείλουµε να υπολογίζουµε τα
πάντα. Οι διατάξεις του άρθρου 15 του ν.4172/2013 είναι ξεκά-
θαρες ως προς το ερώτηµα που θέτετε. Όµως, όπως έχετε δια-
πιστώσει, η διαχείριση των επιπτώσεων της πανδηµίας δεν είναι
µια στατική διαδικασία. Η Κυβέρνηση λαµβάνει σε διαρκή βάση
µέτρα στήριξης διαφόρων κοινωνικών οµάδων ανάλογα µε τις
προτεραιότητες που υπάρχουν, αλλά και µε τις δηµοσιονοµικές
αντοχές της χώρας.

Εγώ δεν πρόκειται να µοιράσω ψεύτικες υποσχέσεις και µιλάω
πάντα υπεύθυνα. Έχετε και έχουµε βιώσει όλη τη δύσκολη εκείνη
περίοδο κατά την οποία ενώσαµε τις δυνάµεις µας για να κρατή-
σουµε όρθια τη χώρα απέναντι στον λαϊκισµό, την πλειοδοσία
υποσχέσεων που παρέµειναν υποσχέσεις και τις εύκολες λύσεις
που πρότειναν κάποιοι, αλλά αποδείχθηκαν ότι δεν υπήρχαν.

Η στήριξη των υγειονοµικών υπαλλήλων δεν περιορίστηκε
µόνο στη χορήγηση της έκτακτης παροχής. Υπήρξαν και άλλα
έµµεσα µέτρα στήριξης των υγειονοµικών υπαλλήλων για τα
οποία θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνοµαι

από την τοποθέτησή σας στην πρωτοµιλία σας ότι δεν σκοπεύετε
να εξετάσετε την πρόταση µας. Όµως, σε σχέση µε όσα είπατε,
θα ήθελα να σας πω ότι δεν πρόκειται για νέες πρόσθετες παρο-
χές. Δεν ζητάµε παροχές. Ζητάµε να µην τους πάρετε παραπάνω
από αυτό που µπορούν να δώσουν, γιατί περί αυτού πρόκειται.
Όταν ένας γιατρός σε οποιοδήποτε νοσοκοµείο ή στο ΕΚΑΒ ή
σε οποιαδήποτε υγειονοµική µονάδα πραγµατοποιήσει παρα-
πάνω εφηµερίες από αυτές που πραγµατοποιούσε συνήθως, αλ-
λάζει φορολογική κλίµακα, κάτι που γνωρίζετε πολύ καλά. Η
αλλαγή της φορολογικής κλίµακας οδηγεί πολλές φορές ο
φόρος να είναι ίσος ή και περισσότερος από σηµαντικό αριθµό
εφηµεριών. Το ίδιο ισχύει και για την ειδική επιδότηση, την πα-
ροχή την οποία δώσατε. Και αυτή ήρθε να προστεθεί στο εισό-
δηµα. 

Εγώ δεν λέω να είναι αφορολόγητη η παροχή. Προς θεού!
Όµως, ο µεγάλος αριθµός των εφηµεριών αλλάζει δραµατικά την
κλίµακα. Η αλλαγή της κλίµακας σηµαίνει υπέρµετρη και άδικη
φορολόγηση. Οι γιατροί δεν µπορούν να αρνηθούν τις παρα-
πάνω εφηµερίες, λόγω της κατάστασης της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού. Θα µπορούσατε εναλλακτικά να εξετάσετε οι συνήθεις
υποχρεωτικές εφηµερίες να πάνε µε το παλαιό καθεστώς και οι
επιπλέον εφηµερίες να είναι αφορολόγητες ή να πάνε µε ένα
άλλο καθεστώς. Όµως, δεν µπορεί να µην το εξετάσετε.
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Κύριε Υπουργέ, επειδή ίσως η δική µου κοινοβουλευτική πα-
ρέµβαση να είναι η µοναδική, που σας έχει θέσει αυτό το θέµα,
θεωρώ ότι δεν έχει εξεταστεί εν συνόλω. Έχει τεθεί βεβαίως σε
ανύποπτο χρόνο από τον ιατρικό κόσµο. Η περίοδος είναι τέτοια
που άλλα είναι βεβαίως τα κυρίαρχα ζητήµατα για την υγεία των
ανθρώπων. Όµως, συναρτάται και αυτό το θέµα. Νοµίζω, λοιπόν,
ότι πρέπει να εξετάσετε αυτή την πρόταση και να δείτε πόσος
είναι ο περισσότερος φόρος, που θα κληθούν να πληρώσουν
αυτοί οι άνθρωποι. Ενώ µιλάµε για ελαφρύνσεις λόγω της παν-
δηµίας, οι συγκεκριµένοι θα είναι ίσως οι µοναδικοί που θα πλη-
ρώσουν υπέρµετρο φόρο. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να το εξετάσετε και αφού το εξετάσετε, να
βγάλετε τελική θέση και απόφαση για να δούµε να εφαρµόζεται
και το 2020 και το 2021 ένα διαφορετικό σύστηµα από το κανο-
νικό και βεβαίως µε τη λήξη του 2021 και της πανδηµίας που έχει
πλήξει τον τόπο µας και όλον τον κόσµο να εξετάσουµε τη µόνιµη
εφαρµογή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, όπως σας είπα και πριν, εκτός από την έκτακτη
παροχή που χορηγήθηκε πέρυσι το Πάσχα, η Κυβέρνηση στήριξε
έµπρακτα το έργο των υγειονοµικών υπαλλήλων και µε άλλους
τρόπους αξιοποιώντας όλους τους διαθέσιµους πόρους. Το ση-
µαντικό, βέβαια, είναι ότι αυτή η αξιοποίηση έγινε παραγωγικά και
αποτελεσµατικά. Συγκεκριµένα, τον Ιούλιο του 2019 παραλάβαµε
πεντακόσιες πενήντα επτά κλίνες σε µονάδες εντατικής θερα-
πείας. Σήµερα είναι πάνω από χίλιες τριακόσιες. Δηµιουργήσαµε
πάνω από τέσσερις χιλιάδες εξακόσιες απλές κλίνες COVID σε νο-
σοκοµεία. Προχωρήσαµε στην πρόσληψη επτά χιλιάδων επαγγελ-
µατιών υγείας, τεσσάρων χιλιάδων νοσηλευτών, που θα γίνουν
αορίστου χρόνου και τριακοσίων εντατικολόγων. Όλα αυτά εκτός
των προσλήψεων, που ήδη έχουν δροµολογηθεί µέσα από τους
διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ.

Υπενθυµίζω, επίσης, ότι λόγω των έκτακτων συνθηκών που
είχαν δηµιουργηθεί, δώσαµε τη δυνατότητα στα δηµόσια νοσοκο-
µεία και στα κέντρα υγείας να συνεργάζονται µε ιδιώτες γιατρούς
συγκεκριµένων ειδικοτήτων ή µε γιατρούς µε εξειδίκευση σε µο-
νάδες εντατικής θεραπείας µε την έκδοση δελτίου παροχής υπη-
ρεσιών διάρκειας έως δύο µήνες και µε δυνατότητα παράτασης
της συνεργασίας για δύο ακόµη µήνες. Η µηνιαία αµοιβή αυτών
των γιατρών καθορίζεται στο ποσό των 2.000 ευρώ και είναι αφο-
ρολόγητη, ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του δηµοσίου
ή τρίτων. 

Στους υπαλλήλους του ΕΚΑΒ δόθηκε, επίσης, η ετήσια ειδική
αποζηµίωση για την αγορά και την αντικατάσταση της προβλεπό-
µενης υπηρεσιακής στολής, η οποία αποζηµίωση είναι ακατάσχετη
και αφορολόγητη.

Θα σας έλεγα ότι είναι πολύ σηµαντικό ότι αυτή τη στιγµή στις
µονάδες εντατικής θεραπείας δεν υπάρχουν λίστες αναµονής.
Υπενθυµίζω ότι σε άλλες εποχές, όταν δεν υπήρχε η πανδηµία, εί-
χαµε κατά µέσο όρο τριάντα έως τριάντα πέντε συνανθρώπους
µας, που ήταν καθηµερινά σε λίστες αναµονής, περιµένοντας να
βρεθεί θέση σε µονάδα εντατικής θεραπείας.

Είµαι βέβαιος ότι είχατε κι εσείς ανάλογες εµπειρίες στην εκλο-
γική σας περιφέρεια στο Ηράκλειο. 

Για να γίνουν όλα αυτά, απαίτησα πόρους που διατέθηκαν κατά
κύριο λόγο από τον κρατικό προϋπολογισµό, ενώ υπήρχε και συν-
δροµή από ιδιώτες.

Από εκεί και πέρα, θα επαναλάβω εδώ από το Βήµα της Βουλής
την ευγνωµοσύνη όλης της ελληνικής κοινωνίας απέναντι στους
υγειονοµικούς υπαλλήλους. Αυτή εκφράστηκε έµπρακτα από την
Κυβέρνηση και αξιολογείται σε διαρκή βάση, ανάλογα µε τα δη-
µοσιονοµικά περιθώρια που υπάρχουν, τα οποία όπως γνωρίζετε
δεν είναι ανεξάντλητα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Θα συζητήσουµε τώρα την τελευταία επίκαιρη ερώτηση του ση-

µερινού κοινοβουλευτικού ελέγχου.
Εποµένως, θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 320/18-1-2021

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Κίνδυνος άδικης φορολόγησης
λόγω µη κάλυψης του προβλεπόµενου ορίου ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών»

Στην ερώτηση θα απαντήσει επίσης ο Υφυπουργός Οικονοµι-
κών κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χωρίς αµφιβολία πλέον το 2020 ήταν µία χρο-

νιά στην οποία σηµειώθηκε η υψηλότερη ύφεση της µεταπολε-
µικής ιστορίας του τόπου. Πολλοί εκτιµούν ότι θα φτάσει το 15%.
Στην αιτιολογική έκθεση του προϋπολογισµού, που ήταν πολύ
πριν κλείσει το 2020, η ιδιωτική κατανάλωση προβλεπόταν µει-
ωµένη κατά 8% περίπου σε σχέση µε το 2019. 

Τα πραγµατικά στοιχεία δείχνουν ότι µειώθηκε η κατανάλωση
από κάθε οικογένεια, από κάθε δραστηριότητα και έτσι η εφαρ-
µογή της υποχρέωσης κάλυψης του 30% του ετησίου πραγµατι-
κού εισοδήµατος µε δαπάνες αγοράς αγαθών και παροχής
υπηρεσιών µε ηλεκτρονικά µέσα είναι αδύνατον να καλυφθεί για
εκατοντάδες χιλιάδες νοικοκυριά και συµπολίτες µας, που ση-
µαίνει ότι αν δεν υπάρχει κάλυψη σύµφωνα µε την πρόβλεψη του
σχετικού νόµου, θα υπάρξει για τη διαφορά για το ποσό αυτό
φορολόγηση επιπλέον µε 22%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η ερώτηση, λοιπόν, που σας υποβάλλω είναι αν το Υπουργείο
έχει αποτυπώσει µέχρι στιγµής την εικόνα και τα στοιχεία για τον
αριθµό των φορολογουµένων, που θα επιβαρυνθούν ενδεχοµέ-
νως αδίκως µε πρόσθετο φόρο λόγω αυτής της δυσπραγίας –
κλειστή αγορά, κλειστές δραστηριότητες, µειωµένη
κατανάλωση- και αν σκοπεύει να αναστείλει για τα εισοδήµατα
του 2020 την ισχύ των σχετικών διατάξεων.

Βεβαίως, να θυµίσω ότι για τα προηγούµενα χρόνια το ποσο-
στό 30% ήταν 20%. Δεν έχει εφαρµοστεί ποτέ, δηλαδή, το 30%. 

Πρέπει να µας ενηµερώσετε τι µέτρα σκέφτεστε να πάρετε,
κύριε Υπουργέ, για να αποφευχθεί οποιοδήποτε ενδεχόµενο άδι-
κης φορολόγησης εξαιτίας αυτής της διάταξης, η οποία δεν έχει
εφαρµοστεί σε καµία περίπτωση ακόµα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, όπως θα έχετε διαπιστώσει τόσο εσείς, όσο

και άλλοι συνάδελφοι, προσέρχοµαι πάντα στη Βουλή για να
δίνω απαντήσεις στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, όχι µόνο λόγω
σεβασµού προς τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες και τους συ-
ναδέλφους µου, αλλά και επειδή η Κυβέρνηση λειτουργεί υπεύ-
θυνα, παράγει αποτελέσµατα και έχει δώσει επαρκή δείγµατα
γραφής που αποδεικνύουν ότι έχει πλήρη συναίσθηση της πραγ-
µατικότητας.

Γνωρίζω πολύ καλά όλα τα δεδοµένα. Δεν είµαστε αποκοµµέ-
νοι από τον κόσµο, από την πραγµατική ζωή και τα καθηµερινά
προβλήµατα. 

Το µέτρο των ηλεκτρονικών αποδείξεων, κύριε συνάδελφε,
όταν θεσπίστηκε, είχε συγκεκριµένη στόχευση. Είναι ένα µέσο
για να ενισχυθεί η φορολογική συνείδηση των πολιτών, αλλά και
οι ηλεκτρονικές συναλλαγές που αποτελούν αποτελεσµατικό
µέσο περιορισµού της φοροδιαφυγής, αλλά και αύξησης των δη-
µοσίων εσόδων.

Άλλωστε, εκτός από την ανάπτυξη, ο περιορισµός της φορο-
διαφυγής και η αύξηση των δηµοσίων εσόδων είναι οι προϋπο-
θέσεις που δηµιουργούν δηµοσιονοµικό χώρο και οδηγούν σε
νέες µειώσεις φόρων. Γι’ αυτόν τον λόγο, άλλωστε, θεσπίστηκε
το όριο του 30% του ετήσιου πραγµατικού εισοδήµατος, που
πρέπει να αντιστοιχεί σε ηλεκτρονικές συναλλαγές µε αποδείξεις
που διενεργούνται µε τραπεζικά µέσα πληρωµής, είτε ηλεκτρο-
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νικά, είτε µε κατάθεση σε τραπεζικό λογαριασµό.
Όπως σας είπα και στην αρχή της οµιλίας µου, είχαµε και

έχουµε πλήρη συναίσθηση της πραγµατικότητας, όταν νοµοθε-
τούµε. Γι’ αυτό, άλλωστε, θεσπίσαµε και τις απαλλαγές από την
υποχρέωση συγκέντρωσης σε ηλεκτρονικές αποδείξεις του 30%
του δηλωθέντος εισοδήµατος. Οι απαλλαγές αφορούν τους ηλι-
κιωµένους συµπολίτες µας που έχουν συµπληρώσει το εβδοµη-
κοστό έτος της ηλικίας τους, τα άτοµα µε ποσοστό αναπηρίας
80% και άνω, όσους υπηρετούν τη στρατιωτική τους θητεία, ανή-
λικους που υποχρεούνται σε υποβολή δήλωσης φορολογίας ει-
σοδήµατος, όσους βρίσκονται σε δικαστική συµπαράσταση,
φορολογικούς κατοίκους αλλοδαπής που υποχρεούνται σε υπο-
βολή δήλωσης φορολογίας εισοδήµατος στην Ελλάδα, δηµόσι-
ους λειτουργούς και υπαλλήλους που υπηρετούν στην
αλλοδαπή, φορολογικούς κατοίκους Ελλάδας που διαβιούν ή ερ-
γάζονται στην αλλοδαπή, καθώς και τους µόνιµους κατοίκους
χωριών µε πληθυσµό µέχρι πεντακόσιους κατοίκους και νησιών
µε πληθυσµό κάτω των τριών χιλιάδων εκατό κατοίκων.

Είναι δεδοµένο ότι η πανδηµία έχει περιορίσει την κατανάλωση
και την οικονοµική δραστηριότητα. Στη δευτερολογία θα σας
απαντήσω στο πλαίσιο του ορθολογισµού και της εφαρµογής
της κοινωνικής δικαιοσύνης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εκλαµβάνω την τελευταία φράση σας ως θε-

τική ένδειξη για την αντιµετώπιση του προβλήµατος. Θα ήθελα
να πω ότι συµφωνούµε σε σχέση µε την εµπέδωση της φορολο-
γικής συνείδησης και µε την ανάγκη αύξησης των ηλεκτρονικών
συναλλαγών. Αυτό ισχύει για κανονικές συνθήκες. Δεν µπορεί
αυτή η φορολογική συνείδηση να εµπεδωθεί, να εφαρµοστεί και
να αξιολογηθεί κάτω από κανόνες ανατροπής, όπως είχαµε µέσα
στο 2020. Καταστάσεις ανατροπής βίωσαν τα νοικοκυριά. Εκτός
από τις κλειστές επιχειρήσεις, που δυσκόλεψαν την κατανάλωση
και τις αγορές, οι συµπολίτες µας λόγω του αισθήµατος ανασφά-
λειας περιόρισαν ακόµη περισσότερο τις καταναλωτικές τους
δαπάνες. Είναι ένα θέµα το οποίο όπως ήδη προϊδεάσατε, το
έχετε αποτυπώσει µε βάση τα στοιχεία.

Άρα, λοιπόν, τουλάχιστον για φέτος δεν πρέπει να υπάρξει η
τιµωρητική διάθεση που φάνηκε ότι υπήρχε στην εισηγητική έκ-
θεση του προϋπολογισµού του 2020, που αφορούσε την αύξηση
εσόδων από αυτό το γεγονός. Η διαπαιδαγώγηση και η εµπέ-
δωση φορολογικής συνείδησης και συνήθειας για τις ηλεκτρονι-
κές συναλλαγές µπορεί, πράγµατι, να γίνει µε τις συνθήκες
αύξησης και του ηλεκτρονικού εµπορίου, αλλά και της απλοποί-
ησης των διαδικασιών πια, καθώς δεν υπάρχουν πια τα εµπόδια
ούτε µε τα POS που υπήρχαν το προηγούµενο διάστηµα ούτε µε
άλλα ζητήµατα. 

Υπάρχει, όµως, µία διαφορά. Δεν υπήρχε κανονική αγορά.
Άρα, οφείλετε να εξαιρέσετε το 2020 από αυτή την υποχρέωση
και βεβαίως να εκτιµηθεί στην πορεία και για το 2021, ανάλογα
µε την πορεία των πραγµάτων, εάν θα ισχύσει.

Εγώ, επειδή δεν έχω τη δυνατότητα τριτολογίας, θα ήθελα να
σας ευχαριστήσω προκαταβολικά που ασχολείστε µε το θέµα και
να πω, βεβαίως, προσωπικά ότι πράγµατι έχετε αποδείξει πως
δίνετε λύσεις στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων σας. 

Βεβαίως, υπάρχουν ευρύτερα θέµατα. Θεωρώ ότι για το προ-
ηγούµενο θέµα πρέπει να συνεργαστείτε µε το Υπουργείο Υγείας
για να δείτε το µέγεθος του προβλήµατος. Δείτε το, παρακαλώ.

Όµως, για να επικεντρώσουµε στη σηµερινή ερώτηση, αναµέ-
νουµε θετική απάντηση για την αντιµετώπιση του ενδεχοµένου
να φορολογηθούν άδικα συµπολίτες µας, που δεν κατάφεραν να
πραγµατοποιήσουν το 30% των συναλλαγών τους για αγαθά ή
για υπηρεσίες, που αφορά το πραγµατικό τους εισόδηµα, λόγω
φυσικά της κατάστασης της πανδηµίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου,

έχουµε πλήρη συναίσθηση της πραγµατικότητας. Βλέπετε, άλ-
λωστε, ότι διαρκώς λαµβάνουµε νέα µέτρα στήριξης νοικοκυριών
και επιχειρήσεων, επικαιροποιούµε θεσµικές παρεµβάσεις και
αναστέλλουµε ρυθµίσεις, που υπό τις παρούσες συνθήκες θα
επιβάρυναν σηµαντικά τους πολίτες.

Όπως γνωρίζετε, υπάρχουν ήδη σκέψεις για διορθωτικές πα-
ρεµβάσεις σε ό,τι αφορά το πλαίσιο της επιστρεπτέας προκατα-
βολής, προκειµένου να στηρίξουµε τις επιχειρήσεις που έχουν
υποστεί τις µεγαλύτερες επιπτώσεις από την κρίση. 

Γνωρίζετε, επίσης, ότι έχουµε προχωρήσει σε αναστολή φο-
ρολογικών και ασφαλιστικών υποχρεώσεων για τις επιχειρήσεις
και τους επαγγελµατίες που έχουν πληγεί από την πανδηµία. Θε-
σπίσαµε νέο πλαίσιο ρυθµίσεων των οφειλών, που δηµιουργήθη-
καν την περίοδο της πανδηµίας, το οποίο προβλέπει εξόφληση
κατά περίπτωση σε δώδεκα δόσεις µε µηδενικό επιτόκιο ή σε εί-
κοσι τέσσερις δόσεις µε επιτόκιο 2,5% για όλα τα φυσικά και νο-
µικά πρόσωπα που επλήγησαν από τον κορωνοϊό για τις
βεβαιωµένες οφειλές τους, που τελούν σε αναστολή µέχρι τις
30-4-2021.

Παράλληλα, δώσαµε τη δυνατότητα επανένταξης στη ρύθµιση
των εκατό ή εκατό είκοσι δόσεων ή εξωδικαστικού µηχανισµού
για όσους την έχασαν.

Παρέχουµε δεύτερη ευκαιρία σε όσους τη συγκεκριµένη χρο-
νική περίοδο δεν µπόρεσαν να ανταποκριθούν σε αυτές τις ευ-
νοϊκές ρυθµίσεις.

Για όλους αυτούς γίνεται αναβίωση της συγκεκριµένης ρύθµι-
σης που είχαν µε όλα τα ευεργετήµατά της. 

Η εφαρµογή του µέτρου της συγκέντρωσης των ηλεκτρονικών
αποδείξεων θα γίνει µε τις ακόλουθες παραµέτρους.

Πρώτον, δεν θα αδικηθεί κανείς από τους φορολογουµένους.
Όπως τόνισα και πριν, έχουµε πλήρη συναίσθηση της πραγµατι-
κότητας, του περιορισµού της κατανάλωσης, όπως είπα και προ-
ηγουµένως, και του εύρους των συναλλαγών λόγω του lockdown
για αρκετούς µήνες µέσα στο 2020. 

Δεύτερον, η όποια παρέµβαση απαιτηθεί θα βασίζεται σε τεκ-
µηριωµένα στοιχεία. Τα στοιχεία αυτά θα αντληθούν από τις ηλε-
κτρονικές συναλλαγές που πραγµατοποιήθηκαν σε όλο το έτος.
Με βάση αυτά τα στοιχεία θα αποφασιστεί το περιεχόµενο πιθα-
νής παρέµβασης εφόσον  αυτή απαιτηθεί. 

Να είστε απολύτως βέβαιος ότι, πρώτον, η όποια παρέµβαση
απαιτηθεί θα γίνει εγκαίρως και πριν την υποβολή των φορολο-
γικών δηλώσεων για τα εισοδήµατα του 2020 και δεύτερον, δεν
θα αδικηθεί κανένας φορολογούµενος πολίτης.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Θα διακόψουµε για λίγο και θα επανέλθουµε µε την ηµερήσια

διάταξη της νοµοθετικής εργασίας.
Ευχαριστώ πολύ.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. Σήµερα θα µιλήσουν και οι
πολιτικοί Αρχηγοί και επειδή θα χάσουµε χρόνο, να ξεκινήσω µε
µία ανακοίνωση προς το Σώµα.

Ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ο Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής
Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού
και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μετα-
φορών, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Επικρα-
τείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εξωτερικών και Εσωτερικών, καθώς και ο Υφυπουργός Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 19-1-2021 σχέδιο νόµου:
«Ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο, διατά-
ξεις για συµµόρφωση µε υποχρεώσεις διεθνούς ναυσιπλοΐας και
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την αναβάθµιση Λ.Σ-ΕΛ.ΑΚΤ. και ειδικές ρυθµίσεις για την ψηφιο-
ποίηση και εν γένει ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της ελλη-
νικής ναυτιλίας και µετά-COVID εποχή».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω επίσης, να θέσω υπ’ όψιν

σας ότι η Διακοµµατική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Ανά-
πτυξη της Θράκης, που έχει συσταθεί στις 24-7-2020, σύµφωνα
µε τα άρθρα 44 και 45 του Κανονισµού της Βουλής και για την
οποία η Ολοµέλεια της Βουλής έχει ορίσει προθεσµία υποβολής
της έκθεσής της την 28η Ιανουαρίου 2021, ζητεί µε οµόφωνη από-

φασή της, που ελήφθη στη συνεδρίασή της στις 19-1-2021 πα-
ράταση της λειτουργίας της µέχρι την 28η Απριλίου 2021.

Συµφωνεί το Σώµα να δοθεί παράταση υποβολής της σχετικής
έκθεσης µέχρι και την 28η Απριλίου 2021;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε οµοφώνως, σύµφωνα µε το παρακάτω έγγραφο.
(Στο σηµείο αυτό, κατατίθεται για τα Πρακτικά το προαναφερ-

θέν έγγραφο, το οποίο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Καθορισµός του εύρους της αιγιαλί-
τιδας ζώνης στη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου και των Ιονίων
Νήσων µέχρι το Ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννήσου».

Θα ξεκινήσουµε µε τον συνάδελφο κ. Κωνσταντίνο Μπογδάνο.
Έχουν ζητήσει από εχθές, που δεν πήραν τον λόγο, δύο Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο κ. Μπουκώρος -που είναι παρών- και
ο Σκανδαλίδης -τον οποίο παρακαλώ το Κίνηµα Αλλαγής να ει-
δοποιήσει να έρθει στην Αίθουσα- οι οποίοι θα ακολουθήσουν
τον κ. Μπογδάνο. Μετά είναι ο κ. Δρίτσας, ο κ. Βολουδάκης, θα
γίνει µια παρέµβαση του πρώην Προέδρου της Βουλής, του συ-
ναδέλφου µας, του κ. Νίκου Βούτση και θα προχωρήσουµε.

Βέβαια, αυτά που σας είπα µε την προϋπόθεση ότι οι Αρχηγοί
των κοµµάτων δεν θα έχουν έρθει στην Αίθουσα να ζητήσουν τον
λόγο µέχρι τη στιγµή που σας είπα τους πέντε-έξι πρώτους οµι-
λητές, διότι δεν έχει ενηµερωθεί το Προεδρείο για την ακριβή
ώρα που ο κάθε Αρχηγός θα θελήσει να πάρει τον λόγο.

Λοιπόν, κύριε Μπογδάνο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φιλελεύθερη συντηρητική

σκέψη βλέπει το έθνος και την κρατική του υπόσταση, το εθνικό
δηλαδή κράτος, ως έναν ζωντανό οργανισµό.

Ως ζωντανός, λοιπόν, οργανισµός, το έθνος και το εθνικό κρά-
τος διέρχεται περιόδους ακµής και άλλες περιόδους υποχώρη-
σης, περιόδους εξωστρέφειας και περιόδους ενδοσκόπησης.
Διέρχεται, για να δανειστώ το αναλυτικό σχήµα του καθηγητού
Στάθη Καλύβα, από στιγµές θριάµβου, αλλά και τραγωδίας.

Το φιλελεύθερο στοιχείο αυτής της προσέγγισης είναι πως σε
ό,τι αφορά αυτούς τους σχεδόν φυσικούς κύκλους οι λαοί, οι πο-
λίτες δεν είµαστε έρµαια ή αθύρµατα κάποια αναπόδραστης νο-
µοτέλειας. Αντίθετα, είµαστε κύριοι της συλλογικής µας µοίρας,
την οποία διαµορφώνουµε διαρκώς µε τις αποφάσεις µας, µε τις
συλλογικές µας δράσεις, που έρχονται να απαντήσουν, αλλά και
να διαπλάσουν τα αντικειµενικά δεδοµένα.

Μετά, λοιπόν, από την επώδυνη κρίση της προηγούµενης δε-
καετίας, µετά από µία µακρά περίοδο ενδοσκόπησης, η Ελλάδα
µέρα µε τη µέρα αποδεικνύει στην πράξη ότι εισέρχεται σε µία
νέα ιστορική φάση δυναµικής εξωστρέφειας και αυτό ξανά δεν
οφείλεται σε καµµία νοµοτέλεια, σε καµµία άµπωτη και πληµµυ-
ρίδα της ιστορίας, αλλά στις συγκεκριµένες επιλογές, τις απο-
φάσεις και τις ενέργειες της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι βαθιά τιµή και συγ-
κίνηση που συµµετέχω στη συνεδρίαση µε την οποία η Ελλάδα
αυξάνει τον χώρο της εθνικής της κυριαρχίας για πρώτη φορά
µετά το 1947. Η Ελλάς ασκεί σήµερα το κυριαρχικό της δικαίωµα
της επέκτασης των χωρικών υδάτων στην περιοχή του Ιονίου Πε-
λάγους µέχρι το ακρωτήριο Ταίναρο από τα έξι στα δώδεκα ναυ-
τικά µίλια, κάνοντας έτσι το πρώτο βήµα για την επέκταση των
χωρικών µας υδάτων και στις υπόλοιπες περιοχές της ελληνικής
επικράτειας, στην Κρήτη, στο Αιγαίο.

Καταδεικνύουµε έτσι µε τον πλέον σαφή τρόπο ότι η Ελλάδα
βγαίνει από την περίοδο της αδράνειας και αξιοποιεί τις δυνατό-
τητες, που της παρέχει το Διεθνές Δίκαιο. Άλλωστε, το βήµα που
κάνουµε σήµερα είναι µέρος µιας πρωτοφανούς, συνεπούς, µυα-
λωµένης, µετρηµένης, σθεναρής και πολύπλευρης ελληνικής
εξωτερικής και αµυντικής πολιτικής, που έχει κάνει και τον Πρό-
εδρο Ερντογάν να χάσει τον ύπνο του. Διότι η Ελλάδα σε µία ιδι-
αίτερα ευαίσθητη συγκυρία οικοδοµεί το πολύτιµο, το αναγκαίο
κεφάλαιο, ούτως ώστε η πατρίδα µας να µεγαλώνει και κυριολε-
κτικά και µεταφορικά, µε τον αγωγό EastMed και τη στρατιωτική
Συµφωνία MDCA µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, µε την για πρώτη
φορά στην ιστορία µας κατοχύρωση ΑΟΖ.

Ήµουν µικρό παιδί που µιλούσαµε για ΑΟΖ και δώδεκα µίλια
και να ’το που γίνεται τώρα. Το κάνουµε σήµερα µε τη στρατη-
γική συµµαχία και σχέση που οικοδοµούµε µε τη Γαλλία, µε τη

συµµαχία µε την Αίγυπτο, τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, µε τη
συµφωνία αµυντικής συνεργασίας µε το Ισραήλ και τη συναστρία
των δύο αυτών εθνών και παλιών πολιτισµών στην ανατολική Με-
σόγειο, µε την αναβάθµιση των F-16 στο ανώτατο δυνατό διεθνές
επίπεδο και την ανάσταση της ΕΑB, µε τη συντήρηση των Μιράζ,
επιτέλους, και την επιστροφή τους στη δράση, µε τον υπερδι-
πλασιασµό της αµυντικής δαπάνης, µε την απόκρουση -ας είµα-
στε σαφείς- µιας εισβολής -ασύµµετρης, αλλά εισβολής- στον
Έβρο και το νέο τείχος στα χερσαία µας σύνορα, µε το σφράγι-
σµα των θαλασσίων συνόρων από το Λιµενικό και το Πολεµικό
Ναυτικό, µε τα πλοία µας να ακουµπούν, ουσιαστικά, τον αντί-
παλο, µε τα ελληνικά µαχητικά ξανά στην Κύπρο, µε τα πρώτα
ελληνικά Rafale να πετάνε µέσα στο 2021 και τις νέες φρεγάτες
να ακολουθούν, µε τα F-35 στο τραπέζι. 

Δεν υποχωρούµε εκατοστό, δεν παραχωρούµε εκατοστό,
αλλά καθιστούµε σαφές ότι η Ελλάδα δεν παίζει ούτε αστειεύε-
ται. Ούτε είναι παλληκαρισµός αυτή η στάση. Το «νταηλίκι» είναι
τουρκική έννοια. Εµείς µιλάµε µε ανδρεία. Αντίθετα, αυτό είναι
µία αυτονόητη δέσµευσή µας έναντι του έθνους, όπως την συ-
ναισθάνεται άριστα η πλέον φιλελεύθερη Κυβέρνηση στην ιστο-
ρία του κράτους µας.

Με βαθιές τοµές, λοιπόν, που αυτή η Κυβέρνηση τολµά, στα
πιο κρίσιµα πεδία της δηµόσιας δράσης, στην εξωτερική πολι-
τική, στην παιδεία, στη δηµόσια ασφάλεια, στη σχέση πολίτη -
κράτους, σπάζοντας πρακτικές κατεστηµένες, νοοτροπίες φαύ-
λες δεκαετιών, µε τη συνετή διαχείριση, τόσο της οικονοµικής
όσο και της κοινωνικής και υγειονοµικής διάστασης της πανδη-
µικής κρίσης, και µε την κυριολεκτικά άνευ προηγουµένου προ-
σήλωση στην παραγωγή συγκεκριµένων και χειροπιαστών
αποτελεσµάτων για τη ζωή και την καθηµερινότητα κάθε Ελληνί-
δας και κάθε Έλληνα καταδεικνύουµε καθηµερινά ότι η χώρα
αυτή έχει πλέον µπει σε µια ιστορική νέα φάση εξωστρέφειας και
δυναµισµού. 

Και είναι αυτή η υπευθυνότητα, η αποφασιστικότητα, η συστη-
µατικότητα, η αποτελεσµατικότητα και πάνω απ’ όλα η ειλικρί-
νεια, η τιµιότητα της σηµερινής Κυβέρνησης που της επιτρέπει,
παρά τις αντικειµενικές δυσκολίες της συγκυρίας, να συσπειρώ-
νει µια ευρύτατη πλειοψηφικά κοινωνική συµµαχία Ελληνίδων και
Ελλήνων από διαφορετικές ιδεολογικές αφετηρίες και αναφο-
ρές, που όµως, µας ενώνει όλους ο βαθύς πόθος η χώρα µας να
προχωρήσει περήφανα µπροστά, στο µέλλον που αρµόζει στο
όνοµα Ελλάς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι βαθιά τιµή και συγ-
κίνηση που απευθύνοµαι στη συνεδρίαση αυτή, που για πρώτη
φορά µετά το 1947 µεγαλώνει την πατρίδα µας. Εύχοµαι σύν-
τοµα, σε αυτήν κιόλας την κοινοβουλευτική περίοδο, να έχουµε
την ευκαιρία να ολοκληρώσουµε αυτό που σήµερα ξεκινάµε, επι-
κυρώνοντας πανηγυρικά την επέκταση των χωρικών µας υδάτων
στην Κρήτη, στο Αιγαίο, σε ολόκληρη την ελληνική επικράτεια. 

Ψηφίζουµε µε ενθουσιασµό σήµερα αυτό το ιστορικό νοµο-
σχέδιο. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα πάρει
τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Χρήστος Μπουκώρος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συνεδρίαση για το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, που ακολουθεί βεβαίως τη χθεσινή,
είναι πράγµατι από τις καλές στιγµές του ελληνικού Κοινοβου-
λίου. Ο Έλληνας πολίτης που µας παρακολουθεί µόνο ικανοποί-
ηση µπορεί να αισθάνεται για τον τρόπο προσέγγισης από
πλευράς των πολιτικών δυνάµεων ενός τέτοιου ζητήµατος.
Ακόµα κι αν από ορισµένα πολιτικά κόµµατα µπαίνουν ορισµένα
ερωτήµατα ή, αν θέλετε, κάποιες διαφοροποιηµένες απόψεις, η
ουσία είναι ότι στο µεγάλο και σηµαντικό οι πολιτικές δυνάµεις
στη συντριπτική τους πλειοψηφία συµφωνούν. Κι αυτό θέλει ο
ελληνικός λαός. Όποιας ιδεολογικής τοποθέτησης κι αν είναι ο
Έλληνας πολίτης, επιθυµεί κι απαιτεί από τις πολιτικές δυνάµεις,
στα µεγάλα ζητήµατα που αφορούν την ύπαρξη και την πορεία
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της χώρας στον σύγχρονο κόσµο, τις ελάχιστες συναινέσεις. 
Σήµερα παρουσιάζεται, κύριε Πρόεδρε, -θα µου επιτρέψετε να

πω εδώ- µία µέγιστη και όχι ελάχιστη συναίνεση, σε ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο είναι πράγµατι ιστορικής σηµασίας. Η επέκταση
των χωρικών υδάτων στο δυτικό θαλάσσιο µέτωπο ενισχύει,
πρώτα και πάνω απ’ όλα, την εθνική µας κυριαρχία. Η ψήφιση
αυτού του ιστορικού νοµοσχεδίου αναδεικνύει την αποφασιστι-
κότητά µας να εφαρµόσουµε ένα αδιαµφισβήτητο εθνικό δι-
καίωµα, που απορρέει από το Διεθνές Δίκαιο. Δεν βάζουµε στο
τραπέζι των διαπραγµατεύσεων και των συνεννοήσεων ζητή-
µατα, που δεν στηρίζονται στο Διεθνές Δίκαιο. Αυτό ενισχύει και
τον ρόλο και τη θέση και κυρίως την εικόνα της χώρας. Ασκούµε,
λοιπόν, αυτό το εθνικό µας δικαίωµα. Η Κυβέρνηση θα αποφασί-
σει βεβαίως και για άλλα εθνικά µας δικαιώµατα, που επίσης
απορρέουν από το Διεθνές Δίκαιο, στον κατάλληλο χρόνο και
όταν αυτό θα είναι επωφελές. Ελέχθη από όλες τις πλευρές, από
τον Πρωθυπουργό από τον προηγούµενο Αύγουστο, από τον
Υπουργό Εξωτερικών χθες, κατά την τοποθέτησή του, αλλά
βλέπω και µια συµφωνία σ’ αυτό το ζήτηµα και από τις άλλες πο-
λιτικές δυνάµεις.

Γιατί, όµως, είναι ιστορικό αυτό το νοµοσχέδιο; Διότι αυξά-
νουµε την εθνική µας κυριαρχία σε ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι
του θαλάσσιου χώρου µας. Στην ουσία -αυτό που ελέχθη από
πολλούς συναδέλφους- η χώρα µεγαλώνει. Η επέκταση της αι-
γιαλίτιδας ζώνης γίνεται κατ’ εφαρµογή του άρθρου 27 παρά-
γραφος 1 του Συντάγµατος, το οποίο αφορά στη µεταβολή των
ορίων της επικράτειας και για την οποία απαιτείται νόµος που
ψηφίζεται από την απόλυτη πλειοψηφία των Βουλευτών. Κι εδώ
θα υπάρχει σήµερα το βράδυ η συντριπτική πλειοψηφία των Βου-
λευτών του ελληνικού Κοινοβουλίου και το πιστώνεται ο πολιτι-
κός κόσµος της χώρας αυτό το οποίο θα ψηφιστεί σήµερα το
βράδυ. Αυτή, λοιπόν, είναι η διαδικασία που ακολουθείται. 

Όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις µέχρι τώρα υποστήριζαν
ορθώς και µε σθένος ότι τα δώδεκα ναυτικά µίλια αποτελούν
αναφαίρετο κυριαρχικό µας δικαίωµα. Αυτή είναι εθνική πάγια
θέση. Η απόφαση της Κυβέρνησης για επέκταση στα δώδεκα
ναυτικά µίλια στο Ιόνιο, που ανακοινώθηκε από τον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό, σηµατοδοτεί µια µείζονα εξέλιξη, την οποία θέλω να
υπογραµµίσω. Η ελληνική εξωτερική πολιτική εγκαταλείπει µια
περίοδο αδράνειας. Η χώρα µας αξιοποιεί προς όφελος του εθνι-
κού συµφέροντος όλες τις δυνατότητες, που δίνει το Διεθνές Δί-
καιο. Και δεν φτάσαµε έτσι ξαφνικά εδώ, ούτε η Ελλάδα
εγγράφει, χωρίς καµιά προεργασία, αυτό που σήµερα ψηφίζεται
στο Κοινοβούλιο. Προϋπήρξε ένας διπλωµατικός µαραθώνιος και
µετά από πολλές δεκαετίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτά-
σαµε σε οριοθέτηση ΑΟΖ µε τη γειτονική Ιταλία, ευρωπαϊκή χώρα
επίσης. Υπήρξε η µερική διευθέτηση των θαλάσσιων ζωνών µε
την Αίγυπτο και υπήρξε η απόφαση για κοινή προσφυγή στο Δι-
καστήριο της Χάγης µε την Αλβανία. Κι επειδή έγιναν κάποια σχό-
λια χθες και ακούστηκε κριτική για το ζήτηµα αυτό, το γεγονός
ότι το συνταγµατικό δικαστήριο της Αλβανίας ακύρωσε τη συµ-
φωνία για οριοθέτηση θαλασσίων ζωνών, που επετεύχθη πριν
από δώδεκα χρόνια µε Υπουργό Εξωτερικών την κ. Ντόρα Μπα-
κογιάννη, αυτό δεν βαρύνει την Ελλάδα. Επίσης, το γεγονός ότι
θα προσφύγουµε από κοινού στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης,
δεν σηµαίνει ότι θα προσέλθουµε και µε τα ίδια επιχειρήµατα.

Σαφώς και η γειτονική Αλβανία είναι αυτή που πρέπει να αιτιο-
λογήσει και να δικαιολογήσει γιατί ακύρωσε εκείνη τη συµφωνία,
η οποία είχε γίνει αποδεκτή από τις δυο πλευρές και υπεγράφη
από τον τότε Υπουργό Εξωτερικών της Αλβανίας. Η διαδικασία
είναι δυναµική. Υπάρχει η συναίνεση για την προσφυγή, αλλά τα
επιχειρήµατα βεβαίως δεν θα είναι κοινά. Αυτό νοµίζω ότι είναι
εύκολα αντιληπτό. Πιστεύω ότι θα ρυθµιστεί και αυτό το ζήτηµα. 

Αποδεικνύουν και εκείνη η συµφωνία και το σηµερινό νοµοσχέ-
διο ότι τουλάχιστον η παράταξή µας –εµείς δεν διεκδικούµε απο-
κλειστικότητες, εµείς ξέρουµε ότι όταν υπάρχει ωριµότητα και
σοβαρότητα από το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων, πολλά µπο-
ρούν να επιτευχθούν, µιλάω όµως για την παράταξή µας- έχει
µακροπρόθεσµη στρατηγική στα ζητήµατα αυτά. Δεν προέκυψε
σήµερα έτσι ξαφνικά αυτό το νοµοσχέδιο. Υπήρχε εκείνη η συµ-
φωνία. Υπήρχαν οι συµφωνίες µε την Αίγυπτο και µε την Ιταλία.

Υπήρξε µια προεργασία πάντα στη βάση του Διεθνούς Δικαίου
και ερχόµαστε σήµερα να κάνουµε νόµο του κράτους την επέ-
κταση της χώρας µε τη συµφωνία της συντριπτικής πλειοψηφίας
των γειτόνων µας. 

Είναι πολύ σηµαντικό αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
δεν χρειάζονται σε αυτά τα ζητήµατα απερίσκεπτοι µικροµεγα-
λισµοί. Πρέπει να κάνεις συµφωνίες, πρέπει να συµµετέχεις σε
συµµαχίες, πρέπει να  παρεµβαίνεις στα διεθνή µείζονα ζητήµατα
που αφορούν την περιοχή µας. Μόνο έτσι ενισχύεις το λόγο σου
και αυξάνεις την ισχύ σου και τότε πραγµατικά οι θέσεις σου γί-
νονται και θέσεις και άλλων κρατών και άλλων διεθνών οργανι-
σµών και έτσι αυξάνεται εκτός από την επικράτεια και η δύναµη
της χώρας. 

Βλέπετε ότι όλο το κατηγορητήριο για το ό,τι συµβαίνει στην
ανατολική Μεσόγειο και στη βόρεια Αφρική το εισπράττει σή-
µερα η Τουρκία µε την απερίσκεπτη πολιτική της. Εµείς, λοιπόν,
οφείλουµε να µην κάνουµε τα όσα κάνει η Τουρκία. Οφείλουµε
να βαδίσουµε αυτόν τον δρόµο που σηµατοδοτεί το σηµερινό νο-
µοσχέδιο. Έτσι θα αυξήσουµε την ισχύ της χώρας.

Έρχεται το σηµερινό νοµοσχέδιο µε την υπερψήφιση από τη
συντριπτική πλειοψηφία των πολιτικών δυνάµεων της χώρας να
ακολουθήσει ένα άλλο νοµοσχέδιο που αφορά τα εξοπλιστικά
και την προµήθεια των µαχητικών αεροσκαφών Rafale, όπου και
εκεί υπήρξε καλό κλίµα και συναίνεση. Και πιστέψτε µε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η συναίνεση για τέτοιου είδους ζη-
τήµατα προκαλεί αισθήµατα ικανοποίησης στον ελληνικό λαό.
Εάν σε αυτά δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε, τότε αναρωτιέµαι
σε τι. Καλώς, λοιπόν, συµφωνούµε.

Ίσως να είπα ορισµένα πράγµατα παραπάνω για τη συναίνεση
που επιτεύχθηκε και σε αυτό το ιστορικό νοµοσχέδιο. Όµως, πι-
στέψτε µε, ενισχύει την ιστορικότητα του νοµοσχεδίου αυτή η
συναίνεση, γιατί οι Έλληνες στα µεγάλα και στα δύσκολα φέτος,
που συµπληρώνονται διακόσια χρόνια από την εθνική παλιγγε-
νεσία, από την εθνικοαπελευθερωτική επανάσταση, αποδει-
κνύουν και πάλι ότι για τα σηµαντικά µπορούν και να συζητούν
και να συµφωνούν και να οµονοούν. 

Από εκεί και πέρα, είναι επίσης σηµαντικό ότι το ίδιο το σώµα
του νοµοσχεδίου υπογραµµίζει ότι η άσκηση αυτού του εθνικού
µας κυριαρχικού δικαιώµατος για αύξηση της αιγιαλίτιδας ζώνης
στα δώδεκα ναυτικά µίλια, µπορεί να ασκηθεί σε οποιαδήποτε
περιοχή της επικράτειας, όταν η Κυβέρνηση, όταν η ελληνική πο-
λιτεία το κρίνει επωφελές. Δεν πρέπει να µας παρασύρουν ούτε
οι εξελίξεις ούτε οι προκλήσεις των γειτόνων που αυξάνονται και
εν όψει των διερευνητικών εντολών, για τις οποίες θα πω δυο
λόγια αµέσως µετά.

Πρέπει να σχεδιάζουµε και να υπηρετούµε αυτόν τον στρατη-
γικό σχεδιασµό µε όσο το δυνατόν µεγαλύτερη ενότητα. Εµείς
ακούµε και την κριτική της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ότι εί-
χαµε επιφυλάξεις όταν ήρθε το θέµα των δώδεκα ναυτικών µι-
λίων από την προηγούµενη κυβέρνηση, όµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτό το θέµα ετέθη
κυριολεκτικά στο «και 5’» από τον τότε Υπουργό Εξωτερικών, τον
κ. Κοτζιά, όταν παρέδιδε την αρµοδιότητα του Υπουργείου Εξω-
τερικών στον πρώην Πρωθυπουργό, τον κ. Αλέξη Τσίπρα. 

Αυτά τα πράγµατα απαιτούν µια σοβαρότητα και έναν καλύ-
τερο σχεδιασµό, ευρύτερο. Αυτό, λοιπόν, έδωσε µια αίσθηση,
εάν θέλετε, πολιτικής πτώχευσης, για να το πω πολύ κοµψά. 

Επίσης, δεν υπήρχαν οι εξελίξεις στην ανατολική Μεσόγειο, οι
οποίες πύκνωσαν τα δυο-τρία τελευταία χρόνια. Τρίτον, δεν
υπήρχε και όλη η προεργασία, την οποία προανέφερα και στην
οποία στάθηκαν πάρα πολλοί οµιλητές κατά τη διάρκεια της συ-
ζήτησης του νοµοσχεδίου, την οποία έκανε ο σηµερινός Πρωθυ-
πουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, και ο σηµερινός Υπουργός
Εξωτερικών, ο Νίκος Δένδιας. Πάµε µε τη συναίνεση πάρα πολ-
λών χωρών, εάν θέλετε, µε συµµαχική δύναµη. 

Βεβαίως, ακούστηκαν πολλά και για τις διερευνητικές επαφές,
που θα επαναρχίσουν στην Κωνσταντινούπολη στις 25 του µήνα,
εάν θυµάµαι καλά, και υπάρχει µια επιφύλαξη για το τι θα συµβεί
εκεί.

Ακούστε, οι διερευνητικές εντολές είναι άτυπες συνοµιλίες,
προκειµένου να σκιαγραφηθούν, να ανακοινωθούν, να γνωστο-
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ποιηθούν οι θέσεις των χωρών που συζητούν. Και η Ελλάδα
πάντα συζητά µε βάση το Διεθνές Δίκαιο. Έχει ξεκαθαρίσει προς
τη γείτονα Τουρκία ότι το µόνο ζήτηµα είναι το ζήτηµα των θα-
λασσίων ζωνών και από εκεί και πέρα οι φόβοι ότι µπορούν να
µπουν και άλλα θέµατα στο τραπέζι των διερευνητικών δεν
θεωρώ εγώ προσωπικά ότι είναι βάσιµοι. Πρώτον, γιατί είναι ανε-
πίσηµες οι διαπραγµατεύσεις και δεύτερον, γιατί κανένα σηµείο
του Διεθνούς Δικαίου δεν σε υποχρεώνει σε ένα τραπέζι τέτοιων
διαπραγµατεύσεων να δεχθείς ζητήµατα τα οποία µπαίνουν µο-
νοµερώς από τη µια πλευρά. Όσο η Τουρκία θέτει µονοµερώς
ζητήµατα, µιας και η ελληνική θέση είναι πάγια και ξεκάθαρη για
τις διαφορές µας, µονοµερώς τα θέτει, µονοµερώς θα τα συζη-
τάει η γειτονική Τουρκία. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να εκ-
φράσω για µία ακόµη φορά την ικανοποίησή µου για τη συναί-
νεση σε αυτό το νοµοσχέδιο, που µεγαλώνει τη χώρα, για να το
πω έτσι απλά και καθαρά. Θα έλεγα ότι πρέπει να ακολουθή-
σουµε αυτή την πολιτική και αυτόν τον στρατηγικό σχεδιασµό,
να χτίζουµε συµµαχίες, όπως κάναµε µε πλήθος χωρών µε τις
οποίες ουδέποτε είχαµε συµµαχήσει στο παρελθόν, Ισραήλ, Αί-
γυπτο, Σαουδική Αραβία, Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, τη Σύνοδο
Μεσογειακών Χωρών. Χτίσιµο συµµαχιών, λοιπόν, σηµαίνει ενί-
σχυση του λόγου και της θέσης της χώρας µας. Αυτή την πολι-
τική εφαρµόζουµε και πιστεύουµε ότι ήδη δικαιώνεται και θα
δικαιωθεί ακόµα περισσότερο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο τώρα θα
πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής,
ο κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση είναι µια

σηµαντική ευκαιρία για δυο λόγους. Ο πρώτος είναι για να στεί-
λει το µήνυµα παντού ότι οι Έλληνες µπροστά στην απόπειρα
καταπάτησης κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας οµονοούν,
ότι η Βουλή δεν είναι µόνο ένα πεδίο κοµµατικών αντιπαραθέ-
σεων και συγκρούσεων, αλλά ο κατ’ εξοχήν χώρος προβολής του
εθνικού συµφέροντος. 

Ο δεύτερος µε αφορµή τη συγκεκριµένη νοµοθετική πρόταση
για τη επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στο Ιόνιο είναι, για να
ανοίξει ένας ευρύτερος διάλογος για το κρίσιµο θέµα της εξω-
τερικής απειλής στο πλαίσιο των σηµαντικών εξελίξεων και ανα-
κατατάξεων στην περιοχή. Διάλογος που θα επιτρέψει στη χώρα
µας να διαµορφώσει µια σύγχρονη εθνική στρατηγική, προσαρ-
µοσµένη στις νέες συνθήκες και να χαράξει τις προτεραιότητες
και τους στόχους της σε µια νέα κυριολεκτικά εποχή. Δεν υπάρ-
χει καλύτερος και εγκυρότερος χώρος απ’ αυτόν του εθνικού
Κοινοβουλίου. 

Νοµίζω ότι ο εισηγητής µας τόσο στην επιτροπή όσο και µετά
τη συνάντησή του προχθές µε τον Υπουργό και χθες µε την ει-
σήγησή του διαφώτισε όλες τις όψεις της συγκεκριµένης ρύθµι-
σης. Η αποδοχή από εµάς της τµηµατικής διευθέτησης µόνο ως
µια αναγκαία αµυντική απάντηση στο δροµολογούµενο από την
Άγκυρα επεκτατικό αναθεωρητισµό µπορεί να εννοηθεί. Η Κυ-
βέρνηση, διά του Υπουργού των Εξωτερικών, χρησιµοποίησε
έναν τόνο παραπάνω σε εγκωµιαστικά σχόλια για µια πολιτική
που κατέστη µονόδροµος. 

Είναι η στοιχειώδης άµυνα απέναντι στα τετελεσµένα, που επι-
χειρεί να κατοχυρώσει η Τουρκία στην περιοχή σε βάρος της
χώρας µας. Θα έλεγα ότι είναι η αυτονόητη απάντηση που στη
συγκεκριµένη συγκυρία αποδεικνύεται θετική. Αυτό δεν αναιρεί
την κατοχυρωµένη από το Διεθνές Δίκαιο δυνατότητα της χώρας
για συνολική επέκταση και στο Αιγαίο και ασφαλώς κάτω από την
Πελοπόννησο και στην περιοχή νότια και ανατολικά της Κρήτης.
Είναι απαραίτητο στο πλαίσιο αυτής της τµηµατικής προεργα-
σίας, πρώτον, γρήγορα να συµπληρωθεί για τις δύο περιοχές,
δεύτερον, να συνεχιστούν οι πρωτοβουλίες µε τις χώρες της πε-
ριοχής, την Κύπρο, την Αίγυπτο, το Ισραήλ, ακόµη και τη Λιβύη,
ώστε να περιχαρακωθεί ο χώρος των ΑΟΖ και, τρίτον, να επανα-

διατυπωθεί ρητά και ως απόφαση, όχι µόνο της Κυβέρνησης,
αλλά του εθνικού Κοινοβουλίου, ότι διατηρούµε ακέραιο και ανα-
παλλοτρίωτο το δικαίωµά µας στο Αιγαίο και την επιµονή µας η
οριοθέτηση να οδηγηθεί στη Χάγη. 

Γίνεται µια κριτική, γιατί οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν κα-
τέληγαν σε παρόµοιες οριοθετήσεις; Γιατί απλούστατα υπήρχε
ως πάγια θέση της χώρας συνολική ρύθµιση. Σήµερα υπάρχει
αλλαγή γραµµής, που απορρέει από άµυνα απέναντι στην αλ-
λαγή στρατηγικής της Τουρκίας, την οποία πολλοί επιχειρούν να
υποβαθµίσουν σε ένα συγκυριακό φαινόµενο, ενώ δεν είναι κα-
θόλου συγκυριακό φαινόµενο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Τουρκία προσέρχεται στις διε-
ρευνητικές επαφές µε όλες τις διεκδικήσεις της επί τάπητος. Την
ίδια στιγµή άρχισε να µιλά απροκάλυπτα για δύο ξεχωριστά
κράτη στην Κύπρο. Η πάγια θέση µας, που διαχρονικά ισχύει από
τη µεταπολίτευση, είναι ότι η Κύπρος αποτελεί ακρογωνιαίο λίθο
της στρατηγικής του ελληνισµού. Θεωρώ την εµφανή περιθω-
ριοποίηση του Κυπριακού από την ηµερήσια διάταξη των σηµαν-
τικών θεµάτων της διεθνούς κοινότητας σηµαντικό σφάλµα, το
οποίο πρωτίστως ανάγεται στην κυπριακή ηγεσία, αλλά ακουµπά
και τη δική µας εξωτερική πολιτική. Είναι η ώρα να ασχοληθεί
ξανά η Ελλάδα µε το Κυπριακό στο πεδίο των συγκεκριµένων
πρωτοβουλιών, σε συνεργασία µε την κυπριακή ηγεσία. Το Κυ-
πριακό πρέπει τώρα και όχι αύριο να αναβαθµιστεί σε ευρωπαϊκό
και διεθνές ζήτηµα ξανά. Είναι ύψιστο εθνικό µας χρέος.

Όσο για τις διερευνητικές συζητήσεις και επειδή η Κυβέρνηση
έχει αναγάγει το ζήτηµα του διαλόγου µε την Τουρκία ως καθο-
ριστικό για τις εξελίξεις, νοµίζω ότι δεν πρέπει να τρέφουµε ψευ-
δαισθήσεις. Είναι σχεδόν προδιαγεγραµµένη η µοίρα και για
άλλη µια φορά η κατάληξή τους. Αν η Κυβέρνηση ακολουθήσει
άλλη θέση από αυτή των προϋποθέσεων, που έθεσε και στις
οποίες προφανώς συµφωνούµε και πρέπει να επιµείνει, είναι φα-
νερό ότι µόνο συγκυριακά µπορεί να επιτευχθεί ένα καλύτερο
κλίµα στις σχέσεις µε την Τουρκία. Για λόγους κλίµατος ναι, είναι
θετική. Ούτε στον ουσιαστικό διάλογο πρόκειται να καταλήξουν
ούτε το όνειρο της προσφυγής στη Χάγη µπορεί να φανεί στον
ορατό χρονικό ορίζοντα, έστω και αν κάποιοι επιδερµικοί αναλυ-
τές πιστεύουν ότι είναι η στιγµή να ανοίξει η ατζέντα όλων των
θεµάτων. Η εθνική µας στρατηγική δεν µπορεί να περιοριστεί
στον διάλογο µε την Τουρκία ως αυτοσκοπό ούτε να διαχωρίζει
και να υποβαθµίζει θέµατα κρίσιµης εθνικής προτεραιότητας,
γιατί στις σηµερινές συνθήκες η Ελλάδα φαίνεται να κρατά µια
αµυντική στάση, που δεν προοιωνίζεται θετικές εξελίξεις στο
αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οριοθέτηση των νέων
εθνικών γραµµών εξακολουθεί να αποτελεί ζήτηµα ύψιστης προ-
τεραιότητας και καθοριστικής σηµασίας για το παρόν και το µέλ-
λον του τόπου και δυστυχώς δεν έχουν καθοριστεί µέσα από
συγκεκριµένες διαδικασίες εθνικής συνεννόησης τις οποίες πρέ-
πει να έχει η σηµερινή Κυβέρνηση µε όλα τα κόµµατα του Κοινο-
βουλίου, µε όλες τις πολιτικές δυνάµεις, προκειµένου να υπάρξει
αυτή η χάραξη, που είναι απολύτως αναγκαία για να µετατραπεί
από αµυντική σε επιθετική η στάση µας στην περιοχή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια ορισµένη ανάγνωση των ευ-
ρύτερων εξελίξεων στην περιοχή της νοτιοανατολικής Μεσο-
γείου, που ακούγεται εύηχη και αισιόδοξη, εδράζεται σε δύο
θεµελιακές προβλέψεις για το 2021: πρώτον, ότι οι ΗΠΑ µετά την
αλλαγή στην ηγεσία τους επιστρέφουν στην περιοχή δριµύτερες
και, δεύτερον, ότι η Τουρκία κάτω από το βάρος της οικονοµικής
κρίσης επιστρέφει στην Ευρώπη. Νοµίζω ότι είναι λίγο υπερφία-
λες αυτές οι αισιόδοξες προβλέψεις. Προφανώς η αλλαγή στην
αµερικανική ηγεσία είναι κατ’ αρχάς θετική για τα ελληνικά συµ-
φέροντα. Όµως, πρέπει να τοποθετείται στο συγκεκριµένο και
αδιατάρακτο πλαίσιο των ευρύτερων συµµαχιών της υπερδύνα-
µης στην περιοχή. Είναι ίδιον της αθεράπευτης αισιοδοξίας µας
ότι θα αλλάξουν ριζικά τα πράγµατα, µόνο που αυτή η αισιοδοξία
κάθε φορά εκφράζεται και κάθε φορά διαψεύδεται. Καλύτεροι
ίσως όροι για την άσκηση πολυδύναµης εξωτερικής πολιτικής
και διεθνούς διπλωµατίας ναι, µπορεί να υπάρξουν. Θεαµατική
αλλαγή στάσης όµως όχι. Ξέρουµε πολύ καλά τι σηµαίνει η Τουρ-
κία για την Αµερική, τόσο στη θέση της στο υπογάστριο της Ρω-
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σίας, όσο µε τους τουρκογενείς πληθυσµούς που βρίσκονται
ανατολικά της στο κέντρο της Ασίας, όσο επίσης και τη γενικό-
τερη επιρροή που ασκεί στην περιοχή.

Η Ελλάδα οφείλει να διεκδικήσει επιθετικά και δυναµικά τον
δικό της ρόλο στην περιοχή της ανατολικής Μεσογείου και της
Βαλκανικής και κάτω από αυτό το πρίσµα δύο ταξίδια πρωθυ-
πουργών στις ΗΠΑ τα τελευταία χρόνια πολύ ελάχιστα κέρδισαν
για τη χώρα σε σχέση µε τη γενναιόδωρη στάση µας απέναντι
στους Αµερικανούς. Καιρός είναι να βγούµε από αυτό το χαρά-
κωµα. Μπροστά µας βρίσκεται ένας ασίγαστος οικονοµικός και
στρατηγικός πόλεµος για τις νέες κατανοµές ισχύος µε επίκεν-
τρο την περιοχή µας. Δεν είναι ίσως η ώρα να πούµε το πώς,
όµως έτσι κι αλλιώς οφείλουµε στο πλαίσιο των συµµαχιών µας
να επαναδιαπραγµατευτούµε τον ευρύτερο ρόλο µας τόσο στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και τις κυοφορούµενες αλλαγές όσο και στην
περιοχή. Η γεωστρατηγική αναβάθµιση της χώρας µας πρέπει
να καταστεί ο νέος ακρογωνιαίος λίθος της εθνικής στρατηγικής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι επείγουσα ανάγκη να εγ-
καταλείψουµε τις ψευδαισθήσεις και τις επιδιώξεις της νέας
στρατηγικής που αναπτύσσει µε αξιοσηµείωτη συνέπεια η Τουρ-
κία. Θέλει να επιβάλει τον ρόλο της ως ισχυρής περιφερειακής
δύναµης, εκµεταλλευόµενη τη σηµαντική στρατηγική της θέση,
την πληθυσµιακή της οντότητα και την οικονοµική της δυνατό-
τητα, παρά την κρίση που µαστίζει αυτή την εποχή. Εγκαταλείπει
την προοπτική της ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενισχύοντας
στο εσωτερικό της το ισλαµικό απέναντι στο κοσµικό δυτικό κρά-
τος. Διεκδικεί ρόλο ισότιµου συνοµιλητή µε τις µεγάλες δυνά-
µεις, που αντιπαρατίθενται στην περιοχή. Διεκδικεί σε κάθε
κατεύθυνση ζωτικό χώρο για τα επεκτατικά της σχέδια και επι-
χειρεί να ηγεµονεύσει στον ευρύτερο χώρο του Ισλάµ. 

Το τουρκικό κράτος στην Κύπρο, η αποστρατιωτικοποίηση των
νησιών, το «γκριζάρισµα» περιοχών, η επέκταση της κυριαρχίας
της ΑΟΖ µέχρι τον παραλογισµό της µοιρασιάς στο Αιγαίο είναι
µεν αβάσιµες και αστήρικτες διεκδικήσεις, που παραβιάζουν
κάθε κανόνα Διεθνούς Δικαίου, αλλά συνιστούν συγκροτηµένη
και µακροπρόθεσµη στρατηγική και όχι τακτικές επιλογές εσω-
τερικής κατανάλωσης, όπως ισχυρίζονται µερικοί. Η «Γαλάζια
Πατρίδα» δεν είναι ευφηµισµός, είναι αρθρωµένη και κλιµακού-
µενη πολιτική, της οποίας οι επιδιώξεις θα εκτυλίσσονται κάθε
φορά που οι περιστάσεις το ευνοούν. Είναι µια στρατηγική που,
είτε το θέλουµε είτε όχι, οφείλουµε να συµβιώσουµε µαζί της για
τον επόµενο πολύ χρόνο. 

Είναι φανερό ότι µέσα σε αυτό το τοπίο δεν µπορούµε να µεί-
νουµε στο αµυντικό κάστρο του κατακτηµένου ευρωπαϊσµού µας
και να παρακολουθούµε τις εξελίξεις που συντελούνται στον
χώρο. Οφείλουµε να σχεδιάσουµε, να διεκδικήσουµε και να κα-
τακτήσουµε τον νέο ευρωπαϊκό, βαλκανικό και µεσογειακό µας
ρόλο ως το ακραίο ευρωπαϊκό σύνορο. Ο πρώτος στόχος είναι
να επιστρέψουµε µε γρήγορα και αποφασιστικά βήµατα στο κέν-
τρο των ευρωπαϊκών εξελίξεων ως πρωταγωνιστής και όχι ως ου-
ραγός. Να συνδέσουµε αυτή την επιστροφή µε τη σταθερή
προσήλωση στην επιτάχυνση και εµβάθυνση της ευρωπαϊκής
ενοποίησης. Η Ένωση πρέπει να αναχθεί όσο γίνεται ταχύτερα
από συµπληρωµατικός και αδύναµος πόλος σε ισχυρό παίκτη και
πρωταγωνιστή στην παγκόσµια σκακιέρα. 

Ο δεύτερος στόχος είναι µέσα στο πλαίσιο των συµµαχιών µας
η Ελλάδα να επαναδιαπραγµατευτεί µε τη Δύση στο σύνολό της
τον νέο στρατηγικό της ρόλο. Δεν µπορεί να συνεχίσει να παρα-
δίδει µαθήµατα πιστού και σταθερού συµµάχου και να εκλιπαρεί
προστασία απέναντι σε ενδοσυµµαχικές απειλές. 

Είµαστε η χώρα που µπορεί να εγγυηθεί την ασφάλεια, την ει-
ρήνη και τη συνεργασία στην ανατολική Μεσόγειο, που µπορεί
να υποστηρίζει σθεναρά την ενσωµάτωση των δυτικών Βαλκα-
νίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν είναι µόνο λόγοι συµπαράστα-
σης και αλληλεγγύης αυτοί για τους οποίους η Ευρώπη και η
Δύση οφείλουν να στηρίξουν τον νέο ρόλο. Είναι η ενεργός προ-
στασία των συνόρων της. Είναι η δική της παραµεθόρια περιοχή.

Για αυτό, όµως, θα πρέπει να ανασυντάξουµε εσωτερικά τις
δυνάµεις µας, για να διασφαλίσουµε το παρόν και το µέλλον του

Ελληνισµού, την ακεραιότητα και την κυριαρχία της χώρας.
Δεν πρέπει να ξεχνάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε µία

στιγµή ότι είµαστε ένα έθνος του οποίου ο πατριωτισµός αποτε-
λεί συστατικό στοιχείο της φυσιογνωµίας και της ιστορικής του
διαδροµής. Αυτό είναι το χρέος µας, πρωτίστως για την Κυβέρ-
νηση που οφείλει όχι συγκυριακά, αλλά µόνιµα να συγκροτήσει
ένα αδιατάρακτο εθνικό µέτωπο, έστω και τώρα, αλλά και κάθε
υπεύθυνης πολιτικής δύναµης που οφείλει να συµβάλει θετικά
σε αυτή την προσπάθεια.

Είµαστε εδώ για να υποστηρίξουµε την πατρίδα µας, όπως κά-
ναµε επί πάρα πολλές δεκαετίες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Σκανδαλίδη.

Καλείται στο Βήµα τώρα ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μη-
τσοτάκης

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Δεν σας είδα για να σας

χαιρετήσω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Σας είδα εγώ, όµως και θα σας συγχαρώ για τα καινούργια σας
καθήκοντα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, περίπου τέτοιες ηµέρες το 1818

ένα ελληνικό κρατικό µόρφωµα αποκτούσε τη συνταγµατική του
υπόσταση. Ήταν το Ηνωµένο Κράτος των Ιονίων Νήσων. Βε-
βαίως, αποτελούσε ακόµα βρετανικό προτεκτοράτο, δεν έπαυε
όµως να είναι ταυτόχρονα ένα ηµιαυτόνοµο κρατίδιο. Ήταν η
πρώτη µορφή εδαφικής αναφοράς του ελληνισµού µετά από
σχεδόν τετρακόσια χρόνια σκλαβιάς, µια εστία της εθνικής ιδέας
για την επανάσταση, η οποία ακολούθησε τρία χρόνια αργότερα
και ο χώρος, που το 1864 ενσωµατώθηκε στο µικρό τότε Ελλη-
νικό Βασίλειο, για να καταστεί αµέσως η πρώτη επέκταση της
πατρίδας.

Περισσότερο από δύο αιώνες µετά, στην ίδια περιοχή, η Ελ-
λάδα µεγαλώνει ξανά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για πρώτη φορά µετά την προσάρτηση των Δωδεκανήσων το

1947, η εθνική επικράτεια µεγεθύνεται περίπου κατά 10%, όχι µε
απόσπαση εδαφών ούτε σε βάρος άλλων χωρών, αλλά µε την
άσκηση κυριαρχικών δικαιωµάτων στη θαλάσσια ζώνη, η οποία
απλώνεται από τους Οθωνούς µέχρι το ακρωτήριο Ταίναρο και
µε διαδικασίες απόλυτα θεµελιωµένες στους κανόνες του Διε-
θνούς Δικαίου.

Θυµίζω ότι είχε προηγηθεί το πρώτο βήµα µε το προεδρικό
διάταγµα για τους κλειστούς κόλπους και τη χάραξη των γραµ-
µών βάσης, µία προϋπόθεση της Σύµβασης Δικαίου της Θάλασ-
σας για τον υπολογισµό αιγιαλίτιδας ζώνης και υφαλοκρηπίδας
του κάθε κράτους.

Σήµερα, στην αυγή του 2021, κάνουµε το δεύτερο µεγάλο, ου-
σιαστικό βήµα. Η χώρα µας επεκτείνει στα δώδεκα µίλια την κυ-
ριαρχία της στο Ιόνιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Την επέκταση των χωρικών µας υδάτων την είχα ήδη αναγγεί-

λει από τον Αύγουστο. Πράγµατι, τέσσερις µήνες µετά οι θάλασ-
σές µας εκεί διπλασιάζονται. Ένα δικαίωµα απόλυτα συµβατό µε
τη διεθνή νοµιµότητα και το οποίο η Ελλάδα προφανώς µπορεί
να ασκήσει και σε άλλες περιοχές, προφανώς και στην Κρήτη,
αλλά και αλλού, όµως σε χρόνο, µε τρόπο και υπό συνθήκες που
η ίδια θα το επιλέξει. Είναι κάτι που αναφέρεται ρητά στο πρώτο
κιόλας άρθρο του νοµοσχεδίου, που συζητούµε σήµερα. 

Άλλωστε, η συγκεκριµένη αυτή δήλωση συνοδεύει από το
1995 και την επίσηµη κύρωση της Σύµβασης για το Δίκαιο της
Θάλασσας από την ελληνική Βουλή. Πρόκειται για ένα πολύ κα-
θαρό µήνυµα, που στέλνει και τώρα η Κυβέρνηση σε όσους προ-
σπαθούν µε απειλές, µε λεονταρισµούς να στερήσουν από την
πατρίδα µας ό,τι της επιτρέπουν οι κανόνες του Διεθνούς Δι-
καίου.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η σηµερινή εξέλιξη δεν προέκυψε τυ-
χαία και τίποτα από όσα οδήγησαν σε αυτή δεν ήταν αυτονόητο.
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Όλα, όµως, υπήρξαν αποτέλεσµα της ενεργητικής διπλωµατίας
που άσκησε και ασκεί αυτή η Κυβέρνηση, περνώντας από την
αµήχανη καταγραφή των δεδοµένων στη δυναµική διαµόρφωσή
τους, αφήνοντας πίσω αγκυλώσεις και παλιά φοβικά σύνδροµα
και επιλέγοντας την κεντρική σκηνή των αποτελεσµατικών κινή-
σεων από το µοναχικό θεωρείο των παρατηρήσεων, µε λιγότερα
λόγια και περισσότερη δράση.

Έτσι, πριν φτάσουµε στον διπλασιασµό των χωρικών µας υδά-
των, είχαµε καταλήξει σε διαδοχικές συµφωνίες µε την Ιταλία, µε
την Αίγυπτο για την οριοθέτηση των Αποκλειστικών Οικονοµικών
µας Ζωνών. Κλείσαµε, δηλαδή, ζητήµατα που χρόνιζαν επί δε-
καετίες και ανοίξαµε µε τόλµη ένα νέο κεφάλαιο τόσο στις διµε-
ρείς µας σχέσεις, όσο και στην πολυµερή συνεργασία σε όλη την
ανατολική Μεσόγειο. Οι συµφωνίες αυτές ήταν αποτέλεσµα
σκληρών και δύσκολων διαπραγµατεύσεων που διεξήχθησαν
υπό τον Υπουργό Εξωτερικών, τον Νίκο Δένδια. Ψηφίστηκαν,
όµως, ταχύτατα από την Εθνική µας Αντιπροσωπεία και το κεί-
µενο της Συνθήκης µε την Αίγυπτο έχει ήδη αναρτηθεί στη σχε-
τική σελίδα του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. Σύντοµα θα
ακολουθήσει και η αντίστοιχη µε την Ιταλία.

Πρόκειται για δύο κρίκους ειρήνης και συνεργασίας µεταξύ
των χωρών µας. Πρόκειται όµως και για ένα χειροπιαστό παρά-
δειγµα, ένα υπόδειγµα ασφάλειας και σταθερότητας σε µία πε-
ριοχή που κάποιοι απειλούν να µετατρέψουν σε ναρκοπέδιο.

Την ίδια ακριβώς περίοδο ο Έλληνας Υπουργός Εξωτερικών
συνεργάστηκε µε τον Αλβανό οµόλογό του και τώρα οι όποιες
διαφωνίες µας µε τα Τίρανα οδεύουν πλέον προς διεθνές δικαιο-
δοτικό όργανο. Μόλις πρόσφατα, µάλιστα, ο Πρωθυπουργός της
Αλβανίας δήλωσε ρητά και απερίφραστα ότι η επέκταση στα δώ-
δεκα µίλια αποτελεί αναφαίρετο κυριαρχικό δικαίωµα της Αθή-
νας, προσθέτοντας ένα ακόµα επιχείρηµα υπέρ της θέσης µας
ότι τα νερά της Μεσογείου µπορούν να ενώνουν αντί να χωρίζουν
λαούς.

Τέλος, αυτή η διεύρυνση των δικαιωµάτων µας στη θάλασσα
θα είχε παραµείνει χίµαιρα, αν η Ελλάδα δεν είχε δροµολογήσει
µε σχέδιο, µε µεθοδικότητα, ένα ευρύ σύστηµα συµµαχιών σε
ολόκληρη την ανατολική Μεσόγειο. Ενδεικτικά αναφέρω ότι πε-
ρίπου τέτοιες ηµέρες πέρυσι µε τον Πρόεδρο Αναστασιάδη και
τον Πρωθυπουργό του Ισραήλ Μπέντζαµιν Νετανιάχου υπογρά-
φαµε από κοινού τη συµφωνία για τον αγωγό EastMed, ενώ η συ-
νεργασία µας µε την Κύπρο, µε την Αίγυπτο εµβαθύνεται
διαρκώς µέσω του τριµερούς forum και ήδη πλαισιώνεται µε µία
αναβαθµισµένη σχέση µε πολύ σηµαντικούς παίκτες στην πε-
ριοχή της Μέσης Ανατολής, όπως είναι τα Ηνωµένα Αραβικά Εµι-
ράτα και η Σαουδική Αραβία.

Με άλλα λόγια, η εξωτερική µας πολιτική ξεδιπλώνεται πλέον
έµπρακτα σε πολλά επίπεδα και αποτυπώνεται κυρίως µε συγκε-
κριµένα αποτελέσµατα σε διαφορετικά σηµεία του παγκόσµιου
χάρτη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σχεδόν σαράντα χρόνια από την
κύρωση της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών για το Δίκαιο της
Θάλασσας, το 1982, και άλλα είκοσι επτά από την ψήφισή της
στην ελληνική Βουλή, η επέκταση των χωρικών υδάτων αποτε-
λούσε µόνιµο επιχείρηµα κάθε κυβέρνησης. Μόνο που σήµερα
για πρώτη φορά αυτή η επαναλαµβανόµενη ρητορική, αυτή η έκ-
φραση πρόθεσης µετατρέπεται σε χειροπιαστό αποτέλεσµα.
Από µελλοντική δυνατότητα µετατρέπεται σήµερα σε τρέχουσα
πραγµατικότητα.

Οι συνθήκες, κατά τη διάρκεια του 2020, δεν ήταν τόσο δια-
φορετικές από τα προηγούµενα χρόνια. Συνολικά διαφορετική,
όµως, ήταν η ελληνική στάση απέναντι σε προκλήσεις. Το νέο
δόγµα για την προστασία των θαλασσίων και των χερσαίων συ-
νόρων µας συνδυάστηκε µε την αξιοπιστία της χώρας µας, στο
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και έτσι ο Έβρος και το Αιγαίο
κατοχυρώθηκαν στην πράξη ως τα ανατολικά όρια ολόκληρης
της ηπείρου µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μόλις προ ηµερών και ο Υπουργός Εξωτερικών της Ρωσίας

επανέλαβε τη θέση της χώρας του, ότι η επέκταση των χωρικών
υδάτων στα δώδεκα µίλια αποτελεί αναφαίρετο, νόµιµο δικαίωµα
της Ελλάδας, ενώ µε µελετηµένες κινήσεις η Ελλάδα έχει πλέον

καταστεί κοµβικός σύµµαχος των Ηνωµένων Πολιτειών στην πε-
ριοχή. Και παρά τις διαφορετικές οπτικές σε πολλά ζητήµατα, η
συνεργασία µας µε την απερχόµενη αµερικανική διοίκηση έφερε
πολύ θετικά αποτελέσµατα και µε τη νέα ηγεσία η σύµπλευση
αυτή θα γίνει ακόµα αποτελεσµατικότερη.

Γνωρίζω προσωπικά τον Πρόεδρο Μπάιντεν. Είναι ένας έµπει-
ρος πολιτικός, που γνωρίζει όσο λίγοι την περιοχή µας αλλά και
τις ευαισθησίες της. Είναι, επίσης, ένας ηγέτης, ο οποίος πο-
ρεύεται µε σύνεση, αλλά και µε αυτοπεποίθηση, κυρίως όµως
πορεύεται µε σταθερές και αδιαπραγµάτευτες αξίες. Αναλαµβά-
νοντας τα νέα του καθήκοντα, είµαι σίγουρος ότι οι ελληνοαµε-
ρικανικοί δεσµοί θα γίνουν πιο ισχυροί από ποτέ. 

Θα επαναλάβω, λοιπόν, ότι τα χειροπιαστά αποτελέσµατα του
σήµερα χτίστηκαν από τις αθόρυβες προσπάθειες του χθες, προ-
σπάθειες που ξεδιπλώθηκαν σε όλη τη σκακιέρα της διεθνούς
σκηνής, σε διµερές και σε βαλκανικό επίπεδο, στην Ευρώπη, στη
Μεσόγειο, στο ΝΑΤΟ, στον αραβικό κόσµο, µε µία πολιτική ενι-
αία, που ασκείται µάλιστα ταυτόχρονα στους στίβους της διπλω-
µατίας, από τη µία, και της εθνικής άµυνας, από την άλλη. Γιατί
στη δική µας αντίληψη η δεύτερη αποτελεί παράλληλο πυλώνα
της πρώτης. 

Πράγµατι, ήταν η επίπονη και επίµονη εργασία της ηγεσίας
αλλά και των στελεχών του Υπουργείου Εξωτερικών που διαµόρ-
φωσε αυτή τη δέσµη συµµαχιών της χώρας. Όµως, η δράση στα
διεθνή µέτωπα δεν θα ήταν δυνατή χωρίς την εγγύηση ότι η θω-
ράκιση της πατρίδας µας είναι εξασφαλισµένη. Γι’ αυτό και η κα-
λύτερη αναγνώριση του έργου των Ενόπλων Δυνάµεων δεν είναι
άλλη από την έµπρακτη ενίσχυσή τους. 

Γνωρίζετε πως η συµφωνία για την αγορά δεκαοκτώ µαχητι-
κών αεροσκαφών Rafale έχει ήδη ψηφιστεί, ευτυχώς µε µεγάλη
πλειοψηφία, από την Εθνική Αντιπροσωπεία και υλοποιείται µε
ρυθµούς ταχύτατους, πρωτόγνωρους για τα δεδοµένα του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και της ελληνικής δηµόσιας διοίκη-
σης εν γένει.

Ταυτόχρονα, εξελίσσεται η αναβάθµιση των F-16, προχωρούν
ενέργειες για την απόκτηση και νέων ανθυποβρυχιακών ελικο-
πτέρων και µη επανδρωµένων αεροσκαφών. 

Για το Ναυτικό, όπως έχω δεσµευτεί, θα προχωρήσει ο εκσυγ-
χρονισµός των φρεγατών MEKO, αλλά και η δροµολόγηση από-
κτησης ναυπήγησης τεσσάρων νέων φρεγατών πολλαπλού
ρόλου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα είναι η µεγάλη απόφαση την οποία πρέπει να πάρουµε ως

χώρα, ως Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, ως Εθνική Αντιπροσωπεία
το πρώτο εξάµηνο του 2021. 

Και βέβαια προχωράµε και σε σηµαντική ενίσχυση του Στρα-
τού Ξηράς. 

Συνολικά, µιλάµε για ένα πολύ φιλόδοξο, µεγάλο πρόγραµµα
εκατόν πέντε διαφορετικών πρωτοβουλιών ύψους 11,5 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, ενώ δροµολογείται ακόµα η ενίσχυση του δυ-
ναµικού των Ενόπλων Δυνάµεων µε πρόσληψη ακόµα δεκαπέντε
χιλιάδων επαγγελµατιών νέων στελεχών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διπλωµατία και άµυνα, λοιπόν, συµπλέουν σε µία ενιαία εθνική

κοίτη, όπως ενιαία προφανώς είναι και η εξωτερική πολιτική, για
την οποία συνεργάζεται ο Πρωθυπουργός µε τον Υπουργό Εξω-
τερικών. 

Το λέω αυτό, διότι άκουσα χθες κάποιες αναφορές για δήθεν
διαφοροποιήσεις. Είναι ισχυρισµοί χωρίς ίχνος αλήθειας. Και
είναι, τουλάχιστον, παράξενο να ακούγονται από αυτούς, οι
οποίοι είχαν αναθέσει την εθνική ευθύνη από τη µία πλευρά στον
κ. Καµµένο και από την άλλη στον κ. Κοτζιά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εποµένως, όλα έχουν ένα όριο. Εγώ θα κρατήσω από αυτή τη

συζήτηση το γεγονός ότι διαµορφώνεται η συνθήκη για µια ου-
σιαστική διακοµµατική σύµπλευση στα θέµατα εξωτερικής πολι-
τικής µεταξύ των περισσοτέρων κοµµάτων της Εθνικής
Αντιπροσωπείας και παρά τις επιµέρους διαφοροποιήσεις, την
επιµέρους κριτική, αυτή η σύµπλευση είναι µια σύµπλευση θετική
για την υπεράσπιση των εθνικών συµφερόντων της χώρας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση εισηγείται σήµερα
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ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ενισχύει την εθνική υπόσταση, αλλά
προφανώς έχει και µια διεθνή διάσταση. Μπορεί η επέκταση των
χωρικών υδάτων να ασκείται κατά το Διεθνές Δίκαιο ως δική µας,
ως εθνική πρωτοβουλία, η εµβέλεια και η επίδρασή της ωστόσο
ξεπερνούν τα τοπικά δεδοµένα. Γιατί ουσιαστικά εγκαθιστούν τη
διεθνή νοµιµότητα σε ολόκληρη την ευρύτερη περιοχή, κατοχυ-
ρώνοντας έτσι –αν µου επιτρέπεται να το πω- ένα τετελεσµένο
σταθερότητας και ασφάλειας στο ρευστό περιβάλλον της ανα-
τολικής Μεσογείου. 

Για την Ελλάδα, η διάθεση κυριαρχίας δεν σηµαίνει βούληση
επικυριαρχίας. Η άσκηση εθνικού δικαιώµατος αποτελεί ταυτό-
χρονα και άσκηση διεθνούς συνεργασίας και η επέκταση των
υδάτων προς δυσµάς στέλνει αναπόφευκτα και ένα µήνυµα προς
ανατολάς. Δείχνει πως η βία δεν παράγει δίκαιο, αλλά ότι –αντί-
θετα- είναι το δίκαιο αυτό το οποίο παράγει ειρήνη. 

Συνεπώς, στο ίδιο πνεύµα και µε το ίδιο νοµικό πλέγµα µπο-
ρούµε να ρυθµίσουµε και τη µεγάλη µας διαφορά µε την Τουρ-
κία, αρκεί η ηγεσία των γειτόνων να εγκαταλείψει το µονόλογο
των αµφισβητήσεων και να προσέλθει στο διάλογο, στο τραπέζι
των συνεννοήσεων. 

Είναι αλήθεια ότι το 2020 υπήρξε εξαιρετικά πυκνό, αλλά δυ-
στυχώς καθόλου γόνιµο για τις ελληνοτουρκικές σχέσεις. Θα
έλεγα ότι καµµία ελληνική κυβέρνηση από το 1974 και µετά δεν
είχε να διαχειριστεί τόσες πολλές, ταυτόχρονες και διαφορετικές
προκλήσεις των γειτόνων µέσα σε τόσο λίγους µήνες και όλα
αυτά µάλιστα σε συνθήκες πανδηµίας. 

Από την άλλη πλευρά, η δική µας θέση υπήρξε απολύτως
σαφής εξ αρχής: «Σταµατούν οι προκλήσεις, ξεκινούν οι συζητή-
σεις», χωρίς όµως η Αθήνα να ξεχνά ούτε την προηγούµενη
στάση ούτε συχνά και τη διπλή γλώσσα της Άγκυρας. 

Προσερχόµαστε, λοιπόν, µε αισιοδοξία, µε αυτοπεποίθηση,
αλλά και µε ελπίδες στις διερευνητικές επαφές, που θα ξεκινή-
σουν στις 25 Ιανουαρίου. Προσερχόµαστε, όµως και µε µηδενική
αφέλεια. Θυµίζω ότι οι διερευνητικές επαφές είναι άτυπες, µη
δεσµευτικές συναντήσεις. Είχαν διακοπεί µετά από σχεδόν δε-
καπέντε χρόνια, το 2016, επί της προηγούµενης κυβέρνησης.

Και στόχος της δικιάς µας Κυβέρνησης είναι τώρα να συνεχι-
στούν από το σηµείο στο οποίο σταµάτησαν, πολύ περισσότερο,
όταν από το ξεκίνηµα της πρόσφατης κρίσης, η Ελλάδα είχε
πάντα ταχθεί υπέρ του διαλόγου, υπό δύο συνθήκες, όµως, να
πάρουν τέλος οι επιθετικές ενέργειες της Τουρκίας εντός της ελ-
ληνικής Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης και να ξαναπιάσουµε
το νήµα των διαπραγµατεύσεων από το σηµείο που διεκόπησαν
το 2016.

Οι δύο αυτές συνθήκες σήµερα ισχύουν, πληρούνται και επι-
πλέον, υπάρχει και το κεκτηµένο των ρητών αποφάσεων του Ευ-
ρωπαϊκού Συµβουλίου. Υπάρχει η προοπτική ουσιαστικών
κυρώσεων κατά της Τουρκίας, αν αυτή δεν διατηρεί έµπρακτη
την αποκλιµάκωση και σε βάθος χρόνου. Υπάρχει η προοπτική
της έκθεσης Borelli, η οποία θα παρουσιαστεί στην επόµενη Σύ-
νοδο Κορυφής της 25ης και 26ης Μαρτίου, που προφανώς θα πρέ-
πει να παρακολουθήσει τη συµµόρφωση της Τουρκίας µε τη
διεθνή νοµιµότητα. Υπάρχει, βέβαια και η ανάλογη αποφασιστική
στάση πια των Ηνωµένων Πολιτειών, µε συνέπειες πια όχι µόνο
διπλωµατικές, αλλά και οικονοµικές, γεωστρατηγικές.

Πρόθυµα, λοιπόν, θα συζητήσουµε στο φως του διεθνούς δι-
καίου το ζήτηµα για το οποίο διαφωνούµε εδώ και δεκαετίες και
το οποίο και προκάλεσε την πρόσφατη ένταση, τον καθορισµό
δηλαδή των θαλασσίων ζωνών στο Αιγαίο, αλλά και στην ανατο-
λική Μεσόγειο.

Ας µην ξεχνά κανείς ότι πρώτος εγώ έχω πει πολλές φορές και
σε αυτή την Αίθουσα, αλλά και στην Ευρώπη ότι οι κυρώσεις
αυτές καθαυτές δεν αποτελούν αυτοσκοπό, αλλά µέσο για να
επανέλθουν οι γείτονες στον δρόµο του Διεθνούς Δικαίου και της
κοινής λογικής, πως αυτές, εάν χρειαστεί να επιβληθούν, θα βλά-
ψουν πρωτίστως τον τουρκικό λαό που έχει κάθε λόγο -κάθε
λόγο!- να συνυπάρχει και να θέλει να συνυπάρχει ειρηνικά µε τον
ελληνικό λαό και ότι πρόθεσή µας είναι µία συνολική προσέγγιση
που θα εξυπηρετούσε τελικά και τη λύση άλλων σοβαρών ζητη-
µάτων, όπως το προσφυγικό και το µεταναστευτικό.

Άλλωστε, κάθε διµερές θέµα στην περιοχή µας είναι τελικά και

θέµα ευρωπαϊκό, είναι ένα ζήτηµα διεθνούς σταθερότητας και η
Ελλάδα πέτυχε τις όποιες διαφορές της µε την Τουρκία να µην
τις περιορίσει στο πλαίσιο της ανατολικής Μεσογείου, αλλά να
καταστήσει απολύτως σαφές γιατί αυτές έχουν και σηµαντικές
ευρωπαϊκές επιπτώσεις.

Με την ίδια παρρησία, όµως, διακηρύσσω ότι καµµία –καµµία!-
συζήτηση δεν µπορεί να αφορά την εθνική κυριαρχία και τα δι-
καιώµατα της χώρας ούτε προφανώς να αµφισβητεί διεθνείς
συνθήκες και κανόνες Διεθνούς Δικαίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γι’ αυτό και ακριβώς έχουµε πει πολλές φορές ότι αν δεν κα-

ταφέρουµε να συµφωνήσουµε, τότε πρέπει να είµαστε έτοιµοι
να συµφωνήσουµε για τον τρόπο µε τον οποίο θα παραπέµψουµε
τη διαφωνία µας στα διεθνή δικαιοδοτικά όργανα.

Και µε την ευκαιρία αυτή επιτρέψτε µου και µία ακόµα παρα-
τήρηση: Έχω πει πολλές φορές ότι στα εθνικά θέµατα, τα οποία
πολλές φορές έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε ανοιχτά
στην Αίθουσα του ελληνικού Κοινοβουλίου, είναι πάντα καλύτερο
να λέγονται λίγο λιγότερα και να πράττονται λίγα περισσότερα.
Και ακόµα έχει αποδειχθεί ότι η εµπρηστική ρητορική δεν παρά-
γει αποτελεσµατική πολιτική.

Θα καλούσα, λοιπόν, και ορισµένα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
να δείξουν ίσως µεγαλύτερη ωριµότητα. Ας µην γίνονται εύκολα
µεγάφωνα γειτονικών δηλώσεων, γιατί έτσι πυροδοτούν έναν
αχρείαστο πόλεµο εντυπώσεων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, την ώρα που στη θάλασσα επεκτείνεται
η εθνική επικράτεια, στον χρόνο επεκτείνεται και η εθνική µάχη
κατά της πανδηµίας. Μόλις την Παρασκευή είχαµε την ευκαιρία
να συζητήσουµε για σχεδόν επτά ώρες τα θέµατα αυτά στην
Εθνική Αντιπροσωπεία. Παρουσίασα τα τελευταία στοιχεία σχε-
τικά µε τον COVID, µε την εκστρατεία «Ελευθερία», τον εµβολια-
σµό, τα µέτρα στήριξης της οικονοµίας, ειδικά για το δύσκολο
πρώτο τρίµηνο του 2021 και παρουσίασα και το πλήρες πρό-
γραµµα των εµβολιασµών µε όλες τις δράσεις της πολιτείας, µε
αριθµούς, µε στόχους, µε χρονοδιαγράµµατα.

Η χώρα βαδίζει µε µικρά, αλλά προσεκτικά βήµατα προς αυτό
που λέµε «µερική κανονικότητα». Επαναλειτουργούν βαθµίδες
της εκπαίδευσης, άνοιξε το λιανεµπόριο, ενώ εξακολουθούν να
ισχύουν γενικοί περιορισµοί, αλλά και τοπικές παρεµβάσεις σε
περιοχές όπου διαπιστώνεται ότι υπάρχουν εστίες έξαρσης του
ιού. Εφαρµόζεται, δηλαδή, το κυλιόµενο σχέδιο, σύµφωνα µε το
οποίο τα επιδηµιολογικά δεδοµένα των επτά προηγούµενων ηµε-
ρών θα καθορίζουν τις ενέργειες για τις επόµενες.

Έχουµε ξεπεράσει τους ενενήντα χιλιάδες οι εµβολιασθέντες,
κλείνει ο πρώτος κύκλος του εµβολιασµού των υγειονοµικών,
αλλά και των συµπολιτών µας άνω των ογδόντα πέντε ετών που
µπορούν να προσέλθουν να εµβολιαστούν µόνοι τους. Θα ανοίξει
σύντοµα η πλατφόρµα για τις ηλικίες από τα ογδόντα στα
ογδόντα τέσσερα χρόνια. Όλα αυτά γίνονται χωρίς ουρές, χωρίς
ταλαιπωρία.

Από σήµερα αυξάνονται τα σηµεία όπου διεξάγονται οι εµβο-
λιασµοί, προστίθενται εξήντα πέντε κέντρα υγείας, εκατόν σα-
ράντα τέσσερα νέα σηµεία εµβολιασµού. Σύµφωνα µε την
ενηµέρωση που είχα σήµερα το πρωί, όλα φαίνεται να εξελίσ-
σονται οµαλά και βέβαια, από τον Φεβρουάριο και έως τα µέσα
Μαρτίου θα µπουν και στη µάχη τέσσερα νέα µεγάλα κέντρα εµ-
βολιασµού, τα οποία θα έχουν τη δυνατότητα από µόνα τους,
µόνο αυτά να εξυπηρετούν είκοσι χιλιάδες συµπολίτες µας στην
Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη.

Όµως, θα το ξαναπώ, η παραγωγική δυνατότητα των εµβολίων
δεν είναι, δυστυχώς, σταθερή. Κατά συνέπεια, ο ρυθµός των εµ-
βολιασµών στη χώρα µας θα ακολουθεί τον ρυθµό των παραλα-
βών. Όσα εµβόλια έρχονται θα γίνονται ταχύτατα, φροντίζοντας
πάντα να υπάρχει ένα απόθεµα, για να εξασφαλίσουµε τη δεύ-
τερη δόση για όλους τους συµπολίτες µας.

Από χθες ξεκίνησε και η έκδοση του ψηφιακού πιστοποιητικού
εµβολιασµού, ακόµα µία ελληνική καινοτοµία, που καταχωρείται
αυτόµατα στην ψηφιακή θυρίδα κάθε πολίτη, για να αξιοποιεί
αυτό το πιστοποιητικό, όπως αυτός κρίνει.

Όπως ξέρετε, έχω ήδη θέσει το ζήτηµα ενός ενιαίου ευρωπαϊ-
κού πρότυπου ενός τέτοιου πιστοποιητικού. Θέλω να το ξαναπώ,
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δεν πρόκειται για κάποιον περιορισµό, αλλά αντίθετα για απαλ-
λαγή από περιορισµούς που εκ των πραγµάτων ο COVID θέτει
σήµερα στις µετακινήσεις των Ευρωπαίων, κάτι που αφορά, βέ-
βαια και τον τουρισµό και την οικονοµία µας. Το ζήτηµα αυτό θα
έχω την ευκαιρία να το συζητήσω αύριο στην έκτακτη τηλεδιά-
σκεψη του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου και ξέρω ότι µε τη θέση µου
αυτή συµφωνούν ήδη και πολλοί συνάδελφοί µου και εύχοµαι ότι
σύντοµα θα µπορούµε να καταλήξουµε σε ένα ενιαίο ευρωπαϊκό
σύστηµα πιστοποίησης.

Θα έχω την ευκαιρία να εισηγηθώ και την ενεργοποίηση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής προς δύο ακόµα κατευθύνσεις. Η πρώτη
είναι η άµεση έγκριση εµβολίων τα οποία βρίσκονται στο τελικό
στάδιο της αδειοδότησης µε πρώτο το εµβόλιο της «AS-
TRAZENECA», το οποίο ήδη έχει κριθεί ασφαλές από πολλές
άλλες χώρες. Και βέβαια, δεύτερο σηµείο στο οποίο πρέπει να
εστιάσουµε την προσοχή µας είναι να πιέσουµε την «PFIZER»,
ώστε να είναι απολύτως συνεπής στα χρονοδιαγράµµατα για τα
οποία έχει δεσµευθεί απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σχετικά
µε τις παραδόσεις εµβολίων το πρώτο τρίµηνο του 2021. Και τα
δύο θα σηµαίνουν περισσότερα εµβόλια και γρηγορότερο τέλος
της πανδηµίας στην Ευρώπη.

Ταυτόχρονα, θα παρακολουθούµε σε ηµερήσια, αλλά και σε
εβδοµαδιαία βάση µε προσοχή τα επιδηµιολογικά δεδοµένα.
Επόµενη προτεραιότητα της Κυβέρνησης είναι το άνοιγµα των
γυµνασίων και των λυκείων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άλλες δραστηριότητες µπορούν να περιµένουν λίγο ακόµα για

να επαναλειτουργήσουν.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω λέγοντας ότι µε αυτό το

σύστηµα επιφυλακής και προόδου των εµβολιασµών στόχος
είναι να φτάσουµε στην ασφάλεια και στην πλήρη επανεκκίνηση
της οικονοµικής και κοινωνικής δραστηριότητας, γιατί η γρήγορη
θωράκιση της υγείας θα φέρει και ταχύτερη ανάκαµψη της οικο-
νοµίας και φυσικά µεγαλύτερη ανάσα στην κοινωνία. Αυτή, άλ-
λωστε, βρίσκεται και στο επίκεντρο της πολυµέτωπης δράσης
της Κυβέρνησης εδώ και δεκαοκτώ µήνες. Χωρίς ασφαλή τον
πληθυσµό, χωρίς στιβαρή οικονοµία και η εθνική πολιτική µένει
µετέωρη και τοµείς, σηµαντικές πρωτοβουλίες, όπως η επέκταση
της αιγιαλίτιδας ζώνης που ψηφίζουµε σήµερα, δεν θα βρουν
ποτέ το πραγµατικό τους αντίκρισµα. Δεν νοείται αποτελεσµα-
τική διπλωµατία µε γονατισµένη την οικονοµία. Και δύσκολα µπο-
ρούµε να αποκρούσουµε εξωτερικές απειλές, όταν την
εσωτερική ζωή απειλούν κίνδυνοι για τη δηµόσια υγεία, αλλά και
για το εισόδηµα των πολιτών. Όλα αυτά, λοιπόν, συνδέονται µε-
ταξύ τους.

Κλείνω, λοιπόν, µε τα διδάγµατα του 2020 τα οποία µπορούν
να σταθούν, να τα χρησιµοποιήσουµε ως φάρους για την πορεία
µας το 2021. Και αυτά δεν είναι άλλα από την ενότητα και την
εθνική αυτοπεποίθηση. Χάρη σε αυτές αναχαιτίσαµε τις εξωτε-
ρικές αµφισβητήσεις, περιορίσαµε τις επιπτώσεις του COVID,
σφυρηλατήσαµε όµως µια νέα σχέση εµπιστοσύνης και αποδεί-
ξαµε ότι µπορούµε να µετατρέψουµε και πρωτοφανείς κρίσεις
σε προωθητικές ευκαιρίες για τη χώρα. Χωρίς όλα αυτά, δεν θα
κάναµε ίσως και το µεγάλο βήµα των δώδεκα ναυτικών µιλίων,
γιατί σήµερα δεν διευρύνουµε µόνο τη θαλάσσια κυριαρχία µας,
διευρύνουµε και την εθνική οµοψυχία µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Με άλλα λόγια, µε το νοµοσχέδιο που σε λίγο θα ψηφίσουµε

η Ελλάδα µεγαλώνει σε έκταση, αλλά ταυτόχρονα µεγαλώνει και
σε πίστη, ανάστηµα και σιγουριά για το µέλλον. Γι’ αυτό και πρέ-
πει να έχει την έγκριση όλων µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αµέσως µετά καλεί-

ται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Αλέξης
Τσίπρας. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, θα ήθελα ευθύς εξαρχής να πω ότι καλωσορίζουµε την

επέκταση των χωρικών υδάτων της Ελλάδας προς δυσµάς. Ταυ-
τόχρονα, όµως, καλωσορίζουµε και εσάς προσωπικά και το
κόµµα σας σε µία ακόµα στρατηγική επιλογή της Κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ την οποία λοιδορήσατε, λοιδορήσατε µε µένος, όταν
ήσασταν στην αντιπολίτευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και θέλω να θυµίσω τι ακριβώς λέγατε, όταν εµείς ανακοινώ-

σαµε αυτή τη θέση, την πρόθεση τον Οκτώβριο του 2018 και
τόσο εσείς όσο και κορυφαία στελέχη του κόµµατός σας που
τότε ήταν στην αντιπολίτευση έβγαιναν µε δηµόσιες δηλώσεις
και σχεδόν έλεγαν ότι χωρίζουµε την Ελλάδα στα δύο, έλεγαν
σχεδόν ότι προχωράµε σε µία επιλογή η οποία θα φέρει τεράστια
ζηµία στα εθνικά µας συµφέροντα, τα ίδια σχεδόν, λίγο χαµηλό-
τερος ο τόνος, µε όσα λέγατε για τη Συµφωνία των Πρεσπών.
Τουλάχιστον στο θέµα αυτό δεν κηρύξατε τον µεγάλο πατριω-
τικό πόλεµο, όπως κάνατε για τις Πρέσπες.

Και τώρα εσείς οι ίδιοι, που πολεµήσατε τη θέση για την επέ-
κταση των χωρικών µας υδάτων στο Ιόνιο δεν έχετε κανένα πρό-
βληµα να χειροκροτάτε αλλήλους, να σηκώνεστε όρθιοι και να
χειροκροτάτε. Με αυτόν τον τρόπο αποδεικνύετε ότι η αναξιοπι-
στία σας στα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής δεν ήταν τελικά
µια απλή σύµπτωση. Ενδεχοµένως να ήταν µια απλή σύµπτωση
αν αφορούσε ένα θέµα. Εσείς σχεδόν σε όλα τα θέµατα άλλα
λέτε, όταν είστε στα έδρανα της αξιωµατικής αντιπολίτευσης και
άλλα πράττετε, όταν είστε στα κυβερνητικά έδρανα. 

Η αναξιοπιστία σας στα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής φαί-
νεται να είναι η δεύτερή σας φύση. Διότι δύο κρίσιµα θέµατα
εξωτερικής πολιτικής που αναδείξαµε µε αίσθηµα εθνικής ευθύ-
νης κατά τη διάρκεια της κυβερνητικής µας θητείας και ενώ εσείς
γνωρίζατε, απολύτως γνωρίζατε, ότι ορθώς τα ανοίξαµε και ότι
ορθώς τα σχεδιάσαµε και ότι ορθώς τα επεξεργαστήκαµε και ότι
ήταν εθνικό όφελος η ολοκλήρωσή τους, εσείς τα πολεµήσατε
και τα δύο µε υποκριτικό, όπως αποδείχτηκε, µένος όσο ήσασταν
στην Αντιπολίτευση. Και όταν γίνατε Κυβέρνηση, κάνατε στροφή
180 µοιρών. 

Η προδοτική Συµφωνία των Πρεσπών, κύριε Μητσοτάκη, έγινε
τώρα τόσο επωφελής για τα συµφέροντα της χώρας, ώστε να
απαιτείτε από τη Βόρεια Μακεδονία την τήρησή της, καλή τη πί-
στει µάλιστα, όπως είπατε στην πρόσφατη σχετική σας δήλωση,
ενώ οι σαρκασµοί και οι καταγγελίες για την επέκταση των χωρι-
κών µας υδάτων, όταν ήσασταν στην αντιπολίτευση έδωσαν
τώρα τη θέση τους όχι µόνο στην υλοποίηση της στρατηγικής,
αλλά και στα θερµά χειροκροτήµατα. 

Και αναρωτιέµαι αν σας περνάει από το µυαλό ότι θα έπρεπε
έστω σε κάποια στιγµή της τοποθέτησής σας αντί για θριαµβο-
λογίες, αν θεωρούσατε ότι είναι χρήσιµη αν όχι για την ιστορία,
τουλάχιστον για να δείξετε ότι έχετε διδαχθεί από τα λάθη σας
και έτσι να ενισχύσετε κάπως την αξιοπιστία σας και µέσα και
έξω από τη χώρα, να κάνετε µια κάποια αυτοκριτική. 

Θέλω να σας θυµίσω, γιατί ξεχνιούνται µε το πέρασµα των
ηµερών, τι δήλωνε ο τοµεάρχης εξωτερικών της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ο κ. Κουµουτσάκος -και θα το καταθέσω και στα Πρακτικά-
εκείνη την εποχή στο άκουσµα, στην ανακοίνωση από την
πλευρά µας ότι σκοπεύουµε να προχωρήσουµε στην επέκταση
των χωρικών υδάτων. 

Ο κ. Κουµουτσάκος τότε µιλούσε για φθηνούς εντυπωσια-
σµούς, που υποσκάπτουν θεµελιώδεις θέσεις της εξωτερικής
µας πολιτικής. Αυτό κάνετε σήµερα και χειροκροτάτε; 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Ακόµα και η κ. Μπακογιάννη, που συνηθίζει να έχει πολύ ειλι-
κρινείς τοποθετήσεις στα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής και
αποφεύγει, όχι όµως πάντα, τις τοποθετήσεις µε βάση το µικρο-
πολιτικό πρόσηµο, έλεγε ότι πρόκειται για µία επιλογή, που κι-
νείται αντίθετα µε την πάγια άποψη της ελληνικής εξωτερικής
πολιτικής, ότι οι αποσπασµατικές επιµηκύνσεις της αιγιαλίτιδας
ζώνης δίνουν περαιτέρω επιχειρήµατα στην τουρκική πλευρά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
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κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Ο τοµεάρχης άµυνας της Νέας Δηµοκρατίας τότε, ο κ. Κικί-
λιας, µας έλεγε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ κινείται αντίθετα µε την πάγια
άποψη της εξωτερικής πολιτικής και ότι δεν γίνεται έτσι σοβαρή
εξωτερική πολιτική, δηµιουργώντας τετελεσµένα κατ’ αποκοπή
γεγονότα και προσχωρώντας στην επιχειρηµατολογία της Τουρ-
κίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Όταν, εµείς, ανοίγαµε το θέµα αυτό που εσείς σήµερα χειρο-
κροτάτε, ο τοµεάρχης άµυνας της Νέας Δηµοκρατίας µάς έλεγε
ότι προσχωρούµε στην επιχειρηµατολογία της Τουρκίας. Και φυ-
σικά ο κ. Γεωργιάδης, ο λαλίστατος, µας έλεγε ότι κάνουµε ζηµιά
για τον τόπο που ξεχωρίζουµε το Ιόνιο από το Αιγαίο.

Ο κ. Συρίγος δε, ο νυν Υφυπουργός Παιδείας, αλλά γνωστός
για τις τοποθετήσεις του διαρκώς στα ζητήµατα εξωτερικής πο-
λιτικής, µας έλεγε τότε ότι είναι µέγα λάθος η εξαίρεση του Αι-
γαίου από το Ιόνιο και µας προέτρεπε να επεκτείνουµε άµεσα τα
χωρικά ύδατα και εντός του Αιγαίου, στην Πελοπόννησο και την
Κρήτη.

Παρακαλώ, θα ήθελα κι αυτά να κατατεθούν στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αυτά λέγατε τότε. Και όλα αυτά πώς δικαιολογούνται µε τους
σηµερινούς διθυράµβους και τα χειροκροτήµατα; Αναρωτιέµαι!
Κυρίως, πώς έχετε την εντύπωση ότι αν δεν αναθεωρήσετε τον
τρόπο µε τον οποίον αντιµετωπίζετε αλά καρτ και κατά περί-
πτωση τα εθνικά µας θέµατα, µε το βλέµµα διαρκώς σε εσωτερι-
κές και σε κοµµατικές επιδιώξεις, µπορείτε ως Κυβέρνηση, αλλά
και µπορούµε ως χώρα να έχουµε κάτι θετικό στο µέλλον;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου µε αφορµή τα
παραπάνω να αναφέρω µερικές γενικότερες σκέψεις καλή τη πί-
στει, µε µόνο σκοπό ειλικρινά να συµβάλω ώστε τα λάθη –συχνά
εγκληµατικά- του παρελθόντος να µη συνεχιστούν τώρα που
εσείς έχετε την ευθύνη των εθνικών µας θεµάτων, σκιάζοντας το
σήµερα και το αύριο της χώρας.

Πρώτη παρατήρηση, πρώτο ζήτηµα που θέλω να θέσω είναι
το εξής: Νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε όλοι ότι τα εθνικά θέµατα,
ιδιαίτερα το ακανθώδες ζήτηµα των σχέσεών µας µε την Τουρ-
κία, που το περιπλέκει και το καθιστά άκρως επικίνδυνο η προ-
κλητική κλιµάκωση της στάσης της γείτονος τους τελευταίους
µήνες και η τακτική του Προέδρου Ερντογάν, απαιτεί από το πο-
λιτικό σύστηµα, από τα πολιτικά κόµµατα, κυρίως δε από το κυ-
βερνών και το κόµµα της Μείζονος Αντιπολίτευσης, προσπάθεια
για συνεννόηση και συναινέσεις.

Δηλώνω από αυτό το Βήµα ότι σε αντίθεση µε ό,τι κάνατε εσείς
ως αντιπολίτευση, κύριε Μητσοτάκη, τόσο ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία όσο και εγώ προσωπικά καταβάλλουµε και είµαστε
διατεθειµένοι να συνεχίσουµε να καταβάλουµε κάθε προσπάθεια
και είµαστε έτοιµοι να στηρίξουµε την Κυβέρνηση στα θέµατα
εξωτερικής πολιτικής, όταν είναι για το καλό της πατρίδας, όπου
χρειαστεί.

Όµως, υπάρχει µία µόνο απλή προϋπόθεση, θα έλεγα, που νο-
µίζω ότι αποτελεί και απαίτηση κάθε λογικού πολίτη, ότι η Κυ-
βέρνηση θα δείξει και θα αποδείξει ότι χειρίζεται τα εθνικά µας
θέµατα, τα ελληνοτουρκικά πρωτίστως, µε εθνική σοβαρότητα,
µε εθνική υπευθυνότητα, µε σαφή εθνική γραµµή και µε σταθε-
ρότητα εθνική και όχι µικροκοµµατική, όχι επικοινωνιακή, όχι
εσωκοµµατική, όπως έγινε δυστυχώς πολλές φορές στο πρό-
σφατο παρελθόν από την παράταξή σας.

Το δεύτερο που θέλω να καταθέσω είναι το εξής: Όλοι ξέ-
ρουµε ότι τον αποφασιστικό λόγο στον χειρισµό των εθνικών θε-

µάτων τον έχει ο Πρωθυπουργός, διότι υπήρξε και από την
πλευρά του Υπουργού Εξωτερικών χθες µία τοποθέτηση κι εσείς
σήµερα σπεύσατε –δεν καταλαβαίνω τι ήταν αυτό που σας πα-
ρακίνησε να σπεύσετε- να ξεκαθαρίσετε ότι έχετε τις ίδιες από-
ψεις. 

Προφανώς ο Πρωθυπουργός έχει την ευθύνη. Όταν, φαντά-
ζοµαι, σε κρίσιµα ζητήµατα υπάρχει διαφωνία, ο Υπουργός Εξω-
τερικών δεν έχει άλλη επιλογή από το να ακολουθήσει τη γραµµή
ή να αποχωρήσει. 

Όµως, αν µου επιτραπεί, θα ήθελα να πω –και θα το πω µε
απόλυτη ειλικρίνεια- ότι αυτός είναι και ένας από τους λόγους
που ανησυχούµε. Ανησυχούµε ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση και
νοµίζω ότι και η ελληνική κοινωνία θα πρέπει να είναι σε επαγρύ-
πνηση και σε ανησυχία. Ο λόγος της ανησυχίας µας είναι πρώτα
απ’ όλα το ιστορικό το δικό σας στα θέµατα της εξωτερικής πο-
λιτικής. Αναφέροµαι κυρίως στον τρόπο µε τον οποίο πολύ πρό-
σφατα ως Αρχηγός της αξιωµατικής αντιπολίτευσης αντιµετωπί-
σατε όλα τα µείζονα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής, τη στάση
που κρατήσατε, τη στάση που ήταν αντίθετη µε το εθνικό συµ-
φέρον και που επιχειρήσατε να εκµεταλλευτείτε εν γνώσει σας
ότι κάνει ζηµιά στο εθνικό συµφέρον και στα εθνικά µας θέµατα,
µε κίνδυνο να οδηγηθούµε και σε κλίµα εµφύλιου πολέµου και
αντιπαραθέσεων. Σας θυµίζω ότι τις εικόνες που είδαµε και όλοι
καταδικάσαµε στο Καπιτώλιο της Ουάσιγκτον των Ηνωµένων Πο-
λιτειών, τις ζήσαµε εδώ έξω από αυτή εδώ την Αίθουσα, όταν µε
πρωτοστάτες εσάς στις διαδηλώσεις εκείνες, αποσπάστηκε κοµ-
µάτι ακροδεξιών –της Χρυσής Αυγής και όχι µόνο- και επιχείρησε
να εισέλθει µέσα στο Κοινοβούλιο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τα
έχετε µπερδέψει, νοµίζω.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ήσασταν κι εσείς, κύριε Μπογδάνο; Γι’ αυτό
διαµαρτύρεστε; Ήσασταν παρών;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Να σας πω στη συνέχεια,
κύριε Τσίπρα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Εν γνώσει σας ότι συµβαίνει αυτό, οι Βουλευτές
της πλειοψηφίας τότε στις περιφέρειές τους όχι µόνο δέχονταν
σφαίρες και απειλητικά µηνύµατα, αλλά διάφοροι βάνδαλοι πυρ-
πολούσαν τις οικίες τους. Σ’ αυτή την κατάσταση βρισκόµασταν
δύο χρόνια πριν. Τα έχουµε ξεχάσει;

Τα έχετε ξεχάσει εσείς, βεβαίως, γιατί τώρα κάνατε την κωλο-
τούµπα. Όµως, αυτή ήταν µία πραγµατικότητα τότε και εν γνώσει
σας οδηγήσατε σ’ αυτά τα άκρα, σ’ αυτή την εµφύλια αντιπαρά-
θεση. Εν γνώσει σας στηρίξατε εκδηλώσεις ακραίου εθνικισµού.
Εν γνώσει σας συµπλεύσατε µε ακραίους και θολώσατε µε τη
συνδροµή φιλικών µέσων ενηµέρωσης την εθνική αλήθεια, εν
ονόµατι του κοµµατικού και προσωπικού οφέλους, την αλήθεια
που πολύ αργά βεβαίως, πολύ αργότερα, παραδεχτήκατε.

Θα ήθελα να προσθέσω εδώ ότι αν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
υποχωρούσε τότε στις ασφυκτικές πιέσεις του κ. Μητσοτάκη και
της Ακροδεξιάς και δεν είχε τη σοβαρότητα, την υπευθυνότητα,
την αποφασιστικότητα, ακόµα και τη γενναιότητα να αποδεχθεί
το πολιτικό και το κοµµατικό κόστος, σήµερα αντί στα βόρεια σύ-
νορα της χώρας µας να είχαµε έναν φίλο, θα είχαµε έναν εχθρό
και ενδεχοµένως έναν ακόµα σύµµαχο της Τουρκίας του Ερντο-
γάν, όπως τη Λιβύη. Και καταλαβαίνει κανείς τι θα σήµαινε αυτό
στις συνθήκες της επικίνδυνης κλιµάκωσης της τουρκικής προ-
κλητικότητας!

Θυµάστε, αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη, µε τι ευκολία –και εθνική
επιπολαιότητα, θα πω εγώ- σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα µάς λέγατε
τότε ότι η Συµφωνία των Πρεσπών αποτελεί εθνική ήττα που έχει
ήδη ακυρωθεί στη συνείδηση του ελληνικού λαού και ένα εθνικό
λάθος –«mot à mot» τα διαβάζω- που προσβάλλει και την αλήθεια
και την ιστορία και την πατρίδα µας; 

Θυµάστε µε τι ευκολία χειροκροτούσατε απ’ αυτά εδώ τα
έδρανα στις 25 Γενάρη του 2019 τον κ. Βορίδη, τον σηµερινό
Υπουργό Εσωτερικών, όταν αποκαλούσε την κυβέρνηση του ΣΥ-
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ΡΙΖΑ «κυβέρνηση εθνικής µειοδοσίας», κύριε Πρωθυπουργέ, για
µία συµφωνία που τώρα και τηρείτε και τιµάτε, όπως δηλώνετε
και που κατά τον Υπουργό σας των Εξωτερικών αποκατέστησε
πλήρως την ιστορία; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ας σηµειώσω παρεµπιπτόντως ποια εθνική σοβαρότητα δείχνει

από τη µία να καλείτε τον Υπουργό Εξωτερικών της Βόρειας Μα-
κεδονίας να τηρήσει πιστά τη συµφωνία και από την άλλη να µην
τολµάτε, κύριε Μητσοτάκη, από αυτό εδώ το Βήµα, ως Πρωθυ-
πουργός της χώρας, να αρθρώσετε καν τις λέξεις Βόρεια Μακε-
δονία, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα; Ή τη µία ηµέρα να
ανακοινώνετε στα µέσα ενηµέρωσης ότι δίνετε µάχες για τη Βό-
ρεια Μακεδονία και την άλλη να µην τολµάτε –εδώ και µήνες δεν
τολµάτε- να φέρετε στη Βουλή και να κυρώσετε επιτέλους τα
µνηµόνια µε τη γειτονική χώρα; Ποια ένδειξη σοβαρής χώρας
είναι αυτή; 

(Χειροκροτή�ατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι σοβαρότητα και υπευθυνότητα αυτό, στα θέµατα εξωτε-

ρικής πολιτικής να κρύβεστε; Σε αυτά που συµφωνείτε κρύβεστε.
Από τους Βουλευτές σας, από ποιον κρύβεστε; 

Άρα, λοιπόν, ένας από τους λόγους ανησυχίας µας είναι η
ιστορία του κ. Μητσοτάκη στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής. 

Ο δεύτερος λόγος ανησυχίας µας είναι επίσης ο τρόπος µε
τον οποίον ως τώρα χειριστήκατε την κατάσταση στο Αιγαίο.
Αµήχανη στρατηγική, ταλαντεύσεις, σπασµωδικές κινήσεις, εσω-
τερικές κυβερνητικές ασυνεννοησίες και πολλή σπατάλη επικοι-
νωνίας για εσωτερική κατανάλωση. Αυτά είναι τα βασικά
χαρακτηριστικά του τρόπου µε τον οποίο χειριστήκατε κρίσεις
µικρές ή µεγαλύτερες το προηγούµενο διάστηµα. 

Μπορούµε, λοιπόν, έτσι να ελπίζουµε βάσιµα ότι έχουµε ελ-
πίδα, ότι έχουµε θετικά προγνωστικά, να το πω έτσι, ότι θα αντι-
µετωπίσουµε µε επιτυχία τις προκλήσεις της γείτονος; Ας
βγάλουµε τα συµπεράσµατά µας. Εµείς ανησυχούµε.

Λόγος ανησυχίας µας, τέλος, είναι η ασάφεια γύρω από το µεί-
ζον ζήτηµα των επόµενων ηµερών, την επανέναρξη των διερευ-
νητικών συνοµιλιών. Κρίσιµα ερωτήµατα, τα οποία δεν έχουν
αποσαφηνισθεί, είναι µε ποια ατζέντα πάµε σε αυτές τις συνοµι-
λίες, µε ποιους στόχους πάµε σε αυτές τις συνοµιλίες, µε ποιες
επιδιώξεις θα πάµε; Πώς θα αντιµετωπίσουµε τη στρατηγική Ερν-
τογάν, που αξιοποιώντας στο έπακρο τη στάση Πόντιου Πιλάτου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επιχειρεί να δηµιουργήσει τετελε-
σµένα εις βάρος των εθνικών µας συµφερόντων; Τι κινήσεις γί-
νονται στο προσκήνιο και στο παρασκήνιο για να εξασφαλίσουµε
κάποιες συµµαχίες στην Ευρώπη και γενικότερα;

Όλα αυτά για εµάς, αλλά πιστεύω και για την συντριπτική πλει-
οψηφία των πολιτών, παραµένουν θολά. Και όσο παραµένουν
θολά και όσο η Άγκυρα επιµένει σε ρόλο χωροφύλακα του Αιγαίου
και όσο η διεθνής κατάσταση και η κατάσταση στην περιοχή πα-
ραµένει ρευστή, τόσο οι κίνδυνοι για τη χώρα αυξάνονται. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στις συνθήκες αυτές, ασκώντας
κριτική και εκφράζοντας τους φόβους ενός µεγάλου µέρους της
ελληνικής κοινωνίας, θέλω να επαναλάβω ότι δεν πρόκειται σε
καµµία περίπτωση, σε ό,τι µας αφορά τουλάχιστον, να µετατρέ-
ψουµε ένα µείζον, κρίσιµο εθνικό θέµα σε έξαλλη αντιπολιτευτική
στάση, σε εθνικιστικές «κορώνες», σε µια πασαρέλα –όπως κά-
νατε εσείς στις Πρέσπες- αντιπολιτευτικής αντίστασης, µε το
βλέµµα όµως στην µικροπολιτική, γιατί αυτό κάνατε. 

Δεν έχω κανέναν δισταγµό να επαναλάβω: Εµείς παραµένουµε
έτοιµοι να συµβάλουµε στην αναγκαία συνεννόηση και συναίνεση
για τα κρίσιµα εθνικά θέµατα και ιδίως σε σχέση µε την Τουρκία.

Συµπερασµατικά και καλή τη πίστει θέλω να σας καλέσω, κύριε
Μητσοτάκη και εσάς και την Κυβέρνησή σας, να ξεφύγετε από
την ασάφεια, από το καταστροφικό «βλέποντας και κάνοντας»
και να προτείνετε, να ανακοινώσετε, να γνωστοποιήσετε στα πο-
λιτικά κόµµατα πρωτίστως, αλλά και στον ελληνικό λαό, έναν
σαφή οδικό χάρτη αντιµετώπισης των τουρκικών προκλήσεων µε
διπλωµατικά µέτρα, µε διεθνείς πρωτοβουλίες, αλλά και µε όλα
τα µέσα άµυνας, πρόληψης και απάντησης, µε σαφείς εθνικές
κόκκινες γραµµές. Πρέπει να γίνουν σαφείς όχι µόνο σε εµάς,
αλλά σε κάθε κατεύθυνση, έτσι ώστε και οι Ευρωπαίοι και οι σύµ-
µαχοι και η Άγκυρα να γνωρίζουν ότι είµαστε ανοιχτοί στον διά-

λογο, ότι πάµε εκεί για να βρούµε λύσεις, ότι η Ελλάδα δεν είναι
µια χώρα, που ζητάει την ένταση και τον πόλεµο, ότι είναι µια
χώρα της ειρήνης και του σεβασµού στο Διεθνές Δίκαιο, αλλά
δεν πρόκειται να δεχθεί τετελεσµένα και προκλήσεις. 

Εδώ, όµως, είναι το πρόβληµα, κύριε Μητσοτάκη, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, και θέλω να αναφερθώ λίγο πιο συγκεκριµένα
σε αυτό. 

Το πρόβληµα κατ’ εµάς -σας το έχουµε πει επανειληµµένως-
είναι ότι δεν έχετε σαφή στρατηγική ούτε για το πώς θα προασπί-
σουµε τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα ούτε για το πώς θα επιλυ-
θούν οι διαφορές µε τη γείτονα.

Βεβαίως, αυτό το έχετε αποδείξει όχι µόνο σε σχέση µε τη
στάση σας στο παρελθόν, αλλά όπως είπα και πιο πριν, και στο
πώς χειριστήκατε τις προκλήσεις στο Αιγαίο. Περάσαµε όλο το
2020 µε τις χειρότερες τουρκικές προκλήσεις από την εποχή των
Ιµίων. Αντί να πείτε την αλήθεια στον ελληνικό λαό για το τι µπο-
ρούσαµε και τι δεν µπορούσαµε να κάνουµε, ποιες είναι, τι ακρι-
βώς διακυβεύεται, αν υπάρχουν παραβιάσεις, αν δεν υπάρχουν
παραβιάσεις, εσείς τι κάνατε; Βυθιστήκατε σε αντιφάσεις και πέ-
ρασε όλος αυτός ο χρόνος λέγοντας από την πλευρά σας πότε
ότι η Τουρκία είναι αποµονωµένη και ότι εµείς είµαστε η
«ασπίδα» της Ευρώπης, πότε ότι η Τουρκία θα λάβει µια αποφα-
σιστική απάντηση από τις Ηνωµένες Πολιτείες, τη Γαλλία και την
Ευρωπαϊκή Ένωση και πότε ικανοποιούµενος µε ανέξοδες και
«άσφαιρες» δηλώσεις στήριξης των εταίρων µας. 

Ως προς τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, πήγατε και συ-
ναντήσατε τον σήµερα και επισήµως πια απερχόµενο Πρόεδρο
Τραµπ µε εκ των προτέρων µεγάλες παραχωρήσεις και µε το µή-
νυµα ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες έπρεπε να στηρίξουν έναν πιστό
και προβλέψιµο σύµµαχο. Και µετά για έναν σχεδόν χρόνο ο
Πρόεδρος Τραµπ επέδειξε περισσότερη ανοχή και παρείχε πε-
ρισσότερη στήριξη στον Τούρκο Πρόεδρο απ’ ό,τι οποιοσδήποτε
άλλος Αµερικανός Πρόεδρος των τελευταίων δεκαετιών σε
Τούρκο οµόλογό του.

Ως προς τη Γαλλία, όλο το καλοκαίρι µιλούσατε για την αγορά
φρεγατών από τη Γαλλία µε δυνατότητες αεράµυνας στην ανα-
τολική Μεσόγειο και ταυτόχρονα για αµυντική συµφωνία µε τη
Γαλλία και την τελευταία στιγµή ακυρώσατε αυτήν την αγορά και
ανοίξατε συζήτηση για την αγορά Rafale σχεδόν µε την ίδια τιµή,
αλλά άλλο πράγµα ζητούσαµε και συζητούσαµε και κυρίως δεν
είδαµε αµυντική συµφωνία µε τη Γαλλία. Ενδεχοµένως δε αυτό
να είχε και ως αποτέλεσµα την αποδυνάµωση της γαλλικής στή-
ριξης στις θέσεις µας για κυρώσεις κατά τις τελευταίες κρίσιµες
Συνόδους Κορυφής.

Ως προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, κάνατε οκτώ µήνες να ζητή-
σετε κυρώσεις επισήµως, µε τους Υπουργούς σας να διατυµπα-
νίζουν ότι οι Ρώσοι δεν αποτελούν προτεραιότητα και τον
Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών να δηλώνει ότι δεν είναι επι-
λογή σας. Μετά υπογράψατε ορθώς την ελληνοαιγυπτιακή συµ-
φωνία για την Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη, αλλά χωρίς να
διασφαλίσετε ότι θα παραµείνει κοντά στις θέσεις µας η Γερµα-
νία, που αποτελεί µία κρίσιµη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε
αποτέλεσµα για τέσσερις µήνες να είναι απέναντί µας στην προ-
σπάθεια να υιοθετηθεί µηχανισµός κυρώσεων και βέβαια µε κο-
ρυφαίο αποτέλεσµα να βλέπουµε προχθές έκπληκτοι όλοι τον
Γερµανό Υπουργό Εξωτερικών στην Άγκυρα να παρακολουθεί
σιωπηλός, άφωνος, τον Τούρκο Υπουργό Εξωτερικών την ώρα
που αυτός απειλούσε ένα άλλο κράτος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Την ίδια στιγµή δε που διεκδικούσατε κυρώσεις για παραβίαση
των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων και το Ορούτς Ρέις όργωνε
την περιοχή, εσείς αποδυναµώνατε τις θέσεις µας, λέγοντας δη-
µόσια ότι δεν πραγµατοποιούνται έρευνες και δεν υπάρχει καµ-
µία παραβίαση, στέλνοντας έτσι συγκεχυµένα µηνύµατα και στην
απέναντι πλευρά και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, διότι η µόνη σας
έγνοια και τώρα που είστε Κυβέρνηση είναι το δικό σας εσωτε-
ρικό κοινό, το εκλογικό σας κοινό και η εσωκοµµατική σας ισορ-
ροπία.

Επίσης, κύριε Μητσοτάκη, εσείς στο άρθρο σας -αν δεν κάνω
λάθος, σε τρεις αλλοδαπές εφηµερίδες- στις 9-9-2020, µιλού-
σατε για έρευνες σε µη οριοθετηµένες θαλάσσιες ζώνες, ενώ την

6022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ίδια στιγµή το Υπουργείο Εξωτερικών µιλούσε για παραβίαση
των κυριαρχικών δικαιωµάτων εντός της υφαλοκρηπίδας µας.
Χθες ο κ. Δένδιας µάς είπε ότι η θέση της χώρας µας ως προς
την ελληνική υφαλοκρηπίδα διατυπώνεται από τον νόµο Μανιάτη.
Είναι γνωστό, βέβαια, το άρθρο, αλλά ας κατατεθεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Αν, λοιπόν, δεν διακρίνετε εσείς αντιφάσεις σε αυτές τις δη-
λώσεις και τις τοποθετήσεις, είναι πασιφανές ότι όλοι οι υπόλοι-
ποι διακρίνουµε µεγάλες αντιφάσεις.

Και βέβαια, ενώ διατυµπανίζατε παντού ότι η Ελλάδα θα προ-
ασπίσει την κυριαρχία και τα κυριαρχικά της δικαιώµατα, ο
Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Γεραπετρίτης, έλεγε δηµόσια ότι η
κόκκινη γραµµή µας είναι µόνο η κυριαρχία µας, δηλαδή τα χω-
ρικά µας ύδατα στα έξι µίλια και τελεία. Όταν εµείς υπογραµµί-
ζαµε ότι ο µόνος τρόπος να προασπίσεις ένα δικαίωµα, που
παραβιάζεται είναι να το ασκήσεις και προτείναµε την επέκταση
των χωρικών υδάτων νοτίως και ανατολικά της Κρήτης, ο κ. Γε-
ραπετρίτης και πάλι µας απαντούσε, µιλώντας για εύκολους λε-
ονταρισµούς. Ο κ. Χρυσοχοΐδης από αυτό εκεί το υπουργικό
έδρανο χαρακτήρισε την πρόταση µας εθνικιστική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εξακολουθείτε ακόµα και σήµερα να στέλνετε αντιφατικά µη-

νύµατα και µάλιστα κατόπιν εορτής. Ακούσαµε χτες τον Υπουργό
Εξωτερικών να λέει ότι η Κυβέρνηση σχεδιάζει τελικά την επέ-
κταση των χωρικών υδάτων νοτίως και ανατολικά της Κρήτης.
Σχεδιάζει αυτό που εµείς προτείναµε και µας λέγατε ότι είναι
εθνικισµός, οι εύκολοι λεονταρισµοί, όπως έλεγε ο κ. Γεραπετρί-
της.

Τελικά ποια είναι η γραµµή σας; Η γραµµή Δένδια ή η γραµµή
Γεραπετρίτη; Να έχουµε µία σαφή απάντηση σε αυτό το ζήτηµα. 

Ξέρετε και κάτι ακόµα που είναι κρίσιµο; Διότι προφανώς δεν
υπήρξε ποτέ κυβέρνηση, που να µην πει το αυτονόητο, ότι δη-
λαδή είναι κυριαρχικό µας δικαίωµα και όποτε θέλουµε θα το
ασκήσουµε, αλλά η χρονικότητα, ο χρόνος που αποφασίζεις να
ασκήσεις ένα δικαίωµα έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία. Διότι
εµείς σας λέγαµε να το ασκήσετε όταν το Ορούτς Ρέις είχε γίνει
σαν πλοίο της γραµµής στο νοτιοανατολικό Αιγαίο, στα Δωδεκά-
νησα -εκεί που ταξιδεύει ο κ. Σκανδαλίδης συχνά, στην πατρίδα
του- είχε φτάσει λίγα µίλια έξω από τη Ρόδο και απειλούσε ότι
θα φτάσει και στην Κρήτη. Είχε µεγάλη σηµασία, λοιπόν, τότε να
κάνεις µια κίνηση σαν αυτή για να δείξεις ότι έχεις όρια.

Προφανώς, λοιπόν, τώρα η θέση όλων µας είναι ότι είναι κυ-
ριαρχικό µας δικαίωµα και όποτε θέλουµε θα το ασκήσουµε. Δεν
φιλονικούµε σε αυτό.

Εν κατακλείδι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως προς τις διε-
ρευνητικές θα ήθελα να πω δυο λόγια. Οι συνθήκες υπό τις
οποίες επανεκκινώνται δεν υπάρχει αµφιβολία ότι είναι αρνητικές
για τη χώρα και δυστυχώς ο τρόπος, που χειριστήκατε την τουρ-
κική επιθετικότητα, οι αντιφάσεις, τα αντικρουόµενα µηνύµατα,
η έλλειψη στρατηγικής είναι ο κυριότερος λόγος γι’ αυτό.

Σε ό,τι µας αφορά, το µήνυµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
είναι σαφές: Στηρίζουµε την επανεκκίνηση των διερευνητικών για
υφαλοκρηπίδα και Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη, µε την προ-
οπτική και την ελπίδα να επιτευχθεί µια έντιµη συµφωνία στη
βάση του Διεθνούς Δικαίου είτε διµερώς είτε µε προσφυγή στο
Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. Η Ελλάδα, όµως, πρέπει να είναι
κάθετη απέναντι σε οποιαδήποτε συζήτηση για δήθεν γκρίζες
ζώνες ή απέναντι σε οποιαδήποτε συζήτηση για αποστρατιωτι-
κοποίηση των νησιών µας. Πρέπει να είναι κάθετη, επίσης, απέ-
ναντι σε πιέσεις τρίτων για ζητήµατα, που αφορούν την
κυριαρχία και τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα.

Αυτή είναι η θέση µας. Είναι σαφής, είναι κρυστάλλινη, είναι ξε-
κάθαρη και παρακαλώ, αξιοποιήστε τη θετικά. Κυρίως, θέση µας
είναι -και θέλω να το επαναλάβω- ότι πρέπει να είναι απολύτως
διακριτές οι κόκκινες γραµµές µας. Όµως, δεν έχουµε καµµία ει-
κόνα ποιοι θα είναι οι συγκεκριµένοι στόχοι της διαπραγµάτευσης
και αυτό οφείλω να το πω και από αυτό εδώ το Βήµα. Δεν έχουµε

καµµία εικόνα για το ποια θα είναι η τακτική που θα ακολουθή-
σουµε.

Κύριοι της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επέ-
κταση των χωρικών µας υδάτων στο Ιόνιο αποτελεί αναµφισβή-
τητα ένα θετικό βήµα για τη χώρα. Αν, όµως, δεν συνδυαστεί µε
την επιστροφή σε µια σοβαρή εθνική στρατηγική για τον διεθνή,
ευρωπαϊκό και περιφερειακό ρόλο της χώρας, µε σαφείς κόκκι-
νες γραµµές, αλλά και αποφασιστικότητα και σχεδιασµό για λύ-
σεις βάσει του Διεθνούς Δικαίου, οι κίνδυνοι είναι εδώ και είναι
µεγάλοι. Ο µεγαλύτερος κίνδυνος είναι να βρεθούµε µπροστά
σε ακόµα χειρότερες εξελίξεις για τον ελληνικό λαό, κλιµάκωσης
έντασης, χειρότερες σε σχέση µε αυτές που ζήσαµε το 2020. Οι
καιροί ου µενετοί!

Οφείλετε, κύριε Μητσοτάκη, εσείς ως Πρωθυπουργός και η
Κυβέρνησή σας να αναλάβετε τις ευθύνες σας και εµείς ως Αν-
τιπολίτευση είµαστε έτοιµοι -και το έχουµε αποδείξει- να αναλά-
βουµε αυτές που µας αναλογούν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα
τώρα η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Γεννηµατά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ για
σαράντα δευτερόλεπτα…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, κύριε Μπο-
γδάνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Ήταν προσωπικό σχόλιο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν ήταν ειρωνικό

σχόλιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Απευθύνεται στην Κοινοβου-

λευτική µας Οµάδα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σας παρακαλώ, δεν

είναι προσωπικό. Αν ήταν, θα σας έδινα τον λόγο, πιστέψτε µε.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Έλεος!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Θα επιµείνω µετά.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Να επιµείνετε µετά. Τώρα µου έχει δώσει τον λόγο ο
κύριος Πρόεδρος. Σεβαστείτε το.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Παρακαλώ.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι σήµερα τα βλέµµατα όλης της οι-

κουµένης είναι στραµµένα στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερι-
κής και στην ορκωµοσία του Τζο Μπάιντεν. Ιδιαίτερα µετά από
όσα συνέβησαν στο Καπιτώλιο, η σηµερινή µέρα αποκτά ιδιαί-
τερη συµβολική αξία και βεβαίως και ιδιαίτερη πολιτική σηµασία.
Οι επιθέσεις του λαϊκισµού και του διχασµού ηττήθηκαν και η
νίκη της δηµοκρατίας στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής
είναι µια νίκη για όλους όσοι πιστεύουν σε ολόκληρο τον κόσµο
στις αξίες και τις αρχές της.

Εµείς ευχόµαστε ειλικρινά καλή θητεία και ελπίζουµε να ανοί-
ξει µια νέα σελίδα για τις ελληνοαµερικανικές σχέσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Η επέ-
κταση των χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα µίλια στο Ιόνιο ως
νόµιµη επέκταση της ελληνικής κυριαρχίας είναι θετική εξέλιξη.
Παρ’ ότι όλες οι κυβερνήσεις µέχρι σήµερα είχαν αποφύγει την
τµηµατική επέκταση, η συγκυρία το απαιτεί για να διασφαλί-
σουµε τα συµφέροντά µας. 

Η απόφαση αυτή, όµως, δεν είναι ολοκληρωµένη. Θα έπρεπε
να συνοδεύεται µε ταυτόχρονη επέκταση νότια και ανατολικά της
Κρήτης. Η µη επέκταση σε αυτές τις περιοχές δηµιουργεί προ-
βλήµατα και δηµιουργεί προβλήµατα ιδιαίτερα τώρα που φαίνε-
ται ότι ξεκινούν οι διερευνητικές. Κρίνω ότι δεν χρειάζεται να
επεκταθώ και να το εξηγήσω αυτό περισσότερο. Νοµίζω ότι είναι
κατανοητός ο λόγος και είναι εξαιρετικά σοβαρός. 

Ωστόσο, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι δική σας ευθύνη να τοπο-
θετηθείτε επί του ζητήµατος και να µας εξηγήσετε γιατί δεν ολο-
κληρώθηκε η σχετική προετοιµασία ώστε να ψηφίσουµε σήµερα
και την επέκταση αυτή, τώρα, που ήταν η ώρα να γίνει. Ζητώ λοι-
πόν να τοποθετηθείτε σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής και
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να µας πείτε καθαρά αν η επέκταση αυτή είναι στον σχεδιασµό
σας και εφόσον είναι, να µας δώσετε κι ένα συγκεκριµένο χρο-
νοδιάγραµµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή συζήτηση πραγµα-
τοποιείται σε µια ιδιαίτερα κρίσιµη στιγµή στις σχέσεις µας µε
την Τουρκία. Έχω πει πολλές φορές ότι η Τουρκία έχει χαράξει
µια αναθεωρητική, νέο-οθωµανική στρατηγική και κλιµακώνει τις
επιθετικές ενέργειες σε βάρος της χώρας µας. Το τουρκολιβυκό
µνηµόνιο, ο τουρκικός νόµος για την έρευνα και τη διάσωση, η
παρουσίαση σε κάθε διεθνές βήµα των παράνοµων χαρτών της
«Γαλάζιας Πατρίδας», οι ρητά διατυπωµένες, από τα πιο επίσηµα
τουρκικά χείλη, απειλές, όχι µόνο έναντι των ελληνικών κυριαρ-
χικών δικαιωµάτων αλλά και της ίδιας της εδαφικής ακεραιότη-
τας της χώρας µας, µε την αµφισβήτηση του καθεστώτος ακόµα
και κατοικηµένων ελληνικών νησιών, είναι µια συνεκτική ατζέντα
των τουρκικών διεκδικήσεων. Τις διεκδικήσεις αυτές καµµιά ελ-
ληνική κυβέρνηση, καµµιά υπεύθυνη ελληνική πολιτική δύναµη
δεν επιτρέπεται να αγνοήσει ή να υποτιµήσει. Αντίθετα, το σύ-
νολο των πολιτικών µας πρέπει να κατατείνουν στην αποτελεσµα-
τική αποτροπή αυτής της συνεκτικής τουρκικής αναθεωρητικής
στρατηγικής. 

Οι αποφάσεις της ελληνικής Κυβέρνησης είναι αδιανόητο,
κύριε Πρωθυπουργέ, να συνεχίσουν να είναι αποσπασµατικές και
ανακλαστικές αντιδράσεις σε τουρκικές δράσεις. Χρειάζεται ένα
συνολικό σχέδιο, µια επικαιροποιηµένη εθνική γραµµή. Σας το
ζητήσαµε, σας προκαλέσαµε πολλές φορές. Το αρνηθήκατε πει-
σµατικά και κατ’ επανάληψη, αναλαµβάνοντας την ευθύνη να χει-
ριστείτε µόνος σας αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα της εξωτερικής
µας πολιτικής. Η Κυβέρνηση, για άλλη µια φορά στα θέµατα εξω-
τερικής πολιτικής λοιπόν, κινείται χωρίς συνολικό σχεδιασµό,
χωρίς σταθερή γραµµή, και χαρακτηρίζει τις κινήσεις σας η ανα-
βλητικότητα στις αποφάσεις αλλά και τα µπρος-πίσω στην εφαρ-
µογή τους. 

Σε λίγες µέρες ξεκινούν και πάλι οι διερευνητικές επαφές.
Είναι θετική εξέλιξη, καθώς µπορούν να συµβάλουν στην απο-
κλιµάκωση της έντασης και να ανοίξουν ενδεχοµένως τον δρόµο
για µια συµφωνηµένη διευθέτηση του ζητήµατος της οριοθέτη-
σης της υφαλοκρηπίδας-ΑΟΖ, της µοναδικής µας διαφοράς,
σύµφωνα πάντα µε το Δίκαιο της Θάλασσας. Το πλαίσιο που δια-
µορφώθηκε το 2002 και έγινε ακόµα πιο συγκεκριµένο από το
2013 και χρησιµοποιήθηκε ώσπου διακόπηκαν αυτές το 2016
είναι ένα κεκτηµένο ευνοϊκό, καθώς προσδιορίζει το καταληκτικό
αντικείµενο των διερευνητικών. Και κατά τη γνώµη µας αυτό δεν
πρέπει να χαθεί. 

Δεν επιτρέπεται να συγχέονται οι διερευνητικές µε τη διαπραγ-
µάτευση. Η διαπραγµάτευση µπορεί να αρχίσει µόνο όταν προσ-
διοριστούν µε σαφήνεια στις διερευνητικές οι εκατέρωθεν
προσεγγίσεις επί της µίας και µόνης διαφοράς αλλά και συµφω-
νηθεί το πλαίσιο επίλυσης, που είναι αποκλειστικά οι προβλέψεις
του Διεθνούς Δικαίου της Θάλασσας. Εφόσον το Διεθνές Δίκαιο
της Θάλασσας γίνει αµοιβαία δεκτό ως το πλαίσιο της διαπραγ-
µάτευσης, τότε στη συνέχεια η διαπραγµάτευση θα καταλήξει,
είτε σε συµφωνία οριοθέτησης είτε, σε περίπτωση αποκλινουσών
θέσεων και ερµηνειών του Διεθνούς Δικαίου, σε ειδική συµφω-
νία-συνυποσχετικό περί παραποµπής της οριοθέτησης στη διε-
θνή δικαιοσύνη, στη Χάγη. 

Όµως, οι διερευνητικές επαφές ο καθένας µέσα και έξω από
αυτή την Αίθουσα µπορεί να αντιληφθεί ότι δεν µπορούν να διε-
ξαχθούν µέσα σε ένα κλίµα έντασης και συνεχιζόµενων, ακόµη
και σήµερα, προκλήσεων. Ούτε µπορεί να αφήσουµε να επανα-
ληφθεί στην Ελλάδα αυτό, που δυστυχώς ανέχθηκε να συµβεί η
Ευρωπαϊκή Ένωση στην Κύπρο, που µε τη χλιαρή καταδίκη των
τουρκικών παρανοµιών στην κυπριακή ΑΟΖ επέτρεψε τη διαρκή
παρανοµία. 

Η Κυβέρνηση µέχρι τώρα δεν έχει επεξεργαστεί ένα συνεκτικό
πλαίσιο διεθνούς ενεργοποίησης, σε συνδυασµό µε πειστική
εθνική στρατηγική αποτροπής. Η απουσία σχεδιασµού στα θέ-
µατα εξωτερικής πολιτικής και της προάσπισης των ζωτικών εθνι-
κών συµφερόντων µπορεί, κύριε Πρωθυπουργέ, να οδηγήσει σε
δυσµενείς εξελίξεις, που δύσκολα ανατρέπονται εκ των υστέρων.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα το τουρκολιβυκό σύµφωνο. Η Ελ-

λάδα συγκεκριµένα, σε σχέση µε αυτό, µε τις παραδοσιακές φι-
λικές σχέσεις µε τον λιβυκό λαό, θα µπορούσε να ήταν µεσολα-
βητής αξιόπιστος στην εσωτερική διαµάχη, αντί να τρέχει πίσω
από τη µία ή την άλλη πλευρά και τελικά να αποκλείεται από τις
διεθνείς πρωτοβουλίες ειρήνευσης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή
από την πλευρά µας, κι αυτό γιατί µπορεί η Τουρκία να έρχεται
µε δεύτερες σκέψεις, µε την πρόθεση να χρεώσει πιθανή αποτυ-
χία στην ελληνική πλευρά. Γι’ αυτό από τώρα να γίνει σαφές από
τη δική µας πλευρά αλλά και να υποδειχθεί από συµµάχους και
εταίρους στην Τουρκία να υπογράψει τη Συνθήκη του Montego
Bay και να ενσωµατώσει στο Εθνικό της Δίκαιο το Διεθνές Δίκαιο
της Θάλασσας. Διότι αυτή είναι η µόνη βάση για παραγωγικό διά-
λογο και σχέσεις καλής γειτονίας. Αν υπάρξει αυτή η εξέλιξη, θα
είναι πολύ διαφορετικά τα πράγµατα για την πορεία των συνοµι-
λιών. Άρα η χώρα µας πρέπει να δώσει µεγάλο βάρος και να
ασκηθεί πίεση από τους εταίρους και τους συµµάχους µας προς
την Τουρκία. Σε κάθε περίπτωση, έχουµε δυνατότητες να πετύ-
χουµε µια καλή εξέλιξη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ευρωπαϊκή Ένωση, βεβαίως,
δυστυχώς µέχρι σήµερα, δείχνει αµήχανη και διστακτική απέ-
ναντι στη νέα στρατηγική της Τουρκίας. Εγκλωβίζεται σε εθνι-
κούς τακτικισµούς και αναβάλλει συνεχώς ουσιαστικές
κυρώσεις, που θα την αναγκάσουν να αναστείλει τα σχέδιά της.
Εδώ έχει καθοριστικό ρόλο και η ελληνική πλευρά, που είναι φα-
νερό ότι µέχρι σήµερα δεν έχει πιέσει αποτελεσµατικά στην κα-
τεύθυνση αυτή. Αντίθετα, κάνει και δηλώσεις µεγάλης
ικανοποίησης σε ατυχέστατες στιγµές. Σε αυτές τις συνθήκες
είναι επιβεβληµένο λοιπόν η ελληνική Κυβέρνηση να κινηθεί µε
αποφασιστικότητα και αποτελεσµατικότητα για την υπεράσπιση
των δικαίων µας µε κάθε διπλωµατικό και αποτρεπτικό µέσο, µε
ξεκάθαρη εθνική γραµµή και κόκκινες γραµµές. Ατυχέστατες οι
δηλώσεις για τις κόκκινες γραµµές στα έξι ναυτικά µίλια, που
στην ουσία ακύρωναν στην πράξη από επίσηµα χείλη τη δυνητική
µας επέκταση κυριαρχίας, και όχι απλά κυριαρχικών δικαιωµά-
των. Να µην επιτρέψει λοιπόν η ελληνική Κυβέρνηση δηµιουργία
τετελεσµένων. Η ανοχή στην επιθετικότητα και η πολιτική κατευ-
νασµού έχει εξαντλήσει τα όριά της. 

Πρόσθετα, προτεραιότητα για τη χώρα µας αποτελεί, πρώτον,
η ενίσχυση –το είπα και πριν- της αποτρεπτικής ικανότητας. Γι’
αυτό στηρίξαµε τη σύµβαση µε τα Rafale, παρ’ ότι υπήρχαν προ-
βλήµατα και τα αναδείξαµε και καταθέσαµε σχετικές τροπολο-
γίες για να την βελτιώσουµε. Γι’ αυτό επιµείναµε στην αύξηση
των δαπανών του προϋπολογισµού για την εθνική άµυνα. Θα θυ-
µάστε ότι είχαµε αντιδράσει στις µειώσεις του προϋπολογισµού
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το 2020 και αντί-
στοιχα είχαµε θετική στάση µετά από την αύξηση των σχετικών
κονδυλίων για το 2021. Γι’ αυτό επιµένουµε και στην αξιοποίηση
της αµυντικής βιοµηχανίας. 

Η δεύτερη σηµαντική προτεραιότητα είναι η συνολικότερη οι-
κονοµική ανάπτυξη, για την οποία έχουµε παρουσιάσει ολοκλη-
ρωµένη πρόταση για το πώς µπορούν να αξιοποιηθούν οι πόροι
του Ταµείου Ανάκαµψης και αναφέροµαι σε δύο καθοριστικούς
παράγοντες για την εθνική µας ισχύ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο κ. Ερντογάν εκδήλωσε τη βού-
λησή του να συναντηθεί µε το κ. Μητσοτάκη. Το επανέλαβα και
την προηγούµενη φορά που συζητησαµε εδώ. Τότε µιλούσαµε
για την πανδηµία. Δεν θα αναφερθώ, κύριε Πρωθυπουργέ, κα-
θόλου σήµερα στην πανδηµία, νοµίζω ότι ήταν πολύ ολοκληρω-
µένα όλα όσα σας είπαµε την προηγούµενη φορά. Περιµένουµε
να δούµε τις κινήσεις από την πλευρά της Κυβέρνησής σας. 

Μια τέτοια, λοιπόν, συνάντηση –επανέρχοµαι στο θέµα- θα
µπορούσε να είναι χρήσιµη στην κατάλληλη στιγµή και µε την κα-
τάλληλη προετοιµασία, ώστε να µην εξελιχθεί σε φιάσκο, µε απα-
ράβατο όρο όµως να έχει σταµατήσει κάθε προκλητική ενέργεια
και επιθετικότητα της Τουρκίας σε βάρος της χώρας µας. Και
αυτό επαναλαµβάνω ότι θα πρέπει να συµφωνηθεί στο επίπεδο
των πολιτικών κοµµάτων της χώρας µας µέσα σ’ αυτή την Αί-
θουσα. 

Κρίσιµο θέµα σε σχέση µε την πορεία των σχέσεων µε την
Τουρκία της Ελλάδας και της Ευρώπης αποτελεί το Κυπριακό.
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Επιχειρείται η επανεκίνηση της διαδικασίας για τη διευθέτηση
του κυπριακού προβλήµατος. 

Εµείς στηρίζουµε πάντοτε την επίτευξη µια δίκαιης και βιώσι-
µης λύσης, στη λογική της διζωνικής, δικοινοτικής οµοσπονδίας,
µε σεβασµό των σχετικών ψηφισµάτων του ΟΗΕ και του κεκτη-
µένου της Ευρωπαϊκή Ένωσης. Είµαστε η παράταξη, εξάλλου,
που έβαλε την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ήταν κορυφαία
στιγµή το Ελσίνκι το 1999, περίπου είκοσι χρόνια πριν, όπου η
Ελλάδα έθεσε ως προϋπόθεση, για να λάβει η Τουρκία το καθε-
στώς της υποψήφιας για ένταξη χώρας, αφ’ ενός ότι η Κύπρος
θα µπει στην Ευρωπαϊκή Ένωση και αφ’ ετέρου ότι η διµερής
διαφορά µας στην οριοθέτηση θα επιλυθεί ειρηνικά µε βάση το
Διεθνές Δίκαιο και το Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. Μία προ-
ϋπόθεση, που δεν αξιοποίησε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας το 2004 και επέτρεψε να προχωρήσει η έναρξη των
συνοµιλιών ένταξης της Τουρκίας, χωρίς να υποχρεωθεί να συµ-
µορφωθεί στον όρο, που είχε ρηµατικά τεθεί. Χάθηκε έτσι µία
σηµαντική ευκαιρία να πειστεί η Τουρκία και να ρυθµιστεί το θέµα
της υφαλοκρηπίδας. 

Η Τουρκία και η νέα τουρκοκυπριακή ηγεσία επιδιώκουν τώρα
τη λύση των δύο κρατών, δηλαδή την τυπική διχοτόµηση της Κύ-
πρου µε ουσιαστική νοµιµοποίηση της εισβολής και κατοχής.
Αυτό δεν µπορεί να γίνει αποδεκτό από τη µεριά µας και οφεί-
λουµε να αντισταθούµε µε όλες µας τις δυνάµεις, γιατί δεν πρέ-
πει να σπάσουν οι κρίκοι του ελληνισµού, ούτε επιτρέπεται να
ακυρωθούν οι αλλεπάλληλες αποφάσεις του ΟΗΕ, ούτε να συµ-
βιβαστεί η Ευρώπη µε τη νοµιµοποίηση της ένοπλης βίας. Γιατί
το Κυπριακό είναι διεθνές πρόβληµα εισβολής και κατοχής και
εάν γίνει δεκτό ότι η βία παράγει στο τέλος δίκαιο, τότε κινδυ-
νεύει να ανοίξει ο ασκός του Αιόλου για την ίδια την Ευρώπη που
έχει εν υπνώσει πολλές παρόµοιες εστίες προβληµάτων. Καλώ,
λοιπόν, την Κυβέρνηση να αποσαφηνίσει και να ξεκαθαρίσει τη
στάση της απέναντι στις εξελίξεις στο Κυπριακό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο πατριωτισµός τολµώ να πω ότι
είναι σήµα κατατεθέν της Δηµοκρατικής Παράταξης. Είναι η
σφραγίδα του ΠΑΣΟΚ που καθόρισε τον ρόλο και την ισχύ της
χώρας κατά τη διάρκεια της µεταπολίτευσης ως ένα κυρίαρχο
και περήφανο εθνικό κράτος, που έπαιρνε διεθνείς πρωτοβου-
λίες. Είµαστε η παράταξη, που έφερε την εθνική συµφιλίωση και
τις κρίσιµες στιγµές διατήρησε το αρραγές εθνικό µέτωπο. Γιατί
µόνο όταν υπάρχει αρραγές εθνικό µέτωπο µπορεί η Ελλάδα να
εκπέµπει αποφασιστικότητα και πυγµή, σιγουριά και αυτοπεποί-
θηση. Το Κίνηµα Αλλαγής, λοιπόν, ακριβώς πάνω σ’ αυτήν τη
ρότα του γνήσιου πατριωτισµού εµµένει και πορεύεται µε ευ-
θύνη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε την κ.
Γεννηµατά. 

Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος του κόµµατος Ελληνική Λύση
κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα, ξεκινώντας τη σηµερινή οµιλία, να αναφερθώ λίγο
στα όσα άκουσα από τον Έλληνα Πρωθυπουργό. 

Πριν αναφερθώ σ’ αυτά, θα πω κάτι, κύριε Πρωθυπουργέ. Ένα
περίεργο πράγµα. Ενώ απουσιάζουν οι περισσότεροι Αρχηγοί των
κοµµάτων, ξαφνικά βρεθήκατε όλοι µαζί σήµερα. Γιατί δεν µας
ενηµερώσατε και εµάς ότι θα έρθετε να µιλήσετε; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Είχα
ενηµερώσει. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Οι υπόλοιποι πώς ήξεραν τι ώρα να έρθουν και ήρθαν κανονικά
στην ώρα, δύο ώρες πριν και µια ώρα πριν; Και αναφέροµαι στον
κ. Βαρουφάκη που δεν είναι εδώ και στον κ. Κουτσούµπα. Πρέπει
να σας ακούσουµε όλοι. Πραγµατικά θεωρώ ότι µπορεί το γρα-
φείο σας να κάνει ένα τηλέφωνο, για να ξέρουν όλοι οι Αρχηγοί
κοµµάτων και να είναι εδώ να µιλήσουν. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ούτε και εγώ το ήξερα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Έχω άδικο, κύριε Βουλευτά του ΚΚΕ; Να µιλήσουµε όλοι και να
σας ακούσουµε. Το σηµαντικό είναι να ακούσουµε εσάς, γιατί
εσείς κυβερνάτε, δεν κυβερνάµε εµείς. Το τι θα πούµε εµείς είναι
µια άλλη ιστορία. 

Εν πάση περιπτώσει, ένας κακοπροαίρετος θα έλεγε ότι
υπήρχε µια συµφωνία κυρίων για να είστε οι τρεις σας εδώ και
να τα πείτε. Εγώ κάθε µέρα εδώ είµαι. Το δέχοµαι. Είπα κακο-
προαίρετος. Εγώ είµαι καλοπροαίρετος και δέχοµαι ό,τι λέτε.
Εγώ από το πρωί εδώ είµαι έτσι και αλλιώς. Κάθε µέρα είµαι εδώ.
Όµως, είναι σηµαντικό να σας ακούσουµε όλοι, ούτε από τηλεο-
ράσεως ο κ. Βαρουφάκης ούτε ο κ. Κουτσούµπας. Δεν γίνοµαι
συνήγορός τους, αλλά κάποια στιγµή θεωρώ ότι σε τέτοια ση-
µαντικά θέµατα αυτό θα έπρεπε να γίνεται. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, είπατε για τον κ. Μπάιντεν. Εγώ έχω
µπροστά µου δηµοσίευµα αµερικανικής εφηµερίδας. Τον χάρτη
του Μπάιντεν τον ξέρετε; Φαντάζοµαι ότι ο κ. Δένδιας το γνωρί-
ζει. Δεν είστε υποχρεωµένος να τα ξέρετε όλα. Αυτός είναι ο χάρ-
της, λοιπόν. Ο δηµοσιογράφος της «WASHINGTON POST».
Δηµοσιεύτηκε από το State Department. Σχεδιάστηκε από χαρ-
τογράφους της υπηρεσίας του State Department υπό τις οδηγίες
του Μπάιντεν, όταν ο Οµπάµα ήταν Πρωθυπουργός. Θα τον κα-
ταθέσω στα Πρακτικά, γιατί αυτό δείχνει και τι θέλει ο Μπάιντεν
για τις επόµενες µέρες. 

Είναι αυτός εδώ. Εάν δείτε, κύριοι συνάδελφοι, είναι ακριβώς
ο χάρτης του Μπάιντεν το 2015 -παρακαλώ!- από τη χαρτογρα-
φική υπηρεσία του State Department, που αναφέρει ότι ο 28ος µε-
σηµβρινός είναι εκτός. Δηµοσίευµα αµερικανικής εφηµερίδος. 

Το λέω αυτό, γιατί πολλές συµπτώσεις εµένα µε ενοχλούν, µε
προβληµατίζουν ιδιαίτερα. Γιατί και εσείς αυτό που κάνατε, από
τον 28ο και ανατολικά, είναι ότι αφήσατε το πεδίο ελεύθερο στην
τουρκική διεκδίκηση. Είπατε για τον Έβρο. Αυτό θέλω να το µε-
λετήσετε καλά, για να µην επενδύουµε όλοι στον Μπάιντεν σε
σχέση µε αυτά που θα έρθουν. Δεν είναι καλό να επενδύουµε.
Να θυµηθούµε λίγο την υπόθεση Κάρτερ µε το Κυπριακό, που
λέγαµε ότι εκλέγεται ο Κάρτερ και θα πάνε όλα καλά και τι υπο-
στήκαµε αργότερα.

Εν πάση περιπτώσει, είπατε για τον Έβρο. Γιατί το κάνετε αυτό
συνέχεια στη Νέα Δηµοκρατία, κύριε Πρωθυπουργέ; Δεν κερδί-
σατε πόλεµο, άτακτοι ήταν. Συµµορίες ατάκτων ήταν, δεν ήταν
στρατός, εισβολείς. Ήταν µία καλή αστυνοµική επιχείρηση. Δεν
ενεπλάκη και καλώς ο Ελληνικός Στρατός. Μην κοροϊδευόµαστε.
Όλοι οι Βουλευτές εδώ βγαίνετε και κοµπορρηµονεύεστε ότι
«στον Έβρο κάναµε». Τι κάναµε; Ένα κράτος που σέβεται τα σύ-
νορά του και τον εαυτό του έβαλε την Αστυνοµία -και καλώς
έπραξε, σωστή η επιλογή του Πρωθυπουργού να µην εµπλακεί
ο στρατός- και αποµακρύναµε τους ατάκτους. Εάν φοβόµαστε
και τους ατάκτους, τότε έχουµε πρόβληµα ως χώρα. 

Πάµε στο δεύτερο, κύριε Πρωθυπουργέ. Μιλήσατε για εξοπλι-
σµούς. Είµαστε οι πρώτοι, που σας στηρίξαµε σε αυτό το θέµα
από την πρώτη στιγµή. Πολύ καλά κάνετε και µαζί σας είµαστε.
Η Ελλάς από το 2004 έκανε εγκλήµατα στην άσκηση εξοπλιστι-
κών προγραµµάτων και έρχεται τώρα η Νέα Δηµοκρατία να προ-
λάβει τα δεκαπέντε αυτά χρόνια τρέχοντας, χωρίς όµως να έχει
δυνατότητα να σχεδιάσει σοβαρά. Εδώ είναι ένα θέµα το οποίο
πρέπει να το δούµε προσεκτικά. 

Τι λάθος κάνατε, κύριε Πρωθυπουργέ; Δεν µιλήσατε για την
πολεµική µας βιοµηχανία, για την ΕΑΒ, για την ΕΛΒΟ. Δεν είπατε,
δηλαδή, παίρνουµε εµείς τα όπλα -γιατί υπάρχει και η διπλωµατία
των εξοπλισµών- και είµεθα υποχρεωµένοι να κάνουµε ό,τι και η
Τουρκία, η οποία έχει στρατηγική. Κατασκευάζει όπλα µε συµ-
παραγωγή. Δηλαδή, τα ελικόπτερά τους είναι ιταλικά, ιταλικοί οι
κινητήρες. Για τα άρµατα µάχης ψάχνουν να βρουν τώρα κινη-
τήρα. Ό,τι φτιάχνουν είναι συµπαραγωγή, για να έχουν και την
τεχνογνωσία. 

Πρέπει κάτι να κάνετε µε την ΕΑΒ και την ΕΛΒΟ. Σας το έχω
πει και άλλη φορά. Υπάρχουν πάρα πολλά προγράµµατα που
είναι εκκρεµή. Δώστε σε έναν Υφυπουργό εντολή να ψάξει το
θέµα.

Είπατε για τις φρεγάτες. Μόλις σήµερα δηµοσιεύτηκε το δη-
µοσίευµα – θα σας το προσκοµίσω, κύριε Πρωθυπουργέ- ότι
έλεγα εγώ εδώ µέσα: «Μην πάρετε αµερικανικές φρεγάτες. Είναι
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σκάφη ακτοφυλακής, τα έχει το Λιµενικό των Ηνωµένων Πολι-
τειών». Έβγαιναν οι Υπουργοί σας, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν θα
πω ονόµατα και έλεγαν «θα πάρουµε αυτά τα συγκεκριµένα». Σή-
µερα η ώρα 10.00’ το πρωί το Υπουργείο Άµυνας των Ηνωµένων
Πολιτειών αρνείται να παραλάβει τις συγκεκριµένες φρεγάτες.
Έβγαλε ανακοίνωση σήµερα.  Σας τα λέγαµε τρεις µήνες πριν
εµείς. Οι Υπουργοί σας έλεγαν άλλα. 

Δείτε πόσο µπροστά είµαστε, κύριε Πρωθυπουργέ. Γιατί όµως;
Γιατί µελετάµε. Δεν εξυπηρετούµε συµφέροντα άλλων χωρών
πρώτα και µετά τα ελληνικά. Σήµερα, λοιπόν, οι Αµερικανοί οι
ίδιοι αρνούνται να παραλάβουν τις φρεγάτες που εσείς κάνετε
σηµαία, οι Υπουργοί σας. Και δεν θέλω να εκθέσω κανέναν
Υπουργό. Σας το λέω για να ξέρετε. Μας λοιδορούσαν.

Μιλήσατε απαξιωτικά για τον κ. Κοτζιά. Κύριε Πρωθυπουργέ,
την πολιτική Κοτζιά ακολουθείτε στις Πρέσπες. Κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας απαξιώνουν τον κ. Κοτζιά, ο οποίος στο παρά ένα
έφερε κάτι, που σήµερα εσείς εφαρµόζετε και αναφέροµαι σε
αυτά τα δώδεκα ναυτικά µίλια. Όµως, ο κ. Κοτζιάς έκανε τις Πρέ-
σπες, τις Πρέσπες που εσείς επακριβώς σήµερα εφαρµόζετε,
διασύροντας έναν ολόκληρο λαό της Νέας Δηµοκρατίας, τους
απλούς ψηφοφόρους, οι οποίοι πίστεψαν εσάς, κυρίως τους Μα-
κεδόνες γιατί από ’κει προέρχοµαι, ότι θα αλλάξετε την επαί-
σχυντη αυτή προσβλητική συµφωνία. Και σήµερα οι περισσό-
τεροι από εσάς εθνοπατριώτες της Νέας Δηµοκρατίας, καλοί άν-
θρωποι Βουλευτές, υπεραµύνεστε αυτής της συµφωνίας, όταν
ο Πρωθυπουργός λοιδορεί τον Κοτζιά. Βρείτε το λάθος, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας. Βρείτε το λάθος.

Κύριε Πρωθυπουργέ, µιλήσατε για κυρώσεις. Εντάξει. Εγώ
είδα τον Υπουργό Εξωτερικών -και η κ. Μπακογιάννη πολύ εύ-
στοχα χθες µέµφθηκε τον κ. Μάας- να του µιλάνε µπροστά του
ακριβώς για πράγµατα τα οποία θα ήταν κατάφωρη παραβίαση
Διεθνούς Δικαίου, να οµιλεί ο κύριος συγκεκριµένος Υπουργός
της Τουρκίας µε έναν τρόπο άκοµψο διπλωµατικό και ο Μάας να
τα καταπίνει. Τα µάσησε. Ο Μάας µάσησε τις προκλήσεις της
Τουρκίας. Ποιες κυρώσεις; Εδώ η κ. Μπακογιάννη χθες αντέ-
δρασε και καλώς έπραξε. Έτσι δεν είναι, κυρία Μπακογιάννη, ότι
ο κ. Μάας δεν µίλησε; 

Κύριε Πρωθυπουργέ, είπατε ότι θέλετε διάλογο καλής γειτο-
νίας. Όλοι θέλουµε διάλογο. Εδώ µέσα κανείς δεν θέλει πόλεµο,
ξεκάθαρα πράγµατα. Ειρήνη θέλουµε, να ευηµερούν και οι Τούρ-
κοι και οι Έλληνες, να ευηµερούµε όλοι οι λαοί. Όποιος θέλει πό-
λεµο είναι τρελός, είναι παλαβός. Όµως, όταν πάω να κάνω
διάλογο εγώ, κύριε Σκανδαλίδη, αλλά αυτός µου έχει βγάλει ΝA-
VTEX για όλον το χρόνο -η Τουρκία χθες ανακοίνωσε ΝAVTEX
για όλον τον χρόνο- δείχνει η άλλη πλευρά ότι δεν έχει διάθεση
φιλικής κουβέντας. Έχει διάθεση επιβολής πραγµάτων που είναι
εναντίον του Διεθνούς Δικαίου και κατάφωρα παραβιάζουν το
Διεθνές Δίκαιο, αλλά κυρίως την εθνική µας κυριαρχία. Τι διά-
λογο να κάνεις µε αυτούς; 

Τι διάλογο να κάνω εγώ, κύριοι συνάδελφοι, όταν στην Κάλυ-
µνο οι ψαράδες µας, κύριε Λοβέρδο, πηγαίνουν να ψαρέψουν
στην περιοχή, όχι στα Ίµια ή στα Λίµνια, πώς τα λένε εν πάση πε-
ριπτώσει, αλλά οπουδήποτε και τους παρενοχλούν οι Τούρκοι;
Το τουρκικό ναυτικό, το πολεµικό ναυτικό, το λιµενικό τους. Πώς
θα πάω σε διάλογο, αφού οι προθέσεις, οι ενέργειες και οι πρά-
ξεις δείχνουν το αντίθετο;

Θέλω λογικά να το σκεφτούµε λιγάκι. Άλλο τι θα θέλαµε, άλλο
το επιθυµητό. Όλοι θέλουµε να ζούµε στον παράδεισο, αλλά η
γη δυστυχώς είναι µία κόλαση καθηµερινά. Αν δεν θέλει ο γείτο-
νάς σου καλή σχέση, δεν µπορεί να θες εσύ καλή σχέση µαζί.
Δεν τη θέλει. 

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, πολύ εύστοχα, για τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης. Είπε ότι πρέπει να σταµατήσουν να είναι φε-
ρέφωνα των τουρκικών θέσεων, απόψεων, δηλώσεων και τα
λοιπά. Απόλυτο δίκιο. Ένα τηλέφωνο στον «ΣΚΑΪ»! Κύριε Τσίπρα,
ένα τηλέφωνο στον «ΣΚΑΪ». Το σηκώνει και παίρνει ένα τηλέφωνο
ο ίδιος, λέει: «Σταµατήστε όλη µέρα να ακούτε από τον Κωστίδη
τι λέει ο Ερντογάν». Απλά πράγµατα είναι. 

Είναι καλό να τα λέµε εδώ, αλλά τα πιστεύουµε κιόλας αυτά
που λέµε, όχι µόνο να τα λέµε. Και συµφωνούµε στη λογική του
Πρωθυπουργού ότι πρέπει να κατέβουν οι τόνοι από πολλούς και

κυρίως η προπαγάνδιση θέσεων τουρκικών, που είναι διεκδική-
σεις ανεδαφικές, που γίνονται και πλύση εγκεφάλου στον ελλη-
νικό λαό.

Κύριε Πρωθυπουργέ, θα το πω µε λύπη. Εγώ το έχω πει και
άλλη φορά. Όπου είστε καλά και πράττετε σωστά, θα είµαστε
δίπλα σας. Δεν γίνεστε όµως πειστικοί. 

Μια µικρή παρένθεση. Με µισές αλήθειες, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, δεν µπορεί να κάνετε πολιτική. Και κλείνω σε λίγο.
Σας διαβάζω τη δήλωση, την επιστολή του Έλληνα Πρωθυπουρ-
γού σε σχέση µε τα εµβόλια, για να λέµε όλη την αλήθεια στον
ελληνικό λαό. Σταµατήστε να του λέτε ψέµατα. Παρένθεση είναι
αυτό. Σας τη διαβάζω αυτούσια: Ενώ δεν πρόκειται να καταστή-
σουµε τον εµβολιασµό υποχρεωτικό -λέει ο Πρωθυπουργός- ή
προαπαιτούµενο για να ταξιδέψει κάποιος -κύριε Τσίπρα- τα
άτοµα που έχουν εµβολιαστεί θα είναι ελεύθερα να ταξιδέψουν.
Η επιστολή του αυτό λέει. Θα την καταθέσω στα Πρακτικά. Δη-
λαδή µας λέει ο κύριος Πρωθυπουργός: Ενώ δεν είναι προαπαι-
τούµενο, τα άτοµα που εµβολιάστηκαν και θα εµβολιαστούν θα
ταξιδεύουν. Οι υπόλοιποι; Οι υπόλοιποι τι θα γίνουν; 

Και να το πω και διαφορετικά. Κάποιος έχει υποκείµενο νό-
σηµα, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν µπορεί να κάνει το εµβόλιο. Και
υπάρχουν πολλοί που έχουν υποκείµενα νοσήµατα. Τι θα κάνουν;
Θα τους κλείσουµε σπίτι τους; Δεν θα µπορούν να πάνε να δουν
το παιδί τους, ξέρω ’γω, σε µία άλλη χώρα, αν είναι στη Γερµα-
νία; Εγώ έχω συγγενείς στη Γερµανία. Τα πεθερικά µένουν εκεί,
µόνιµοι κάτοικοι της Γερµανίας, οι γονείς της γυναίκας µου. Τι
θα γίνει δηλαδή; Δεν θα µπορεί να έρθει στην Ελλάδα αυτός αν
δεν θα κάνει το εµβόλιο ή δεν θα µπορώ να πάω να τον δω εγώ
στη Γερµανία; Αυτό µου λέτε; Αυτό λέτε. 

Σας διαβάζω αυτούσια τη δήλωσή σας. Διαψεύστε την. Είναι
η επιστολή σας. Λέει: «Ενώ δεν πρόκειται να καταστήσουµε τον
εµβολιασµό υποχρεωτικό ή προαπαιτούµενο για να ταξιδέψει κά-
ποιος, τα άτοµα που έχουν εµβολιαστεί θα είναι ελεύθερα να τα-
ξιδέψουν». Τι εννοεί ο ποιητής; Μήπως είναι λάθος η έκφραση σ’
αυτό που γράψατε; Διορθώσετε το. Φτιάξτε το για να καταλά-
βουµε. Είναι υποχρεωτικό; Εάν δεν κάνω, θα ταξιδεύω εγώ; Να
ξέρουµε κιόλας. 

Επίσης, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Πρωθυπουργέ,
άκουγα από το πρωί και από χθες τους Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας να λένε ότι η Ελλάδα µεγάλωσε, η Ελλάδα µεγαλώνει.
Για πρώτη φορά -είπε ένας Βουλευτής, τον άκουσα- µεγάλωσε
η Ελλάδα! Σιγά µην πήραµε και την Πόλη! Σιγά µην πήραµε την
Κωνσταντινούπολη! Θα σας απαντήσω τώρα. 

Πείτε µας, λοιπόν, αφού µεγάλωσε η Ελλάδα, σε ποια χώρα
παγκοσµίως -µία χώρα- υπάρχει µειωµένη επήρεια. Γιατί όταν
σου δίνεται µία δυνατότητα να κερδίσεις δέκα και εσύ κερδίζεις
τα τέσσερα, σηµαίνει ότι χάνεις τα έξι. Αυτό είναι στην εξωτερική
πολιτική το λογικό και το επιχείρηµα. Θέλω παραδείγµατα, µία
χώρα στον κόσµο που έκανε αυτό που κάνει η Ελλάδα. Αν µου
πείτε µία, θα συµφωνήσω µαζί σας.

Να σας απαντήσω εγώ: Στην δυτική πλευρά της χώρας µας
στο Ιόνιο αφήσαµε Στροφάδες και Διαπόντια Νησιά εκτός. Οι
Στροφάδες έχουν τη γαρίδα, έχουν και τα κοιτάσµατα τα ωραία
που θέλουν οι Ιταλοί. Τα Διαπόντια Νησιά το ίδιο. Άρα, λοιπόν,
µεγαλώσαµε την Ελλάδα, αλλά µε βάση το Διεθνές Δίκαιο την
κοντύναµε κιόλας, δεν τη µεγαλώσαµε. Με βάση αυτά που δι-
καιούµαστε κόντυνε η Ελλάδα. Απλά είναι τα πράγµατα. Να µην
λέµε ψέµατα. Αίγυπτος; Μειωµένη επήρεια. Γιατί µέχρι το Ταί-
ναρο; Έχει ξιφίες, καρχαρίες πιο κάτω; Δηλαδή µέχρι το Ταί-
ναρο; Παρακάτω τι έχει; Καρχαρίες; Τι έχει, φάλαινες και δεν
µπορούµε να πάµε παρακάτω; 

Σας λέω, λοιπόν, ότι οι ποµφόλυγες είναι καλές, να βγαίνουµε
και να λέµε ότι µεγαλώσαµε τη χώρα και την κάναµε! Μακάρι να
τη µεγαλώνατε και ό,τι µεγαλώνετε µαζί σας είµαστε και το ψη-
φίζουµε κι εµείς. Προς θεού. Και ένα εκατοστό ελληνικής γης να
το κατοχυρώσει η Κυβέρνηση, θα είµαστε µαζί της. Και ένα εκα-
τοστό ελληνικής γης! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά αφήνουµε άλλα δεκαπέντε εκατοστά ελεύθερα στην

τουρκική προκλητικότητα. Και σύµφωνα µε τον χάρτη Μπάιντεν,
που θα καταθέσω στα Πρακτικά, σηµαίνει ότι από το 2015 - 2016
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οργανωνόταν η ιστορία, δεν είναι κάτι που γίνεται τώρα. Γιατί αν
η Αντιπολίτευση µέµφεται την Κυβέρνηση σήµερα, θα µπορούσε
την ιστορία του κ. Μανιάτη του ΠΑΣΟΚ να την υλοποιήσει. Δεν
την κάνατε. 

Ρωτήστε τον Γιάννη τον Μανιάτη τι πέρασα εγώ το 2007, 2008,
2009, 2010, 2011 µαζί του. Ο Ανδρέας ο Λοβέρδος ήταν εδώ. Τι
περνούσα µε τον Γιάννη! Γιατί ο Γιάννης µου έλεγε: «Βοήθησέ
µε σε αυτό το θέµα, γιατί ακούµε συνέχεια για πετρέλαια και ΑΟΖ
και κανείς δεν ξέρει εδώ µέσα τι συµβαίνει». Ρωτήστε τον Γιάννη
τον Μανιάτη πόσες φορές έχει δηλώσει δηµοσίως ο ίδιος ότι αν
δεν υπήρχα εγώ, δεν θα περνούσαν τα νοµοσχέδιά του. Έβγαινα
και τον βοηθούσα. Και προς τιµήν του. Δεν είναι εδώ όµως ο άν-
θρωπος. 

Πάµε σε αυτό που δεν καταλαβαίνει η ελληνική Κυβέρνηση.
Για να αντιµετωπίσεις έναν φίλο ή έναν εχθρό, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, πρέπει να τον ξέρεις. Δεν ξέρουµε την Τουρκία ή δεν
θέλουµε να την ξέρουµε. Η Τουρκία µε βάση το δόγµα της, έχει
συγκεκριµένα δόγµατα. Το πρώτο είναι το σχέδιο «Τουρκική Ηµι-
σέληνος». Τι σηµαίνει αυτό. Αν ρωτήσω έναν Βουλευτή, δεν είναι
υποχρεωµένος να το ξέρει ο Βουλευτής. Είναι υποχρεωµένος
όµως να το ξέρει ο κ. Δένδιας, όπως το γνωρίζουν, φαντάζοµαι,
και οι διπλωµάτες µας. 

Τι σηµαίνει «Τουρκική Ηµισέληνος»; Στρατηγικός έλεγχος κρα-
τών περιοχής διά επιρροής ή στρατιωτικού καταναγκασµού. Ξε-
κινάει από τη βόρεια Συρία, περνάει από βόρεια Κύπρο και
φτάνει ως το Ισραήλ. Συνεχίζει στη δηµοκρατία της Κύπρου,
όπως αποκαλούν οι Τούρκοι την τουρκική Κύπρο. Υπάρχουν κι
άλλα σχέδια. Υπάρχει το σχέδιο «Νότιος Ηµισέληνος»: Κατάρ,
Σοµαλία, Λιβύη, Αλβανία. «Βορειοδυτική Ηµισέληνος»: Βουλγα-
ρία, Σκόπια, Κόσοβο, µε κατάληξη Αλβανία. όλα αυτά είναι κατα-
γεγραµµένα στο υπουργείο εξωτερικών της Τουρκίας. Σας
διαβάζω τι λένε οι ίδιοι οι Τούρκοι, για να ξέρουµε µε ποιους
έχουµε να κάνουµε. Δεν έχουµε να κάνουµε µε µια ειρηνική
χώρα. «Ανατολική Ηµισέληνος»: Κατάρ, κουρδικό Ιράκ, Αζερµ-
παϊτζάν, Ναγκόρνο Καραµπάχ. 

Φίλες και φίλοι, κύριοι συνάδελφοι, η Τουρκία έχει στρατηγική
και προς τιµήν της. Μπράβο της γιατί έχει σχέδιο. Μια ζωή, είτε
κεµαλικοί, είτε ακροδεξιοί, είτε ο Ερντογάν ο οθωµανός, έχουν
µία στρατηγική την οποία εγώ επιδοκιµάζω γιατί για το καλό της
πατρίδας τους κάνουν ό,τι µπορούν. Το θέµα είναι ότι δεν έχουµε
στρατηγική εµείς. Σήµερα µιλάµε για ένα πολύ σηµαντικό θέµα
και δεν ενηµερωθήκαµε ποτέ από τον Πρωθυπουργό τις σκέψεις
του, τις βλέψεις του, το τι θέλει να κάνει. Ήρθαµε εδώ να µιλή-
σουµε και προσπαθώ να είµαι όσο µπορώ πιο επιεικής στις ανα-
φορές µου. 

Όµως, η τελευταία προσπάθεια του Ερντογάν για βελτίωση
των σχέσεών του µε το Ισραήλ, τι αποδεικνύει, κύριε Κατρούγ-
καλε; Ότι όταν δεν περνάει το γαύγισµα, επιχειρεί µε το γλείψιµο.
Αυτή είναι η αλήθεια. Επιχειρεί να τα ξαναβρεί και καλά κάνει.
Δεν πρέπει να χάσει το Ισραήλ από στρατηγικό σύµµαχο η χώρα
µας. Ποτέ! Δεν πρέπει να χάσει ποτέ η Ελλάς -και καλά κάνει ο
κ. Δένδιας- και ο Πρωθυπουργός το Ισραήλ ως στρατηγικό
εταίρο.

Επίσης, για να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα, δεν λέµε «όχι»
στον διάλογο. Το λέω για ακόµη µία φορά. Διάλογο, όµως, που
θα περιλαµβάνει συγκεκριµένα πράγµατα. Διάλογος µε προαπαι-
τούµενα από τη µία πλευρά δεν µπορεί να υπάρχει. Παράδειγµα,
θα το πω µε απλά λόγια στους Έλληνες που βλέπουν τι κάνετε,
κύριε Πρωθυπουργέ: Πηγαίνετε εσείς µε αυτή τη λευκή κόλλα
στον διάλογο. Λευκή κόλλα απαιτήσεων. Έρχεται η Τουρκία µε
δέκα διεκδικήσεις. Όταν θα διαλυθεί η συµφωνία αυτή -δεν θα
τα βρούµε, είναι δεδοµένο αυτό, είµαι βέβαιος ότι δεν θα τα
βρούµε- και φύγετε από το τραπέζι, οι Γερµανοί ξέρετε τι θα σας
πουν; «Μα, γιατί φύγατε, βρε παιδιά; Γιατί φύγατε; Μα, είναι δυ-
νατόν; Δεν θέλετε διάλογο; Δεν θέλετε συζήτηση;». Μα, ζητάνε.
Ναι, ζητάνε. Ζητήστε και εσείς, ως Νέα Δηµοκρατία. Το έχω πει
χίλιες φορές. 

Θα καταθέσω στον Πρωθυπουργό τις δεκαεπτά δικές µας αι-
τιάσεις, απαιτήσεις που µπορεί, µε βάση το Διεθνές Δίκαιο, η
χώρα µας να θέσει στην Τουρκία. Μπορεί!

Ακούστε τώρα, για να ξέρουµε τι λέµε. Ο κ. Δένδιας έκανε µία

πολύ καλή δήλωση χθες, αλλά µισή. Κύριε Δένδια, είπατε για την
Ίµβρο και την Τένεδο. Πολύ εύστοχο. Πήγατε να κάνετε διά κυ-
κλικής κίνησης, µία δήλωση η οποία, όµως, ήταν µισή. Με βάση
τη Συνθήκη της Λωζάνης, η Ίµβρος και η Τένεδος έχουν αυτοδι-
οίκητο, κύριε Δένδια. Αυτό έπρεπε να πείτε. Πρέπει να έχουν δική
τους αστυνοµία, ελληνική, µε βάση τη Συνθήκη της Λωζάνης. Θα
σας δώσω το άρθρο, το έχω εδώ µπροστά µου. Είναι το άρθρο
14 της Συνθήκης της Λωζάνης. Θα το καταθέσω για τα Πρακτικά.

Άρα, λοιπόν, εγώ περίµενα από τον Έλληνα Υπουργό Εξωτε-
ρικών -που τα είπατε καλά-, να πείτε ότι µε βάση τη Συνθήκης
της Λωζάνης, η Ίµβρος και η Τένεδος έχουν το αυτοδιοίκητο. Το
λέει. Θέλετε να σας το διαβάσω; «Αι νήσοι Ίµβρος και Τένεδος,
παραµένουσαι υπό την τουρκικήν κυριαρχίαν, θα απολαύουν ει-
δικής διοικητικής οργανώσεως, αποτελουµένης υπό τοπικών
στοιχείων και παρεχούσης πάσαν εγγύησιν εις τον αυτόχθονα µη
µουσουλµανικόν πληθυσµόν, όσον αφορά την τοπικήν αυτοδιοί-
κησιν και την προστασίαν των ατόµων και των αγαθών. Η τήρησις
της τάξεως θα διασφαλίζεται υπό αστυνοµίας στρατολογουµέ-
νης εκ του αυτόχθονος πληθυσµού». Τότε το 99,99% στην Ίµβρο
και στην Τένεδο ήταν Έλληνες. Άρα, αυτό έπρεπε να πείτε.

Και αυτά που είπατε καλά είναι. Για πρώτη φορά ακούστηκαν
-να τα λέµε όλα-, αλλά κάντε πέντε βήµατα παραπάνω. Δεν είναι
κακό. Πέντε βηµατάκια.

Επίσης, η ανακοίνωση-απάντηση του κ. Δένδια -γιατί σας λέω
µε ενοχλεί ότι δεν αντιλαµβανόµαστε- που λέει για την Ίµβρο και
την Τένεδο ήταν η Θράκη! Άρα, λοιπόν, ο στόχος των Τούρκων
είναι η Θράκη µας, οι αδελφοί µας µουσουλµάνοι. Ο στόχος
τους! Άρα, µιλάει η Τουρκία.

Και όταν, κύριε Πρωθυπουργέ, τα λέει όλα αυτά, πώς πας σε
διερευνητικές; Πώς πηγαίνουµε σε διερευνητικές; Σε ποιον βά-
λαµε; Το είπα αυτό και ο Πρόεδρος αντέδρασε.

Να σας πω, λοιπόν, κύριε Τασούλα, επειδή συνηθίζετε να διορ-
θώνετε µόνο εµένα από τους Προέδρους όταν µιλάνε, ο κ. Απο-
στολίδης είναι συνταξιούχος Πρέσβης, στέλεχος στο Υπουργείο
Εξωτερικών του Γεωργίου Παπανδρέου, του κ. Πάγκαλου -γκρίζα
Ίµια, κύριε Τασούλα-, πρώην Διοικητής της ΕΥΠ επί πρωθυπουρ-
γίας Σηµίτη. Είχε θέση στην Alpha Bank, στο διοικητικό συµβού-
λιο, κύριοι συνάδελφοι, µε αρµοδιότητα τις επενδύσεις στην
Τουρκία. Αυτό λέει το βιογραφικό του. Αυτόν τον άνθρωπο που
µε τον Οτσαλάν απέτυχε, η Κυβέρνηση αποφάσισε να τον βάλει
διαµεσολαβητή. Να το συζητήσουµε.

Τι είπε ο ίδιος άνθρωπος, κύριε Τσίπρα, πριν λίγο καιρό; Τι
είπε; «Έχει κάποιο δίκιο ο Νταβούτογλου για την ΑΟΖ Ελλάδος
- Αιγύπτου». Αυτό έστειλαν. Αν δεν πιστεύετε, είναι στην «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ», 4 Ιανουαρίου. Στέλνουµε αυτόν που λέει ότι έχει κά-
ποιο δίκιο ο Νταβούτογλου να διαπραγµατευτεί. Τον στέλνει και
η Κυβέρνηση. Πώς τον στέλνει; Για πείτε µας εσείς. «Ο Νταβού-
τογλου µάς προειδοποίησε να µην οριοθετήσουµε ΑΟΖ µε Αίγυ-
πτο». Δηλώσεις Αποστολίδη. Πάµε στην επόµενη: «Οι
διερευνητικές δεν αφορούν διαπραγµάτευση υφαλοκρηπίδας,
όπως νοµίζουν όλοι». Δήλωσή του στον «ΣΚΑΪ», στο κανάλι της
Νέας Δηµοκρατίας. Το φιλικό! «Αφορούν προκαταρκτικά θέµατα.
Κύριο προκαταρκτικό…

Μην γελάτε, κυρία Γεννηµατά. Δεν περάσατε ούτε από έξω.
Ούτε από την Ποσειδώνος δεν µπορείτε να περάσετε να πάτε
προς τον «ΣΚΑΪ».

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Βγαίνει, βγαίνει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Πότε; Όχι, δεν βγαίνει η κ. Γεννηµατά. Μία φορά την Πρωταπριλιά.
Εσείς βγαίνετε κάθε δύο χρόνια, µία φορά. Είναι οι συµπάθειες
που έχουν. Τι να κάνουµε; Δεν είναι κακό αυτό. Συµπαθούν.

Βέβαια, το ΕΣΡ άλλα λέει, κύριε Τσίπρα. Καλά, εσάς σας έχουν
για ξεκάρφωµα, κύριε Τσίπρα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Όποτε θέλουν να πλυθούν, βάζουν έναν Βουλευτή, δύο δηµο-

σιογράφους φιλοκυβερνητικούς και έναν από τον ΣΥΡΙΖΑ και γί-
νεται το γης µαδιάµ. Ένας προς τρεις. Είναι η δηµοκρατία του
«ΣΚΑΪ».

Λέει ο κ. Αποστολίδης «Κύριο προκαταρκτικό…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Εσείς είχατε και εκποµπές, κύριε, παλιά. Σας έδιωξαν και από
εκεί.

«Το εύρος των χωρικών υδάτων…». Ακούστε τι λέει ο κ. Απο-
στολίδης στον «ΣΚΑΪ» ότι αφορούν. «Οι θαλάσσιες ζώνες ως
όρος χρησιµοποιείται ευρέως!». Αυτό που λέει η Κυβέρνηση. «Αι-
γιαλίτιδα ζώνη -χωρικά ύδατα-, συνορεύουσα ζώνη, υφαλοκρη-
πίδα, Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη». Δηλαδή, µιλάτε για
θαλάσσιες ζώνες εσείς και ο Αποστολίδης εννοεί αυτά.

Όχι, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν θα πάτε στις διερευνητικές µ’
αυτό. Δεν θα πάτε. Βγάλτε τον Αποστολίδη απέξω. Αν τα έχει πει
ή δεν τα έχει πει, υπάρχουν καταγεγραµµένα σε βίντεο, σε
άρθρα. Δεν γίνεται! Βγάλτε τον απέξω.

Δεν θα πω για τον Μάας, τις κυρώσεις, για τους φίλους. Θα
πω, όµως, κάτι άλλο. Τι θα έκανα εγώ, κύριε Πρωθυπουργέ.
Θέλω να µου απαντήσετε. Βέβαια, αρµόδιος είναι ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας. Κύριε Πρωθυπουργέ, ζητάνε οι Αµερικανοί
άλλες είκοσι βάσεις στην Ελλάδα, ναι ή όχι; Είναι δίπλα ο Υπουρ-
γός Εξωτερικών. Τον ρωτάω να µου απαντήσει εδώ: Υπάρχει
αµερικανικό αίτηµα για δηµιουργία νέων βάσεων; Ρωτάω.

Τι θα πάρουµε έχει σηµασία. Να τις δώσουµε. Δεν καταλάβατε,
εγώ µαζί σας είµαι. Είµαστε φίλοι µε τους Αµερικανούς, όσο είναι
φίλοι αυτοί µαζί µας βέβαια. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, να δώ-
σουµε. Τι θα πάρουµε, όµως, έχει σηµασία. Αφού δεν παίρνουµε
τίποτα. Παίρνουµε ένα χτύπηµα στην πλάτη και άντε πάτε στο
καλό. Να δώσουµε κι άλλες βάσεις; Έχουν πέντε-έξι. Πόσες να
τις κάνουµε; Να τις κάνουµε δεκαέξι; Να τις κάνουµε είκοσι;

Να πει, λοιπόν, και ο Υπουργός Εξωτερικών και ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας, πόσες βάσεις ζητούν οι Αµερικανοί -είναι είδηση
αυτή!- και πόσες προτίθεται η Κυβέρνηση να δώσει και τι θα
πάρει; Εδώ σας θέλω. Εδώ! Από Βήµατος της Βουλής.

Επίσης, γιατί «αδειάσατε» τη Γαλλία, κύριε Πρωθυπουργέ;
Είναι η µόνη χώρα που θα µπορούσε -το είπε και ο κ. Τσίπρας
πολύ εύστοχα και η κ. Γεννηµατά- να µας βοηθήσει, λόγω συµ-
φερόντων δικών της. Οι Γάλλοι δεν µας αγάπησαν. Έχουν τερά-
στια συµφέροντα στην Αφρική συγκρουόµενα µε την Τουρκία,
έχουν τεράστια συµφέροντα στην ανατολική Μεσόγειο συγ-
κρουόµενα µε την Τουρκία και είναι ο στρατηγικός εταίρος της
χώρας µας εναντίον της Τουρκίας. Γιατί τους πουλήσαµε; Τους
λέγατε Belharra. Πήγατε να πάρετε τα σκουπίδια των Αµερικα-
νών, τα οποία οι ίδιοι οι Αµερικάνοι δεν τα δέχονται. Λέγατε αυτό,
πάρτε Rafale. Μπράβο σας, µαζί σας, πρέπει να πάρετε Rafale.
Αλλά η αµυντική συµφωνία γιατί δεν υπεγράφη; Γιατί, δηλαδή,
πρέπει να έχουµε αµυντική συµφωνία µόνο µε άλλες χώρες και
όχι µε τη Γαλλία, η οποία έχει κοινά συµφέροντα µε τη χώρα µας;

Κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Υπουργέ των Εξωτερικών, διαβά-
σατε τη δήλωση του διοικητού της Πολεµικής Αεροπορίας του
Πακιστάν; Διαβάσατε τι είπε ο κ. Χαν; Ενβέρ Χαν λέγεται. Είναι ο
διοικητής της Πολεµικής Αεροπορίας του Πακιστάν, στρατηγικός
εταίρος της Τουρκίας. Αδελφές χώρες.

Τι θα έκανα εγώ ως πρωθυπουργός, κύριε Δένδια; Όποιος Πα-
κιστανός έµπαινε στη χώρα µου χωρίς χαρτιά, χωρίς ταυτότητες,
χωρίς διαβατήρια, που είναι εν δυνάµει -λέω εγώ- µοχλός του
Ερντογάν, θα έφευγε πίσω. Τελείωσε! Θα τον έκανα απέλαση.
Αφήνω και τη δήλωση του διοικητή της Πολεµικής Αεροπορίας,
του πτεράρχου τους.

Θα ήθελα να πω το εξής: Να προσέξουµε λίγο τον Πατριάρχη.
Θέλω να προσέξουµε λίγο τον Πατριάρχη, υπό την έννοια ότι ο
άνθρωπος είναι υπό ένα περίεργο καθεστώς. Έχω συγκεκριµένη
άποψη για το πώς πρέπει να είναι η λειτουργία, αλλά κάναµε ένα
λάθος. Μπήκαµε στο µάτι της Ρωσίας πολλές φορές. Μία µε τις
απελάσεις από τον ΣΥΡΙΖΑ, µία από τον µεγάλο Πατριάρχη της
Ουκρανίας -που έκανε το λάθος ο Πατριάρχης, κατά την άποψή
µου, δεν έπρεπε να ανακατευτούµε καθόλου, έπρεπε να γίνει µία
οικουµενική σύνοδος και να αποφασίσουν-, µία µε το εµπάργκο,
κύριε Πρωθυπουργέ. Ο κ. Δένδιας επιχείρησε, από ό,τι έχω
µάθει, να κάνει µια γέφυρα µε τους Ρώσους µε τους οποίους είχε
αποκοπεί αυτή η γέφυρα.

Βρείτε έναν τρόπο µε τη Ρωσία, η οποία πλέον είναι εχθρική
χώρα µε την Ελλάδα, γιατί εµείς πρώτα της επιτεθήκαµε µε τα
εµπάργκο και τα υπόλοιπα που κάναµε, τα χαζά, κύριε Τσίπρα.

Απελάσεις δεν κάνεις. Σηκώνεις ένα τηλέφωνο ως Πρωθυπουρ-
γός και τους λες «µαζέψτε τους και φέρτε άλλους», αν ήταν
όντως πράκτορες των όποιων συµφερόντων. Κάνατε λάθος εκεί.

Κλείνοντας, θα καταθέσω, κύριοι συνάδελφοι, τι θέλει η Ελλη-
νική Λύση για να πάµε σε διάλογο. Δεν λέµε «όχι». Ελληνικά αι-
τήµατα:

Πρώτον, επέκταση των χωρικών υδάτων στα ναυτικά µίλια στο
Αιγαίο, όπως και στο Ιόνιο και παντού. Το προβλέπει το Διεθνές
Δίκαιο.

Δεύτερον, αναγνώριση όλης της ελληνικής ΑΟΖ και υφαλο-
κρηπίδας στο Αιγαίο και στη Μεσόγειο. Το προβλέπει το Διεθνές
Δίκαιο. Δεν κάνουµε βήµα πίσω από το Διεθνές Δίκαιο ή µπρο-
στά.

Αποχώρηση των κατοχικών στρατευµάτων από την Κύπρο.
Υπάρχουν ένα σωρό ψηφίσµατα του ΟΗΕ. Έτσι πας σε διάλογο.

Εφαρµογή της Συνθήκης της Λωζάνης για Ίµβρο και Τένεδο.
Επιστροφή κληρονόµων και περιουσίας. Αυτοδιοίκητο, αστυνο-
µία µε κατοίκους.

Πέµπτον, αποζηµίωση και επιστροφή στην Κωνσταντινούπολη
των εκδιωχθέντων Ελλήνων. Είναι εκατό χιλιάδες ψυχές. Οι κλη-
ρονοµιές τους είναι και αυτό θέµα εφαρµογής δικαίου.

Επιστροφή στο καθεστώς της Εκκλησίας όλων των εκκλησιών
στην Τουρκία, που έχουν ανατραπεί σε τζαµιά και να επιτραπεί η
ελεύθερη λειτουργία τους. Απορρέει από το Διεθνές Δίκαιο.

Καθιέρωση της Αγίας Σοφίας ως εκκλησίας του Οικουµενικού
Πατριαρχείου, ιστορικό και δίκαιο αίτηµα.

Να σταµατήσει ο Πατριάρχης να είναι αποκλειστικά Τούρκος
υπήκοος. Κρατήστε το αυτό. Ισχύει για την Καθολική Εκκλησία.
Μπορούµε να το κάνουµε κι εµείς. 

Διάλυση της στρατιάς του Αιγαίου, που απειλεί τα ελληνικά
νησιά, µαζί µε τα αεροδρόµια και τις βάσεις εκτοξεύσεως πυραύ-
λων. Είναι µια στοιχειώδης πρόληψη για εξασφάλιση ειρήνης.
Γιατί το βάζουµε αυτό; Γιατί ζητάνε αποστρατικοποίηση των νη-
σιών οι Τούρκοι. Βάζεις εσύ, από την άλλη πλευρά, τη διάλυσή
τους. 

Διάλυση του τουρκικού αποβατικού στόλου, που ως στόχο έχει
µόνο απόβαση στον ελληνικό στόλο. 

Δηµιουργία αποστρατικοποιηµένης ζώνης σε βάθος πεντακο-
σίων χιλιοµέτρων από την ελληνική θάλασσα, σύνορα στο Αιγαίο.

Αναγνώριση από την Τουρκία της Γενοκτονίας των Ποντίων.
Έχει ψηφιστεί από τη Βουλή µας. 

Αναγνώριση της Γενοκτονίας των Αρµενίων, για τον ίδιο λόγο,
Διεθνές Δίκαιο. 

Αναγνώριση της Γενοκτονίας των Ελλήνων της Μικράς Ασίας. 
Αποζηµίωση και επιστροφή των κληρονόµων. Μικρασιάτης

είµαι, κύριε Σκανδαλίδη, όπως κι εσείς. Ο παππούς µου έφυγε
από εκεί και άφησε περίπου χίλια πεντακόσια στρέµµατα έτσι,
χίλια πεντακόσια στρέµµατα στο Ικόνιο, στην Προύσα. Εκεί µέ-
ναµε. Αυτή την περιουσία δεν την πήραµε ποτέ πίσω. Μας πέτα-
ξαν ένα κοµµάτι ψωµί στην Ελλάδα –δεν είχε λεφτά η πατρίδα-
και οι άνθρωποι από το µηδέν ξαναξεκίνησαν. Αυτά πρέπει να τα
διεκδικήσουµε. Μπορούµε να τα διεκδικήσουµε. Υπάρχουν διε-
θνή δικαστήρια.

Αναγνώριση της Γενοκτονίας των Ασσυρίων. 
Αναγνώριση της Γενοκτονίας των Γεζίντι-Αλεβιτών, για τον ίδιο

λόγο. 
Παύση επιτέλους της Γενοκτονίας των Κούρδων. 
Σας είπα δεκαεπτά προαπαιτούµενα. Με αυτά θα πήγαινα εγώ.

Αφού η Τουρκία στις διερευνητικές πηγαίνει µε άλλα, θα πήγαινα
µε αυτά.

Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά, για να υπάρχει για τον ιστο-
ρικό του µέλλοντος µία λίστα µε το τι έλεγε η Ελληνική Λύση τότε
και τι έκανε η Κυβέρνηση τώρα. Και τα δεκαεπτά αυτά αιτήµατα
θα τα κρίνει και ο ιστορικός του µέλλοντος. 

Κλείνοντας, κύριε Πρωθυπουργέ, εδώ θα σας πω το εξής: Μου
άρεσε αυτό που κάνατε µε τις διακόσιες σαράντα δόσεις.
Μπράβο σας! Το διάβασα στη «REAL NEWS» ότι το σκέφτεστε
για το Μάρτιο, για τις επιχειρήσεις.

Εγώ σας το ξαναλέω. Οι διακόσιες σαράντα δόσεις είναι
ανάσα για την ελληνική οικονοµία, σε όλες τις επιχειρήσεις των
τελευταίων δεκαπέντε-είκοσι ετών. Κάντε το! Θα πάρετε χρή-
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µατα. Σας το ξαναλέω. Ουκ αν λάβοις παρά του µη έχοντος.
Όµως, αν κάνεις διακόσιες σαράντα δόσεις, µπορείς να πάρεις
λίγα λίγα και µπορούν να µαζευτούν πολλά, πάρα πολλά και µπο-
ρεί να γίνει!

Να σας πω και κάτι ακόµα, κύριε Πρωθυπουργέ, µιας και ανα-
φέρθηκα στους ηγέτες. Οι ηγέτες, κύριε Πρωθυπουργέ -επειδή
όλα τα κανάλια ελέγχονται έµµεσα από εσάς, πολλά λεφτά βρε
παιδί µου, τον κ. Τσίπρα, την κ. Γεννηµατά, τον κ. Κουτσούµπα,
τον κ. Βαρουφάκη, πού και πού µας πετάνε για ξεκάρφωµα, οι
Βουλευτές δεν υπάρχουν έτσι κι αλλιώς- δεν είναι αυτοί που πλη-
ρώνουν για να ακουστούν. Όχι! Οι ηγέτες είναι αυτοί που ακού-
γονται µε τις πράξεις τους. 

Αυτό να το θυµάστε, κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί είστε νέος
Πρωθυπουργός και τα αποτελέσµατα στην οικονοµία θα τα
βρούµε µπροστά µας, κύριοι συνάδελφοι. Το πρωτογενές έλ-
λειµµα ήταν 18,2 δισεκατοµµύρια. Το δηµοσιονοµικό ήταν 24 δι-
σεκατοµµύρια, έλλειµµα 15% του ΑΕΠ. Με τόσο οδηγηθήκαµε
το 2009 στο µνηµόνιο! Είχαµε το 2009 127% χρέος. Τώρα έχουµε
227%! Το 2009 ήταν 15 το ελληνικό ιδιωτικό χρέος, σήµερα είναι
150%! Δεν βγαίνει η οικονοµία, δεν βγαίνει η οικονοµία! Κι εδώ –
το τονίζω- θα έχουµε τεράστια προβλήµατα.

Θα ήθελα να κάνω και µία καταγγελία, κύριε Πρωθυπουργέ,
επειδή έχετε φιλικά µέσα πολλά. Δεν λέω να µε βγάζουν. Δεν µε
βγάζουν έτσι κι αλλιώς, δεν πειράζει. Θα τους κρίνει ο ιστορικός
του µέλλοντος. Όµως, θα ήθελα να µη λένε ψέµατα. 

Έχετε τον κ. Ράπτη του «iefimerida.gr». Δικός σας είναι, Νέα
Δηµοκρατία, έχει πάρει λεφτά πολλά από το «Μένουµε σπίτι» και
µπαίνουν στις τσέπες τα λεφτά! Ακούστε τι κάνει ο άνθρωπος –
ναι, κυρία Γεννηµατά, είναι ντροπή- και δείτε τι έγραψε, κύριε
Πρωθυπουργέ, την πρώτη µέρα. «Απίστευτες θεωρίες συνωµο-
σίας στη Βουλή. Το εµβόλιο γεννά παιδιά χωρίς άκρα»! 

Ποτέ δεν είπα κάτι τέτοιο εγώ εδώ µέσα. Αυτό έγινε ολόκληρο
αφιέρωµα, κύριε Πρωθυπουργέ! Αν αυτό λέγεται «δηµοσιογρα-
φία», κόψε-ράψε του Ράπτη επειδή ταΐζεται µε λεφτά, κάνετε
λάθος, κύριε Πρωθυπουργέ. Γιατί αυτό το βλέπει και η κόρη µου,
το βλέπει και η φίλη της κόρης µου. Αυτά δεν τα είπα ποτέ εγώ.
Αυτό το πράγµα λέγεται δηµοσιογραφία! 

Να χαίρεστε, λοιπόν, τον κάθε Ράπτη που κόβει και ράβει ει-
δήσεις, µόνο και µόνο γιατί θέλει να εκθέσει ανθρώπους και συ-
νειδήσεις. Ντροπή, ντροπή σε όλους!

Και επίσης, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, κυρία Γεννηµατά,
κύριε Τσίπρα, τα ελληνικά αντί να ελέγχουν την Κυβέρνηση για
λογαριασµό των ανθρώπων, των πολιτών, ελέγχουν τους ανθρώ-
πους για λογαριασµό της Κυβέρνησης! Ντροπή! Ντροπή σε
όλους µας που το ανεχόµαστε! Αυτή η ιστορία µε τα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης πρέπει να σταµατήσει. Θα λένε ό,τι πραγµατικά
συµβαίνει και ας µη µας βγάζουν. Όµως, να µη λένε ψέµατα.
Γιατί το ψέµα έχει κοντά ποδάρια, όπως έλεγε και ο Φλωράκης.

Επαναλαµβάνω, κύριε Πρωθυπουργέ, πως ό,τι καλό κάνετε θα
είµαστε δίπλα σας. Σε ό,τι καλό για την πατρίδα θα είµαστε κοντά
σας, στην όποια κυβέρνηση και για τον ΣΥΡΙΖΑ κ.λπ.. Ό,τι καλό
και αν γίνει, θα είµαστε δίπλα σας. Όµως, ό,τι είναι κακό θα σας
το λέµε, για να µπορείτε να το αλλάξετε στην πορεία γιατί -δυ-
στυχώς ή ευτυχώς- είστε Πρωθυπουργός της χώρας και είστε
Πρωθυπουργός όλων των Ελλήνων. 

Αυτό που ζητάµε εµείς από τους Έλληνες είναι µία τετραετία,
µία τετραετία ως κόµµα να κυβερνήσουµε, γιατί ως Ελληνική
Λύση είµαστε, δυστυχώς ή ευτυχώς, η µοναδική λύση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο Πρω-

θυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης για τη δευτερολογία του. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Βελόπουλε, απ’ ό,τι κατάλαβα η επιθυµία σας να συναντή-
σετε την πεθερά σας, ενδεχοµένως να είναι τόσο έντονη που να
καταφέρετε να ξεπεράσετε και τις αναστολές σας για το εµβόλιο!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Την αγαπώ την πεθερά µου! Κι εσείς την αγαπάτε, φαντάζοµαι!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το
λέω αυτό, διότι το ελληνικό αίτηµα για χορήγηση ευρωπαϊκού πι-
στοποιητικού εµβολιασµού δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση να
ταυτίζεται µε την έννοια του υγειονοµικού διαβατηρίου. 

Σήµερα που µιλάµε, ισχύουν όλων των ειδών οι περιορισµοί,
µε πρωτοβουλίες κρατών-µελών. Το κάθε κράτος-µέλος θέτει
διαφορετικούς όρους και προϋποθέσεις για µετακινήσεις εντός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όµως, ένα είναι βέβαιο, ότι από τη
στιγµή που θα έχουµε έναν σηµαντικό αριθµό Ευρωπαίων συµ-
πολιτών µας, οι οποίοι θα έχουν εµβολιαστεί, η προσκόµιση ενός
τέτοιου ενιαίου ευρωπαϊκού αποδεικτικού εµβολιασµού θα διευ-
κολύνει τις µετακινήσεις. Θα τις διευκολύνει, διότι –να είστε απο-
λύτως σίγουρος- ότι µπορεί να ισχύουν άλλου είδους
περιορισµοί γι’ αυτούς οι οποίοι δεν έχουν εµβολιαστεί. 

Αυτή την πραγµατικότητα θέλουµε να αντιµετωπίσουµε. Αυτό
θα είναι προς όφελος της ελληνικής οικονοµίας, προς όφελος
του ελληνικού τουρισµού. Γι’ αυτό εξάλλου και η προσπάθεια
αυτή στηρίζεται και από παγκόσµια φόρα, που σχετίζονται µε την
ταξιδιωτική αγορά, όπως η «ΙΑΤΑ». 

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα, επί των οποίων τοποθετήθηκαν οι
πολιτικοί Αρχηγοί και πρέπει να σας πω ότι δεν είχα πρόθεση να
δευτερολογήσω. Όµως, άκουσα ορισµένες παρατηρήσεις, οι
οποίες χρήζουν κάποιας σύντοµης απάντησης. 

Εξακολουθώ να θέλω η σηµερινή µέρα να είναι µια µέρα γιορ-
τής για τη Βουλή, διότι –σε πείσµα όσων ισχυρίστηκε ο κ. Βελό-
πουλος- η αλήθεια δεν επιδέχεται αµφισβήτησης. Για πρώτη
φορά από το 1947 η Ελλάδα µεγαλώνει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ασκεί το δικαίωµά της για επέκταση των χωρικών υδάτων στο

Ιόνιο και υπό κανονικές συνθήκες θα έπρεπε να δώσουµε µεγα-
λύτερη έµφαση σε αυτό το συµβάν και, τουλάχιστον στη σηµε-
ρινή συνεδρίαση, να περιορίσουµε τους τόνους της κριτικής, για
να µην –δεν αναφέροµαι τώρα σε εσάς, κύριε Βελόπουλε, ανα-
φέροµαι στον κ. Τσίπρα αλλά και στην κ. Γεννηµατά- µειώσουµε
τη σηµασία αυτής της απόφασης. Διότι αν αυτή η απόφαση ήταν
τελικά τόσο αυτονόητη, γεννάται εύλογα το ερωτηµατικό «γιατί
δεν είχε γίνει τόσα χρόνια». 

Μάλιστα, για τον κ. Τσίπρα, µερικές φορές µου δίνετε την εν-
τύπωση ότι είστε κυνηγηµένος από το φάντασµα των ανεκπλή-
ρωτων προσδοκιών σας. Και εξηγούµαι. 

Αναφερθήκατε στο τι έγινε το 2018 και θα ήθελα να φρεσκάρω
λίγο τη µνήµη σας, αλλά να υπενθυµίσω και στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο τα πραγµατικά γεγονότα. Ο κ. Κοτζιάς ήταν αυτός ο
οποίος, λίγο πριν αποχωρήσει από το Υπουργείο Εξωτερικών, ει-
σηγήθηκε µέσω προεδρικού διατάγµατος την επέκταση των χω-
ρικών υδάτων, ισχυριζόµενος µάλιστα –κάτι το οποίο δεν
µπορέσαµε στη συνέχεια να επιβεβαιώσουµε- ότι είχε κάνει και
µία σηµαντική προετοιµασία, προκειµένου αυτή η πολιτική από-
φαση να υλοποιηθεί. 

Όντως, είναι αλήθεια ότι το 2018, πριν από δύο χρόνια, υπήρ-
χαν και στη Νέα Δηµοκρατία απόψεις, σκέψεις κατά το πόσο
αυτή η επέκταση σε εκείνη τη χρονική συγκυρία –αναφέροµαι σε
µία επέκταση χωρικών υδάτων, η οποία θα γινόταν πριν από την
οριοθέτηση Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης- θα ήταν ωφέ-
λιµη. Προσωπικά, δεν είδα να ανασύρατε κάποια δικιά µου δή-
λωση για το θέµα, γιατί εγώ προσωπικά για το θέµα αυτό δεν
είχα τοποθετηθεί, επειδή αντιλαµβανόµουν την περιπλοκότητά
του.

Το ερώτηµα, λοιπόν, εδώ πέρα γεννάται από το τι έγινε µετά
την αποχώρηση του κ. Κοτζιά. Ο κ. Κοτζιάς στο βιβλίο του, το
οποίο κυκλοφόρησε πρόσφατα –και θα είχε ενδιαφέρον να το-
ποθετηθείτε επ’ αυτού, στο κάτω κάτω ήταν στενότατος συνερ-
γάτης και στον βαθµό, που χαίρεστε τόσο πολύ για την
υπογραφή της Συµφωνίας των Πρεσπών σηµαίνει ότι τουλάχι-
στον για µεγάλο χρονικό διάστηµα υπήρξε και πολιτικός σας συ-
νοδοιπόρος στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής- γράφει ο ίδιος επί
λέξει τα εξής: «Μετά την παραίτησή µου στα µέση του Οκτώβρη
του 2018 ο Τσίπρας έκανε πίσω» -ο Τσίπρας έκανε πίσω!- «πιθα-
νόν τον φόβισαν οι συνεργάτες του, υποστηρίζοντας ότι µια τέ-
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τοια κίνηση δεν θα άρεσε στους Τούρκους».
Είναι ακριβές αυτό ή όχι; Πρέπει να τοποθετηθείτε, διότι τα γε-

γονότα µάλλον επιβεβαιώνουν αυτό το οποίο λέει ο κ. Κοτζιάς.
Είχατε στη διάθεσή σας αρκετό χρονικό διάστηµα, εάν η επέ-
κταση των χωρικών υδάτων προς δυσµάς ήταν δικιά σας από-
φαση, να την υλοποιήσετε.

Κατά την άποψή µας, η απόφαση αυτή έπρεπε να υλοποιηθεί
µέσα από τη διαδικασία την οποία σήµερα ακολουθούµε, µε προ-
εδρικό διάταγµα το οποίο πρώτα θα έκλεινε τους κόλπους και
θα όριζε γραµµές βάσης και στη συνέχεια, µε ψήφιση από την
Εθνική Αντιπροσωπεία σχετικού νόµου, µάλιστα µε ονοµαστική
ψηφοφορία.

Γιατί δεν το κάνατε, κύριε Τσίπρα; Γιατί δεν το κάνατε; Είναι
αλήθεια αυτό το οποίο λέει ο κ. Κοτζιάς ότι φοβηθήκατε πιθανές
αντιδράσεις ή υπήρχε κάποιος άλλος λόγος;

Σε κάθε περίπτωση, πάντως, είναι –νοµίζω- πολύ άδικο να
ασκείτε κριτική σε µία Κυβέρνηση η οποία προχώρησε σε αυτή
την πρωτοβουλία, όταν εσείς είχατε τη δυνατότητα να το κάνετε
και για λόγους που φαντάζοµαι ότι θα θέλετε να διευκρινίσετε
κάποια στιγµή, επιλέξατε τελικά να ακολουθήσετε την πολιτική
της δηµιουργικής αδράνειας.

Μας ασκήσατε και εσείς και σε µικρότερη ένταση η κ. Γεννη-
µατά κριτική για έλλειψη στρατηγικής, έλλειψη κατεύθυνσης, έλ-
λειψη αποτελεσµάτων στην εξωτερική πολιτική αυτούς τους
δεκαοχτώ µήνες, που έχουµε την ευθύνη της Κυβέρνησης της
χώρας.

Θα ήθελα, λοιπόν και πάλι να κάνω µία πολύ σύντοµη επισκό-
πηση του τι έχει πετύχει η ελληνική εξωτερική πολιτική αυτό το
διάστηµα και στη συνέχεια, µε χαρά να τα βάλουµε στη ζυγαριά
και να συγκρίνουµε αυτά τα οποία πετύχαµε εµείς µε αυτά τα
οποία πετύχατε εσείς.

Έχουµε και λέµε, λοιπόν: Δύο συµφωνίες οριοθέτησης Απο-
κλειστικής Οικονοµικής Ζώνης, µία πλήρη µε την Ιταλία, µία µε-
ρική για την Αίγυπτο. Για πρώτη φορά η χώρα απέδειξε
έµπρακτα ότι µπορεί να πετυχαίνει τέτοιες συµφωνίες µε γειτο-
νικές χώρες. Εµείς το κάναµε, δεν το κάνατε εσείς. Είχατε τη δυ-
νατότητα, δεν το κάνατε, ούτε τη συµφωνία µε την Ιταλία ούτε
τη συµφωνία µε την Αίγυπτο.

Κάναµε µία επί της αρχής συµφωνία µε την Αλβανία για διευ-
θέτηση της εκκρεµότητας η οποία υπάρχει από το 2009-2010,
για υπογραφή Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης µετά την υπα-
ναχώρηση τότε της Αλβανίας –τη γνωστή ιστορία- αφού, όµως -
το τονίζω- η Ελλάδα έχει επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα, άρα,
µειώνει σηµαντικά το αντικείµενο της διαφοράς µας ως προς την
οριοθέτηση της αποκλειστικής ζώνης. Έχουµε συµφωνήσει επί
της αρχής µε την Αλβανία, ο κ. Δένδιας µε τον οµόλογό του και
εγώ προσωπικά µε τον κ. Ράµα ότι θα είµαστε σε θέση να υπο-
γράψουµε συνυποσχετικό, για να πάµε σε διεθνές δικαιοδοτικό
όργανο για την επίλυση αυτής της εκκρεµότητας.

Αποδεικνύουµε, λοιπόν, έµπρακτα σε όλες και σε όλους ότι και
στις περιπτώσεις, που δεν µπορούµε να λύσουµε τις διαφορές
µας, υπογράφοντας µία συµφωνία οριοθέτησης, έχουµε τη δυ-
νατότητα να συµφωνήσουµε τουλάχιστον ότι διαφωνούµε και να
προσφύγουµε σε διεθνές δικαιοδοτικό όργανο.

Είχατε -φαντάζοµαι- τη δυνατότητα να το κάνετε και δεν το κά-
νατε.

Τι άλλο πετύχαµε αυτό το διάστηµα; Ενίσχυση όλου του πλέγ-
µατος των συµφωνιών, των συµµαχιών της χώρας, σε συνέχεια
πρωτοβουλιών, που είχαν αναληφθεί από όλες τις ελληνικές κυ-
βερνήσεις, ενίσχυση της σχέσης µε το Ισραήλ, της σχέσης µε
την Αίγυπτο, επένδυση στα σχήµατα των τριµερών. Τα κάνατε
και εσείς, ενισχύθηκαν επί των ηµερών µας, αλλά κάναµε και και-
νούργιες συµµαχίες µε σηµαντικούς στρατηγικούς παίκτες, τους
οποίους, δυστυχώς, είχε παραµελήσει η ελληνική εξωτερική πο-
λιτική, όπως είναι η Σαουδική Αραβία και ειδικά τα Ηνωµένα Αρα-
βικά Εµιράτα.

Όσον αφορά τις σχέσεις µας µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, εί-
πατε κάτι το οποίο είναι εντελώς –µα, εντελώς!- εσφαλµένο. Εί-
πατε επί λέξει ότι µετά την επίσκεψή µου στην Ουάσιγκτον δεν
είδατε κανένα αποτέλεσµα ως προς την αλλαγή της στάσης των
Ηνωµένων Πολιτειών απέναντι στην Τουρκία, που να στηρίζει τα

ελληνικά συµφέροντα. Αλήθεια; Αλήθεια;
Μπορεί να είχαµε πάρα πολλές διαφωνίες ύφους, κοσµοθεω-

ρίας -θα έρθω και σε αυτό στη συνέχεια- µε τον απερχόµενο
Πρόεδρο Τραµπ. Δεν µπορείτε να αµφισβητήσετε, όµως, ότι οι
δηλώσεις οι οποίες έγιναν από το State Department και από τον
Υπουργό Εξωτερικών των Ηνωµένων Πολιτειών, τον κ. Ποµπέο,
ουδέποτε υπήρξαν τόσο υποστηρικτικές για τις ελληνικές θέσεις
όσο το τελευταίο εξάµηνο του περασµένου έτους. Και αυτό προ-
φανώς, δεν έγινε τυχαία, έγινε ως αποτέλεσµα ενεργούς διπλω-
µατικής πίεσης η οποία ασκήθηκε στην Ουάσιγκτον και η οποία
κατέληξε –κατέληξε, κύριε Τσίπρα!- και στην επιβολή κυρώσεων.
Κυρώσεις επιβλήθηκαν µονοµερώς από την αµερικανική κυβέρ-
νηση, ασχέτως του πλαισίου το οποίο είχε συµφωνηθεί σε επί-
πεδο Κογκρέσου για κυρώσεις οι οποίες θα συµπαρασυρθούν
από την ψήφιση του προϋπολογισµού.

Αυτά είναι απτά αποτελέσµατα ενεργής εξωτερικής πολιτικής.
Αναφερθήκατε στη δυνητική στρατηγική συµµαχία µε τη Γαλ-

λία και στο ζήτηµα των φρεγατών και της διαπραγµάτευσης για
την ενίσχυση του ναυτικού.

Εσείς, κύριε Τσίπρα, όχι αµυντική συµφωνία µε τη Γαλλία δεν
µας φέρατε, ούτε καν ανταλλακτικά για τα Μιράζ δεν είχατε
φροντίσει να προµηθευτείτε κατά τη διάρκεια της δικής σας πρω-
θυπουργίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: …(Δεν ακούστηκε) 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Δεν πειράζει! Μην αγανακτείτε τόσο πολύ!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Έ, δεν είναι αλήθεια, κύριε Πρόεδρε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Εσείς τα ξέρετε καλά! Εσείς τα ξέρετε πάρα πολύ καλά!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Και εν πάση περιπτώσει, δεν καταλαβαίνω, θα έπρεπε αυτή τη
στιγµή για µία σηµαντικότατη, ίσως την πιο σηµαντική αγορά, την
οποία θα κάνει η ελληνική Κυβέρνηση σε επίπεδο οπλικών συ-
στηµάτων να µην πορευθούµε µε ανταγωνιστικές προσφορές,
από τη στιγµή που καλούµαστε να ναυπηγήσουµε καινούργια
πλοία; Αυτό εισηγείστε; Αυτό έπρεπε να κάνουµε; Δεν έπρεπε να
ψάξουµε, να ρωτήσουµε, να δούµε ποια είναι η καλύτερη…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τα Rafale…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τα

Rafale είναι διαφορετική περίπτωση, διότι τα Rafale είναι µετα-
χειρισµένα αεροσκάφη, τα οποία αντικαθιστούν τα Μιράζ 2000-
5 και αυτό θα έπρεπε να το ξέρετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αν

εισηγείστε, λοιπόν, αυτό, παρακαλώ να το πείτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Απευθείας ανάθεση στις ιδιωτικές

εταιρείες ήταν!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μιλάµε για κάτι που

ψηφίστηκε σχεδόν οµόφωνα τώρα!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Απορώ, αν είχατε επιφυλάξεις, γιατί τα ψηφίσατε; Εσείς δεν τα
ψηφίσατε; Σταµατήστε τη διγλωσσία και την υποκρισία! Τα ψη-
φίσατε, ναι ή όχι;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Να ξέρουµε γιατί µιλάµε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τα

ψηφίσατε, λοιπόν, τα Rafale και καλά κάνατε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Ραγκούση, δεν

έχετε τον λόγο!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και

καλά κάνατε και τα ψηφίσατε, διότι καταφέραµε µε πολύ µεγάλη
ταχύτητα να εξοπλίσουµε σηµαντικά την Ελληνική Αεροπορία,
αντικαθιστώντας παλαιότερα αεροσκάφη και πηγαίνοντας στον
µόνο προµηθευτή ο οποίος µπορούσε να µας προσφέρει αυτήν
ακριβώς τη λύση.

Τώρα, όσον αφορά το τι κάνατε εσείς τα χρόνια που ήσασταν
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στην αντιπολίτευση, νοµίζω ότι σε µεγάλο βαθµό έχει κριθεί από
τον ελληνικό λαό εάν πραγµατικά ενισχύθηκε συνολικά το κύρος
της χώρας, εάν φυλάχθηκαν τα ελληνικά σύνορα, αν η Ελλάδα
ήταν ένας αξιόπιστος συνοµιλητής στην Ευρώπη, την ίδια στιγµή
που ακόµη ήταν δέσµια του τρίτου µνηµονίου, για το οποίο εσείς
τελικά ήσασταν υπαίτιος που υπεγράφη.

Όµως, νοµίζω ότι όλα αυτά ανήκουν στο παρελθόν αυτή τη
στιγµή. Οι Έλληνες πολίτες έχουν βγάλει τα συµπεράσµατά
τους, ειδικά στα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής για το ποιος
µπορεί να τα διαχειριστεί µε µεγαλύτερη αξιοπιστία και µε µεγα-
λύτερη υπευθυνότητα.

Δεν µπορώ, όµως, να µην κλείσω την τοποθέτησή µου, αφή-
νοντας αναπάντητη µία φράση την οποία είπατε, προσπαθώντας
να κάνετε έναν παραλληλισµό, µεταξύ των επεισοδίων που έγι-
ναν στο Καπιτώλιο και κάποιων διαδηλώσεων, που έγιναν έξω
από την ελληνική Βουλή µε αφορµή την ψήφιση της Συµφωνίας
των Πρεσπών, για τις οποίες Πρέσπες θα σας πω ακόµα µία
φορά ότι πάρα πολλές φορές από το Βήµα της Βουλής είχα πει
ξεκάθαρα ότι εµείς διαφωνούµε µε αυτή τη συµφωνία, αλλά
άπαξ και ψηφιστεί, είµαστε υποχρεωµένοι να την εφαρµόσουµε.
Ήµασταν απολύτως συνεπείς µε αυτά τα οποία είπαµε και αυτά
κάνουµε αυτή τη στιγµή.

Είπατε, όµως, ότι η οµοιότητα µε αυτά, που έγιναν στο Καπι-
τώλιο είχε να κάνει µε τις διαδηλώσεις εκείνες που πράγµατι
είχαν αρκετά γραφικά στοιχεία και ενδεχοµένως σε αυτές να
είχαν εµφιλοχωρήσει και κάποιοι θύλακες της ακροδεξιάς. Αλή-
θεια, αυτή είναι η οµοιότητα; Αυτό σας θύµισε αυτό που έγινε
στο Καπιτώλιο; Γιατί εµένα µου θύµισε κάτι άλλο; Γιατί όταν εί-
δαµε τις σκηνές που έγιναν στο Καπιτώλιο κανείς στην ελληνική
κοινωνία δεν θυµήθηκε το 2018, αλλά το 2011, όταν η «πάνω» και
η «κάτω πλατεία» ενώθηκαν σε ένα παραλήρηµα αµφισβήτησης
της αστικής δηµοκρατίας µε διχασµό, µε βιτριόλι, µε κρεµάλες,
µε συνθήµατα περί καψίµατος του Κοινοβουλίου και µε εσάς
στην πρώτη γραµµή ως νέο «καβαλάρη», µιας και σας αρέσουν
αυτές οι αναλογίες, του αντισυστηµικού κινήµατος; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να δευ-
τερολογήσω. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εσείς και το κόµµα σας ήσασταν οι µεγάλοι ωφεληµένοι από τον
διχασµό της ελληνικής κοινωνίας, εσείς «καβαλήσατε» αυτό ακρι-
βώς το κύµα όχι µόνο του λαϊκισµού, αλλά του τοξικού λόγου,
της περίπου κανονικοποίησης της βίας και του τρόπου κατασυ-
κοφάντησης των πολιτικών σας αντιπάλων. Η «πάνω» και η «κάτω
πλατεία» ενώθηκαν πολιτικά το 2015 και σας έφεραν στην εξου-
σία και γι’ αυτό και κυβερνήσατε µε τον κ. Καµµένο, χωρίς καµµία
απολύτως δυσκολία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει ζητήσει τον

λόγο που δικαιούται η κ. Παπαρήγα. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν το πρόσεξα. Ζη-

τήσατε να απαντήσετε, κύριε Τσίπρα; 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο κ. Τσίπρας δι-

καιούται να δευτερολογήσει.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε, φαντάζοµαι ότι από εδώ θα µι-
λήσω µε τη µάσκα, γιατί δεν ξέρω αν είναι απολύτως υγειονοµικά
ασφαλές να τη βγάλω. 

Κύριε Μητσοτάκη, προφανώς για την οικονοµία του χρόνου
δεν θα απαντήσω σε όλα όσα είπατε, δεν θα ανοίξω µια µεγάλη
συζήτηση για τα εξοπλιστικά. Ωστόσο, είναι µία συζήτηση που
θα γίνει το επόµενο διάστηµα, διότι, πράγµατι, βλέπω ότι κάνετε
επιλογές οι οποίες θα φέρουν τα θέµατα αυτά σε συζήτηση στη
Βουλή.

Το µόνο που θέλω να σας πω για τα εξοπλιστικά είναι ότι µας

παραδώσατε -η παράταξή σας, όχι εσείς- µία χώρα χρεοκοπη-
µένη µε πολύ λιγοστές δυνατότητες για να µπορέσουµε να συν-
τηρήσουµε τα οπλικά συστήµατα των ελληνικών Ενόπλων
Δυνάµεων. Παρ’ όλα αυτά, αξίζει τον κόπο να ρωτήσετε ανθρώ-
πους που είναι και σήµερα στην Κυβέρνησή σας, τότε ήταν στην
ηγεσία των Όπλων, αν η Κυβέρνησή µας έκανε ή δεν έκανε αυτά
που έπρεπε για να συντηρήσουµε τα οπλικά συστήµατα, για να
έχουµε έτοιµο το αξιοπόλεµο των Ενόπλων Δυνάµεων, την προ-
ετοιµασία τους και την αποτρεπτική τους δυνατότητα. 

Έρχοµαι, όµως, σε κάποια που, κατά την άποψή µου, θεωρώ
ότι είναι κρίσιµο να απαντηθούν. 

Πρώτα απ’ όλα µου έκανε τροµακτική εντύπωση αυτό που εί-
πατε σε σχόλιό µου για τις αρνητικές δηλώσεις σχεδόν όλων των
κορυφαίων στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας, σε σχέση µε τη δια-
κηρυγµένη πρόθεσή µας να προχωρήσουµε στην επέκταση των
χωρικών υδάτων στο Ιόνιο µε νόµο, όπως εγώ είχα πει σχεδόν
από την πρώτη στιγµή που ανέλαβα ως Πρωθυπουργός και το
Υπουργείο Εξωτερικών τότε, αν θυµάστε, σε µια επιλογή ειδικού
σκοπού, αν θέλετε, που αφορούσε την υλοποίηση και την ψήφιση
της Συµφωνίας των Πρεσπών.

Όλα τα πρωτοκλασάτα στελέχη σας τότε είχαν βγει απέναντι.
Και εσείς λέτε τώρα «εγώ δεν το είπα». Και µου κάνει τροµακτική
εντύπωση αυτό. Διαχωρίζετε τη θέση σας µε πολύ µεγάλη ευκο-
λία από τους τοµεάρχες σας. Διαχωρίζετε τον εαυτό σας από τα
στελέχη του κόµµατός σας, λες και δεν ήσασταν Πρόεδρος του
Κόµµατος τότε ή συνειδητά τους αφήνατε να τα λένε, ενώ εσείς
είχατε άλλη άποψη.

Και πολύ φοβάµαι ότι όταν αυτό το λέει ο Πρωθυπουργός από
το Βήµα, από το πρωθυπουργικό έδρανο για στελέχη του, που
και σήµερα είναι Υπουργοί, οι περισσότεροι από αυτούς, το ίδιο
θα πράξει και στο µέλλον όχι για τα στελέχη του, αλλά για τους
Υπουργούς του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα τους αφήνει να εκτίθενται µε δηλώσεις, είτε για στρατηγι-

κές είτε για επιλογές, που ξέρει ότι δεν έχουν βάση, δεν έχουν
έρεισµα και την τελευταία στιγµή ο ίδιος θα βγει και θα πει «εγώ
δεν το είπα, εγώ είπα άλλα». Αυτό δεν είναι στάση ηγετικής ευ-
θύνης όχι Πρωθυπουργού, αλλά ούτε Αρχηγού κόµµατος που
µετά βίας έχει πάρει 3% και έχει µπει στη Βουλή.

Και σας παρακαλώ, κύριε Μητσοτάκη, να αναλάβετε επιτέλους
τις ευθύνες σας. Δεν ξέρω αν το έχετε συνειδητοποιήσει, αλλά
δεν µπορείτε να λέτε τέτοια πράγµατα. Επαναλαµβάνω, από τη
θέση του Πρωθυπουργού δεν µπορείτε να λέτε τέτοια πράγµατα. 

Και θα αποκαταστήσω την αλήθεια, διότι έχει και µια ιστορική
αξία. Όταν, κύριε Μητσοτάκη, ανέλαβα και Υπουργός Εξωτερι-
κών, µε ενηµέρωσε ο κ. Κοτζιάς για µία προετοιµασία που
υπήρχε. Γνώριζα, βεβαίως, γιατί είχαµε κουβεντιάσει, ήταν στρα-
τηγική µας. Αναφέροµαι στην προετοιµασία για το κλείσιµο των
κόλπων και την επέκταση των χωρικών υδάτων στο Ιόνιο, µία
προετοιµασία πάνω στην οποία στηρίχθηκε και η δική σας Κυ-
βέρνηση για να παρουσιάσει το προεδρικό διάταγµα, κάτι που
παραδέχθηκε χθες στην οµιλία του, αν δεν κάνω λάθος, και ο κ.
Δένδιας. 

Όταν, λοιπόν, ενηµερώθηκα ότι έχει έτοιµο προεδρικό διά-
ταγµα, επιφυλάχθηκα να τοποθετηθώ επ’ αυτού. Όµως, ως
όφειλα, στις δηλώσεις που έγιναν κατά την παράδοση-παρα-
λαβή, επαίνεσα το έργο του µε απόλυτη ειλικρίνεια και το έργο
ειδικά, που αφορούσε στην προετοιµασία όλων εκείνων των απα-
ραίτητων διαδικασιών για την επέκταση προς δυσµάς στα δώ-
δεκα ναυτικά µίλια. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και
τι κάνατε µετά;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Θα σας πω τι έκανα µετά, κύριε Μητσοτάκη,
όπως θα σας πω και τι κάνατε εσείς µετά. 

Ενηµερώθηκα, όπως φαντάζοµαι κάνει και ο σηµερινός Υπουρ-
γός Εξωτερικών και πρέπει να κάνει και κάθε επικεφαλής της δι-
πλωµατίας, που βρίσκεται σε αυτή τη θέση, από τους διπλωµάτες
στο Υπουργείο Εξωτερικών, όπως και από τους ανθρώπους οι
οποίοι έχουν τη γνώση των νοµικών και της ερµηνείας του Συν-
τάγµατος. Ενηµερώθηκα ότι το άρθρο 27 του Συντάγµατος, αν
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δεν κάνω λάθος, προβλέπει ρητώς ότι η διεύρυνση των ορίων της
επικράτειας µπορεί να γίνει µόνο µετά από ψήφιση νόµου και µά-
λιστα από εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές. 

Ενηµερώθηκα, επίσης, ότι κανένα προεδρικό διάταγµα…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):…

(δεν ακούστηκε)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Θέλετε να πείτε για ποιον λόγο. Θα µας πείτε
αργότερα για ποιον λόγο, αν έχετε ένσταση ως προς αυτό. 

Ενηµερώθηκα, επίσης, ότι κανένα προεδρικό διάταγµα δεν
µπορεί να προχωρήσει, γιατί είναι κανονιστική διάταξη και πρέπει
να περάσει από το Ε’ Τµήµα του Συµβουλίου της Επικρατείας,
και πρέπει να περάσει από υπουργικό συµβούλιο σε ό,τι αφορά
την επέκταση επικράτειας και µετά να πάει στον Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας. 

Συνεπώς, λίγες µέρες µετά, βγήκα µε ευθύνη και ανακοίνωσα
ότι αυτή η πολιτική επιλογή θα προχωρήσει µε νόµο και έδωσα
εντολή στον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών τότε, τον κ. Κα-
τρούγκαλο, να ετοιµάσει τον σχετικό νόµο. Και πράγµατι ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός ετοίµαζε τον νόµο και του ζήτησα να πάει
στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής και να ενηµερώσει
τα κόµµατα για τον νόµο αυτό. Ξέρετε ποια ήταν η απάντηση,
που έλαβε τότε από τον εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας στο
ΕΣΕΠ, τον κ. Κουµουτσάκο; Μην τολµήσετε και το φέρετε και δε-
σµεύσετε τη χώρα σε προεκλογική περίοδο. Αυτή ήταν η απάν-
τηση και ήταν τέλη Φλεβάρη του 2019.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και έρχοµαι τώρα στην ουσία, γιατί η ουσία είναι που έχει ση-

µασία. 
Τέτοιου είδους πολιτικές παρεµβάσεις και πρωτοβουλίες,

κύριε Μητσοτάκη, που έχουν µείζονα σηµασία για την εξωτερική
µας πολιτική, για τη στρατηγική της χώρας προϋποθέτουν και
ένα κλίµα, αυτονόητο θα έλεγα εγώ, πολιτικής συνεννόησης,
οµόνοιας και οµοψυχίας. Το αυτονόητο, αυτό σας κατηγορώ ότι
εσείς µε ευθύνη και µε επιλογή δεν δώσατε στην Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ.

Δυο καρπούζια σε µία µασχάλη προφανώς και δεν χωράνε!
Όταν, λοιπόν, εµείς έπρεπε να έρθουµε σε συνεννόηση και σε
συµφωνία µε την αξιωµατική αντιπολίτευση –όπως κάνουµε εµείς
σήµερα εδώ παρά τις τεράστιες διαφωνίες που έχουµε σε µία
σειρά από ζητήµατα, αλλά ψηφίζουµε- αντί να παράσχετε αυτή
τη συναίνεση, εσείς βγαίνατε µε δηλώσεις προκλητικές δεξιά και
αριστερά και λέγατε «Μην τολµήσετε να το φέρετε, γιατί διχά-
ζετε τη χώρα». Δεν το λέγατε, µάλιστα, µόνο εσείς. Θυµάµαι και
άρθρα του κατά τα άλλα εξαιρετικά καταρτισµένου σε θέµατα
εξωτερικής πολιτικής κ. Βενιζέλου που τότε εκπροσωπούσε το
Κίνηµα Αλλαγής στο «ΒΗΜΑ», στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», που δηµι-
ουργούσαν ένα κλίµα τοξικό για ένα ζήτηµα που θα έπρεπε να
είχε λυθεί µε µία στοιχειώδη συνεννόηση ανάµεσα στις πολιτικές
δυνάµεις. 

Αυτό κάνατε και γι’ αυτό σας κατηγορώ, κύριε Μητσοτάκη. Σας
κατηγορώ ότι συνειδητά το κάνατε. Και σήµερα βγαίνετε απλά
να µας πείτε «Δεν τα είπα εγώ. Τα έλεγαν τα στελέχη µου».

Όταν, λοιπόν, βγαίναµε µέσα από µία πολύ δύσκολη για το πο-
λιτικό σύστηµα περιπέτεια, που ήταν η ψήφιση της Συµφωνίας
των Πρεσπών, την οποία σήµερα εσείς όχι µόνο τηρείτε, αλλά
και τιµάτε, κατά δηλώσεις στελεχών σας, κάνοντας στροφή 180
µοιρών, φαντάζεστε πόσο δύσκολο ήταν για µία κυβέρνηση να
θέλει και να επιµείνει στις εκατόν πενήντα µία ψήφους.

Όµως και αυτό ήµασταν αποφασισµένοι να το κάνουµε, διότι
ήταν το ορθό για τη χώρα σε µία χρονικότητα, που εµείς είχαµε
επιλέξει να είναι έξω από το προεκλογικό κλίµα τότε, καθώς ήταν
και οι επικείµενες ευρωπαϊκές εκλογές.

Και κλείνω µε ένα θέµα, που κατά τη γνώµη µου έχει ένα εν-
διαφέρον, κύριε Μητσοτάκη. Είπατε ότι κακώς συνέκρινα τα επει-
σόδια στο Καπιτώλιο στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής µε
όσα συνέβησαν εδώ, µε το οργανωµένο σχέδιο δηλαδή εισόδου
µέσα στην Ολοµέλεια -είναι εδώ, αν δεν κάνω λάθος και ο τότε
Πρόεδρος Νίκος Βούτσης, ο οποίος γνωρίζει και λεπτοµέρειες
γι’ αυτό το οργανωµένο σχέδιο- για να κρεµάσουν σε κρεµάλες
τους προδότες που θα ψήφιζαν τη συµφωνία.

Θα σας πω το εξής, κύριε Μητσοτάκη: Εσείς είπατε ότι δεν
είναι το 2018, αλλά είναι το 2011. Το κοινό χαρακτηριστικό των
επεισοδίων στο Καπιτώλιο µ’ αυτά, που συνέβησαν έξω από την
ελληνική Βουλή το 2018 -ήταν Γενάρης του 2019, αν δεν κάνω
λάθος…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Δύο φορές, το 2018 και το 2019.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Και το 2018 και το 2019, δύο φορές.
Το κοινό σηµείο, λοιπόν, του Καπιτωλίου µε την απόπειρα ει-

σόδου στη Βουλή κατά τη διάρκεια συζήτησης ή ψήφισης της
Συµφωνίας των Πρεσπών είναι ότι ακροδεξιοί ήταν εκεί, ακροδε-
ξιοί ήταν κι εδώ, κύριε Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το δε κοινό σηµείο της πάνω πλατείας του 2011 µε τα επεισό-

δια το 2018 και το 2019 έξω από τη Βουλή είναι ότι και στις δύο
περιπτώσεις το κόµµα σας, κύριε Μητσοτάκη, η Νέα Δηµοκρατία,
ήταν στα συλλαλητήρια. Το 2011 ήταν Πρόεδρός σας ο κ. Σαµα-
ράς, αν δεν κάνω λάθος και η Νέα Δηµοκρατία τότε απέναντι
στην Κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου είχε τη στάση όχι
µόνο του Ζαππείου -αυτό είναι µία πολιτική θέση, προγραµµα-
τική- αλλά της στήριξης εκείνων των συλλαλητηρίων.

Άρα, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, µη µας κουνάτε το δάχτυλο.
Μη µας κάνετε τον αθώο του αίµατος. Εκτός αν για όλα ισχύει
το: «Δεν τα είπα εγώ. Τα είπαν τα στελέχη µας και εγώ είµαι
εκτός κάδρου»!

Αυτά είναι τα κοινά σηµεία, κύριε Μητσοτάκη και καλό είναι να
τα λέµε και να τα θυµόµαστε ορισµένες φορές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει τώρα

για την απάντησή του ο κύριος Πρωθυπουργός.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Για

δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε Πρω-

θυπουργέ, έχετε τον λόγο για ελάχιστα λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αν

κατάλαβα καλά απ’ αυτά τα οποία είπατε, κύριε Τσίπρα, όταν
αναλάβατε το Υπουργείο Εξωτερικών αντιληφθήκατε –τότε σας
ενηµέρωσαν οι υπηρεσιακοί για το τι λέει το Σύνταγµα- ότι
έπρεπε όντως η επέκταση των χωρικών υδάτων να γίνει µε νόµο,
πλην όµως αυτή απαιτούσε ως προαπαιτούµενο ένα προεδρικό
διάταγµα, το οποίο θα έκλεινε κόλπους και θα όριζε γραµµές
βάσης.

Το ερώτηµα είναι πολύ συγκεκριµένο: Στείλατε ποτέ τέτοιο
προεδρικό διάταγµα στο Συµβούλιο της Επικρατείας; Κάνατε τη
σχετική προετοιµασία;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Στον νόµο…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Όµως, εσείς είπατε κάτι άλλο. Είπατε: «Δεν είχαµε χρόνο. Ήταν
προεκλογική περίοδος. Διαφωνούσε η αντιπολίτευση». Είπατε µε
άλλα λόγια -αυτό κατάλαβα τουλάχιστον- ότι για µία τέτοια ση-
µαντική εθνική πρωτοβουλία έπρεπε να υπάρχει η συναίνεση της
αντιπολίτευσης, αλλιώς δεν µπορούσατε να το κάνετε. Αυτό δεν
είπατε; Αυτό κατάλαβα εγώ τουλάχιστον. Φαντάζοµαι ότι αυτό
κατάλαβαν και οι υπόλοιποι συνάδελφοι.

Έχω, λοιπόν, επ’ αυτού δύο ερωτήµατα. Το πρώτο είναι ότι αν
θεωρούσατε ότι είναι τόσο σηµαντικό, γιατί δεν επικοινωνούσατε
απευθείας µαζί µου –φαντάζοµαι ότι για κάτι τέτοιο είχαµε τη δυ-
νατότητα, είχαµε µιλήσει αρκετές φορές- για να ζητήσετε τη στή-
ριξη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Δεν το κάνατε ποτέ!

Όµως, το πιο ενδιαφέρον είναι το εξής: Γιατί αυτή τη συναί-
νεση δεν την επιδιώξατε για τη Συµφωνία των Πρεσπών;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δηλαδή, τη Συµφωνία των Πρεσπών θα την περνούσατε και θα

εµφανιζόσασταν ως ο µεγάλος πρωτεργάτης-αρχιτέκτονας της
βαλκανικής εξωτερικής πολιτικής, όπου περίπου στο δικό σας το
µυαλό ήταν µία αφορµή για να διχάσετε τη Νέα Δηµοκρατία. Και
όταν αντιληφθήκατε ότι αυτό το εγχείρηµα δεν σας βγήκε πολι-
τικά, αποφασίσατε να προχωρήσετε µόνος σας.

Κατάλαβα καλά, λοιπόν, ότι στη Συµφωνία των Πρεσπών για
ένα θέµα πολύ πιο ευαίσθητο εθνικά ως προς τον τρόπο που το
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βίωνε η ελληνική κοινωνία επιλέξατε να προχωρήσετε µόνος σας,
αλλά για την επέκταση των χωρικών υδάτων δεν προχωρήσατε,
διότι δεν διασφαλίζονταν οι συνθήκες γιατί δήθεν ήµασταν σε
προεκλογική περίοδο. Εξ όσων γνωρίζω είχατε πολλούς µήνες
στη διάθεσή σας πριν πάρετε την απόφαση να πάτε σε εκλογές
µετά την παταγώδη αποτυχία σας στις ευρωεκλογές του 2019.

Εν πάση περιπτώσει, εξακολουθεί να υπάρχει η ευθεία τοπο-
θέτηση του κ. Κοτζιά ότι επιλέξατε να µην το κάνετε, διότι φοβη-
θήκατε όχι τις αντιδράσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
αλλά τις αντιδράσεις της Τουρκίας.

Τα λέω όλα αυτά, διότι καθώς προχωράµε µπροστά είναι καλό
να υπάρχει µία πλήρης ιστορική αποτύπωση της πραγµατικότη-
τας. Και η πραγµατικότητα και η ιστορία θα γράψει ότι εξωτερική
πολιτική µόνο µε προθέσεις δεν γίνεται. Οι προθέσεις δεν φτά-
νουν. Ήσασταν Υπουργός ο ίδιος -ο Πρωθυπουργός έρχεται και
αναλαµβάνει το Υπουργείο Εξωτερικών- και παρά ταύτα δεν προ-
χωρήσατε. Κι έπρεπε να έρθει αυτή η Κυβέρνηση να ολοκληρώ-
σει και αυτή την εκκρεµότητα. Φαντάζοµαι ότι και αυτό
εντάσσεται στο συνολικό κεφάλαιο το οποίο χαρακτηρίζει τη δια-
κυβέρνησή σας «Θέλαµε, αλλά τι να κάνουµε; Και εδώ δεν προ-
φτάσαµε».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει ζητήσει τον

λόγο για τη δευτερολογία της η κ. Γεννηµατά ως Πρόεδρος του
Κινήµατος Αλλαγής.

Ορίστε, κυρία Γεννηµατά, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, ήρθατε και µας είπατε σήµερα ότι µεγαλώ-

σατε την Ελλάδα και αναρωτηθήκατε γιατί καµµία άλλη κυβέρ-
νηση µέχρι σήµερα δεν το έπραξε αυτό.

Σας προτείνω, επειδή έχουµε επιδείξει πολύ µεγάλη σοβαρό-
τητα και υπευθυνότητα σε αυτή την Αίθουσα ιδιαίτερα στα εθνικά
θέµατα, να χαµηλώσετε λίγο τους τόνους, γιατί όλοι γνωρίζουµε
µέσα και έξω από αυτή την Αίθουσα ότι δεν αποτέλεσε ποτέ
µέχρι σήµερα επιλογή των ελληνικών κυβερνήσεων η τµηµατική
επέκταση των χωρικών µας υδάτων και ότι αυτό συµβαίνει ακρι-
βώς επειδή έχουν αλλάξει οι συνθήκες, επειδή διαβάστηκαν µε
καθυστέρηση οι συνθήκες από την Κυβέρνησή σας και αναγκα-
στήκαµε να προχωρήσουµε σε αυτή την επιλογή που σήµερα,
πράγµατι, όλοι στηρίζουµε διότι όλοι αντιλαµβανόµαστε σε αυτή
την Αίθουσα ότι στηρίζουν τα εθνικά µας συµφέροντα.

Θα έλεγα, λοιπόν, να διαβάσετε καλύτερα το κλίµα που υπάρ-
χει από όλες τις πολιτικές δυνάµεις και να κατεβάσετε λίγο τους
τόνους της θριαµβολογίας.

Μας χρεώσατε, µάλιστα, ότι ανεβάσαµε τους τόνους της αντι-
πολίτευσης και αυτό µειώνει τελικά τη σηµασία αυτού που σή-
µερα ψηφίζεται στην Αίθουσα αυτή.

Δυστυχώς, θέλω να σας πω, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι εσείς
µόνος σας µειώνετε τη σηµασία αυτής της επιλογής, γιατί δεν
την κάνετε ολοκληρωµένη. Δεν φτάνει που αναγκαστήκατε να
αντιδράσετε µε καθυστέρηση, όπως σας είπα πριν, αλλά ενώ
έχετε τη δυνατότητα αφού υπάρχει η συµφωνία µε την Αίγυπτο
να µας έχετε φέρει σήµερα µία ολοκληρωµένη ρύθµιση που θα
αφορούσε και την περιοχή γύρω από την Κρήτη και τη συµφωνία
της Αιγύπτου, δεν το κάνετε αυτό. Καθυστερείτε και είναι µπρο-
στά σας το ξεκίνηµα των διερευνητικών.

Σας ρώτησα, λοιπόν, µε πολύ µεγάλη προσοχή αν προτίθεστε
να κάνετε το επόµενο βήµα και αν υπάρχει συγκεκριµένο χρονο-
διάγραµµα εν όψει των διερευνητικών. Επιλέξατε να µην απαν-
τήσετε. Η ερώτηση, όµως, παραµένει στον τραπέζι.

Σας έθεσα το πολύ σοβαρό ζήτηµα, που αφορά στην πίεση
που πρέπει να ασκηθεί στην Τουρκία για να δεχθεί επιτέλους στο
εσωτερικό της να ενσωµατώσει το Δίκαιο της Θάλασσας για να
µπορεί να υπάρχει µία σοβαρή βάση για τη συζήτηση, για να κα-
ταλήξουµε µε αξιώσεις -γιατί υπάρχουν αυτή τη στιγµή οι προ-
ϋποθέσεις- και να µη χρεωθεί η χώρα µας -γιατί υπάρχει αυτός
ο κίνδυνος στον σχεδιασµό της Τουρκίας- πιθανά µια αποτυχία

αυτών των συνοµιλιών. Ούτε για αυτό µου είπατε τίποτα. Ίσως
µετά από δέκα µήνες, όπως πράξατε για την πανδηµία, σκε-
φτείτε, ζυµώσετε στο µυαλό σας όλες αυτές τις προτάσεις µας
και επανέλθετε για να µας πείτε ότι έχουµε δίκιο και έχουµε ξανά
επεξεργασµένες προτάσεις και για τα εθνικά θέµατα.

Επίσης, δεν µας δώσατε καµµία απάντηση για το ποια είναι η
στάση σας και πώς πρόκειται να αντιµετωπίσετε τα θέµατα, που
ανοίγονται µπροστά µας σε σχέση µε τη διευθέτηση του κυπρια-
κού ζητήµατος. Περιµένουµε και για αυτό να δούµε τι θα κάνετε.

Τέλος, θέλω να κλείσω µε το εξής. Η δηµαγωγία και ο λαϊκι-
σµός του 2011 µε το αντιµνηµόνιο φούντωσε όλο αυτό το κύµα
της οργής και η χώρα το πλήρωσε πάρα πολύ ακριβά. Πρωτο-
στάτησαν τότε δυνάµεις όπως η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Δεν µπορείτε σήµερα να κάνετε κριτική, αν δεν κάνετε αυτο-
κριτική, κύριε Πρωθυπουργέ. Θα έπρεπε σήµερα να αναρωτη-
θούµε όλοι, ιδιαίτερα καθώς καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε
την πανδηµία, πού θα βρισκόταν η χώρα, αν δεν υπήρχε η Κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ να βάλει πλάτη και να κρατήσει τη χώρα
αυτή µακριά από τη χρεοκοπία και την έξοδό της από την Ευ-
ρώπη και την ευρωζώνη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει ζητήσει και ο κ.
Βελόπουλος τον λόγο για µια σύντοµη δευτερολογία, από ό,τι
αντιλαµβάνοµαι.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρωθυπουργέ, ανέµενα να ενηµερωθείτε από το Υπουρ-

γείο Εξωτερικών ή από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για να µας
πείτε γι’ αυτό που ρώτησα για τις βάσεις. Δεν µας είπατε: Ισχύει
ή δεν ισχύει αυτή η είδηση; Δίπλα σας είναι. Μπορείτε να ρωτή-
σετε και τον κ. Παναγιωτόπουλο.

Επίσης, δεν µου απαντήσατε αν ικανοποιείστε από τις δηλώ-
σεις του Αποστολίδη. Εγώ δεν ήρθα εδώ απλώς να πω την άποψή
µου και να φύγουµε. Να µου πείτε: Ικανοποιείστε µε τις απόψεις
Αποστολίδη, αυτά που είπε στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και στον
«ΣΚΑΪ»; Αυτό για να ξέρουµε µε ποιον έχουµε να κάνουµε, γιατί
εγώ πιστεύω εσάς. Πιστεύω ότι αυτό που είπε ο κ. Δένδιας, ότι
κανείς Πρωθυπουργός δεν θα συζητήσει τίποτα περισσότερο
αυτό είναι και το πρέπον και αυτό θα γίνει.

Όµως, απαντήστε µας: Πώς θέλετε έναν τύπο, έναν άνθρωπο,
πρώην πρεσβευτή, ο οποίος λέει άλλα πράγµατα από εσάς, να
εκπροσωπήσει τη χώρα µας; Υπάρχει αντιφατικότητα.

Διακρίνω, επίσης, µια κοµµατική υποκρισία εδώ µέσα, διότι
ακόµα και σε όσα συµφωνούµε βρίσκουµε σήµερα να διαφω-
νούµε και να κονταροχτυπιόµαστε για το κοµµατικό µας πελατο-
λόγιο. Δύο πράγµατα: Αν ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Τσίπρας, ο
Πρωθυπουργός και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύ-
σεως, θέλουν πραγµατικά να ρίξουν φως σε άγνωστες πτυχές
των Σκοπίων, ο Πρόεδρος της Βουλής έχει µία εξεταστική στο
συρτάρι του εδώ και µήνες. Ας τη φέρει εδώ, να δούµε τι έγινε
µε τον Κοτζιά και για ποιον λόγο βιάστηκε τότε η κυβέρνηση να
υπογράψει την προδοτική Συµφωνία των Πρεσπών, να δούµε τι
έγινε.

Ας αφήσουµε, λοιπόν, το χθες. Πραγµατικά, το λέω αυτό, γιατί
υποκριτικά ψάχνετε τι έγινε το 2010 και το 2011.

Ήµουν και εγώ εδώ, κύριε Τσίπρα και το 2011 και αργότερα,
αλλά αυτό που διακρίνω εδώ µέσα είναι ότι απευθυνόµαστε µε
όρους παρελθόντος για το µέλλον του τόπου.

Ας αφήσουµε, λοιπόν, το παρελθόν, ας κοιτάξουµε τις επόµε-
νες γενιές και όχι τα ποσοστά στις επόµενες εκλογές.

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Έχουµε µια κοινωνία, κύριε Πρω-
θυπουργέ, η οποία στενάζει. Έχουµε µια κοινωνία η οποία είναι
σε πλήρη δυστυχία. Ας τους δώσουµε λίγο χαµόγελο. Ας κοιτά-
ξουµε να κάνουµε ο καθένας προτάσεις για την οικονοµία και να
τις υλοποιήσετε. Σας έχουµε κάνει πάρα πολλές.

Όµως, περιµένω και από την Κυβέρνησή σας πραγµατικά να
µη ζει εκτός κοινωνίας. Ας αφήσουµε τις ψευτοκόντρες µεταξύ
ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας, γιατί, αν θέλετε την πραγµατικό-
τητα, θα σας την πω τώρα. Και οι δυο συµφωνείτε ότι δεν πρέπει

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 6033



να ανοίξετε τον φάκελο της Συµφωνίας των Πρεσπών, γιατί και
οι δυο έχετε ενοχές για το έγκληµα που έγινε.

Ανοίξτε, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, τον φάκελο να δούµε τι
θα γίνει.

Και κάτι τελευταίο: Κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Δένδια, αλιευ-
τικές ζώνες. Τελειώνει τον Μάρτιο. Από εκεί και πέρα θα πληρώ-
νουµε και πρόστιµα.

Θα κάνετε τις αλιευτικές ζώνες, κύριε Πρωθυπουργέ, ναι ή όχι,
για να τελειώνει η ιστορία; Διότι η καταληκτική ηµεροµηνία είναι
Μάρτιος του 2021.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά την ολοκλή-
ρωση των τοποθετήσεων του Πρωθυπουργού και των Αρχηγών,
επανερχόµεθα στη ροή της συζητήσεως. Έχει ζητήσει τον λόγο,
όπως δικαιούται, η κ. Παπαρήγα, Βουλευτής Επικρατείας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Μετά είναι ο κ. Δρίτσας και µετά ο κ.
Βολουδάκης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σας έχω πει, κύριε
Μπογδάνο, ότι δεν υπάρχει θέµα προσωπικό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει. Με
τοποθέτησε κάπου όπου δεν είµαι. Θα ήθελα και µόνο για τα
Πρακτικά…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, δεν σηµαίνει
ότι…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ:…να µου δοθεί η δυνατότητα
να πάρω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακούστε µε, κύριε
Μπογδάνο, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Είναι προσωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακούστε, σας παρα-

καλώ. Δεν σας έχω δώσει τον λόγο. Πρέπει να καταλάβετε,
επειδή είστε νέος Βουλευτής, ότι δεν είναι προσωπικό µε ό,τι δια-
φωνούµε. Δεν αρκεί να διαφωνείς µε κάτι για να τεθεί θέµα προ-
σωπικό. Καταλάβατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Αφορά το πού ήµουν.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Άρα, δεν υπάρχει

θέµα προσωπικό. Έληξε το θέµα. Δεν έχετε τον λόγο.
Ελάτε, κυρία Παπαρήγα, να λάβετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Ναι, αλλά δεν µπορώ να µιλάω µε

υπόκρουση Μπογδάνου.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν έχετε τον λόγο,

κύριε Μπογδάνο. Έχω το δικαίωµα να κρίνω αν είναι προσωπικό.
Σας εξήγησα ότι δεν υπάρχει προσωπικό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Έχω το δικαίωµα να διαµαρ-
τύροµαι! Είναι προσωπικό!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Καλά κάνετε, αλλά έχει ήδη δώσει τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν είναι προσωπικό.
Σας παρακαλώ, κύριε Παφίλη! Δεν χρειάζονται περισσότερες

εξηγήσεις
Ορίστε, κυρία Παπαρήγα, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να

µιλάω µε υπόκρουση Μπογδάνου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Παύω, κυρία Παπαρήγα.

Αυτό ήθελα να πω και δεν συνεχίζω.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Ας αναρωτηθούµε, κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, αν είναι δόκιµος πολιτικός όρος αυτό που ο
Πρωθυπουργός µία και δυο και τρεις φορές έχει πει ότι «µεγα-
λώνουµε την Ελλάδα», όταν φέρνει ένα νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση
σύµφωνα µε το οποίο λέει ότι κατοχυρώνει 100% την άσκηση του
δικαιώµατος να επεκτείνει την αιγιαλίτιδα ζώνη µέχρι τα δώδεκα
ναυτικά µίλια.

Δεν είναι και τόσο δόκιµος ο όρος. Προσέξτε. Ο εθνικισµός και
ο κοσµοπολιτισµός αντάµα πάνε και προσέξτε, κατά τη γνώµη
µας.

Θεωρούµε ότι αποπροσανατολίζει εν πολλοίς ο καβγάς, που
γίνεται ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Δηµοκρατία ποιος είχε
πρώτος την πρωτοβουλία να προετοιµάσει ένα σχέδιο νόµου για

την περιοχή του Ιονίου, για τη συµφωνία µε την Αλβανία, την Ιτα-
λία κ.λπ., για την ΑΟΖ και την υφαλοκρηπίδα, αν το ξεκίνησε ο
ΣΥΡΙΖΑ ή την πραγµατική πρωτοβουλία την είχε η Νέα Δηµοκρα-
τία και όχι µόνο γιατί είναι ενάµισης χρόνος διαφορά και ίσως
δεν έχει σηµασία.

Αυτό, όµως, που είναι βέβαιο είναι ότι και τα δύο κόµµατα επι-
διώξατε να κάνετε αυτό το πράγµα, ξεκινώντας από µια κοινή πα-
ραδοχή -βεβαίως, έπαιξε ρόλο και η αυξηµένη τουρκική
επιθετικότητα- ότι η Ελλάδα µε τις αποφάσεις της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ και στη συνέχεια, της Νέας Δηµοκρατίας, έδωσε τα
πάντα προκειµένου να γίνει η γεωστρατηγική αναβάθµιση της
Ελλάδας στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ και µε τη συµφωνία ιδιαίτερα µε
τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής. Μετατράπηκε η Ελλάδα σε ένα
µεγάλο επιθετικό, κυριολεκτικά, προγεφύρωµα, µε δεκατρείς
τότε και τώρα αυξηµένες σηµερινές αποστολές που στρέφονται
κατά των λαών της περιοχής και εποµένως, κλείνετε το µάτι σε
αυτούς που µέχρι τώρα αρνούνταν αυτό το δικαίωµα στην Ελ-
λάδα µήπως ως αντάλλαγµα µπορείτε να πάρετε την επισφρά-
γιση του δικαιώµατος για τα δώδεκα ναυτικά µίλια κ.λπ., κ.λπ.,
κ.λπ.. Διότι και η Τουρκία, βεβαίως, βάζει και πάρα πολλά άλλα
απαράδεκτα ζητήµατα.

Ένα ζήτηµα ήταν αυτό, η γεωστρατηγική αναβάθµιση της Ελ-
λάδας, που, για µας, είναι απολύτως επικίνδυνη για τον ελληνικό
λαό και όχι µόνο για τον ελληνικό λαό, αλλά και για τους γειτονι-
κούς λαούς.

Δεύτερο στοιχείο. Λόγω της δεκάχρονης καπιταλιστικής οικο-
νοµικής κρίσης, της αναιµικής ανάπτυξης που προβλεπόταν από
το 2018 και της νέας κρίσης που θα ερχόταν, αλλά και µε την
επενέργεια της πανδηµίας, µαίνεται κυριολεκτικά ο πόλεµος για
τον ενεργειακό πλούτο της ανατολικής Μεσογείου και ευρύτερα.

Και σε αυτό τον πόλεµο δεν συµµετέχουν οι συνήθεις ύποπτοι
που ήταν πριν από είκοσι, τριάντα χρόνια. Εδώ έως ένα βαθµό
κρίνεται η πρωτοκαθεδρία των Ηνωµένων Πολιτειών απέναντι
στην Κίνα, αντίπαλος είναι η Ρωσία. Επίσης, έχουµε αντιθέσεις
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αντιθέσεις µέσα στο ΝΑΤΟ και γι’ αυτά
τα ζητήµατα.

Σκεφτήκατε και τα δυο κόµµατα ότι «εµείς εδώ ό,τι µας είπαν
οι σύµµαχοί µας –όχι µόνο οι σύµµαχοί µας, αλλά και επιχειρη-
µατικοί όµιλοι στην Ελλάδα, η αστική τάξη της Ελλάδας- αυτά τα
κάναµε και µε το παραπάνω και είµαστε διατεθειµένοι να δώ-
σουµε και άλλα, και άλλα». 

Φτάνουµε τώρα µέχρι το Μάλι, τον Περσικό Κόλπο κ.λπ..
Μήπως ήρθε τώρα η ευκαιρία να κατοχυρώσουµε δικαιώµατα τα
οποία έχει κατοχυρώσει το Διεθνές Δίκαιο, ας πούµε, της Θά-
λασσας, από το 1982 και το 1994 ο Οργανισµός Ηνωµένων
Εθνών κ.λπ.. 

Βρήκατε αυτή την ευκαιρία να αξιοποιήσετε ως αιθεροβάµο-
νες και τα δυο κόµµατα τη δυσχέρεια των σχέσεων ανάµεσα στις
Ηνωµένες Πολιτείες και στην Τουρκία και κάθε φορά κρεµόσα-
στε από το τι θα πει ο Τράµπ και τι θα πει ο Ποµπέο. Τώρα είσα-
στε κρεµασµένοι από το στόµα του νέου Προέδρου, του
Μπάιντεν και του καινούριου Υπουργού Εξωτερικών του, που ση-
µειωτέον έκανε σήµερα δήλωση, προκειµένου τι; Να κατοχυρώ-
σετε δικαιώµατα κυριαρχικά στο Αιγαίο αλλά και επίσης να
µεγαλώσει η δυνατότητα κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµί-
λων, να αντιµετωπίσετε προβλήµατα της κρίσης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Μα, κοιτάξτε να δείτε: Φέρτε µου µια δήλωση των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής, που µιλάνε για τα δικαιώµατα τα κυριαρ-
χικά και αναγνωρίζονται κυριαρχικά δικαιώµατα στην Ελλάδα. Το
πολύ-πολύ να επικρίνουν µε µία γλυκανάλατη γλώσσα κάποιες
ενέργειες της Τουρκίας. Γι’ αυτούς το πρόβληµά τους είναι το
εξής: Αντιτίθενται µε την Τουρκία γιατί γλυκοκοιτάζει και εκβιάζει
τις Ηνωµένες Πολιτείες µε τη συµµαχία της Ρωσίας που δεν έχει
καµµία σχέση µε τη Σοβιετική Ένωση, είναι µια καθαρά καπιτα-
λιστική, περιφερειακή, σηµαντική και µε ευρύτερη σηµασία δύ-
ναµη. Αυτό είναι το ζήτηµα. Αυτό είπε σήµερα. Και σήµερα αυτός
που θα διοριστεί, που θα γίνει Υπουργός Εξωτερικών αυτό το ζή-
τηµα έβαλε. 

Κοιτάζετε να δείτε τι λέει ο Μενέντεζ, ο Γερουσιαστής του Δη-
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µοκρατικού Κόµµατος. Λέει κάτι καλό για την Ελλάδα µε όλα
αυτά που έρχονται από τη διαπάλη που γίνεται ανάµεσα στις
Ηνωµένες Πολιτείες και τη Ρωσία για το ποιος θα χρησιµοποιήσει
τη γεωστρατηγική δύναµη της Τουρκίας; Μόλις, βεβαίως, η
Τουρκία υποκύψει στον εκβιασµό των ΗΠΑ ή επιλέξει να πάει µε
τις ΗΠΑ, έχει τελειώσει η ιστορία και τότε τα ζητήµατα του Αι-
γαίου, όσον αφορά τα κυριαρχικά δικαιώµατα στο Αιγαίο, πάνε
περίπατο.

Εποµένως, εµείς θα σας το πούµε καθαρά: Εµείς δεν αρνού-
µαστε ότι διεκδικεί η σηµερινή Κυβέρνηση και όλες οι προηγού-
µενες το δικαίωµα επέκτασης στα δώδεκα ναυτικά µίλια. Εµείς
δεχόµαστε ότι δεν θέλει να παραδώσει νησιά στην Τουρκία.
Εµείς το δεχόµαστε, όµως, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι αυτά όλα
εξαρτώνται από τις συµµαχίες µέσα στις οποίες συµµετέχετε και
ο λόγος –ήδη ο κ. Βελόπουλος το λέει καθαρά- είναι τι ανταλ-
λάγµατα παίρνουµε. Και µην σας φανεί περίεργο εάν, δεν ξέρω,
ύστερα από ένα χρόνο, δυο, τρία, τέσσερα χρόνια φτάσουµε στη
συνδιαχείριση στο Αιγαίο. 

Ας πούµε ότι υπάρχουν πολλές ορχήστρες, που παίζουν µε-
ταξύ τους τον ίδιο σκοπό, οι µαέστροι προς τα εκεί κατευθύνουν
την επίλυση των ελληνοτουρκικών διαφορών έτσι όπως καταγρά-
φεται -το ξέρετε πάρα πολύ καλά- στη συνδιαχείριση. 

Δεν θέλουµε να προβλέψουµε πώς ακριβώς θα εξελιχθούν τα
πράγµατα, αλλά αυτό που µπορούµε να προβλέψουµε είναι ότι
η γεωστρατηγική αναβάθµιση της Ελλάδας στα σχέδια, δηλαδή,
των ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων, των πιέσεων, των πολέµων
κατά των λαών και µέσω των πολέµων κατά φιλικών κρατών ή
πρώην φιλικών κρατών λόγω ανταγωνισµών, όλα αυτά µπορεί να
οδηγήσουν σε κάποια νέα ανταλλάγµατα προς την αστική τάξη
της Ελλάδας και όχι προς τον λαό µε αντάλλαγµα τη συνδιαχεί-
ριση ή οτιδήποτε.

Με αυτή την έννοια εµείς τοποθετηθήκαµε και στα προηγού-
µενα νοµοσχέδια που φέρατε και στο σηµερινό. Βεβαίως και εί-
µαστε υπέρ της ενιαίας ελληνικής επικράτειας που συµπερι-
λαµβάνει τα νησιά και υπέρ του δικαιώµατος επέκτασης στα δώ-
δεκα ναυτικά µίλια και όποιο κράτος αρνείται αυτά τα πράγµατα
σηµαίνει στην ουσία ότι ενδιαφέρεται για αλλαγή συνόρων. Μόνο
–να το ξεκαθαρίσουµε- που όταν εµείς µιλάµε για την ενιαία ελ-
ληνική επικράτεια πριν από όλα παίρνουµε υπ’ όψιν –σήµερα,
στις σηµερινές συνθήκες και µε τον σηµερινό συσχετισµό των
δυνάµεων- ότι δεν πρέπει να επιτρέψουν ο ελληνικός λαός να
χάσει όλο τον πλούτο ή µέρος του πλούτου που υπάρχει στο
έδαφος, στο υπέδαφος, στη θάλασσα, στις υποθαλάσσιες πε-
ριοχές της Ελλάδας.

Βεβαίως, αυτή τη στιγµή ο πλούτος δεν του ανήκει. Τον
πλούτο έχουν πάρει οι επιχειρηµατικοί όµιλοι µέσω των πολιτικών
αποφάσεων των κυβερνήσεων που πέρασαν και αυτές που θα
περάσουν και στο επόµενο άµεσο χρονικό διάστηµα. Αυτός δεν
είναι λόγος να αδιαφορήσουµε εµείς για τα ελληνικά σύνορα.
Παλεύουµε για το πως θα δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις -και
όταν ο λαός βρεθεί στην πραγµατική εξουσία- αυτός ο πλούτος
να γίνει δικός του και να αξιοποιηθεί προς δικό του όφελος για
την λαϊκή του ευηµερία.

Με την ευκαιρία, επειδή µιλάµε για τον πατριωτισµό: Πολλές
φορές έχει πει και από το Βήµα της Βουλής ο Γενικός Γραµµα-
τέας αλλά, νοµίζω, και άλλοι Βουλευτές του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας το εξής: Επειδή µιλάµε για πατριωτισµό δεν
αξίζει έστω σε µια εφηµερίδα, σε ένα δελτίο ειδήσεων να γίνει
λόγος για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Τουρκίας, ένα κόµµα, που
δρα σε πολύ χειρότερες, αν θέλετε, συνθήκες σε σχέση µε το
πώς δρα το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, διότι τυπικά το
κόµµα είναι παράνοµο, δεν αναγνωρίζεται συνταγµατικά. Αυτό
το κόµµα έχει τις ίδιες θέσεις που υποστηρίζουµε τα κόµµατα
επισήµως, και το ΚΚΕ, για τα κυριαρχικά δικαιώµατα της Τουρ-
κίας και έχει τις ίδιες θέσεις για το κυπριακό. Είναι το µοναδικό
κόµµα που κατήγγειλε την εισβολή της Τουρκίας στην Συρία. 

Μιλάει ο Μενέντεζ, κάνει µία δήλωση και πιάνει το µισό δελτίο
ειδήσεων και ένα ολόκληρο άρθρο στις εφηµερίδες και από την
άλλη, υπάρχει ένα κόµµα που παλεύει, το οποίο το λένε «προδο-
τικό κόµµα» γιατί υποστηρίζει τις ίδιες θέσεις µε το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας. Αυτός δεν είναι πατριωτισµός; 

Πατριωτισµός είναι να µετέχουµε στις δεκατρείς αποστολές
του ΝΑΤΟ σε βάρος των άλλων λαών, να αγοράζουµε Patriot για
να τους στέλνουµε στη Σαουδική Αραβία, να πηγαίνουν στο Μάλι
της Αφρικής ή να κάνουµε ασκήσεις που στρέφονται εναντίον
κρατών µε τα οποία έχουµε µεγάλη απόσταση; 

Με συγχωρείτε, γιατί δεν λύθηκε και δεν έχει λυθεί µέχρι τώρα
το κυπριακό και το παλαιστινιακό, δυο ζητήµατα τα οποία εκκρε-
µούν, το ένα από τη δεκαετία του 1970 και πιο πριν αλλά ας µι-
λήσουµε πιο καθαρά, µετά την τουρκική εισβολή και κατοχή, και
το άλλο µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο; Για ποιο Διεθνές Δίκαιο
µιλάτε και για ποιες συµµαχίες; Γιατί δεν λύθηκαν αυτά τα ζητή-
µατα; Δεν έχω ακούσει την ελληνική Κυβέρνηση να παίρνει πρω-
τοβουλίες γι’ αυτά, όταν παίρνει πρωτοβουλίες για να αντιµε-
τωπίσει το θέµα του Ιράν, της Σαουδικής Αραβίας, να αντιµετω-
πίσει τα διάφορα γεωστρατηγικά συµφέροντα της µιας ή της
άλλης δύναµης. Δεν έχω ακούσει καµµία πρωτοβουλία να έρθει
για το παλαιστινιακό. Το κυπριακό είναι, βεβαίως, διεθνές ζήτηµα
αλλά κάποιες τέτοιες πρωτοβουλίες δεν έρχονται. Ο καθένας κα-
ταλαβαίνει γιατί το ΚΚΕ ανησυχεί -για να πω µόνο αυτή τη λέξη,
«ανησυχεί»- για το πού τραβάνε τα πράγµατα και µε τις διερευ-
νητικές εντολές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Δρίτσα να οργανώσουµε λίγο τη
συζήτηση. Δεν έχουν ολοκληρωθεί οι οµιλίες των Κοινοβουλευ-
τικών Εκπροσώπων. Θα µιλήσει, ως δικαιούται, και ο πρώην Πρό-
εδρος της Βουλής και υπάρχουν και είκοσι Βουλευτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε να περιορίσουµε τα
επτά λεπτά σε έξι, χωρίς να τηρούνται αυστηρώς, ενδεικτικά εκεί
θα υπάρχει µια ανοχή;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Με τη συναίνεση του Σώµατος θα είναι έξι τα λεπτά µε ανοχή

χωρίς να υπάρχει περιορισµός. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Επτά λεπτά για όλους, κύριε Πρόεδρε.

Γιατί;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έτσι είπαµε γιατί

έχουµε πολλούς, για να τελειώσουµε. Θα δούµε, κύριε Δρίτσα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μπογδάνο,

θέσατε ένα θέµα, έχει κριθεί αυτό τώρα από τον Πρόεδρο της
Βουλής, δεν µπορούµε να επανέλθουµε. Μην µε φέρνετε σε δύ-
σκολη θέση. Ο Κανονισµός είναι σαφής. Μπορεί να προβληθεί
και µάλιστα µετά το τέλος της συζητήσεως που δηµιουργείται,
πλην όµως έχει µια προϋπόθεση ο Κανονισµός, το να µην έχει
κριθεί. Δεν µπορούµε να το ξανακρίνουµε. Σας παρακαλώ πάρα
πολύ µην φέρνετε το Προεδρείο σε δύσκολη θέση. Το αίτηµα
αυτό κρίθηκε από τον Πρόεδρο ότι δεν είναι προσωπικό. Σας ευ-
χαριστώ πολύ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δρίτσας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Με όλο τον σεβασµό, θα µου επιτρέψει η κ. Παπαρήγα την

οποία διαδέχοµαι στο βήµα µε αφορµή µία πολύ σπουδαία ανα-
φορά που έκανε, την ευκαιρία να πω ότι αξίζει τον κόπο να τ θέ-
τουµε αυτό το ζήτηµα στο ελληνικό Κοινοβούλιο και γενικά στην
πολιτική ζωή. Μπορώ να καταλάβω στη ρητορική µας να µιλάµε
για την Τουρκία, αλλά όχι για τους Τούρκους, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. Ο τουρκικός λαός δεν σηµαίνει ότι ενοχοποιείται από
την εθνικιστική, αναθεωρητική και επιθετική πολιτική του Ερντο-
γάν. Αντίθετα, το ατύχηµα είναι ότι οι προοδευτικές δηµοκρατι-
κές και αριστερές δυνάµεις στην Τουρκία δεν έχουν εκείνες τη
δύναµη για να αλλάξουν σ’ αυτή τη συγκυρία τον συσχετισµό και
η Τουρκία δεν είναι µια δηµοκρατική χώρα. Κι αυτό είναι πάρα
πολύ καίριας σηµασίας ζήτηµα, συνολικά για την πολιτική µας
και για την αντιµετώπιση, που πρέπει να έχουµε. Πέρα από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Τουρκίας, ισχυρότατο κόµµα µε πάνω από
10% των ψήφων, το φιλοκουρδικό έχει τον ηγέτη του στις φυλα-
κές. Κι αυτά είναι πράγµατα για τα οποία η Ευρώπη κάνει πως
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δεν καταλαβαίνει. Ο τουρκικός λαός λοιπόν µπορεί να είναι και
σύµµαχος και αλληλέγγυος στις επιδιώξεις του ελληνικού λαού.
Και προς αυτή την κατεύθυνση πρέπει να κινούµαστε. 

Περνώ τώρα στο κύριο θέµα.
Ο αξιότιµος Υπουργός Εξωτερικών κ. Δένδιας έχει µια πολιτική

διαδροµή και ως Υπουργός Εξωτερικών, µε την οποίαν πολλές
φορές έχουµε διαφωνήσει στις επιλογές του και δεν είναι έξω
από την κριτική µας. Όµως, θα µου επιτρέψετε να επισηµάνω
κάτι, που είναι πάρα πολύ χαρακτηριστικό, µε εξαίρεση σε ένα
βαθµό τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Μπουκώρο. Ο κ. Δένδιας, που εισηγείται σήµερα αυτό το νο-
µοσχέδιο για τον καθορισµό του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης
στη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου και των Ιονίων Νήσων µέχρι το
ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννήσου, και στην επιτροπή και
στην Ολοµέλεια πήρε τον λόγο µε την έναρξη της συνεδρίασης
και είπε: «Αισθάνοµαι ευτυχής που η ιστορία µου έδωσε αυτή την
τιµή να εισηγούµαι αυτό το νοµοσχέδιο» και κάθισε κάτω. Κι από
κει και πέρα το χάος, από τον Πρωθυπουργό µέχρι όλους σχεδόν
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, της Ελληνικής Λύσης ,
µία πατριδοκάπηλη έπαρση άνευ προηγουµένου. Κι ο κ. Δένδιας
ξέρει πολύ καλά τι λέει. 

Διότι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το δικαίωµα να επεκτεί-
νουµε την αιγιαλίτιδα ζώνη δεν είναι απλώς δικαίωµα, είναι πραγ-
µατικότητα, υπαρκτής και αδιαµφισβήτητης κυριαρχίας,
τουλάχιστον από το 1955 ή και από το 1982. Αν το 1947 έγινε η
ενσωµάτωση των Δωδεκανήσων από την ηττηµένη Ιταλία, µετά
από εθνικοαπελευθερωτικούς αγώνες των Δωδεκανησίων, η διε-
θνής νοµοθεσία στην πορεία της και η Συνθήκη του 1982 και η
επικύρωση της µε το νόµο για το Δίκαιο της Θάλασσας από την
ελληνική Βουλή το 1995, είκοσι έξι χρόνια πριν, καθόρισε ότι όλα
αυτά τα δεκαέξι µίλια, σε όλες τις περιοχές της χώρας, είναι
πραγµατικότητα δεδοµένη και αδιαµφισβήτητη. Δεν είναι κυ-
ριαρχικό δικαίωµα, που µέλει να ασκηθεί. Είναι κυριαρχία. Κι εδώ
τίθεται πάντα ένα καίριο ζήτηµα. Η δυνατότητα και το δικαίωµα
κάθε κράτους, όπου κανένα κράτος δεν λειτουργεί στο κενό,
µέσα σε διεθνείς πραγµατικότητες και συσχετισµούς λειτουργεί,
να καθορίζει εκείνο πότε και πώς θα ασκήσει την κυριαρχία του.
Αυτό είναι στοιχείο ήττας; Είναι στοιχείο υποχώρησης; Είναι στοι-
χείο εθνοµηδενισµού και έλλειψης πατριωτισµού; Ή αντίθετα
είναι στοιχείο κυριαρχίας; 

Αυτό ακριβώς, αν δεν το παραδεχτούµε, θα πρέπει να κινή-
σουµε διαδικασίες δικαστηρίου, λαϊκού δικαστηρίου ή εθνικού
δικαστηρίου, για όλες τις κυβερνήσεις, τουλάχιστον από το 1995
µέχρι σήµερα . Αυτά είναι παραλογισµοί. Όµως υπάρχει πραγ-
µατική εξήγηση, γιατί τόσα χρόνια δεν έγινε επέκταση στα δώ-
δεκα µίλια.. Επί σειρά ετών πράγµατι, η κρατούσα άποψη  στα
πολιτικά κόµµατα και στις κυβερνήσεις  αλλά και στη διπλωµα-
τική ιεραρχία του Υπουργείου Εξωτερικών ήταν «µην τα κινείτε,
θα έρθουν καλύτερες ηµέρες και τότε θα µπορούµε». Αυτή ήταν
η µία κυρίαρχη λογική και η άλλη λογική ήταν αυτό που και ο κ.
Κουµουτσάκος το είπε, και πολλοί άλλοι το είπαν, και ο εισηγη-
τής της Νέας Δηµοκρατίας το είπε, εµµέσως πλην σαφώς, ότι
υπήρχε παγιωµένη και ηγεµονική άποψη στο Υπουργείο Εξωτε-
ρικών ότι ή το κάνουµε όλο ή ότι το µερικό είναι αρνητικό. Απε-
δείχθη ότι αυτό ήταν λάθος και δεν απεδείχθη τώρα, που έρχεται
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και εισηγείται αυτό το νο-
µοσχέδιο, αλλά απεδείχθη ακριβώς από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ,
τον Αλέξη Τσίπρα, τον Νίκο Κοτζιά, τον Γιώργο Κατρούγκαλο,
που αυτή την άποψη την αµφισβήτησαν και κίνησαν διαδικασίες
µιας άλλης αντιµετώπισης του θέµατος. Φυσικά χρειάζονται τα-
κτικές κινήσεις. Φυσικά χρειάζεται χρόνος. Φυσικά χρειάζονται
πρωθύστερες ενέργειες και προαπαιτούµενα. Αλλά η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ ήταν που τάραξε τα λιµνασµένα νερά ως προς αυτή την
παγιωµένη, λάθος άποψη επί σειρά δεκαετιών. Και γι’ αυτό η αν-
δρεία, που επικαλέστηκε και ο πρώτος οµιλητής σήµερα ο κ.
Μπογδάνος, σε µία έπαρση, απαιτεί γενναιότητα. Και γενναι-
ότητα σηµαίνει, ακριβώς  να αποτραπεί κάθε δηλητήριο που δι-
χάζει και κάθε επιλογή που πάει να δηµιουργήσει πατριώτες και
µη πατριώτες, ικανούς και µη ικανούς. Εκεί ακριβώς χρειάζεται
η γενναιότητα της παραδοχής , ότι αυτή τη λάθος πολιτική επί
σειρά δεκαετιών, έστω επειδή οι συγκυρίες το επέτρεψαν, ή

επειδή η κυβέρνησή µας είχε µια άλλη λογική, ή επειδή, ή επειδή
γι’ αυτό ακριβώς αυτά κινήθηκαν και δροµολογήθηκαν επί κυ-
βερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ. Και σήµερα ώριµα πλέον έρχονται να επιβε-
βαιωθούν. Αντί να έρθει ο κ. Μητσοτάκης να συγχαρεί την
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, που κίνησε αυτή τη διαδικασία, επιµένει να
επιβεβαιώνει και να επικροτεί επί της ουσίας ακόµη και σήµερα,
τις αντιδράσεις, τότε, του κ. Κουµουτσάκου, της κ. Μπακογιάννη,
του κ. Γεωργιάδη, του κ. Κικίλια, οι οποίες τι ήταν; Δεν ήταν προ-
σωπικές απόψεις, αλλά ήταν το απροετοίµαστο για την αλλαγή
πολιτικής σε µια παγιωµένη κρατούσα πολιτική στο Υπουργείο
Εξωτερικών επί δεκαετίες. Περί αυτού πρόκειται. Γενναιότητα,
λοιπόν, για να υπάρξει συναίνεση εκεί που πρέπει και για να κα-
ταλάβει κι ο ελληνικός λαός ότι δεν υπάρχουν «περίεργες» κυ-
βερνήσεις, που δεν είναι πατριωτικές, αλλά υπάρχουν σωστές
και λάθος πολιτικές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Δρίτσα, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε. Έχετε φτάσει στα οκτώµισι λεπτά

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Προς αυτή την κατεύθυνση έχουµε ακριβώς να λύσουµε και

εκκρεµεί το πρόβληµα για το Κυπριακό το οποίο είναι πολύ µε-
γάλη υπόθεση, που πρέπει να την αντιµετωπίσουµε τώρα και όχι
κρυφές και ανοµολόγητες υπεκφυγές.

Έπίσης µου κάνει τεράστια εντύπωση η επιλεκτική κριτική του
Πρωθυπουργού. Ωραία, σχολίασε τον Πρόεδρο της Αξιωµατικής
Αντιπόλίτευσης τον κ. Τσίπρα και τα λεγόµενά του . Λογικό.
Όµως για όλο αυτό το τοξικό κλίµα, τον κ. Βελόπουλο, δεν θα
κάνει ένα σχόλιο ο Πρωθυπουργός και οι άλλοι; Ταυτίζεστε;
Είστε πολυκατοικία; Σε αυτή την κατεύθυνση κινήστε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Δρίτσα, σας
παρακαλώ, έχει τελειώσει ο χρόνος. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω µε αυτό κύριε Πρόεδρε. 
Έτσι θα πάµε στις διερευνητικές επαφές; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εάν µιλήσουν όλοι

οι συνάδελφοι τόσα λεπτά, δεν θα τελειώσουµε. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω µε αυτή τη φράση, κύριε

Πρόεδρε.
Τέλος κυρίες και κύριοι Βουλευτές οι διερευνητικές επαφές

θα κρίνουν την ικανότητα της ελληνικής Κυβέρνησης να φτάσει
σε αποτέλεσµα. Όχι να παίξουµε το ποιος θα έχει την ευθύνη ή
πού απέτυχαν. Αυτό χρειάζεται πραγµατικά συνδυασµένη πολι-
τική, για να πετύχουν οι διερευνητικές επαφές και να πάµε στη
Χάγη. 

Αυτά είναι, λοιπόν, τα µέγιστα ζητήµατα που πρέπει να   συζη-
τήσουµε και να αφήσουµε τις κοροϊδίες που υποβαθµίζουν και
διχάζουν τον ελληνικό λαό και την κρίση του. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το αίτηµά σας
έχει κριθεί από τον Πρόεδρο και απερρίφθη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βολουδάκης. 
Μέχρι να ανέβει στο Βήµα, θέλω να κάνω µία ανακοίνωση προς

το Σώµα. 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας και οι Βουλευτές του κόµµατος κατέθε-
σαν σήµερα, στις 20-1-2021 πρόταση νόµου µε θέµα: «Μέτρα για
την ανακούφιση των αυτοαπασχολούµενων της πόλης και της
υπαίθρου από τις συνέπειες της κρίσης και τη διαχείριση της
πανδηµίας του COVID-19».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κύριε Βολουδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα η επιφάνεια της εθνικής κυριαρχίας µεγαλώνει κατά

περίπου δεκατρείς χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα. Τόση είναι
η έκταση των χωρικών υδάτων στο Ιόνιο συν το κλείσιµο των κόλ-
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πων, που προστίθενται µε την επέκταση στα δώδεκα ναυτικά
µίλια. Πρόκειται για αύξηση περίπου 10% του συνόλου της επι-
φάνειας της εθνικής κυριαρχίας. 

Η Ελλάδα από τη στιγµή της συγκρότησης του νέου ελληνικού
κράτους, από το 1830 µέχρι και το 1947 επεκτεινόταν διαρκώς,
ενσωµατώνοντας όλο και περισσότερα εδάφη κατοικούµενα από
Έλληνες. Ήταν µία διαδροµή κυριολεκτικά δια πυρός και σιδή-
ρου αυτή. Σήµερα το Διεθνές Δίκαιο µας δίνει τη δυνατότητα να
έχουµε την πρώτη επέκταση της κυριαρχίας µας µε ειρηνικό
τρόπο, µια δυνατότητα την οποία εκµεταλλεύτηκε επιτυχώς η
εξωτερική πολιτική της Κυβέρνησης µε σχέδιο και συνεκτική
στρατηγική. 

Είναι, λοιπόν, µια ιστορική µέρα σήµερα και είναι πραγµατικά
ελπιδοφόρο το γεγονός ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο υπερ-
ψηφίζεται από όλα τα κόµµατα της Βουλής, εκτός του ΚΚΕ που
ψηφίζει «παρών». 

Το βήµα που κάνουµε σήµερα προσκυρώνει στην πατρίδα µας
µέρος από αυτό, που συνολικά δικαιούται βάσει της σχετικής
Συµβάσεως των Ηνωµένων Εθνών του 1982. Ευθύνη και υποχρέ-
ωσή µας είναι να προχωρήσουµε και στα επόµενα βήµατα. 

Έχει γίνει πολλή συζήτηση για το εάν καλώς ή κακώς κινού-
µαστε τµηµατικά, εάν ορθώς ή λάθος σχεδιάζονταν αντίστοιχη
κίνηση το 2018, χωρίς τότε να ολοκληρωθεί κ.λπ.. 

Θα ήθελα να πω πέρα από διαθέσεις κοµµατικής αντιπαράθε-
σης κάτι επί της ουσίας. Όλοι θα θέλαµε να πατήσουµε ένα
κουµπί και να βρεθούµε στον τελικό σκοπό µας. Δεν είναι πάντα
αυτό εφικτό στην πολιτική. Τεχνικές και άλλες ιδιαιτερότητες επι-
βάλλουν σήµερα τη σταδιακή άσκηση του δικαιώµατος. 

Ως προς δε την αντιπαράθεση, που κυριάρχησε σήµερα στη
συζήτηση, θα ήθελα να πω ότι ήταν εύλογη η ανησυχία, κατά την
προσωπική µου άποψη, που εκφράστηκε και τότε και είναι εύ-
λογη και η ανησυχία, που εκφράζεται και σήµερα για το τµηµα-
τικό ή όχι της επέκτασης. Τα ζητήµατα αυτά είναι περίπλοκα,
όπως πολύ σωστά είπε ο Πρωθυπουργός. Όµως, αυτό µπορούµε
να κάνουµε σήµερα και αυτό κάνουµε. 

Γιατί ήταν και είναι εύλογη η ανησυχία; Γιατί λένε ορισµένοι
ότι η Τουρκία µπορεί να εκλάβει λάθος το µήνυµα ότι σε ένα
µόνο µέρος της επικράτειας σε αυτή τη φάση επεκτείνουµε τα
χωρικά µας ύδατα. 

Στο χέρι µας, λοιπόν, είναι να δώσουµε το µήνυµα που πρέπει
και κανείς να µην οδηγηθεί σε λάθος συµπεράσµατα. Ήδη, ο
Υπουργός Εξωτερικών ανακοίνωσε ότι έρχεται στο αµέσως επό-
µενο διάστηµα επέκταση στα νότια της Κρήτης και µάλιστα και
στο ανατολικό τµήµα της Κρήτης, που είναι το κρίσιµο. Θα πρέ-
πει η άσκηση αυτού του δικαιώµατός µας να γίνεται σταδιακά
όλο και ταχύτερα, ιδιαίτερα καθώς µπαίνουµε στη διαδικασία των
διερευνητικών συνοµιλιών, γιατί θα πρέπει να έχει προηγηθεί της
ενδεχόµενης προσφυγής στη Χάγη. Άλλωστε, όπως πολύ σωστά
επεσήµανε ο Πρωθυπουργός νωρίτερα σήµερα αναφερόµενος
στην αντίστοιχη συζήτηση µε την Αλβανία, η επέκταση των χω-
ρικών υδάτων µειώνει το διακύβευµα της όποιας συζήτησης για
την υφαλοκρηπίδα και για την ΑΟΖ.

Έτσι, λοιπόν, θα δώσουµε το µήνυµα. Θεωρώ, κύριε Υπουργέ,
ότι πρέπει να ακολουθήσει και η βόρεια Κρήτη και η γραµµή από
το Ταίναρο µέχρι τα Κύθηρα, ώστε να είναι σαφές ότι η Ελλάδα
πραγµατικά ασκεί το σύνολο των δικαιωµάτων της στο χρόνο και
µε τον τρόπο που η ίδια επιλέγει, όπως πολύ σωστά το θέσατε.

Δύο λόγια για τις διερευνητικές. Έχετε, κύριε Υπουργέ, πολύ
σωστά εξηγήσει ότι το µόνο προς συζήτηση θέµα είναι η οριο-
θέτηση της υφαλοκρηπίδας και της υπερκείµενης Αποκλειστικής
Οικονοµικής Ζώνης. Είδαµε δηµοσιεύµατα και άλλες απόψεις να
µιλούν για συζήτηση για χωρικά ύδατα. Είναι λάθος, προφανώς,
και θέλω να πιστεύω ότι πρόκειται απλώς περί λάθους. Ενός λά-
θους, που ενδεχοµένως προέκυψε λόγω του γενικόλογου όρου
«θαλάσσιες ζώνες», που ατυχώς ίσως σε κάποιες περιπτώσεις
επικράτησε στη σχετική συζήτηση. 

Πρέπει να είµαστε σαφείς ότι µιλάµε συγκεκριµένα περί υφα-
λοκρηπίδας και Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης και µόνο. Και
όπως και πάλι πολύ σωστά ο κ. Δένδιας ανέφερε, η ελληνική
υφαλοκρηπίδα ήδη περιγράφεται στο ν.4001/2011, τον νόµο Μα-
νιάτη, για την εκµετάλλευση των υδρογονανθράκων. 

Συνειδητοποιούµε βέβαια ότι δεν έχουµε και πολλά να περιµέ-
νουµε από τις διερευνητικές. Τι θα γίνει στον εξηκοστό πρώτο
γύρο, που δεν έγινε στους προηγούµενους εξήντα; Όσο και αν
έχουν αλλάξει οι συνθήκες, καθώς οι βασικές θέσεις των ενδιαφε-
ροµένων δεν έχουν αλλάξει, η κοινή πείρα διδάσκει ότι επαναλαµ-
βάνοντας τις ίδιες κινήσεις παράγεις τα ίδια αποτελέσµατα. 

Έχοντας πει όλα τα ανωτέρω, πρέπει να σηµειώσω ότι καλώς
προσερχόµαστε στις διερευνητικές, καθώς πρέπει παντού να κα-
θιστούµε σαφές ότι επιδιώκουµε ειρήνη, σταθερότητα και συνερ-
γασία. 

Πιστεύω ότι η συζήτηση στο εσωτερικό της χώρας περί του
εάν πρέπει να προσέλθουµε ή όχι στις διερευνητικές, όταν διε-
ξαγόταν η συζήτηση αυτή, στην πραγµατικότητα δεν αφορούσε
τις ίδιες τις διερευνητικές, αλλά απηχούσε -κακώς ενδεχοµένως-
µία διαφωνία γύρω από το εικαζόµενο επόµενο στάδιο και πι-
στεύω ότι πρέπει να µιλήσουµε ανοιχτά και γι’ αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, γιατί η αλλαγή του
χρόνου έγινε στη µέση της διαδικασίας. 

Υπάρχει µία σχολή σκέψης ακαδηµαϊκή και πολιτική, που θέλει
συνεκµετάλλευση στο Αιγαίο. Είναι η λογική του «καζάν-καζάν»
του κ. Ερντογάν, η οποία δεν απαντάται µόνο στην Τουρκία. Όσοι
σκέπτονται µε αυτό τον τρόπο τείνουν να βλέπουν τη θέση µας
στον κόσµο µε όρους και φιλοσοφία της αγοράς. Όµως, τα έθνη
δεν είναι εταιρείες. Στην αγορά συγχωνεύονται εταιρείες εκχω-
ρώντας κάτι η µία στην άλλη, για να µεγαλώσουν τη συνολική
τους κερδοφορία και να είναι και οι δύο κερδισµένες. Δεν µπο-
ρούµε να το αναγάγουµε αυτό στις διακρατικές σχέσεις. 

Πέραν αυτού, στην περίπτωσή µας µε βάση το Διεθνές Δίκαιο
µόνο εµείς θα είχαµε να συνεισφέρουµε σε µια υποθετική τέτοια
ανταλλαγή. Μόνο εµείς θα εκχωρούσαµε δικαιώµατα, χωρίς να
πάρουµε κάτι από την άλλη πλευρά. Δεν έχει κάτι να δώσει σε
αυτή την υποθετική µοιρασιά η άλλη πλευρά. Η άλλη πλευρά
απλώς θα έπαυε να µας ενοχλεί, σύµφωνα τουλάχιστον µε τους
υποστηρικτές της ιδέας της συνεκµετάλλευσης. Αυτό είναι το
«καζάν-καζάν» του Ερντογάν: «Δώστε µου τα µισά από τα δικά
σας, εγώ κρατάω τα δικά µου και δεν σας ξαναενοχλώ». Ευχαρι-
στούµε, δεν θα πάρουµε. Αφήστε, που καµιά εγγύηση δεν υπάρ-
χει ότι εάν σε τέτοιον γείτονα δώσεις αυτά που ζητά, δεν θα
επανέλθει σε επόµενη φάση ζητώντας και άλλα. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, η συντριπτική πλειοψηφία των
Ελλήνων λέµε όχι στις λογικές της συνεκµετάλλευσης. Ο προ-
γραµµατισµός των εργασιών της Βουλής αυτών των ηµερών, η
αλληλουχία των νοµοθετηµάτων που ψηφίζονται, προβάλλει ηθε-
ληµένα ή όχι έναν ισχυρό πολιτικό συµβολισµό. 

Την περασµένη Πέµπτη ψηφίσαµε τη σύµβαση για την αγορά
των Rafale και σήµερα ψηφίζουµε την πρώτη φάση επέκτασης
των χωρικών υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια. Η Ελλάδα είναι
µία χώρα που επιδιώκει την ειρήνη. Λέµε «ναι» στο Διεθνές Δί-
καιο, στη διεθνή συνεργασία και στην ειρηνική συνύπαρξη. Δεν
εκχωρούµε όµως τίποτα από τη σηµερινή µας κυριαρχία και τα
κυριαρχικά µας δικαιώµατα, ούτε από τα δικαιώµατα που το Διε-
θνές Δίκαιο µάς επιτρέπει να ασκήσουµε οποιαδήποτε στιγµή
στο µέλλον. Η αλήθεια αυτή πρέπει να ακούγεται στην Αίθουσα
αυτή και έξω από αυτήν. Η αλήθεια αυτή έρχεται από το µακρινό
παρελθόν και αντηχεί και στο σήµερα και στο χθες και στο αύριο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Ζητώ τον λόγο επί προσωπι-
κού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το αίτηµά σας
έχει κριθεί από τον Πρόεδρο και απερρίφθη.

Τον λόγο έχει ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Νικόλαος
Βούτσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ευθέως να πω ότι στο

πλαίσιο της παρέµβασής µου για ορισµένα ζητήµατα που θα στα-
χυολογήσω, θέλω ακριβώς να τεκµηριώσω την επικίνδυνη έλ-
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λειψη στρατηγικής από πλευράς της ελληνικής Κυβέρνησης, η
οποία ελπίζω να µην καταδειχθεί και στις διερευνητικές συνοµι-
λίες, για τις οποίες προσερχόµαστε, όπως είπε ο κ. Δρίτσας και
ο κ. Κατρούγκαλος, µε ανοιχτή καρδιά, µε οριοθετηµένη τη συ-
ζήτηση, αλλά µε πρόθεση να προχωρήσουν και να αποδώσουν,
διότι ακριβώς ήταν µία στρατηγική επί ενάµιση χρόνο η οποία
χαρακτηριζόταν κυρίως από «κορώνες» και από σιωπές. 

Θέλω ευθέως να πω ότι θα υπέγραφα την παρέµβασή µου ως
την ανάγκη της επιδίωξης της ειρήνης για την οποία εργαζόµα-
στε. Εργαζόµαστε για την ειρήνη και προετοιµαζόµαστε για την
ειρήνη, επιδιώκοντας την ειρήνη, µε διπλωµατία, µε άµυνα, µε το
δίκαιο, το οποίο παράγει ειρήνη, όπως ακούστηκε προηγούµενα.
Αυτό πρέπει να είναι η στρατηγική της Βουλής, η στρατηγική του
πολιτικού συστήµατος, αλλά και η στρατηγική, κατά τη γνώµη
µου, των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός πριν από λίγο
για δεύτερη φορά αποστασιοποιήθηκε από τους υπεύθυνους,
από τα στελέχη και από τους Υπουργούς του κόµµατός του. Δεν
θα έλεγα ότι τους «άδειασε» ή οτιδήποτε άλλο, δεν θέλουν να
δηµιουργηθούν εντυπώσεις. Αποστασιοποιήθηκε όµως σαφώς
ακριβώς λόγω της µικροκοµµατικής κατά τη γνώµη µου αντίλη-
ψης αντιπολίτευσης προς την Αντιπολίτευση στην παρούσα
φάση και του τρόπου, που αντιπολιτευόταν την κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τη φάση την προηγούµενη την οποία συζητάγαµε.

Για µεν τα προηγούµενα διευκρινίστηκαν στη συζήτηση µε τον
Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ και Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, τον κ. Τσίπρα, πώς ακριβώς κράτησε τον εαυτό του έξω από
όλες τις δηλώσεις, που έγιναν και το 2018 και το 2019, που ήταν
σε µια άλλη στρατηγική πλήρους αντίθεσης µε τις πρωτοβουλίες
τότε της ελληνικής κυβέρνησης για το παρόν ζήτηµα, που συζη-
τάµε της επέκτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης. Θα επανέλθω σε
αυτό, διότι έχει σηµασία. 

Όµως, αποστασιοποιήθηκε και σήµερα. Ίσως θα προσέξατε -
και παρακαλώ πολύ για τη χρήση των Πρακτικών για όσους δεν
το πρόσεξαν- ότι ο κύριος Πρωθυπουργός από του Βήµατος της
Βουλής είπε ότι δεν άλλαξαν άρδην τα δεδοµένα το 2020 και
τώρα η Κυβέρνηση προχωράει διότι έχει µια στρατηγική ενεργού
παρέµβασης κ.λπ.. Μα, τι ακούµε επί δέκα µέρες µέσα στη
Βουλή, στις επιτροπές και εδώ στη συζήτηση που έγινε; Αυτό το
οποίο ακούσαµε από όλες τις πλευρές ήταν πως προσχώρησε η
Νέα Δηµοκρατία σε αυτήν τη στρατηγική ακριβώς διότι λόγω του
τουρκολυβικού συµφώνου -και όχι µόνο- άλλαξαν άρδην τα δε-
δοµένα, που αναγκάζουν την ελληνική Κυβέρνηση να πάει σε
τµηµατική αναγνώριση και σε τµηµατική κατοχύρωση. Αυτό ήταν
το βασικό επιχείρηµα όλων των εκπροσώπων της Κυβέρνησης
και στις επιτροπές και εδώ. Ο κύριος Πρωθυπουργός το εκµη-
δένισε, προφανώς στο όνοµα -επαναλαµβάνω- τού να κάνει αν-
τιπολίτευση στην Αντιπολίτευση. Φαίνεται πως είναι ίδιον
πολιτικής σκέψης, άκρως επικίνδυνο όµως, όταν συζητάµε για
θέµατα εξωτερικής πολιτικής.

Να πω και για την ουσία του θέµατος και της αντιπαράθεσης
που είχε υπάρξει το 2018 και το 2019. Δεν είναι µόνο οι δηλώσεις
οι οποίες είχαν την αντιπολιτευτική φόρτιση, όπως είχε γίνει και
στη Συµφωνία των Πρεσπών ή την πλήρη αντίκρουση µιας στρα-
τηγικής ενεργού παρέµβασης, που έκανε για πρώτη φορά ελλη-
νική κυβέρνηση µετά από δεκαετίες, είπε ο κ. Λοβέρδος. Εγώ θα
έλεγα, εν πάση περιπτώσει, ότι για πρώτη φορά µε τόση σαφή-
νεια από την πλευρά µας κάναµε µια τοµή στην µέχρι τότε στρα-
τηγική που υπήρξε, γι’ αυτό αναφέροµαι στον κ. Λοβέρδο, που
είπε ότι µέχρι τότε η στρατηγική ήταν «ή παντού ή πουθενά». 

Βεβαίως υπήρξε τοµή ως προς αυτήν την κατεύθυνση. Υπήρξε
µια ενεργητική παρεµβατική εξωτερική πολιτική, η οποία εξελίχ-
θηκε σε όλη την περιοχή για σταθερότητα, για ενεργή παρουσία,
για ενίσχυση των θεµάτων της κυριαρχίας της χώρας και µέρος
αυτής της στρατηγικής ήταν και η προετοιµασία για την αιγιαλί-
τιδα ζώνη. 

Η διαφορά η οποία τότε -δείτε όλες τις δηλώσεις- είχε εκφρα-
στεί ήταν επί της ουσίας, δηλαδή µη διαφοροποίηση, µη τµηµα-
τική ενεργοποίηση αυτού του δικαιώµατος. Δεν ήταν στο ότι δεν
έγινε καλή προετοιµασία, στο ότι στέλνει λάθος µηνύµατα. Αυτά
ήταν τα επιπλέον τα οποία έρχονταν στην επιχειρηµατολογία. Η

διαφορά ήταν ουσιαστική: Μη τµηµατική, διότι αυτό είναι εναν-
τίον των εθνικών συµφερόντων της χώρας. Άρα, είναι προφανής
και πολύ σωστή η εκ µέρους των εισηγητών µας επιµονή ότι
υπήρξε µία προσχώρηση στη στρατηγική της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ από τη σηµερινή πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας.

Θα αναφερθώ επίσης σε ένα άλλο πολύ συγκεκριµένο και σο-
βαρό ζήτηµα, που µου προκάλεσε πολύ µεγάλη ανησυχία. Πριν
από λίγες µέρες, παρ’ ότι από αρκετές παρατάξεις του Κοινο-
βουλίου και από εµάς εκφράστηκαν ισχυρές διαφωνίες για τη
διάτρητη, θα έλεγα, σύµβαση για τα Rafale, υπήρξε σε πολύ µε-
γάλη πλειοψηφία µια υπερψήφιση αυτού του προγράµµατος,
καθώς το ζήταγαν και οι Ένοπλες Δυνάµεις κ.λπ.. 

Προσέξτε τώρα. Από το πρωί ακούµε και χθες ακούγαµε ότι
έρχονται συστήµατα µέσα στο ’21 και γρήγορα, για φρεγάτες,
για επιπλέον εξοπλισµούς και βέβαια για τον Στρατό σε ό,τι του
αναλογεί από το πρόγραµµα των 11,6 δισεκατοµµυρίων. Ακού-
στηκε και από τον Πρωθυπουργό. Εµάς µας ειπώθηκε για µέχρι
το ’34 26 δισεκατοµµύρια και το γνωρίζουµε αυτό. Βεβαίως,
ακούστηκε κάτι και για F-35. Ακούστηκαν για τα πάντα. 

Βρισκόµαστε εν όψει διερευνητικών συζητήσεων, οι οποίες να
ξεκινήσουν και να πάµε να βοηθήσουµε όσο γίνεται και να έχουν
αποτέλεσµα κυρίως για την εµπέδωση ενός κλίµατος ειρήνης.
Δεν θα λύσουν το θέµα, ούτε θα το λύσουµε τώρα, αλλά να εµ-
πεδωθεί ένα άλλο κλίµα που να απελευθερώσει και τους λαούς
µας και τις χώρες µας από το κυνήγι των εξοπλισµών. Είναι δυ-
νατόν εδώ στην ελληνική Βουλή µε τόση µεγάλη άνεση να λέµε
περί οπλικών συστηµάτων, περί δεκάδων δισεκατοµµυρίων, σαν
να είναι κάτι το οποίο έρχεται αύριο-µεθαύριο και να χαιρόµαστε
γι’ αυτό; 

Το θέτω ευθέως και γι� αυτό επιβεβαιώνεται η σωστή θέση του
ΣΥΡΙΖΑ για το παρόν στον προϋπολογισµό, µε την έννοια της επι-
φύλαξης για τη στρατηγική και επί των αµυντικών δαπανών, για
τον τρόπο, για την προτεραιοποίηση, για τον χρόνο που θα υπάρ-
ξει όποια ενίσχυση πρέπει να υπάρξει, αναγκαία ενίσχυση, προς
τις Ένοπλες Δυνάµεις. Το σηµειώνω. Νοµίζω ότι είναι ιδιαίτερα
σηµαντικό.

Έρχοµαι σε ένα άλλο πολύ σοβαρό ζήτηµα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Προς τι η σιωπή; Εδώ φτάνουµε να λέµε και να προ-
καθορίζουµε, κατόπιν και πιέσεως, ότι και για την Κρήτη γίνεται
ένας σχεδιασµός για την ανάπτυξη αυτής της στρατηγικής σε
σχέση µε τα δώδεκα µίλια κ.λπ..

Γιατί αυτή η σιωπή επί µήνες για τις δύο συµφωνίες µε τη Βό-
ρεια Μακεδονία; Επί µήνες έχουν «παγώσει» τα πάντα! Την ίδια
ώρα, γίνονται συναντήσεις στα φόρα έξω, εδώ, υποδεχόµαστε
Πρωθυπουργούς, Υπουργούς. Γίνεται µία έκκληση από όλες τις
πλευρές και υπάρχουν και πρόνοιες -είµαι σίγουρος- για να προ-
χωρήσει η συµφωνία κατά τα δεδοµένα που δεν θα υπάρξει κα-
νένα πρόβληµα. Γιατί; Σε ποιο ακροατήριο αυτή η Κυβέρνηση
δίνει λογαριασµό, όταν ευθύτατα δεν φέρνει προς ψήφιση στην
ελληνική Βουλή τις δύο συµβάσεις, οι οποίες υπάρχουν µε τη Βό-
ρεια Μακεδονία; Μένει ένα ερωτηµατικό, το οποίο προστίθεται
και τεκµηριώνει αυτό που σας είπα περί µιας στρατηγικής, που
άλλοι τη λένε «µια στο καρφί και µια στο πέταλο», εγώ λέω µε
«κορώνες» και αντιφατικές σιωπές.

Τέταρτον: Τι ωραία λόγια ακούστηκαν όλες αυτές τις ηµέρες
για το τι σήµα δίνει η ελληνική Βουλή όταν σχεδόν οµοφώνως
έχει ευρύτατες συναινέσεις σε τέτοια κεντρικά ζητήµατα, είτε
αφορούσαν τα Rafale είτε κυρίως τώρα αυτή τη συµφωνία. Υπάρ-
χουν ευρύτατες συναινέσεις. Πολύ ωραία. Και υπάρχουν και
ωραία µηνύµατα. Αυτή η λογική, αυτή η πολιτική λογική γιατί δεν
πρυτάνευσε, ενώ αντίθετα πρυτάνευσαν απολύτως διαφορετικές
λογικές, όταν ήρθε η Συµφωνία των Πρεσπών; Τότε δεν εστέλ-
λοντο λάθος µηνύµατα προς τη διεθνή κοινότητα;

Έφτασε µάλιστα ο νυν Πρωθυπουργός τότε, αν θυµάστε, επα-
νειληµµένα να µας καταµαρτυρήσει ότι τη Συµφωνία των Πρε-
σπών την έκανε ο κ. Τσίπρας, ο κ. Κοτζιάς, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
για να πάρει ως αντάλλαγµα την παράταση στο ζήτηµα των συν-
τάξεων. Αν είναι δυνατόν! Πού η ευθύνη; Πού υπήρχε η ευθύνη
τότε και πού υπάρχει η έκκληση προς όλες τις άλλες δυνάµεις
για ευθύνη τώρα και µάλιστα για όποιον φέρνει την οποιαδήποτε
ένσταση, την οποιαδήποτε αίρεση, αµέσως έρχεται στην επιφά-
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νεια το «αντεθνικώς δρων», το «αντεθνική σκέψη», το ότι υπάρχει
µια έλλειψη ευθύνης προς όλες τις πλευρές. Θέµα ακατανόητο.

Επίσης, υπάρχει µία πολύ µεγάλη σιωπή για το κυπριακό. Και
από άλλες πλευρές -είδα και από την πλευρά του Κινήµατος Αλ-
λαγής- και τις δύο φορές ετέθη το ζήτηµα. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κάνουµε πώς δεν καταλαβαίνουµε;

Βγήκε ο κ. Ταράν -αν δεν κάνω λάθος πώς λέγεται- ως εκπρό-
σωπος της ψευτοβουλής, του ψευδοκράτους -να τα λέω επισή-
µως επειδή είµαι από Βήµατος της Βουλής- και έθεσε επί
τάπητος την επίσηµη πολιτική ευθύτατα, όπως και οι Τούρκοι, το
ζήτηµα των δύο χωριστών κρατών. Άλλοι λένε για χαλαρή συνο-
µοσπονδία. Θα φτάσουν να µας λένε πως θα είναι και υποχώ-
ρηση η χαλαρή συνοµοσπονδία έναντι της κανονικής
διχοτόµησης και πως γίνεται εν όψει τού ότι «η Κυπριακή Δηµο-
κρατία σήµερα είναι ισότιµο µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τι
να κάνουµε;».

Ποιες δυνάµεις ενθάρρυναν -το λέω ευθύτατα- από πολλές
πλευρές και όχι µόνο αυτήν που δυσκόλεψε ρητά -η τουρκική δη-
λαδή πλευρά, και όχι ο κ. Ακιντζί-, αυτά τα χρόνια αυτές τις συ-
ζητήσεις, για να φτάνουµε σε αυτήν την κατάσταση; Γιατί δεν
µιλάµε ανοιχτά; Γιατί η Κυβέρνηση δεν παίρνει πρωτοβουλίες;

Εγώ έχω ακούσει εδώ πέρα µέσα -και συµφωνούµε όλοι- εκατό
φορές πως το κουµπί, το κλειδί των ελληνοτουρκικών σχέσεων,
το κλειδί της ειρήνευσης στην ανατολική Μεσόγειο σε µεγάλο
βαθµό, αν όχι αποκλειστικά, είναι η επίλυση του κυπριακού.

Πού είναι, κύριοι Υπουργοί, πού είναι, κύριε Πρωθυπουργέ -
που ήσασταν προηγούµενα εδώ στο Βήµα- αυτό το θέµα; Είναι
εκτός ατζέντας, εκτός ύλης; Δηλαδή µια ad hoc συναίνεση, η
οποία δεν εντάσσεται σε κανενός είδους στρατηγική για το πώς
θα υπάρξει ειρήνη, µε κυριαρχικά δικαιώµατα, µε το δίκαιο, µε
επίλυση εκκρεµοτήτων µεγάλων. Εκεί ανάγεται το Κυπριακό. Μία
τέτοια στρατηγική. Όσα λόγια, όσες ώρες και αν περνάµε εδώ
πέρα µέσα και συζητάµε, δεν εµφανίζεται αυτή η στρατηγική.

Να µην µακρηγορήσω άλλο. Με συγχωρείτε, διότι ίσως είπα
αρκετά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνω: Αν εννοούµε
πράγµατι -και ακούστηκε εδώ από όλες τις πλευρές- ότι εργαζό-
µαστε για την ειρήνη στην περιοχή, εργαζόµαστε για την κατο-
χύρωση κυριαρχικών δικαιωµάτων, εργαζόµαστε για την επιβολή
και για να σπρώξουµε και για το Διεθνές Δίκαιο σε όλες του τις
εκφάνσεις και τη γείτονα χώρα και άλλες χώρες στην ανατολική
Μεσόγειο, θα πρέπει αυτό να το υπηρετούµε. Να το υπηρετούµε
και στον εσωκοµµατικό διάλογο, χωρίς δηλαδή µικροκοµµατικές
και µικροπολιτικές βλέψεις που επικυριαρχούν στις στρατηγικές
αντιµετώπισης της εκάστοτε κυβέρνησης ή αντιπολίτευσης, αλλά
κυρίως να το υπηρετούµε µε µία σαφή στρατηγική και στα θέ-
µατα της εξωτερικής πολιτικής και στα θέµατα της άµυνας. Αλ-
λιώς είναι προφανές, πως όλα τα «λουλούδια» ανθίζουν, και
φιλοπολεµικές κραυγές και κάπηλοι και αναγνώριση θεµάτων
που ύστερα τα αξιοποιεί η Τουρκία και η τουρκική επιθετικότητα.
Δεν χάνει η επιθετικότητα του κ. Ερντογάν και η αναθεωρητική
αντίληψη για την περιοχή, όταν εµείς έχουµε µία τέτοια στρατη-
γική.

Αντίθετα, εάν στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των
συµµαχιών στην περιοχή αλλά και µε µια ανοιχτή καρδιά αντιµε-
τωπίσουµε έγκαιρα το σύνολο αυτών των ζητηµάτων, θα ήταν
πάρα πολύ πιο εύκολο και µέσω των διερευνητικών επαφών να
προχωρήσουµε τα βήµατα στα οποία όλοι οµολογουµένως θεω-
ρούµε ότι πρέπει να προχωρήσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής.
Με την αλλαγή που έγινε, τον λόγο µετά τον κ. Κεγκέρογλου

θα έχει ο κ. Κουµουτσάκος.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τα λουλούδια, κύριε Πρόεδρε,

είναι ευκταίο να ανθίσουν. Τα αγκάθια θα πρέπει να εµποδίσουµε
και να τα ξεριζώσουµε. Αυτό απαιτεί, πράγµατι, χαµηλότερους
τόνους και όχι λεονταρισµούς που ακούσαµε σήµερα και µεγά-

λες κουβέντες. Απαιτεί να λέµε τα ίδια ως κυβερνήσεις και ως
αντιπολιτεύσεις.

Δυστυχώς, τουλάχιστον για τις δύο τελευταίες διακυβερνή-
σεις, ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας, άλλα έπρατταν ως κυβερ-
νήσεις και άλλα λένε ως αντιπολιτεύσεις.

Αρνήθηκαν και αρνούνται την εθνική συνεννόηση για τη δια-
µόρφωση ισχυρής εθνικής στρατηγικής στα νέα δεδοµένα -γιατί
αυτό πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας- και ως αντιπολιτεύσεις ζη-
τούσαν η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ την εθνική συνεννόηση.
Πρέπει να τελειώνουµε µε αυτό. Σε κάποιον κύκλο αυτό πρέπει
να σταµατήσει.

Εµείς πραγµατικά θέτουµε τα ζητήµατα επί τάπητος. Τοποθε-
τήθηκε η Πρόεδρός µας και ιδιαίτερα µε τη δευτεροµιλία της ξε-
καθάρισε τα πράγµατα.

Θα πρέπει να προχωρήσουµε, γιατί η Τουρκία έχει βεβαίως µια
αναθεωρητική στρατηγική, έχει απεµπολήσει τον ευρωπαϊκό
δρόµο, παρά τα όσα είπαν τις τελευταίες εβδοµάδες κάποιοι κύ-
κλοι ότι την επαναφέρουν και δυστυχώς κλιµάκωσε την επιθετι-
κότητά της προκαλώντας «γκρίζες» περιοχές. Με µια σειρά
ενεργειών πρόσβαλε το Διεθνές Δίκαιο -όχι µόνο την Ελλάδα- και
δείχνει ότι δεν της αρκεί ο ρόλος µιας ισχυρής περιφερειακής
δύναµης. Θέλει να εκφράσει όλον τον µουσουλµανικό κόσµο ανά
τη γη.

Απέναντι σε αυτήν την κατάσταση και στις προκλήσεις στην
ανατολική Μεσόγειο η Ευρωπαϊκή Ένωση έδειξε φοβικότητα.
Πρέπει να ξεχωρίσουµε τη στάση της Γαλλίας για ένα σηµαντικό
διάστηµα και βεβαίως να πούµε ότι έπαιξε ρόλο σ’ αυτήν την κα-
τεύθυνση η προεδρία της Μέρκελ και βεβαίως να στηλιτεύσουµε
τη στάση του ΝΑΤΟ και να πούµε ότι και η Αµερική προέβη σε
κυρώσεις όταν υπήρξε το θέµα των S-400, µε τη διαφωνία βέβαια
του κ. Τραµπ, ο οποίος αποχώρησε, του αποχωρούντος κ.
Τράµπ.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι σε αυτήν την
κατάσταση έδρασε, αλλά αποσπασµατικά και αναποτελεσµατικά
και χωρίς εθνική στρατηγική. Οι επιµέρους επιτυχίες δεν συγ-
κροτούν επιτυχία. Αυτό θα πρέπει να το γνωρίζουµε, γιατί πραγ-
µατικά ακούστηκαν εδώ µεγάλες κουβέντες για το ’47, ότι
µεγαλώνει η Ελλάδα και τα λοιπά, σύµφωνα µε το διεθνές δίκαιο,
για να µην αναπτύξουµε και καµµία σοβινιστική αντίληψη, να µην
διαπαιδαγωγήσουµε και καµµία γενιά στη βάση του σοβινισµού. 

Όµως, ταυτόχρονα, λέµε για τις επιτυχίες και δεν λέµε για τις
αποτυχίες. Δεν λέµε ότι η έλλειψη στρατηγικής διαχρονικά οδή-
γησε στη συρρίκνωση µέχρι εξαφάνιση του Ελληνισµού από την
Κωνσταντινούπολη. Δεν ακούστηκε µία κουβέντα για την συρρί-
κνωση του Ελληνισµού στην Κύπρο! 

Συγγνώµη. Δεν έχουν υπάρξει αυτά από το ’47 και µετά; Και
αν δεν το αναδείκνυε το θέµα της Κύπρου η Πρόεδρός µας, µπο-
ρεί και να µη συζητιόταν σε αυτήν την Ολοµέλεια, πέρα από
άλλες απλές αναφορές. 

Είναι, λοιπόν, ζητήµατα που θα πρέπει η Ελλάδα να τα δει µε
µία µακροπρόθεσµη στρατηγική στη βάση των νέων δεδοµένων.
Δυστυχώς, όπως σας είπα, αυτό δεν υπάρχει. Το αρνήθηκε ο κ.
Μητσοτάκης. Επιµένει στην άρνησή του, ακολουθώντας την πε-
πατηµένη του κ. Τσίπρα. Πρέπει να αλλάξει αυτό, να σπάσει
αυτός ο αρνητικός κύκλος για την Ελλάδα. 

Εµείς θεωρούµε θετικό βήµα την επανεκκίνηση των διερευνη-
τικών, αλλά µε προϋποθέσεις. Το πρώτο είναι ότι είναι απόλυτη
η θέση της Ελλάδας ότι δεν συζητείται τίποτα πλέον της υφαλο-
κρηπίδας και της οριοθέτησης της ΑΟΖ και µάλιστα στο πλαίσιο
του ισχύοντος Διεθνούς Δικαίου, στο οποίο θα έπρεπε να συρθεί
–από την Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι µόνο, αλλά και µε τη δικιά
µας τοποθέτηση- η Τουρκία να αποδεχθεί, προκειµένου να ξεκι-
νήσουν οι διερευνητικές. Δεν έγινε αυτό. 

Πρέπει, ταυτόχρονα, να είµαστε επιφυλακτικοί µε τον Ερντο-
γάν και τις πραγµατικές του προθέσεις, διότι πλέον θέλει να κερ-
δίσει χρόνο, να δει πώς διαµορφώνονται οι καινούργιες
συνθήκες µε τον νέο Πρόεδρο στην Αµερική και να βγάλει από
πάνω του την ταµπέλα του ταραχοποιού της περιοχής. Και βε-
βαίως, θα επιµείνει και µε κάθε τρόπο να θέτει ζητήµατα και να
διευρύνει την ατζέντα. Ακόµα και χθες µου είπαν ότι έκανε δη-
λώσεις σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, που συζητούµε σήµερα. 
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Και βέβαια εδώ έρχεται το ερώτηµα και η παρατήρηση η δική
µας ότι κακώς σταµατήσαµε στο Ταίναρο. Έπρεπε µε αυτό το
νοµοσχέδιο να γίνει όλη η επέκταση της κυριαρχίας µας από έξι
σε δώδεκα µίλια. Με αυτό το νοµοσχέδιο! 

Τη στιγµή που ξεκινούν οι διερευνητικές, υπάρχει θέµα για το
ποιο είναι το επόµενο στάδιο. Διότι υποσχεθήκατε και στην τµη-
µατική εξ ανάγκης συµφωνία µε την Αίγυπτο ότι θα υπάρξει ολο-
κλήρωση. Δεν τη βλέπουµε. Όµως, εκεί προϋποθέτει τη
συµφωνία της Αιγύπτου. Εδώ προϋποθέτει µόνο βούληση της
Ελλάδας και προετοιµασία για να επιτευχθεί αυτό. 

Επισηµαίνω ότι υπάρχει θέµα διαχείρισης –και άρα θα πρέπει
όλες οι κυβερνήσεις να το δουν, αλλά πρωτίστως η σηµερινή-
των δικαιωµάτων των Ελλήνων ψαράδων στη ζώνη από έξι µέχρι
δώδεκα µίλια, ώστε το οποιοδήποτε δικαίωµα -µε βάση και τις
ευρωπαϊκές οδηγίες- των ψαράδων της Ιταλίας, αλλά και άλλων
ευρωπαϊκών χωρών, να µην είναι εις βάρος των Ελλήνων. Αυτό
είναι ένα θέµα, το οποίο µπορεί να κατοχυρωθεί και να αντιµε-
τωπιστεί. 

Έρχοµαι στο θέµα που έχει να κάνει µε ζητήµατα για την τµη-
µατική οριοθέτηση. Να θυµίσω ότι όταν κάναµε την τµηµατική
οριοθέτηση της ΑΟΖ µε Αίγυπτο, υπήρχαν ερωτήµατα σε σχέση
µε την επήρεια των νήσων. Θα πρέπει να υπενθυµίσω και να το
επεξεργαστεί η ελληνική Κυβέρνηση σε αυτήν τη γραµµή, ότι
θέση δικιά µας είναι –και νοµίζω ότι εθνική γραµµή θα πρέπει να
είναι- 100% επήρεια των νησιών, επήρεια της Κρήτης ολόκληρης
και των παρακείµενων νησίδων σε αυτήν, και της Ρόδου, καθώς
και των νήσων του συµπλέγµατος Καστελόριζου και αυτό να είναι
κόκκινη γραµµή. Δεν θα το ξεχάσουµε αυτό. 

Πριν ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου, οφείλω να επισηµάνω
την ουσιαστική κατ’ εµάς εγκατάλειψη της Κύπρου και της στρα-
τηγικής για τον ελληνισµό. Έκανα αναφορά και ξεκινώντας. Η
αποδοχή των απαιτήσεων για συναίνεση, ακόµα και διά της σιω-
πής, σε λύσεις εις βάρος του Ελληνισµού της Κύπρου θα είναι
ασυγχώρητη και θα καταγραφεί στην Ιστορία µε µελανά χρώ-
µατα, πέρα από το γεγονός ότι δεν θα προσφέρει τίποτα απολύ-
τως, τίποτα θετικό, στην αντιµετώπιση της αδηφαγίας και της
επιθετικότητας της Τουρκίας. 

Ήδη η σιωπή, η ησυχία –να το πω έτσι- που ακολούθησε τις
υποτονικές αντιδράσεις για τα Βαρώσια και τις άλλες προκλητι-
κές ενέργειες είναι «σκιά». Δεν πρέπει να µείνει αυτή η «σκιά». 

Υπερασπιζόµαστε τα συµφέροντα του ελληνικού λαού. Στηρί-
ζουµε τα εθνικά κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Γι’ αυτό συνεχί-
ζουµε να επιµένουµε στην ανάγκη εθνικής συνεννόησης και
ισχυρής εθνικής στρατηγικής, µια εθνική στρατηγική, που δεν θα
επιτρέπει να κλείνουν τα εθνικά θέµατα µε παραχωρήσεις, αλλά
θα προωθεί βήµα-βήµα την κατοχύρωση των ελληνικών δικαιω-
µάτων και τη µετατροπή των κυριαρχικών δικαιωµάτων σε κυ-
ριαρχία. 

Το µπορούµε, υπάρχουν οι προϋποθέσεις και βεβαίως, όταν
λειτουργήσουµε ως σύµµαχοι µε αυτοπεποίθηση και µε εθνική
στρατηγική και όχι ως δορυφόροι, µπορούµε να το πετύχουµε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει
τώρα ο κ. Γιώργος Κουµουτσάκος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Μετά τον κ. Κουµουτσάκο θα µιλήσει ο κ. Γιάννης Μπουρνούς
από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακολούθως ο κ. Κατσανιώτης. Θα το δούµε,
αν δεν έχει γίνει µια αλλαγή µε την κ. Σκόνδρα.

Ορίστε, κύριε Κουµουτσάκο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

σύµφωνα µε το άρθρο 27 του Συντάγµατος η Βουλή των Ελλή-
νων θα εγκρίνει σε λίγο µε συντριπτική διακοµµατική πλειοψηφία
την απόφαση της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη για την
επέκταση των χωρικών µας υδάτων και του εθνικού εναέριου
χώρου στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο, τα Ιόνια Νησιά έως
το ακρωτήριο Ταίναρο στην Πελοπόννησο. 

Πρόκειται για ιστορική στιγµή. Η Ελλάδα προχωρά µε εθνική
οµοψυχία στην επέκταση της εδαφικής της κυριαρχίας, µε εφαρ-
µογή ενός αναφαίρετου δικαιώµατός της απόλυτα θεµελιωµένου
στο Διεθνές Δίκαιο, όπως αυτό αποτυπώνεται στο άρθρο 3 της
Σύµβασης του ΟΗΕ για το Δίκαιο της Θάλασσας. 

Έχει προηγηθεί, όπως ακριβώς έπρεπε, έκδοση του
π.δ.107/2020, µε το οποίο έκλεισαν οι κόλποι και χαράχτηκαν ευ-
θείες γραµµές βάσης στην περιοχή της επέκτασης. 

Ταυτόχρονα, µε τον νόµο, που θα ψηφίσει σήµερα η Ελλάδα
δηλώνει ότι επιφυλάσσεται να ασκήσει το θεµελιώδες αυτό δι-
καίωµα της επέκτασης των χωρικών της υδάτων ως έκφραση της
εθνικής της κυριαρχίας και στις λοιπές περιοχές της επικράτειάς
της.

Εάν σε αυτά συνυπολογίσουµε και προσθέσουµε τις σαφείς δη-
λώσεις της Κυβέρνησης, του Πρωθυπουργού και του Υπουργού
των Εξωτερικών για εφαρµογή αυτού του δικαιώµατος της Ελλά-
δας σε επόµενο προσεχές στάδιο και στην Κρήτη, µπορούµε να
πούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όλοι µας έχουµε την τύχη
και την τιµή να συµµετέχουµε σε ιστορική στιγµή.

Σε τέτοιες στιγµές τέτοιες αποφάσεις εθνικής οµοψυχίας απο-
τελούν παράγοντα εθνικής ισχύος για την πατρίδα µας.

Η απόφαση αυτή για διεύρυνση των χωρικών υδάτων και του
εναερίου χώρου ως επέκταση της εδαφικής κυριαρχίας της Ελ-
λάδας είναι αποτέλεσµα συγκεκριµένης στρατηγικής, σοβαρής
προετοιµασίας και διακοµµατικής ενηµέρωσης, σοβαρής προ-
ετοιµασίας γιατί έχουν προηγηθεί οι συµφωνίες µε την Ιταλία και
την Αίγυπτο για οριοθέτηση Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης,
καθώς και η συνεννόηση µε την Αλβανία για οριοθέτηση µετά
από κοινή προσφυγή σε διεθνές δικαιοδοτικό όργανο, δηλαδή
στη Χάγη.

Για όλα αυτά υπήρξε συστηµατική προηγούµενη ενηµέρωση
των πολιτικών δυνάµεων. Τίποτα δεν έγινε ξαφνικά, τίποτα δεν
έγινε αυθαίρετα, τίποτα δεν έγινε την τελευταία στιγµή.

Επιπλέον, η σηµερινή απόφαση εντάσσεται στη συνολική απο-
τελεσµατική στρατηγική της Κυβέρνησης για διπλωµατική, επι-
χειρησιακή και αµυντική ανάσχεση της τουρκικής αναθεωρητικής
και επεκτατικής πολιτικής των τελευταίων ετών και ιδιαίτερα των
τελευταίων µηνών, πολιτική που προκάλεσε µακρά και επικίνδυνη
ένταση στην περιοχή µας.

Η προκλητική αυτή πολιτική της Άγκυρας εκφράστηκε µε το
κατά παράβαση του Διεθνούς Δικαίου και βιασµού της ίδιας της
γεωγραφίας σύµφωνο Τουρκίας - Τρίπολης. Αποτυπώνεται δε
αυτή η πολιτική και στο αποσταθεροποιητικό δόγµα της «Γαλά-
ζιας Πατρίδας», που αποτελεί συνειδητή στρατηγική επιλογή και
όχι λεκτική υπερβολή της τουρκικής ηγεσίας.

Άλλωστε, αυτό επιβεβαιώθηκε όλο το προηγούµενο χρονικό
διάστηµα µε δηλώσεις και ενέργειες προβολής ισχύος από πλευ-
ράς Τουρκίας στην ανατολική Μεσόγειο, στη Συρία, στη Λιβύη,
στον Καύκασο και βεβαίως, µε τη συνεχιζόµενη παραβατική συµ-
περιφορά στο Αιγαίο.

Όλα αυτά τα γεγονότα λειτούργησαν ως γεωπολιτικός επιτα-
χυντής των ελληνικών σκέψεων, σχεδιασµών και αποφάσεων.
Ό,τι επί σχεδόν µισό αιώνα είχε κριθεί ως µη ώριµο ή µη σκόπιµο
από όλες τις ελληνικές κυβερνήσεις και από γενιές διπλωµατών,
τεχνοκρατών, νοµικών και διεθνολόγων γίνεται στις σηµερινές
περιστάσεις και ώριµο και σκόπιµο, εθνικά ορθό και επιβεβλη-
µένο. Γίνεται στη σωστή στιγµή.

Άλλωστε, ανακοινώθηκε και αποφασίζεται χωρίς επιπολαιότη-
τες, χωρίς φτηνούς εντυπωσιασµούς και πάντως, κύριοι της Αν-
τιπολίτευσης, όχι επ’ ευκαιρία της εξωθήσεως σε παραίτηση του
Υπουργού των Εξωτερικών, του τότε Υπουργού Εξωτερικών, που
έκανε ανακοινώσεις για τόσο κρίσιµα εθνικά θέµατα, την ώρα
που παρέδιδε τα καθήκοντά του στον διάδοχό του που ήταν ο
Πρωθυπουργός τότε της χώρας, ο Πρωθυπουργός που τον είχε
εξαναγκάσει σε έξοδο από την κυβέρνηση. Ο κ. Κοτζιάς µιλούσε
για προεδρικά διατάγµατα, ο διάδοχός του κ. Τσίπρας, αλλά και
ο σήµερα υπεύθυνος για την εξωτερική πολιτική και µετέπειτα
Υπουργός Εξωτερικών κ. Κατρούγκαλος µιλούσε και µιλάει -και
ορθώς- για νόµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, παρακάλεσα να µου δώσετε δύο λεπτά ακόµα,
γιατί το όνοµά µου αναφέρθηκε πολλές φορές από την Αντιπο-
λίτευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν σας διέκοψα,
απλώς…
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αυτά τα αλησµόνητα, λοιπόν,
όταν δεν µπορούσαν να συµφωνήσουν τα στελέχη της τότε κυ-
βέρνησης µεταξύ τους, συνέβησαν στον αξέχαστο Οκτώβριο του
2018. Έκτοτε µεσολάβησε καιρός απραξίας. Και πότε επανέρχε-
ται από την τότε κυβέρνηση το ζήτηµα; Λίγο πριν από τις βεβαι-
ωµένου καταστροφικού αποτελέσµατος για την τότε κυβέρνηση
ευρωεκλογές, τον Φεβρουάριο του 2019 -ο κ. Λοβέρδος ήταν
εκεί- και τον Απρίλιο του 2019, όταν οι ευρωεκλογές θα γίνονταν
τον Μάιο του 2019, δηλαδή µερικές µέρες πριν από µια εκλογική
διαδικασία, ουσιαστικά µέσα στην προεκλογική περίοδο.

Και τότε ναι, είχα πει στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολι-
τικής «µην δεσµεύσετε τη χώρα, ενώ βρισκόµαστε σε προεκλο-
γική περίοδο».

Σήµερα, λοιπόν, νέες, στέρεες, σοβαρές και στιβαρές αποφά-
σεις ελήφθησαν από την Κυβέρνηση και ορθώς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- η απόφαση, που θα λάβουµε σήµερα είναι σηµαντική και
λόγω της χρονικής στιγµής που αυτό γίνεται, λίγες µόνον ηµέρες
πριν από την επανέναρξη της διαδικασίας των διερευνητικών
επαφών στη Κωνσταντινούπολη.

Το γεγονός ότι αυτός είναι ο εξηκοστός πρώτος γύρος µιας
διαδικασίας, που διαρκεί σχεδόν είκοσι χρόνια υποδηλώνει και
επιβεβαιώνει τη µεγάλη πολυπλοκότητα και την ιδιαίτερη σοβα-
ρότητα των ζητηµάτων που διερευνώνται σε αυτές τις επαφές.

Όµως, το ιδιαίτερα αυξηµένο ενδιαφέρον που προκαλεί αυτός
ο εξηκοστός πρώτος γύρος οφείλεται στο γεγονός ότι πραγµα-
τοποιείται µετά από µία µακρά περίοδο µεγάλης έντασης µε τη
γείτονα, µία ένταση για την οποία η Τουρκία έχει εξ ολοκλήρου
την ευθύνη.

Οι διερευνητικές επαφές είναι πλαίσιο διαλόγου, που είναι
αναγκαίος µεταξύ των γειτόνων παρά τις διαφορές που ενίοτε
έχουν. Δεν είναι, όµως, οι διερευνητικές επαφές διαπραγµά-
τευση. Είναι µία προδιαπραγµατευτική διαδικασία ανίχνευσης
του εδάφους για τον εντοπισµό τυχόν συγκλίσεων µεταξύ των
δύο µερών, που θα επέτρεπαν -τότε και µόνο τότε- το πέρασµα
στο επόµενο στάδιο, εκείνο της κύριας διαπραγµάτευσης.

Σε αυτόν, λοιπόν, τον γύρο η Ελλάδα προσέρχεται µε τη σι-
γουριά που της δίνει το Διεθνές Δίκαιο και ειδικότερα το Δίκαιο
της Θάλασσας, στο οποίο θεµελιώνονται στέρεα όλες οι εθνικές
θέσεις. Άλλωστε, το Δίκαιο της Θάλασσας αποτελεί και ευρω-
παϊκό κεκτηµένο.

Προσέρχεται, επίσης, µε το πλαίσιο που έχει ορίσει ο Πρωθυ-
πουργός κ. Μητσοτάκης, αποκλείοντας τη διευρυµένη τουρκική
ατζέντα, δηλαδή θέµατα αποστρατικοποίησης νησιών, αµφισβή-
τησης εθνικής κυριαρχίας επί ελληνικών νησιών, θέµατα µειονο-
τήτων και άλλα.

Η στάση, λοιπόν, της Ελλάδας είναι νοµικά στέρεη, πολιτικά
εποικοδοµητική και διαπραγµατευτικά καθορισµένη. Επιδιώ-
κουµε σταθερότητα και ειρήνη στη βάση του Διεθνούς Δικαίου
και των σχέσεων καλής γειτονίας. Σε αντίθετη τροχιά κινείται η
Τουρκία, που µε λόγια και πράξεις δηµιουργεί ένταση, παραβιά-
ζοντας το Διεθνές Δίκαιο και βιάζοντας ακόµα και τη γεωγραφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, έχετε πάει στα δέκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ολοκληρώνω.
Οι πρόσφατες δηλώσεις του Υπουργού Εξωτερικών Τσαβού-

σογλου το επιβεβαιώνουν. Οι δηλώσεις αυτές, όµως, δεν µας
κάµπτουν. Γνωρίζουµε την πολύ δύσκολη οικονοµική, πολιτική
και διπλωµατική θέση αποµόνωσης, στην οποία έχει θέσει τον
εαυτό της η Τουρκία µε την προβληµατική της πολιτική έναντι
όλων, εταίρων, συµµάχων, γειτόνων.

Πορευόµαστε, λοιπόν, προς τις διερευνητικές επαφές µε σι-
γουριά στα επιχειρήµατά µας, στις θέσεις µας και στις δυνάµεις
µας, όπως άλλωστε επιβεβαιώνει και η οµόφωνη απόφαση, που
θα πάρει η Βουλή των Ελλήνων σε λίγο, όπως επιβεβαιώνει η
εθνική οµοψυχία που είναι παράγων εθνικής ισχύος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Κουµουτσάκο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής Λέσβου του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γιάν-

νης Μπουρνούς.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα ερχόµαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που στο

πολύ πρόσφατο παρελθόν η τοµεάρχης εξωτερικών και άµυνας
της Νέας Δηµοκρατίας µαζί µε τον κ. Γεωργιάδη χαρακτήριζαν
ως προσχώρηση στην επιχειρηµατολογία της Τουρκίας και µε-
γάλη ζηµιά, που υποτίθεται ότι ξεχώριζε το Ιόνιο από το Αιγαίο.

Στην εξωτερική πολιτική έχετε πραγµατικά καταπιεί τις δηλώ-
σεις που κάνατε όλα τα τελευταία χρόνια, χωρίς να έχει µεσολα-
βήσει οποιαδήποτε αλλαγή συνθηκών και περιστάσεων, που να
δικαιολογεί τέτοια µεταβολή θέσεων. Απλώς γίνατε Κυβέρνηση
και αφήσατε πίσω σας τις περικεφαλαίες και τις σάρισες. Κάποιοι
άλλοι σε άλλα κόµµατα θα ντρέπονταν, ακόµη περισσότερο θα
ντρέπονταν και θα ήθελαν να κρυφτούν αν είχαν χαρακτηρίσει
µόλις λίγους µήνες πριν σε αυτήν εδώ την Αίθουσα ως εθνικι-
στική την επέκταση χωρικών υδάτων νότια και ανατολικά της
Κρήτης, όπως είχε κάνει ο κ. Χρυσοχοΐδης ή ως εύκολους λεον-
ταρισµούς, όπως το είχε περιγράψει ο κ. Γεραπετρίτης. Για να
µην πούµε για το όνειδος της στάσης σας στη Συµφωνία των
Πρεσπών που από δήθεν εθνική ήττα και εθνικό λάθος, έφτασε
να ξεκαθαρίζει µε σαφήνεια τι είχε συµβεί στην αρχαιότητα,
όπως δήλωσε ο Υπουργός Εξωτερικών.

Θα ενηµερώσει κανείς γι’ αυτά εκείνους, που οργάνωναν επι-
θέσεις µε µολότοφ στα γραφεία και τα σπίτια των Βουλευτών του
ΣΥΡΙΖΑ; Θα ζητήσετε έστω και τώρα µία συγγνώµη για τη σύµ-
πλευσή σας στα συλλαλητήρια του µίσους µε την εγκληµατική
ναζιστική συµµορία της Χρυσής Αυγής;

Η µετεκλογική προσχώρησή σας στην εξωτερική πολιτική του
ΣΥΡΙΖΑ- Προοδευτική Συµµαχία και σε νοµοσχέδια, που µε πολύ
κόπο και σοβαρή δουλειά είχαν προετοιµαστεί τότε, όπως αυτό
που συζητάµε, µπορεί να είναι µία πράξη ωριµότητας του κ. Δέν-
δια, αλλά ταυτόχρονα είναι και µία θρασύτατη επίδειξη κυνισµού
από τον κ. Μητσοτάκη και την Κυβέρνησή σας.

Αν ήταν µόνο ο κυνισµός το θέµα σας, θα µπορούσαµε να το
προσπεράσουµε. Όµως, ο κυνισµός είναι απλώς το σύµπτωµα
µιας Κυβέρνησης και ενός Πρωθυπουργού, που πορεύεται χωρίς
στρατηγική και µε µόνο ενδιαφέρον την επικοινωνιακή προστα-
σία της προσωπικής του ανασφάλειας και την εξαφάνιση των αλ-
λεπάλληλων προσωπικών του αποτυχιών, όπως η αποτυχία
απόσπασης κυρώσεων σε διαδοχικά Ευρωπαϊκά Συµβούλια, έρ-
µαιο πιέσεων από ισχυρές χώρες, που δεν τον σέβονται και δεν
τον υπολογίζουν, όπως δεν τον υπολογίζει και ο Ερντογάν. Και
προφανώς σε κανέναν από όλους αυτούς δεν λέει κάτι η εγχώρια
µιντιακή παντοδυναµία του κ. Μητσοτάκη.

Δυστυχώς, µε αυτό το θράσος και µε αυτή την ανευθυνότητα
σύρεστε σε διερευνητικές µε την Τουρκία. Εµείς βεβαίως θεω-
ρούµε ότι ο διάλογος µε την Τουρκία είναι ο µόνος δρόµος για
την επίλυση των υπαρκτών διαφορών και ούτε θέλουµε να σκε-
φτούµε τις υστερίες των Βουλευτών σας σε περίπτωση που θα
προσερχόµασταν εµείς ως κυβέρνηση σε διερευνητικές.

Εσείς, όµως, προσέρχεστε µε «γκολ» από τα αποδυτήρια,
καθώς είστε η µοναδική ελληνική Κυβέρνηση µέχρι σήµερα, που
παρακολούθησε περίπου άπραγη το «γκριζάρισµα» υφαλοκρη-
πίδας και την παραβίαση κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας. 

Εσείς πάτε για διερευνητικές µε µία Κυβέρνηση, ένα καθεστώς
που συστηµατικά απειλεί µε χρήση βίας, που έχει γελοιοποιήσει
τις προβλέψεις της συµφωνίας της Μαδρίτης για αποφυγή µο-
νοµερών ενεργειών και προκλήσεων στο Αιγαίο και που κατά
πάσα πιθανότητα έχει εξασφαλίσει στο Βερολίνο και µε τη µεσο-
λάβηση άλλων κυβερνήσεων Ευρωπαίων εταίρων µας τη συγκα-
τάθεση του κ. Μητσοτάκη σε µία πολύ ευνοϊκή για εκείνον
ατζέντα συζητήσεων. Είναι ένα καθεστώς, µάλιστα, που φαίνεται
να κλονίζεται σοβαρά το τελευταίο διάστηµα αν κρίνει κανείς από
τις δηλώσεις του πρώην Πρωθυπουργού, του Αχµέτ Νταβούτο-
γλου ότι ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν τελεί υπό την κηδεµονία στρα-
τιωτικών του βαθέως κράτους.

Είναι, εξάλλου, πάγια τακτική πολλών τουρκικών κυβερνήσεων
να φέρνουν τα πράγµατα στο όριο σύρραξης και να εξασφαλί-
ζουν έµπρακτες αµφισβητήσεις κυριαρχίας και δικαιωµάτων και
µετά να φορούν το προσωπείο της διαλλακτικότητας και της δι-
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πλωµατίας και να κάθονται στο τραπέζι του πολιτισµένου διαλό-
γου. Δεν τα γνώριζε αυτά ο κ. Μητσοτάκης πριν επισκεφθεί ανέ-
µελος τις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες; 

Δεν θα µας εξέπληττε, βέβαια, αν ο κ. Μητσοτάκης τα γνωρίζει
αυτά, αλλά έχει αποφασίσει να φανεί δήθεν ανοιχτόµυαλος και
να κρατήσει ευχαριστηµένες µερικές ισχυρές κυβερνήσεις στην
Ευρώπη, αρκεί να τον διευκολύνουν σε άλλα πράγµατα, όπως
βλέπουµε να κάνει, για παράδειγµα, στο προσφυγικό, όπου έχει
δεχθεί να γίνουν τα νησιά µας χώροι αποκλεισµού προσφύγων
για λογαριασµό των ξενοφοβικών κυβερνήσεων της Ευρώπης. 

Από το καλοκαίρι του 2019 τρέχετε πίσω από τις εξελίξεις µε
την Τουρκία. Σας αιφνιδιάζουν και σας απειλούν, ενόσω ο κ. Δέν-
διας προσπαθεί να επιλύσει τις συγκρούσεις µε το παράκεντρο
εξωτερικής πολιτικής από την «αυλή» του κ. Μητσοτάκη στο Μα-
ξίµου. Και µάλλον δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι όταν ο κ. Δένδιας
µιλάει για «θαλάσσιες οικονοµικές ζώνες» σαν αντικείµενο δια-
λόγου, ο κ. Μητσοτάκης µιλάει για «θαλάσσιες ζώνες» συνολικά,
δηλαδή και για χωρικά ύδατα. Ελπίζουµε να µη δούµε κι άλλους
αιφνιδιασµούς και «γκριζαρίσµατα».

Το σχέδιο νόµου, που θα εγκρίνει σήµερα η Βουλή δικαιώνει
και συνεχίζει την εξωτερική πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία, ακόµη κι αν είναι λειψό και δεν περιλαµβάνει την
Κρήτη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μακάρι να εντασσόταν σε µία συνεπή εθνική στρατηγική, που
στις βασικές της γραµµές θα γινόταν σεβαστή από όλες τις κυ-
βερνήσεις. Προς το παρόν, η µόνη στρατηγική είναι το «βλέπον-
τας και κάνοντας» του ανερµάτιστου κ. Μητσοτάκη και η αγωνία
να περικλείεται συνεχώς από την ασπίδα προστασίας του. Η εξω-
τερική πολιτική, όµως, θέλει κότσια και πολιτικό θάρρος και
στρατηγικό σχεδιασµό και ενεργητικές πολυµερείς πρωτοβου-
λίες. Ακριβώς όσα κάναµε εµείς, ακριβώς όσα δεν κάνετε εσείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµο-

κρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρ-

νηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας εξηγώ, κύριε

συνάδελφε, ότι δεν αλλάζει κάτι. Πρόκειται για εσωτερική αλ-
λαγή δύο συναδέλφων από την ίδια παράταξη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Δεν λέω αυτό, κύριε Πρό-
εδρε. Λέω ότι η Κυβέρνηση δεν εκπροσωπείται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, κύριε συ-
νάδελφε, θα έρθει ο κύριος Υπουργός. Μπορεί να υπήρξε κάποια
ανάγκη και να έλειψε για λίγο.

Ορίστε, κυρία Σκόνδρα, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Κυρία Σκόνδρα, δεν θα σας ακούσει

κανένας Υπουργός. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Η κ. Σκόνδρα θα απευθυνθεί σε όλους

εσάς, αγαπητέ συνάδελφε. 
Θα ήθελα να πω ότι πραγµατικά περίµενα άλλο ύφος και τόνο,

αγαπητέ προλαλήσαντα συνάδελφε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ήρεµος είµαι, κυρία συνάδελφε!
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ:…διότι σε λίγο θα ψηφίσετε και εσείς

αυτό ακριβώς το νοµοσχέδιο και αν µη τι άλλο στα ζητήµατα της
εξωτερικής πολιτικής πρέπει να στεκόµαστε µε οµοψυχία και να
δίνουµε το µήνυµα και το παράδειγµα παντού προς τα έξω. 

Ευχαριστώ λοιπόν, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ζητήµατα

εξωτερικής πολιτικής, αλλά και ο τρόπος διασφάλισης των εθνι-
κών συµφερόντων της πατρίδας µας αποτελούσαν διαχρονικά
ένα πολύ ευαίσθητο κοµµάτι τόσο της ελληνικής πολιτικής σκη-
νής, όσο και της κοινωνίας µας. Ασχέτως πολιτικών και ιδεολογι-
κών πεποιθήσεων, όλες οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες
γνωρίζουµε, πολύ καλά, ότι η γειτονιά µας είναι από άποψη γε-
ωπολιτικής µία σύνθετη, περίπλοκη, θα έλεγα, περιοχή, όπου συ-
ναντιούνται και ενίοτε συγκρούονται εθνικά, όπως και πολλά
διεθνή συµφέροντα. 

Δεν χρειάζεται να ανατρέξει κανείς στα βιβλία της ιστορίας για
να αντιληφθεί ότι οι εξελίξεις που διαδραµατίζονται τώρα σηµα-
τοδοτούν ένα νέο ισχυρό κεφάλαιο για την πατρίδα µας. Ως εκ
τούτου, θεωρώ σηµαντικό το γεγονός ότι οι πολιτικές δυνάµεις
της χώρας σε αυτή την κρίσιµη περίοδο έχουν τοποθετηθεί θε-
τικά στο ζήτηµα που κουβεντιάζουµε σήµερα. 

Είναι µείζονος σηµασίας η Ελλάδα να ακολουθήσει µια στα-
θερή και συνάµα δυναµική πολιτική µε οµοψυχία και ενότητα, µια
πολιτική που θα εξασφαλίζει την ασφάλεια και την ειρήνη στη
χώρα µας και την ευρύτερη περιοχή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι η επέκταση της αιγιαλίτιδας
ζώνης στο Ιόνιο από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια µετά και τη
συµφωνία µε την Ιταλία αποτελεί ιστορική στιγµή. Επιβεβαιώνει
τόσο σε διµερές όσο και σε διεθνές επίπεδο τα αναφαίρετα δι-
καιώµατα της Ελλάδας στον θαλάσσιο χώρο, τη δυνατότητα δη-
λαδή να επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα στα δώδεκα µίλια όποτε
και όπου κρίνει ότι είναι σκόπιµο.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υπό την καθοδήγηση του
Πρωθυπουργού µας Κυριάκου Μητσοτάκη προχώρησε διά της
διπλωµατικής οδού, που επιτυχώς ακολούθησε ο Υπουργός των
Εξωτερικών µας κ. Δένδιας, µε συντεταγµένο και αποφασιστικό
τρόπο στην επίτευξη της συµφωνίας µε την ιταλική δηµοκρατία
για την επέκταση των χωρικών υδάτων στο Ιόνιο. Πρόκειται επί
της ουσίας για µια σηµαντική µεταστροφή του τρόπου άσκησης
της εξωτερικής πολιτικής µας. Η Ελλάδα µετά από χρόνια αφήνει
πίσω της την αδράνεια και µε όχηµα το Διεθνές Δίκαιο και το Δί-
καιο της Θάλασσας προχωράει µε σχέδιο στην επίτευξη µιας
συµφωνίας, που διασφαλίζει το έννοµο συµφέρον της πατρίδας
µας. 

Δεν θα σταθώ καθόλου στα όσα ακούστηκαν από την Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση σαν κριτική για τη στάση της Νέας Δηµοκρα-
τίας όταν βρισκόταν στην κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς είµαστε
εδώ για να διαµορφώσουµε το αύριο και µιλάµε µε όρους του
µέλλοντος. Γι’ αυτό επικεντρώνοµαι στο γεγονός ότι η Βουλή των
Ελλήνων επικυρώνει µία σηµαντική συµφωνία επιδεικνύοντας την
απαραίτητη πολιτική σοβαρότητα και οµοψυχία στο ζήτηµα αυτό.
Αυτό είναι σηµαντικό διότι, όπως όλοι γνωρίζουµε, το τοπίο στην
ανατολική Μεσόγειο πλέον έχει αλλάξει δραµατικά. Η γείτονα
χώρα εδώ και αρκετούς µήνες κρατά µια εξαιρετικά προκλητική
και επιθετική στάση, η οποία µάλιστα την έφερε σε ευθεία σύγ-
κρουση τόσο µε την Ελλάδα όσο και µε τους συµµάχους µας.
Είναι καταγεγραµµένο ότι η αλαζονική τακτική της Τουρκίας δεν
αλλάζει εύκολα και συνεπώς ο κίνδυνος της επιθετικότητας και
διεκδικητικότητας παραµένει διαχρονικός. Γι’ αυτό είναι εξαιρε-
τικά σηµαντικό που η πατρίδα µας έχει εξασφαλίσει δύο νόµιµες
συµφωνίες µε την Ιταλία και την Αίγυπτο κατοχυρώνοντας τα δι-
καιώµατά της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιστορικά η Νέα Δηµοκρατία έχει
επιδείξει πατριωτισµό και εξαιρετική σοβαρότητα στα ζητήµατα
εξωτερικής πολιτικής. Υπάρχει εθνικός σχεδιασµός τον οποίο
ακολουθούµε πιστά και υπεύθυνα. Υπάρχει στρατηγική η οποία
είναι ολοκληρωµένη και στόχο έχει να κατοχυρώσει όλα τα
εθνικά µας δικαιώµατα και συµφέροντα. 

Ακούστηκαν κάποιες φωνές αντίδρασης κατά τη συζήτηση του
νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή, αλλά και σήµερα εδώ, κυ-
ρίως µε αφορµή τη στάση της Νέας Δηµοκρατίας στη Συµφωνία
των Πρεσπών. Χωρίς να χρειάζεται να εισέλθουµε σε πολλές λε-
πτοµέρειες, θεωρώ αρκετό να τονίσω ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης
εξαρχής επεσήµανε τότε ότι πρόκειται για µια αρνητική συµφωνία
που όµως, παρά τις προειδοποιήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, κυ-
ρώθηκε από το Κοινοβούλιο µε την πλειοψηφία της τότε κυβέρ-
νησης του ΣΥΡΙΖΑ, και ως εκ τούτου παράγει έννοµα και µη
αναστρέψιµα αποτελέσµατα. Είναι επιτέλους καιρός να σοβαρευ-
τούµε και να καταλάβουµε όλοι ότι το ελληνικό κράτος οφείλει να
χαρακτηρίζεται από συνέπεια, συνέχεια και σοβαρότητα, ειδικά σε
θέµατα, που αφορούν τις διεθνείς σχέσεις και την εξωτερική πο-
λιτική. Δεν νοείται να µην αναγνωρίζει µια επόµενη κυβέρνηση τα
πεπραγµένα της προηγούµενης. Όσο αυτό, λοιπόν, και να πονάει,
όσο και να διαφωνεί η νυν Κυβέρνηση µε τις αποφάσεις της προ-
ηγούµενης, οφείλει διεθνώς να τιµήσει την υπογραφή της. Οτιδή-
ποτε αντίθετο πλήττει τη χώρα και την αξιοπιστία της. 
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Σήµερα, λοιπόν, και µε δεδοµένες τις συµφωνίες, που έχει
υπογράψει η Ελλάδα µε Ιταλία και Αίγυπτο, θα ξεκινήσει ένας
νέος κύκλος διερευνητικών επαφών µε την Τουρκία και -ασχέτως
µε το τι επιδιώκει η Τουρκία- για την πατρίδα µας αποκλειστικό
αντικείµενο συζήτησης είναι η ΑΟΖ και η υφαλοκρηπίδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι κλείνω τονίζοντας για µία ακόµη

φορά ότι το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών για τον
καθαρισµό του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης στη θαλάσσια πε-
ριοχή του Ιονίου και των Ιονίων Νήσων µέχρι το ακρωτήριο Ταί-
ναρο της Πελοποννήσου αποτελεί ένα νέο σηµαντικό κεφάλαιο
στα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής της πατρίδας µας. Η Ελλάδα
δεσµεύεται από τη διεθνή σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας
που αποτελεί τµήµα του Εθνικού µας Δικαίου, όπως και του ευ-
ρωπαϊκού κεκτηµένου. Σε κάθε διάλογο, λοιπόν, µε οποιαδήποτε
τρίτη χώρα δεσµευόµαστε από το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. 

Ενώ για πολλά χρόνια η πατρίδα µας αναζητούσε ουσιαστικές
λύσεις, που θα διασφάλιζαν και θα δικαίωναν τα συµφέροντά
της, τώρα µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη ολοκληρώνουµε ένα ση-
µαντικό βήµα, που φέρνει την Ελλάδα πιο κοντά σε αυτόν τον
στόχο, µία Ελλάδα που µεγαλώνει, που ισχυροποιείται, που απο-
κτά στρατηγικό ρόλο στο παγκόσµιο γίγνεσθαι. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κυρία Σκόνδρα.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ιωάννης Γκιόκας από το Κοµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας. Μετά θα µιλήσει ο κ. Κατσανιώτης από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, που θα κάνουν χρήση της
δευτερολογίας µπορούν να παίρνουν τον λόγο ανά δύο Βουλευ-
τές. Όσοι κάνουν χρήση δευτερολογίας να το δηλώσουν για να
κάνουµε µία ρύθµιση.

Κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ακούγοντας την Κυβέρνηση και τους κυ-

βερνητικούς Βουλευτές όλες αυτές τις ηµέρες ξεχώριζε κανείς
ορισµένα βασικά επιχειρήµατα, που χρησιµοποιούν όχι για να
στηρίξουν ένα νοµοσχέδιο που όντως αφορά την άσκηση ενός
αναφαίρετου κυριαρχικού δικαιώµατος, που πηγάζει από το Δί-
καιο της Θάλασσας και από το Διεθνές Δίκαιο, αλλά για να στη-
ρίξουν ένα ολόκληρο αφήγηµα ότι τάχα τώρα δηµιουργείται µια
εξαιρετική συγκυρία για τη χώρα µε ισχυρές συµµαχίες για να
αντιµετωπίσει τις προκλήσεις, να λύσει τα προβλήµατα, να, να,
να. Όλα αυτά που ακούµε όλες αυτές τις ηµέρες, όχι µόνο αγγί-
ζουν τα όρια της υπερβολής, αλλά επί της ουσίας αντιστρέφουν
πλήρως την αντικειµενική πραγµατικότητα. Ποια είναι αυτά τα
επιχειρήµατα; Είναι: Πρώτον, ότι µε αυτόν τον τρόπο µεγαλώνει
η χώρα, µεγαλώνει η Ελλάδα. Και, δεύτερον, ότι έτσι θα αναχαι-
τίζεται η τουρκική επιθετικότητα. 

Αυτοί που υιοθετούν αυτά τα επιχειρήµατα όµως θα πρέπει να
απαντήσουν τουλάχιστον σε δύο βασικά ερωτήµατα. Αν έτσι
έχουν τα πράγµατα, όπως λέτε εσείς -όχι εµείς, εσείς τα λέτε-,
για ποιο λόγο καθυστέρησε για πάνω από είκοσι πέντε χρόνια -
από το 1995 και µετά- η άσκηση αυτού του κυριαρχικού δικαιώ-
µατος αφήνοντας όλη αυτήν την περίοδο να µεσολαβήσει και
επιτρέποντας στην Τουρκία να ανοίξει τη «βεντάλια» όλων των
διεκδικήσεων; Και δεύτερον, γιατί η σηµερινή άσκηση γίνεται
τµηµατικά, αφήνοντας ανοιχτό το παράθυρο η Τουρκία, αλλά και
άλλοι διεθνείς παράγοντες, να θεωρήσουν ότι αυτή η τµηµατική
άσκηση µόνο για το Ιόνιο συνιστά µία έµµεση παραδοχή ότι το
Αιγαίο αποτελεί κάποια ειδική περίπτωση, που πρέπει να εξαιρε-
θεί από το Δίκαιο της Θάλασσας και το Διεθνές Δίκαιο; 

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι αυτά τα επιχειρήµατα δεν αντέ-
χουν σε σοβαρή κριτική. Είναι προφανές ότι σας οδηγούν σε αν-
τιφάσεις. Όπως είναι προφανές -τουλάχιστον σε µας είναι
προφανές- ότι ο χρόνος άσκησης αυτού του δικαιώµατος µόνο
για το Ιόνιο τώρα, και όχι όλα αυτά τα είκοσι πέντε χρόνια, δεν
οφείλεται ούτε σε κάποιες επιδέξιες διπλωµατικές κινήσεις ή
συµµαχίες της Κυβέρνησης ούτε σε µια δήθεν πιο ευνοϊκή συγ-

κυρία που το επέτρεψε, όπως προσπαθείτε να µας πείσετε. Οφεί-
λεται στο γεγονός ότι τώρα είναι ο χρόνος που δροµολογούνται,
και σε ορισµένες περιπτώσεις µπαίνουν σε πιο κρίσιµη φάση,
όλοι αυτοί οι ανταγωνισµοί και όλες αυτές οι επικίνδυνες για
τους λαούς διευθετήσεις, που γίνονται στον χώρο της Μέσης
Ανατολής και της ανατολικής Μεσογείου. 

Πρόκειται για διευθετήσεις που γίνονται προς όφελος των
ενεργειακών κολοσσών και άλλων ισχυρών µονοπωλίων, διευθε-
τήσεις προς όφελος των συµµάχων σας, κυρίως προς όφελος
της σταθερότητας στην ανατολική πτέρυγα του ΝΑΤΟ, αλλά και
προς όφελος των συµφερόντων περιφερειακών τµηµάτων του
κεφαλαίου στην περιοχή, που διεκδικούν και αυτές κοµµάτι από
το µοίρασµα της λείας που διεξάγεται στις πλάτες των λαών.
Αυτά είναι τα κριτήρια. 

Αυτά είναι τα κριτήρια, µε βάση τα οποία και η ελληνική άρ-
χουσα τάξη έχει ως γνώµονα και συµµετέχει σε αυτούς τους σχε-
διασµούς στην περιοχή, µέρος των οποίων είναι και οι συµφωνίες
µε την Ιταλία και η συµφωνία µε την Αλβανία και η συµφωνία µε
την Αίγυπτο, αλλά και οι διερευνητικές συνοµιλίες, που τώρα ξε-
κινάνε µε την Τουρκία.

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, κριτήριό σας δεν είναι η προστα-
σία των κυριαρχικών δικαιωµάτων ούτε πολύ περισσότερο η
άσκηση αυτών των κυριαρχικών δικαιωµάτων προς όφελος του
λαού, όπως λέµε εµείς, που για µας είναι το κρίσιµο ζήτηµα. Και
από κει απορρέουν και οι αντιφάσεις σας. Από εκεί απορρέουν
και τα δύο µέτρα και δύο σταθµά. Γι’ αυτόν τον λόγο, στο Ιόνιο
η Ελλάδα µπορεί να µεγαλώνει, όµως τα δικαιώµατα του λαού
όχι µόνο δεν µεγαλώνουν, αλλά αντίθετα µικραίνουν, γιατί ο λαός
βλέπει τον πλούτο που του ανήκει να παραδίδεται στις ορέξεις
των µεγάλων επιχειρηµατικών συµφερόντων.

Γι’ αυτόν τον λόγο, από την άλλη µεριά στο Αιγαίο µικραίνουν
στην πράξη τα κυριαρχικά δικαιώµατα, γιατί εκεί υπάρχουν τα
προτάγµατα της συνεκµετάλλευσης του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης που έχουν τα ιδιαίτερα συµφέροντά τους µε την
Τουρκία, που θέλουν να τη διατηρήσουν στο δυτικό στρατόπεδο
και γι’ αυτόν τον λόγο υποθάλπουν την τουρκική επιθετικότητα.
Κι αυτό φάνηκε ξεκάθαρα και µε όλη αυτήν την ιστορία των πε-
ριβόητων κυρώσεων.

Ποιο είναι το συµπέρασµα για µας και ποιο είναι το συµπέρα-
σµα που κατά τη γνώµη µας πρέπει να βγάλει ο ελληνικός λαός;
Είναι ότι όντως –αυτό το αναγνωρίζουµε- η αστική τάξη και οι κυ-
βερνήσεις της δεν έχουν κανένα ταµπού. Μπορεί µε την ίδια ευ-
κολία να επιστρατεύουν και τις εθνικιστικές εξάρσεις και τις
υποχωρήσεις και τον κοσµοπολιτισµό, άλλες φορές και τα δύο
µαζί, αλλά πάντα µε κριτήριο να υπηρετήσουν τα συµφέροντά
τους. Και µπροστά σε αυτά τα συµφέροντα βάζουν στην κλίνη
του Προκρούστη κυριαρχικά δικαιώµατα, που κάτω από άλλες
κοινωνικές και πολιτικές συνθήκες, θα µπορούσαν να αξιοποι-
ηθούν πραγµατικά για την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών.

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, εµείς δεν συµµεριζόµαστε ούτε
τον εφησυχασµό ούτε την αισιοδοξία ούτε την ωραιοποίηση, που
προσπαθείτε να καλλιεργήσετε ούτε υιοθετούµε αυτήν την κα-
ραµέλα της καθ’ όνοµα και µόνο εθνικής γραµµής και εθνικής
συναίνεσης που υπερασπίζεστε όλοι οι υπόλοιποι µαζί, η οποία
µιλά για γεωστρατηγική αναβάθµιση, για ακόµη πιο ακόµη πιο
βαθιά εµπλοκή της Ελλάδας στα επιθετικά σχέδια του ΝΑΤΟ και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για µαµούθ εξοπλιστικά προγράµ-
µατα, που δεν έχουν σχέση µε την άµυνα της χώρας, αλλά µε
αυτούς ακριβώς τους σχεδιασµούς.

Άκουγα προηγουµένως έναν Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ που µι-
λούσε για την αλληλεγγύη των λαών. Καλά, δουλευόµαστε; Τα
όπλα που στέλνατε και µε τη δική σας ευθύνη στη Σαουδική Αρα-
βία –κι εσείς το ξεκινήσατε- ποια αλληλεγγύη των λαών υπηρε-
τούσαν; Οι στρατιωτικές αποστολές από τη Μέση Ανατολή και
την ανατολική Μεσόγειο µέχρι τη Βόρεια Θάλασσα, ποια αλλη-
λεγγύη των λαών υπηρετούν; Τα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ στο
ΝΑΤΟ κάθε χρόνο, τη στιγµή που ο λαός υποφέρει, ποια αλλη-
λεγγύη των λαών υπηρετούν; Υπηρετούν τους σχεδιασµούς των
Αµερικανών, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όλους αυτούς τους έχετε αναγορεύσει και η Κυβέρνηση και
εσείς ως προστάτες και εγγυητές της ειρήνης, της ασφάλειας
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και της ευηµερίας των λαών. Πρόκειται για µία γραµµή, που έχει
χρεοκοπήσει ιστορικά και που κάθε µέρα χρεοκοπεί ολοένα και
περισσότερο. Αυτό συµβαίνει, µάλιστα, σε µία περίοδο που οι
συµµαχίες αναδιατάσσονται µε πολύ µεγάλη ευκολία. Και όσοι
έχουν ακουµπήσει τις ελπίδες τους στη Γαλλία ή στον Μπάιντεν,
ας µην πολυεκτίθενται, γιατί πολύ σύντοµα θα ψάχνουν σύννεφο
για να πέσουν. Πολύ σύντοµα θα ψάχνουν σύννεφο για να πέ-
σουν!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, είναι αυτή η γραµµή που έχετε όλοι σας. Αυτές τις

µέρες ακούγαµε Βουλευτές και δεν ξέραµε αν ανήκουν στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αν ανήκουν στη Νέα Δηµοκρατία ή στο αν ανήκουν στο Κί-
νηµα Αλλαγής. Χορτάσαµε από οµοψυχία, χαρά, συναίνεση,
κ.λπ.. Είναι αυτή η κοινή γραµµή που έχετε.

Η γραµµή που έχουµε εµείς και η γραµµή για την οποία πρέπει
να παλέψει ο ελληνικός λαός είναι στην αντίπερα όχθη. Είναι η
γραµµή της απεµπλοκής και της αποδέσµευσης από τους ιµπε-
ριαλισµούς οργανισµούς και σχεδιασµούς. Είναι η πορεία για να
γίνει ο λαός πραγµατικά ιδιοκτήτης του πλούτου που του τον κλέ-
βουν. Είναι η πορεία της διεθνούς αλληλεγγύης και των σχέσεων
αµοιβαίου οφέλους. 

Είναι, τελικά, η πορεία για να πάρουν οι ίδιοι οι λαοί την εξου-
σία. Μόνο αυτή η πορεία µπορεί να εξασφαλίσει ότι θα επιλυθούν
διαφορές είτε κληρονοµηµένες από το παρελθόν, είτε ακόµα κα-
τασκευασµένες. Όλα τα υπόλοιπα οδηγούν σε πολύ µεγάλες πε-
ριπέτειες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ ευχαριστώ,

κύριε Γκιόκα.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ανδρέας Κατσανιώτης από τη Νέα Δη-

µοκρατία και µετά να ετοιµάζεται η κ. Χαρούλα Καφαντάρη από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο σηµα-

τοδοτεί µία ιστορική στιγµή στην εθνική στρατηγική της χώρας
και στέλνει ηχηρά µηνύµατα. Είναι ιστορικό, γιατί επεκτείνει τα
χωρικά ύδατα και την εθνική κυριαρχία της Ελλάδας, σε πρώτη
φάση δυτικά. Είναι η στρατηγική που δείχνει ότι η Ελλάδα θέλει
και µπορεί, που ασκεί τα κυριαρχικά της δικαιώµατα στη βάση
των κανόνων του Εθνικού Δικαίου. Δεν κλείνει εκκρεµότητες,
όπως κάποιοι λένε µε ευκολία, γιατί στα εθνικά θέµατα δεν κλεί-
νουµε εκκρεµότητες. 

Εσείς, βέβαια, το κάνατε. Η Συµφωνία των Πρεσπών, της
οποίας το περιεχόµενο ακόµα και σήµερα υποστηρίζετε, παρα-
χώρησε µε ευκολία και ιστορική ανευθυνότητα την ύπαρξη της
δήθεν µακεδονικής γλώσσας στη γείτονα χώρα. Και η Βουλγαρία
πρόβαλε βέτο. Αυτό σηµαίνει «Λύνω εκκρεµότητες».

Εµείς δεν κλείνουµε εκκρεµότητες. Δίνουµε λύσεις µε έναν
οδικό χάρτη, που ξεκίνησε από τη συµφωνία µε την Αίγυπτο και
έχει συνέχεια.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι αποτέλεσµα µία µακροχρόνιας
εθνικής στρατηγικής, που υπηρέτησαν όλες οι κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας, µέσω της διαµόρφωσης ισχυρών συµµαχιών
στην ανατολική Μεσόγειο, αλλά και ανάδειξης της επικίνδυνης
για το σύνολο της περιοχής τακτικής της Τουρκίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Επιτρέψτε µου να θυµίσω ότι η πολιτική δηµιουργίας µίας
ισχυρής συµµαχίας µεταξύ Ελλάδας, Ισραήλ και Αιγύπτου ξεκί-
νησε από την Κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή. Τα πρώτα ση-
µαντικά αποτελέσµατα ήρθαν µε την Κυβέρνηση του Αντώνη
Σαµαρά και συνεχίστηκαν από τη σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Και είναι, επίσης, σηµαντικό ότι αυτό το νοµοσχέδιο ψηφίζεται
τώρα, σε µία χρονική στιγµή που αναµένουµε την επανεκκίνηση
των διερευνητικών επαφών µε την Τουρκία. Όλοι γνωρίζουµε ότι
οι διερευνητικές επαφές δεν µπαίνουν στην ουσία των ζητηµά-
των. Είναι µηχανισµός περισσότερο εκτόνωσης της έντασης και

όχι µηχανισµός επίλυσης διαφορών. Άλλωστε, η Τουρκία ήταν
αυτή που αποχώρησε από τις διερευνητικές. Έβαλε στη δηµόσια
συζήτηση µία σειρά από ανύπαρκτα θέµατα και διεκδικήσεις.
Έκανε τον πειρατή στο Αιγαίο και τώρα κάνει το καλό παιδί και
ζητά συνοµιλίες για όλα.

Εµείς από την πλευρά µας, ακολουθώντας την πάγια εθνική
στρατηγική, υποστηρίζουµε πως ασφαλώς και µπορούµε να κα-
θίσουµε στο τραπέζι των συζητήσεων, όχι όµως, για να µπούµε
σε ανατολίτικα παζάρια. Η διαφορά µας µε την Τουρκία είναι
µόνο η υφαλοκρηπίδα και η ΑΟΖ. Τελεία! 

Αντίθετα, η Τουρκία έχει έναν στόχο, να «γκριζάρει» όσα πε-
ρισσότερα σηµεία µπορεί στο Αιγαίο, να προβάλει µία σειρά από
απίθανες διεκδικήσεις και µετά να ζητήσει να συζητήσουµε γι’
αυτές, προσπαθώντας να πείσει τη διεθνή κοινή γνώµη ότι εµείς
είµαστε αδιάλλακτοι. Γι’ αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία να τε-
θούν και από τη δική µας πλευρά µία σειρά από θέµατα στη δη-
µόσια συζήτηση, από τον σεβασµό στο παγκόσµιο µνηµείο του
πολιτισµού της Αγίας Σοφίας, µέχρι το καθεστώς στην Ίµβρο και
την Τένεδο.

Πρέπει, επίσης, να αναδείξουµε ότι η «ερντογανική» Τουρκία
είναι κλασική περίπτωση αναθεωρητικής δύναµης, ένας παρά-
γοντας αποσταθεροποίησης όλης της ανατολικής Μεσογείου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα έδειξε ότι διατηρεί δι-
πλωµατικό κεφάλαιο και υπολογίσιµους συντελεστές αποτρο-
πής. Όπως στην κρίση του Έβρου έτσι και τώρα η Κυβέρνηση
και οι πυλώνες ασφάλειας της χώρας επέδειξαν ετοιµότητα, ψυ-
χραιµία και επαγγελµατισµό. Έγινε µία συντονισµένη διπλωµα-
τική προσπάθεια, αξιοποιήθηκαν δίκτυα, κινητοποιήθηκαν
συµµαχίες και παράλληλα, οι Ένοπλες Δυνάµεις κάλυψαν υπο-
δειγµατικά τον χώρο ευθύνης τους, διατήρησαν ακµαίο φρόνηµα
και έδωσαν καθαρό µήνυµα.

Τελειώσαµε; Όχι, βέβαια. Όσο θα υπάρχει στο κάδρο ο αστάθ-
µητος παράγων «Ερντογάν», µε τη διακηρυγµένη πλέον νεοοθω-
µανική του αντίληψη, τον ακραίο αναθεωρητισµό του, την
έλλειψη κάθε έννοιας συστολής και µέτρου στις αντιδράσεις του,
τη διάθεσή του για επέκταση του πεδίου κυριαρχίας µέσω της
«φινλανδοποίησης», δηλαδή της επιβολής του διά της απειλής,
όλα είναι ανοιχτά. Απαιτείται διατήρηση της επαγρύπνησης, αξιο-
ποίηση στον µέγιστο βαθµό των δικτύων τακτικής και στρατηγι-
κής συνεργασίας που έχουµε χτίσει και συνολική αναβάθµιση της
αποτρεπτικής µας ισχύος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συγκρούσεις του 21ου αιώνα
δεν θα είναι οι κλασικές συγκρούσεις που γνωρίζαµε µέχρι τώρα.
Θα είναι υβριδικές συγκρούσεις, όπου τον κυρίαρχο λόγο θα δια-
δραµατίζουν τα τεχνολογικά µέσα. Το βλέπουµε ήδη να συµβαί-
νει γύρω µας. Οι τεχνολογικά ανεπτυγµένες χώρες διασφαλίζουν
σηµαντικά πλεονεκτήµατα στο πεδίο της ισχύος, ανεξάρτητα
από το µέγεθός τους.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα στη γειτονιά µας είναι το Ισραήλ,
µία χώρα που επενδύει στην αιχµή της τεχνολογίας, γνωρίζοντας
πως ο παραδοσιακός τρόπος συγκρούσεων ανήκει στο παρελ-
θόν και που ξέρει ότι η τεχνολογική του υπεροχή διασφαλίζει και
την εθνική ασφάλεια, αλλά και την οικονοµία της χώρας του.

Αυτός ο νέος τρόπος συγκρούσεων αποτελεί έναν τοµέα που
ευνοεί τις πιο µικρές χώρες, που θα σπεύσουν να εκµεταλλευ-
τούν τις δυνατότητες που διανοίγονται. Το να ξοδεύουµε υπέ-
ρογκα ποσά από τον εθνικό µας πλούτο -που σωστά κάνουµε-
για εξοπλισµούς, δεν αρκεί από µόνο του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Οφείλουµε να αξιοποιούµε τις επενδύσεις αυτές για συµπα-

ραγωγή οπλικών συστηµάτων και τεχνολογιών άµυνας και ασφά-
λειας. Έχουµε τα µυαλά, έχουµε και τις υποδοµές και η Ελλάδα
των δέκα εκατοµµυρίων ανθρώπων έχει όλες τις δυνατότητες να
µετατραπεί σε πολύ ισχυρή περιφερειακή δύναµη, ακολουθών-
τας τη συνταγή επένδυσης στον τεχνολογικό τοµέα και στον
τοµέα της καινοτοµίας, προχωρώντας πέρα από τους αµυντικούς
εξοπλισµούς -που είναι πάντοτε αναγκαίοι- σε σηµαντικές επεν-
δύσεις στον χώρο της τεχνολογίας.

Η αλλαγή του µείγµατος της πολιτικής ασφάλειας της χώρας
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προς αυτή την κατεύθυνση εκτιµώ πως θα είναι το κλειδί του µέλ-
λοντος, ένα µείγµα που θα ανορθώσει την Ελληνική Αµυντική
Βιοµηχανία και θα της δώσει νέους ορίζοντες, που θα αναβαθµί-
σει καθοριστικά την αµυντική ισχύ, αλλά και που θα αποφέρει
σηµαντικούς πόρους στην εθνική οικονοµία, δεδοµένου ότι ο
συγκεκριµένος προσανατολισµός είναι έντονα εξαγωγικός και
πολύ προσοδοφόρος.

Κυρίες και κύριοι, προχθές γίναµε όλοι µάρτυρες της στάσης
του Γερµανού Υπουργού Εξωτερικών στη συνάντησή του µε τον
κ. Τσαβούσογλου. Είναι σαφές ότι η έννοια του δικαίου, όπως
την έχουµε εµείς στο µυαλό µας, δεν είναι ίδια για όλους. Τα
συµφέροντα για κάποιους είναι πάνω από την ηθική. Ας καταλά-
βουµε ότι πρέπει να στηριζόµαστε στις δικές µας δυνάµεις.
Όπως έλεγε ο Κίσινγκερ και µας θύµισε την Κυριακή ο Αλέξης
Παπαχελάς σε άρθρο του στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», το να εξαρτά-
σαι από τη συνέχιση της καλής διάθεσης ενός άλλου κυρίαρχου
κράτους σου διαλύει το ηθικό, γιατί είναι οµολογία αδυναµίας,
ωθεί στην ανευθυνότητα, λόγω της πεποίθησης πως οι εξελίξεις
δεν µπορούν να επηρεαστούν από τη δική σου θέληση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Όµως, σήµερα αποδεικνύουµε ότι
έχουµε θέληση, νηφάλια και αποφασιστικά αρχίζουµε τη διεύ-
ρυνση των εθνικών µας ορίων, σήµερα στο Ιόνιο, αύριο στην
Κρήτη, µεθαύριο στο Αιγαίο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Παρακαλώ, λίγη προσοχή στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Χαρά Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα

ακολουθήσει ο κ. Μαρίνος, αµέσως µετά ο κ. Κατρίνης και θα συ-
νεχίσουµε µε τον τελευταίο κύκλο.

Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά όταν

στην Ολοµέλεια της Βουλής συζητούνται εθνικά θέµατα, πάντα
έχει µία ιδιαίτερη βαρύτητα και µία ιδιαίτερη σηµασία.

Αυτό, όµως, το οποίο, κύριοι, απαιτείται είναι ότι η πατρίδα µας
πρέπει να έχει συγκεκριµένη, χαραγµένη εξωτερική πολιτική, µια
εξωτερική πολιτική η οποία πρέπει να έχει στον µέγιστο βαθµό
συναινέσεις, γιατί αφορά την πατρίδα, αφορά τα δικαιώµατά
µας, τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Βέβαια και αυτή η πολιτική,
µε τις συναινέσεις που απαιτούνται, πολύ περισσότερο δεν µπο-
ρεί να χαράσσεται από ένα άτοµο, έστω και αν αυτός ο ένας είναι
ο Πρωθυπουργός.

Έρχοµαι τώρα και λέω, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, το εξής:
Καλώς ήρθατε στις θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ! Η χθεσινή δήλωση του
κυρίου Υπουργού Εξωτερικών, του κ. Δένδια, για επέκταση χω-
ρικών υδάτων νότια και ανατολικά της Κρήτης είναι ένα πολύ σο-
βαρό ζήτηµα, ένα θέµα το οποίο έγκαιρα είχε θέσει και ο
ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία και η δήλωση αποτελεί ένα θε-
τικό βήµα.

Όµως, η εξωτερική µας πολιτική απαιτεί στρατηγικό σχεδια-
σµό, σοβαρότητα και µια µακροχρόνια συνέπεια, θα έλεγα. Δεν
θέλει η εξωτερική πολιτική κινήσεις σπασµωδικές, κινήσεις εντυ-
πωσιασµού, επικοινωνιακές «εξυπνάδες» -εντός εισαγωγικών η
λέξη- του στυλ «το πήρε ο αέρας το ερευνητικό σκάφος» ή «δεν
κάνει έρευνες το ερευνητικό σκάφος λόγω του ότι γίνεται θόρυ-
βος», κάτι που είναι άκρως και αντιεπιστηµονικό ή άλλες ντρο-
πιαστικές δηλώσεις του στυλ «εσείς αλλάξατε τις Πρέσπες µε τις
συντάξεις», που έλεγαν κορυφαία στελέχη της Νέας Δηµοκρα-
τίας, όταν στη διακυβέρνηση της χώρας ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ, µετά τη
Συµφωνία των Πρεσπών, που σήµερα τιµούν και σωστά. Ακόµα,
όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ήθελε και ετοίµασε τη ρύθµιση για τα χωρικά
ύδατα και ΑΟΖ στο Ιόνιο, οι δηλώσεις που έγιναν τότε ότι «χωρί-
ζετε την Ελλάδα στα δύο» ή όταν για τα νότια της Κρήτης ακού-
στηκαν δηλώσεις του στυλ «λεονταρισµοί, εθνικισµός» κ.λπ., που
έγιναν από κορυφαία στελέχη της Κυβέρνησης.

Ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, είναι µία υπεύθυνη πολιτική δύναµη, σταθερά υπέρ της εθνι-

κής γραµµής, που κατοχυρώνει τα εθνικά κυριαρχικά µας δικαιώ-
µατα, ενώ χειρίστηκε δύσκολες υποθέσεις -αναφέροµαι στη Συµ-
φωνία των Πρεσπών- χρονίζουσες καταστάσεις που είχαµε την
τόλµη σε πολύ δύσκολες συνθήκες -είχαµε µνηµόνια τότε- εµείς
και καταφέραµε και χειριστήκαµε και σήµερα, παρά τις κραυγές
της αντιπολίτευσης εκείνης της εποχής, και η κυβέρνηση τιµά
την εν λόγω συµφωνία.

Ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία πορεύεται µε τη γραµµή της
εθνικής αξιοπρέπειας, όχι τη γραµµή της υποτέλειας. Ζητούµε
σύγκληση Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών, να ενηµερωθούν τα
κόµµατα, να ενηµερωθεί ο ελληνικός λαός πώς πάµε στις διερευ-
νητικές και ποιος είναι ο σχεδιασµός εξωτερικής πολιτικής που
έχει η εν λόγω Κυβέρνηση.

Ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης θα έλεγα ότι προσέρχεται
σχετικά «αποδυναµωµένος» -εντός εισαγωγικών η λέξη- στις
συγκεκριµένες συναντήσεις, καθώς δεν κατάφερε εδώ και δε-
καοκτώ µήνες -θέλω να πιστεύω ότι δεν κατάφερε- να πείσει την
Ευρωπαϊκή Ένωση για κάποιες κυρώσεις απέναντι στην Τουρκία
µετά από όσα συνέβησαν, ειδικά το τελευταίο καλοκαίρι, µήνες,
µέρες που το Ορούτς Ρέις σουλάτσαρε στο Αιγαίο προκλητικά.

Χρειάζεται, λοιπόν, σχεδιασµός εξωτερικής πολιτικής, που θα
βασίζεται στο Διεθνές Δίκαιο, το Δίκαιο της Θάλασσας και είναι
αδιαπραγµάτευτα αυτά τα δύο στοιχεία και όποια λύση πρέπει
να είναι µε βάση τα ανωτέρω.

Επειδή πολύς λόγος γίνεται και έγινε για το Δίκαιο της Θάλασ-
σας, θα πω ότι δεν είναι µία απλή υπόθεση, είναι προϊόν προσπα-
θειών της διεθνούς κοινότητας, ώστε να καταλήξουµε εκεί. Μετά
από τον πόλεµο του µπακαλιάρου, είκοσι χρόνια κράτησαν οι
προσπάθειες της διεθνούς κοινότητας. Τελικά, ευοδώθηκαν µε
τη σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας, Σύµβαση Montego Bay,
το 1982, που πάνω από εκατόν εξήντα χώρες συνυπέγραψαν τη
σχετική σύµβαση, η οποία άρχισε επίσηµη εφαρµογή το 1994.
Εδώ θα πω ότι η Τουρκία δεν έχει υπογράψει το Δίκαιο της Θά-
λασσας. Την ίδια στιγµή ντε φάκτο το αναγνωρίζει, ανακηρύσ-
σοντας χωρικά ύδατα δώδεκα µίλια στη Μαύρη Θάλασσα.
Καθορίζει δικαιώµατα παράκτιων κρατών σε περιοχές πέραν της
κυριαρχίας χωρικών υδάτων, αναγνωρίζει ζώνες επιρροής κάθε
κράτους και αποσαφηνίζει τα δικαιώµατα αποκλειστικής εκµε-
τάλλευσης. Η σύµβαση του Δικαίου της Θάλασσας βάζει κανόνες
για τις σχέσεις µεταξύ των κρατών, καθορισµού ορίων δικαιοδο-
σίας και εκµετάλλευσης φυσικών πόρων, αλλά είναι χαρακτηρι-
στικό ότι προωθεί περιφερειακή και διεθνή συνεργασία. Η
σηµαντική, όµως, υποχρέωση του παράκτιου κράτους, µε βάση
το Δίκαιο της Θάλασσας είναι η ανάγκη προστασίας του θαλάσ-
σιου περιβάλλοντος και της καλής κατάστασης των ιχθυαποθε-
µάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Πιστεύουµε ότι λείπει σήµερα το Υπουργείο Περιβάλλοντος

στο εν λόγω σχέδιο νόµου, γιατί αναφέρει το άρθρο 56 στην πα-
ράγραφο β’ την προστασία διατήρησης φυσικού περιβάλλοντος,
το άρθρο 61 τη διατήρηση ζώντων πόρων, το δεύτερο µέρος από
το άρθρο 116 τα δικαιώµατα αλιείας στην ανοιχτή θάλασσα κι
εδώ υπάρχει ένα θέµα µε το εν λόγω σχέδιο νόµου το οποίο συ-
ζητάµε. 

Οι πρόσφατες πρωτοβουλίες, η επικύρωση συµβάσεων για εκ-
µετάλλευση υδρογονανθράκων, η σύµβαση για τον υδράργυρο,
η επικύρωση συµβάσεων για τον EastMed, ο καθαρισµός ΑΟΖ
µε Ιταλία-Αίγυπτο καθιστούν αδήριτη την ανάγκη για επικύρωση
ενός συγκεκριµένου αριθµού διεθνών συµβάσεων και πρωτοκόλ-
λων, µε πρώτο απ’ όλα, θα έλεγα, το Πρωτόκολλο της Βαρκελώ-
νης. H ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της οδηγίας
30/2013 δεν αρκεί, αλλά πρέπει να υπάρξουν συγκεκριµένες
προσθήκες, κύριε Υπουργέ, µε το Πρωτόκολλο της Βαρκελώνης,
το άρθρο 7 για τη βιοποικιλότητα και τις προστατευόµενες πε-
ριοχές, το 8 για τις υπεράκτιες δραστηριότητες, το 9 για την ολο-
κληρωµένη διαχείριση παράκτιων ζωνών. 

Είναι έτοιµη η Κυβέρνηση να διευθετήσει τα ανοιχτά θέµατα,
όπως τα δικαιώµατα της αλιείας; Αυτό είναι ένα πολύ σοβαρό
θέµα και έχει να κάνει και µε το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε.
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Έχουµε κάνει κοινοβουλευτική ερώτηση ως ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία για το Πρωτόκολλο της Βαρκελώνης κι αυτά που
πρέπει να προστεθούν, τις διεθνείς συµβάσεις, και η απάντηση
του τότε Υπουργού Περιβάλλοντος κ. Χατζηδάκη ήταν: «Στην πα-
ρούσα φάση ο φάκελος κύρωσης του πρωτοκόλλου είναι στην
πολιτική ηγεσία και θα κρίνουµε πότε θα το επαναπροωθήσουµε
στη Βουλή.». Πιστεύουµε βέβαια ότι η καινούργια ηγεσία του
ΥΠΕΝ θα το δει, αλλά βέβαια αυτό είναι κι ένα θέµα που αφορά,
σε µεγάλο βαθµό φυσικά, αφού είναι διεθνής σύµβαση, και το
Υπουργείο Εξωτερικών. 

Κλείνοντας, απαιτείται συγκεκριµένη, σχεδιασµένη, εξωτερική
πολιτική της πατρίδας και όλα να γίνονται µε βάση τους διεθνείς
κανόνες. Η εξωτερική πολιτική απαιτεί συναινέσεις ευρύτερες.
Έτσι, ψηφίζοντας ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία σήµερα δίνει
µια υπεύθυνη αντιπολίτευση, η οποία δεν είναι κραυγές και αλα-
λαγµοί, όπως κάποιοι άλλοι έκαναν κάποτε, αλλά είναι υπεύθυνη
αντιπολίτευση. Τονίζω, κλείνοντας, για άλλη µία φορά, ότι η εξω-
τερική πολιτική δεν χαράσσεται από έναν. Απαιτούνται συναινέ-
σεις ευρύτερες για το καλό της πατρίδας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Μαρίνος για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Για δέκα λεπτά µας είχαν ενηµερώσει

για τη δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα υπάρ-

ξει ανοχή χρόνου, αλλά µε ενηµέρωσε ο κύριος Πρόεδρος ότι
θα πρέπει να πάµε στα πέντε λεπτά µε ανοχή. Δεν το κάνω µόνο
για εσάς, το κάνω για όλους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, τόσο στην επιτροπή όσο

και στην Ολοµέλεια, αναφέρεται συγκεκριµένα στο νοµοσχέδιο
για την επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης και τεκµηριώνει την
ψήφο του «παρών». Παίρνει υπ’ όψιν του ότι η επέκταση είναι δι-
καίωµα, που απορρέει από τη διεθνή σύµβαση για το Δίκαιο της
Θάλασσας και ασκείται µέσα στο πλαίσιο µιας αντιλαϊκής πολιτι-
κής, που επιφέρει βαριές συνέπειες στον λαό µας. 

Η ωραιοποίηση νοµοσχεδίων και συνολικά της κατάστασης
που βιώνει ο λαός είναι µια πάγια τακτική των αστικών κοµµάτων
και κυβερνήσεων, που εκπροσωπούν τα µεγάλα συµφέροντα και
προσπαθούν να καλύψουν αυτή τη στρατηγική επιλογή πίσω από
αβάσιµους ισχυρισµούς. Αυτό γίνεται όλα αυτά τα χρόνια από
τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αυτό έγινε κι αυτές τις ηµέρες στο νοµοσχέδιο για την επέ-
κταση της αιγιαλίτιδας ζώνης. Οι κυβερνητικοί πανηγυρισµοί θα
υποχωρήσουν. Στην πράξη θα αποδειχθεί πολύτιµη η θέση του
ΚΚΕ, που αποδοµεί τις πλάνες και τα περί οµοψυχίας και καλεί
τον λαό να µη δώσει ανοχή, να µη συναινέσει στην αντιλαϊκή πο-
λιτική και το σύστηµα, που καταπατά τις ανάγκες του και φτάνει
να του παίρνει την µπουκιά από το στόµα. 

Από την αιγιαλίτιδα ζώνη θα µείνουν οι σχεδιασµοί των οικο-
νοµικών οµίλων για την εκµετάλλευση των ενεργειακών οικοπέ-
δων, για να αυξήσουν τα κέρδη τους. Ο λαός θα είναι αντίκρυ µε
την ωµή πραγµατικότητα. 

Παραµένει η βαθιά καπιταλιστική κρίση και οι βαριές συνέπειες
της επίθεσης του κεφαλαίου ενάντια στην εργατική τάξη, στους
βιοπαλαιστές αγρότες και τους αυτοαπασχολούµενους, οι µισθοί
και οι συντάξεις πείνας, η υψηλή ανεργία, οι αβάσταχτοι φόροι. 

Παραµένει η άθλια κατάσταση του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, οι τραγικές ελλείψεις στα νοσοκοµεία και την πρωτοβάθ-
µια φροντίδα, η υποβάθµιση της µόρφωσης των µαθητών και των
φοιτητών, το προκλητικό νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης, που βάζει
χίλιους αστυνοµικούς στα πανεπιστήµια, για να ελέγξει και να κα-
ταστείλει το φοιτητικό κίνηµα. 

Θα παραµείνει το νοµοσχέδιο, που καταργεί το οκτάωρο και
επιβάλλει δεκάωρο, µε διευθέτηση και απλήρωτη υπερωριακή
αµοιβή. 

Παραµένουν οι ιµπεριαλιστικοί ανταγωνισµοί και οι πόλεµοι
στη γειτονιά µας, τα επικίνδυνα σχέδια του ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων
Πολιτειών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον ανταγωνισµό µε τη

Ρωσία και την Κίνα, η εµπλοκή της χώρας µας στη βάση της υπο-
δοµής που έχει δηµιουργήσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, τα κόµµατα που
στηρίζουν αυτή τη στρατηγική. 

Παραµένει η συνέχιση της αντιπαράθεσης των αστικών τάξεων
της Ελλάδας και της Τουρκίας για τη γεωστρατηγική αναβάθµιση
στην περιοχή, που βάζει σε περιπέτειες τους δύο λαούς. Έγινε
αρκετή συζήτηση για τις διερευνητικές συνοµιλίες µεταξύ της ελ-
ληνικής και της τουρκικής κυβέρνησης, για τις σχέσεις των δύο
χωρών. Η επιθετικότητα της τουρκικής αστικής τάξης και της κυ-
βέρνησης Ερντογάν εκδηλώνονται πολύµορφα. Η απειλή πολέ-
µου, η αµφισβήτηση της κυριαρχίας ελληνικών νησιών και των
συνόρων στο Αιγαίο συµβαδίζουν µε τις επεµβάσεις στη Συρία, τη
Λιβύη, τον Καύκασο αλλά και η ελληνική αστική τάξη και οι κυβερ-
νήσεις, που εκπροσωπούν τα συµφέροντά της δεν είναι αθώες πε-
ριστερές. Η επιθετικότητα της ελληνικής αστικής τάξης εκφρά-
ζεται κι αυτή πολύµορφα, οικονοµικά, πολιτικά αλλά και στρατιω-
τικά, µέσα από τον στόχο της γεωστρατηγικής αναβάθµισης, τον
σχεδιασµό της και τη σχέση µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, το ΝΑΤΟ
και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Εκφράζεται, παραδείγµατος χάριν,
µέσα από τη βάση της Σούδας, στην οποία εφοδιάστηκαν αµερι-
κανικά αντιτορπιλικά και αεροσκάφη, που εκτόξευσαν πυραύλους
κατά του λαού της Συρίας και άλλων λαών. Εκφράζεται µέσα από
τη συµµετοχή τµηµάτων των ελληνικών ενόπλων δυνάµεων, αερο-
σκαφών, πολεµικών πλοίων, οπλικών συστηµάτων σε ιµπεριαλιστι-
κές αποστολές στο εξωτερικό. 

Ο ισχυρισµός ότι η πολιτική της εµπλοκής στους ιµπεριαλιστι-
κούς σχεδιασµούς βοηθάει στην αντιµετώπιση της επιθετικότη-
τας της Τουρκίας είναι παντελώς αβάσιµος.

Τα παραδείγµατα είναι πολλά. Όταν οι ελληνικές κυβερνήσεις
στηρίζουν το Ισραήλ, που διατηρεί την κατοχή των παλαιστινια-
κών εδαφών, αντικειµενικά δίνουν εφόδια στην Τουρκία για την
κατοχή στην Κύπρο. Όταν η Κυβέρνηση δίνει στη Σαουδική Αρα-
βία που επεµβαίνει στρατιωτικά στην Υεµένη πυραύλους Patriot,
δίνει προσχήµατα στην Τουρκία και στην κυβέρνηση Ερντογάν
για τις επεµβάσεις στη Συρία και στη Λιβύη. Στις συνθήκες της
εµπλοκής της χώρας µας στους ευρω-ατλαντικούς σχεδιασµούς
εκδηλώνονται διαχρονικά οι κρίσεις στις ελληνοτουρκικές σχέ-
σεις. Κλιµακώνεται η ένταση στο Αιγαίο και βαδίζει η Κύπρος
προς τη διχοτόµηση. 

Όλα αυτά αποτελούν ισχυρή βάση, για να βγάλει συµπερά-
σµατα ο λαός µας. 

Είναι γεγονός ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες, το ΝΑΤΟ και η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση διατηρούν στρατηγικές σχέσεις µε την Τουρκία,
επιδιώκουν πάση θυσία να την διατηρήσουν στο δυτικό στρατό-
πεδο, να γίνει συστατικό µέρος των δυνάµεων του ευρω-ατλαν-
τισµού στον ανταγωνισµό µε τη Ρωσία, την Κίνα και το Ιράν. Οι
επιδιώξεις αυτές είναι αναµφισβήτητες. Καταγράφονται µέσω
των νατοϊκών δηλώσεων, των δηλώσεων και της πρακτικής, που
ακολουθεί ο Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ κ. Στόλτενµπεργκ.
Έχουν καταγραφεί µέσω µεγάλου αριθµού επισκέψεων Αµερι-
κανών παραγόντων στη γειτονική χώρα, µέσω των ισχυρών οικο-
νοµικών στρατιωτικών σχέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την
Τουρκία, µε τη στάση της Γερµανίας, της Ιταλίας, της Ισπανίας
στη Σύνοδο Κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης τον Δεκέµβρη,
που άδειασαν την Κυβέρνηση, όπως έγινε και το προηγούµενο
διάστηµα. 

Δεν είναι µόνο ο κ. Μάας, ο Γερµανός Υπουργός Εξωτερικών,
που δεν απάντησε στις προκλητικές δηλώσεις Τσαβούσογλου,
αλλά συνολικά το επιτελείο της Ευρωπαϊκής Ένωσης τηρεί την
ίδια ή παρόµοια στάση. Πίσω από την επαναλαµβανόµενη προ-
τροπή για διάλογο δεν προβάλλει ο καηµός για εξεύρεση δίκαιης
λύσης στην οριοθέτηση των θαλάσσιων οικονοµικών ζωνών,
αλλά η επιδίωξη της συνεκµετάλλευσης των πλουτοπαραγωγι-
κών πηγών της περιοχής, προς όφελος των ευρωπαϊκών και αµε-
ρικανικών ενεργειακών κολοσσών. 

Προκειµένου να αναβαθµίσει τη θέση της η αστική τάξη στην
περιοχή και να υλοποιηθούν οι ευρω-ατλαντικοί στόχοι δεν θα δι-
στάσουν να θυσιάσουν κυριαρχικά δικαιώµατα ως Ιφιγένεια στο
βωµό των δικών τους συµφερόντων. Αυτή την πραγµατικότητα
πρέπει να πάρει ο λαός µας υπ’ όψιν του, να µην εγκλωβιστεί σε
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αυτήν την επιχειρηµατολογία που καλλιεργεί ψεύτικες προσδο-
κίες και η οποία θα ενισχυθεί µετά την ορκωµοσία του κ. Μπάιν-
τεν, αλλά είναι γνωστό ότι επί των δηµοκρατικών Κλίντον και
Οµπάµα διαλύθηκε η Γιουγκοσλαβία και σκοτώθηκαν χιλιάδες
λαϊκοί άνθρωποι στην περιοχή των Βαλκανίων. Στη διακυβέρνηση
του δηµοκρατικού Οµπάµα έγιναν οι πόλεµοι στη Μέση Ανατολή,
που οι συνέπειές τους κρατούν µέχρι σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντοµα θέλουµε να
θέσουµε ένα σοβαρό ζήτηµα.

Στο τέλος του Μάρτη είναι η καταληκτική ηµεροµηνία εφαρ-
µογής της οδηγίας 89/2014 της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί χω-
ροταξικού σχεδιασµού των θαλάσσιων ζωνών και η οδηγία αυτή
έχει ενσωµατωθεί στην ελληνική νοµοθεσία το 2018. Όπως πλη-
ροφορηθήκαµε, το θέµα το χειρίζεται το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος, αλλά δεν υπάρχει ενηµέρωση αν έχει γίνει κάτι και
γνωρίζουµε πώς η οδηγία προβλέπει διαβουλεύσεις ακόµα και
µε γειτονικά κράτη. Για την υποκριτική θέση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στο θέµα της προστασίας του περιβάλλοντος έχουµε
τοποθετηθεί, αλλά το θέτουµε σήµερα, γιατί αφορά τις θαλάσ-
σιες ζώνες και συνδέεται µε τις τουρκικές διεκδικήσεις στο Αι-
γαίο και συνεπώς απαιτείται ενηµέρωση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

θα πάρει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος
Αλλαγής, ο κ. Μιχάλης Κατρίνης, και ακολουθεί η κ. Σακοράφα.

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι

είναι απογοητευτικό, θα έλεγα και λυπηρό, αυτό που συνέβη σή-
µερα, σε µία κρίσιµη συγκυρία για τη χώρα, ίσως την κρισιµότερη
των τελευταίων ετών, όπου η εθνική οµοψυχία είναι ζητούµενη
όσο ποτέ και µάλιστα είχαν διαµορφωθεί και συνθήκες οµοψυ-
χίας τόσο στη συζήτηση στην επιτροπή, όσο και στη χθεσινή συ-
ζήτηση στην Ολοµέλεια, µε πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού
και την αρωγή του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όλη
αυτή η συζήτηση να µετατρέπεται σε ένα µπαλάκι επίρριψης ευ-
θυνών και µάλιστα µε αναδροµή στο παρελθόν. Ο κ. Μητσοτάκης
θυµήθηκε το 2011, όπου βεβαίως συνεργάτες του κ. Τσίπρα
πρωταγωνιστούσαν τότε στην κάτω πλατεία, αλλά και ο ίδιος δεν
πρέπει να ξεχνάει ότι το κόµµα του και η παράταξή του ήταν
αυτοί που έδωσαν το αστικό άλλοθι σε ένα κίνηµα αρχικά, το
οποίο στην πορεία χειραγωγήθηκε για να οδηγηθούµε στις κα-
ταστάσεις και τα ευτράπελα, που αµφότεροι σήµερα καταδίκα-
σαν µε καθυστέρηση δέκα ετών. 

Βλέπουµε την Κυβέρνηση να έχει στην πρώτη γραµµή το Δί-
καιο της Θάλασσας, τη διεθνή νοµιµότητα για τα ελληνοτουρ-
κικά, όπως έκανε και η προηγούµενη κυβέρνηση πριν από
τέσσερα χρόνια και η Νέα Δηµοκρατία την κατηγορούσε για εν-
δοτισµό. Ως αντιπολίτευση στα κάγκελα, ως κυβέρνηση νοµιµό-
φρονες και συνεπείς.

Και ενώ είναι συγκεκριµένα τα όρια δυνατοτήτων άσκησης
εξωτερικής πολιτικής, τα όρια χρήσης της εξωτερικής πολιτικής
για επικοινωνιακούς λόγους, δείχνουν ότι είναι απέραντα για τα
κόµµατα. Το λέω αυτό, γιατί ακούσαµε χθες τον Υπουργό Εξω-
τερικών να λέει ότι είναι η πρώτη επέκταση του εθνικού χώρου
από το 1947, το επανέλαβε σήµερα ο Πρωθυπουργός, ο οποίος
καταχειροκροτούµενος είπε για τρίτη φορά, αν δεν κάνω λάθος,
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, ότι µεγαλώνουµε τη χώρα.

Μιας και γυρίσαµε τον χρόνο πίσω, να δούµε αν αυτή η στρα-
τηγική, που ακολουθεί σήµερα η Κυβέρνηση στα εθνικά θέµατα
µπορεί να συγκριθεί µε τη στρατηγική πριν από είκοσι πέντε χρό-
νια. Και µιλάω για την περίοδο 1994-1995, όπου η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ αποφασίζει εκτός από τη σθεναρή και αδιαπραγµάτευτη
γραµµή για το δικαίωµα στα δώδεκα ναυτικά µίλια, να επιχειρήσει
επαναπροσδιορισµό των σχέσεων Ελλάδας - Τουρκίας, µεταβάλ-
λοντας το πλαίσιο της αντιπαράθεσης από ελληνο-τουρκικό σε
ευρω-τουρκικό, εκµεταλλευόµενη τη δυναµική της ευρωπαϊκής
ενοποίησης.

Συγκεκριµένα, στο πλαίσιο αυτό θα άρει το βέτο τον Μάρτιο
του 1995 για την τελωνειακή ένωση της Τουρκίας µε την Ευρω-

παϊκή Ένωση, λαµβάνοντας ηµεροµηνία για την έναρξη των δια-
πραγµατεύσεων για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, διασφαλίζοντας την πορεία της Κυπριακής Δηµοκρατίας
και αφ’ ετέρου το εγχείρηµα µιας διαδικασίας εξευρωπαϊσµού,
περιορισµού και, κατά το δυνατόν βεβαίως, ελέγχου της τουρκι-
κής επιθετικότητας, χωρίς να κάνει πίσω σε ζητήµατα κυριαρχίας
και κυριαρχικών δικαιωµάτων. Η Ελλάδα θα κυρώσει, ταυτό-
χρονα, τη σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας, ενεργοποιών-
τας την απόφαση της τουρκικής εθνοσυνέλευσης και το casus
belli. 

Είναι ακριβώς η περίοδος που ο Ανδρέας Παπανδρέου θα
κάνει τη γνωστή πολύσηµη και βαρυσήµαντη παρέµβαση σε συ-
νέντευξη Τύπου, της Συνόδου των Καννών, όπου θα µιλήσει για
την Τουρκία, θέτοντας ευθέως και ζητήµατα δηµοκρατίας στην
εξέλιξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η επόµενη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε τον Κώστα Σηµίτη θα κι-
νηθεί στην ίδια πολυδιάστατη κατεύθυνση, χωρίς παραχωρήσεις
στην Τουρκία, αντιµετωπίζοντας δύσκολες καταστάσεις. Θυµά-
στε µε την κρίση των Ιµίων τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που ωρυόµενοι διαµαρτύρονταν. Αλήθεια, αναρωτιέµαι, αν
έρχονταν είκοσι πέντε χρόνια µετά και άκουγαν τον κ. Γεραπε-
τρίτη να µιλάει για κόκκινη γραµµή στα έξι ναυτικά µίλια, ποια θα
ήταν η αντίδρασή τους; Αν και υπήρχαν πιέσεις, όπως µε τη Συµ-
φωνία της Μαδρίτης, παρ’ όλα αυτά θα πετύχει στη Σύνοδο Κο-
ρυφής στο Ελσίνκι την απόφαση για ένταξη της Κυπριακής
Δηµοκρατίας και θα δροµολογήσει τη διαδικασία διερευνητικών
επαφών µε την Τουρκία µε ορίζοντα το 2004. Μία διαδικασία δυ-
ναµική, εξορθολογισµού διµερών σχέσεων, πολιτική υπεράσπι-
σης της εδαφικής κυριαρχίας, κυριαρχικών δικαιωµάτων της
χώρας σε στεριά, θάλασσα και αέρα, στις δυναµικές τότε συν-
θήκες.

Δυστυχώς η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του κ. Καρα-
µανλή που ακολούθησε εφάρµοσε το λεγόµενο «δόγµα της ακι-
νησίας», φεύγοντας από τη διαδικασία Ελσίνκι και κλείνοντας το
παράθυρο ευκαιρίας, που είχε ανοίξει η εξωτερική πολιτική των
κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, πολιτική ακινησίας που είναι ακατάλ-
ληλη σε δυναµικές συνθήκες γεωπολιτικής και γεωοικονοµικής
κινητικότητας και αυτό φάνηκε στη συνέχεια. Η Τουρκία από το
’13 σταδιακά και εµφατικά από το ’16 κινείται µεταξύ εξωτερικής
υπερεπέκτασης και βαθιάς εσωτερικής κρίσης. Η επιθετικότητά
της έχει οξυνθεί κατακόρυφα και βεβαίως µε διαρκείς στρατιω-
τικές προκλήσεις και παρεµβάσεις, οι οποίες ακούστηκαν σε
αυτήν την Αίθουσα στη συζήτηση και τις δύο µέρες και βεβαίως
µε σαφείς εκδηλώσεις τουρκικού αναθεωρητισµού που στοχεύει
στην αναθεώρηση της Συνθήκης της Λωζάννης του µεγάλου ξε-
ριζωµού του ’22, ένα δράµα της προσφυγιάς και του ξεριζωµού,
που η ελληνική διπλωµατία τότε µε τον Ελευθέριο Βενιζέλο και
πάλι επικεφαλής στις πολύµηνες διαπραγµατεύσεις πέτυχε τη
διατήρηση της κυριαρχίας της Ελλάδας στο Αιγαίο παρά τη
στρατιωτική ήττα και αυτό πρέπει να το θυµόµαστε. Αυτό επιχει-
ρεί η Τουρκία να ανατρέψει µε τις ανιστόρητες διεκδικήσεις της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο διακηρυγµένος στόχος της
Τουρκίας είναι µετά το τείχος της Λευκωσίας και τη διχοτόµηση
της Κύπρου να οικοδοµηθεί το τείχος και η διχοτόµηση του Αι-
γαίου στον 25ο µεσηµβρινό, να αποκοπούν τα νησιά του βορει-
οανατολικού Αιγαίου και των Δωδεκανήσων από την υπόλοιπη
χώρα. Και γι’ αυτό αρνείται το Δίκαιο της Θάλασσας και βεβαίως
µιλάει για την παράνοµη θέση περί µη ύπαρξης υφαλοκρηπίδας. 

Η Ελλάδα σήµερα όσο ποτέ έχει ανάγκη από µια πολυδιά-
στατη πολιτική στις σύγχρονες συνθήκες. Στο πλαίσιο αυτό θα
πρέπει να επανεισάγει το ζήτηµα των ελληνοτουρκικών, ως τουρ-
κικό πρόβληµα στις διεθνείς και ευρωπαϊκές συναντήσεις. Απαι-
τούνται πολύπλευρες συµµαχίες µε χώρες της Μέσης Ανατολής,
της Μεσογείου, των Βαλκανίων και βεβαίως συµφωνίες όπως
αυτή που ποτέ δεν πήραµε επίσηµη απάντηση, αµυντικής συν-
δροµής µε τη Γαλλία σε περίπτωση τουρκικής προκλητικότητας,
διεθνής παρέµβαση για τη διαρκή και απάνθρωπη εργαλειοποί-
ηση του µεταναστευτικού-προσφυγικού από τη γείτονα χώρα,
συµµετοχή σε διερευνητικές επαφές στη βάση της µίας και
µόνης διαφοράς νοµικού χαρακτήρα για την οριοθέτηση της
υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ. Τέλος, συστηµατική προετοιµασία,
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διπλωµατική, πολιτική, αµυντική για άσκηση του δικαιώµατος κυ-
ριαρχίας για εφαρµογή των δώδεκα µιλίων στο Αιγαίο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δικαίωµα στα δώδεκα ναυ-
τικά µίλια είναι ιστορικό δικαίωµα του ελληνικού λαού και όχι βε-
βαίως της άρχουσας τάξης, όπως απαράσκευα διατυπώνεται
από µία, επιτρέψτε µου να πω, ψευτοαριστερή ρητορική. Τα δώ-
δεκα ναυτικά µίλια είναι δικαίωµα του ελληνικού λαού που όσο
δεν ασκείται, τόσο αποδυναµώνεται και τόσο η άσκησή του γίνε-
ται ολοένα και πιο δύσκολη. Η ιστορία, η γεωγραφία και το Διε-
θνές Δίκαιο το ορίζουν και το διασφαλίζουν. Είναι πράξη ειρήνης,
δηµοκρατίας, δικαιοσύνης, νοµιµότητας αλλά και ανάπτυξης. Τα
υπόλοιπα που διατυπώνονται από τους γείτονές µας κινούνται
στον παραλογισµό µιας τουρκικής παθολογίας, προϊόν µιας αυ-
τοκρατορικής εποχής η οποία δεν υφίσταται εδώ και εκατό χρό-
νια και το ξήλωµα της οποίας είχε ξεκινήσει πριν από διακόσια
χρόνια µε τον ηρωικό αγώνα της Ελληνικής Επανάστασης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Σοφία Σακοράφα από το ΜέΡΑ25 για
πέντε λεπτά. 

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, είπα στην πρώτη µου τοποθέτηση ότι οι
µεγαλόσχηµες αυτάρεσκες ρητορείες του τύπου «εµείς µεγαλώ-
νουµε τη χώρα» δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα,
αλλά είναι και ανόητες. Θα πρέπει, πιστεύω, να ευχαριστείτε την
καλή συγκυρία γιατί δεν έχετε απέναντί σας µια αντιπολίτευση,
που να αντιµετωπίζει τον καθορισµό των χωρικών υδάτων στο
Ιόνιο µε την ανευθυνότητα που εσείς το κάνατε σαν αντιπολί-
τευση, αλλά αυτό δεν οφείλεται καθόλου σ’ εσάς, οφείλεται
απλώς στη δική µας υπευθυνότητα.

Εσείς, οι δήθεν πάντα υπεύθυνοι, την έχετε χαρακτηρίσει ως
πρωτοφανή επιπολαιότητα, µία ενέργεια τµηµατικής επέκτασης
που υποσκάπτει τις θεµελιώδεις θέσεις της εξωτερικής µας πο-
λιτικής και ότι δίνει τη δυνατότητα στην Τουρκία να επιµένει πως
το Αιγαίο αποτελεί ειδική περίπτωση όπου δεν µπορεί να εφαρ-
µοστεί πλήρως το Δίκαιο της Θάλασσας. Η πραγµατικότητα είναι
ότι, έστω και καθυστερηµένα, έστω και τµηµατικά, ασκούµε ένα
δεδοµένο και αυτονόητο κυριαρχικό µας δικαίωµα και αυτό εµείς
το αντιµετωπίζουµε κατ’ αρχάς θετικά, οπότε δεν θα σας µιµη-
θούµε να αρχίσουµε τους κανονιοβολισµούς περί µειοδοσιών και
ανευθυνότητας µε υπαινιγµούς προδοσίας και όλα τα παρόµοια. 

Η πραγµατικότητα είναι πολύ καθαρή. Η Ελλάδα ασκεί τώρα,
έστω και καθυστερηµένα και µόνο τµηµατικά, τα εθνικά κυριαρ-
χικά δικαιώµατα που αποδίδει σε όλα τα κράτη η Διεθνής Σύµ-
βαση του ΟΗΕ για το Δίκαιο της Θάλασσας. Είναι αυτονόητο ότι
η σηµερινή θετική µας στάση ενέχει τη δεδοµένη παραδοχή ότι
η συγκεκριµένη κίνηση αποτελεί ένα πρώτο και µόνο βήµα στον
κυριαρχικό καθορισµό της αιγιαλίτιδας ζώνης της χώρας. 

Εάν θεωρούσαµε ότι η κίνηση αυτή δεν θα είχε συνέχεια, αν ο
καθορισµός της αιγιαλίτιδας ζώνης άρχιζε και τελείωνε στο Ιόνιο,
σαφώς και θα την καταψηφίζαµε. Και δεν θα µας συγκινούσε κα-
θόλου η πλασµατική ρητορεία σας για µεγάλωµα της Ελλάδας.
Γι’ αυτόν τον λόγο και για την ουσία των πραγµάτων έχει σηµασία
και η χθεσινή δήλωση του Υπουργού Εξωτερικών κ. Δένδια από
το Βήµα της Βουλής για τον επικείµενο καθορισµό της αιγιαλίτι-
δας ζώνης σε όλη την Κρήτη.

Θέλουµε να επισηµάνουµε και πάλι ότι στην κατεύθυνση της
άσκησης των σχετικών κυριαρχικών µας δικαιωµάτων θα πρέπει
άµεσα ως αναγκαία κίνηση να δροµολογηθεί η χάραξη των γραµ-
µών βάσης και το κλείσιµο των κόλπων για όλη την επικράτεια.
Γνωρίζουµε πάντως ότι υπάρχει ο κίνδυνος η σηµερινή επέκταση
να χρησιµοποιηθεί ως προκαταβολικό αντίβαρο για τυχόν υπο-
χωρήσεις στις επερχόµενες συνοµιλίες µε την Τουρκία, το οποίο
και απευχόµαστε φυσικά, όπως απευχόµαστε και το ενδεχόµενο
να θεσπίζεται σήµερα η µεταβλητότητα των χωρικών µας υδά-
των, όχι προσωρινά, αλλά µόνιµα.

Θα επαναφέρουµε, για να µην υπάρχουν παρανοήσεις, την
απόλυτη αντίθεσή µας στο άρθρο 4 που αφορά την αδιάκριτη

και a priori εκχώρηση δικαιώµατος εκµετάλλευσης στον χώρο
της εθνικής µας κυριαρχίας προς την ξένη αλιεία και µάλιστα
χωρίς αµοιβαιότητα. Θα επισηµάνουµε και πάλι τον σοβαρό προ-
βληµατισµό µας για τον συγχρονισµό των συνοµιλιών µε την
Τουρκία και την Αλβανία για θαλάσσιες ζώνες, γιατί η πρώτη µπο-
ρεί να χρησιµοποιήσει τη δεύτερη σαν πρόσθετο µοχλό για την
επίτευξη των δικών της στόχων και υπάρχει το ενδεχόµενο να αν-
τιµετωπίσουµε και σκόπιµες παρελκύσεις. 

Μίλησα και στην πρώτη µου τοποθέτηση για την αποτυχία και
την αναποτελεσµατικότητα της ελληνικής πολιτικής συµµαχιών.
Δεν µπορεί κανείς να παραβλέπει την προκλητική σιωπή του
Υπουργού Εξωτερικών της Γερµανίας στις απειλές πολέµου, που
εκτόξευσε µπροστά του ο Τούρκος οµόλογός του. Πρέπει να σας
θυµίσω τον κεντρικό τίτλο της ιστοσελίδας του Υπουργείου του
στο Βερολίνο το βράδυ της Καθαρής Δευτέρας πέρσι. Θυµάστε
όλοι πολύ καλά τι συνέβαινε τότε στον Έβρο. Ξέρετε τι έγραφε
η σελίδα; «Αλληλεγγύη µε την Τουρκία», αυτό έγραφε. Το χειρό-
τερο είναι ότι δεν πρέπει να µας εκπλήσσει η σιωπή του Γερµα-
νού Υπουργού Εξωτερικών. Αυτό που µάλλον πρέπει να
φοβόµαστε περισσότερο είναι η στιγµή που θα σπάσει τη σιωπή
του. Τα γεωστρατηγικά συµφέροντα Γερµανίας και Τουρκίας
είναι πάντα αλληλένδετα και οι ισχυρές οικονοµικές τους αλλη-
λεξαρτήσεις είναι διαχρονικές. Σήµερα έχουν και οι δύο αναθε-
ωρητικές στοχεύσεις. Η ανάληψη ρόλου επιδιαιτησίας από το
Βερολίνο για τον ελληνοτουρκικό διάλογο δεν δίνει βάση για
καµµία ελληνική αισιοδοξία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Παράλληλα, κανείς από εµάς δεν µπορεί να παραβλέπει ότι
στον συγκυριακό συγχρονισµό εντάσσεται και η διαρκής επιδεί-
νωση των δεδοµένων για το Κυπριακό. Τα µηνύµατα είναι και εκεί
πολύ ανησυχητικά µε τις παντός είδους πιέσεις προς την κυ-
πριακή πλευρά, πόσω µάλλον αφού ακόµα και από τον ΟΗΕ γί-
νονται κινήσεις υποβάθµισης της Κυπριακής Δηµοκρατίας. 

Επισηµαίνω ότι στην έκθεση της UNFICYP γίνεται συνεχώς
αναφορά σε «ελληνοκυπριακές αρχές» και «τουρκοκυπριακές
αρχές», ενώ αποφεύγεται η χρήση της επίσηµης ονοµασίας Κυ-
πριακή Δηµοκρατία. Εξισώνουν πλέον ένα επίσηµα αναγνωρι-
σµένο κράτος µε το προϊόν µιας παραβίασης της διεθνούς
νοµιµότητας. 

Κύριοι συνάδελφοι, οι καιροί δεν είναι εύκολοι και δεν επιτρέ-
πουν επανάπαυση σε ανέξοδες αυτοεπιβεβαιώσεις και -θα το
επαναλάβω- σε ανόητους πανηγυρισµούς. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς,
κυρία Πρόεδρε, ήσασταν παραπάνω από τυπική. Κάνατε τσάµπα
συζήτηση για τα δέκα λεπτά. Δεν τα χρειαστήκατε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµο-
κρατία για έξι λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα έχουµε την ιστορική ευ-

θύνη να ψηφίσουµε όλοι µας ένα νοµοσχέδιο το οποίο δίνει τη
δυνατότητα στην Ελλάδα να γίνει όχι µόνο µεγαλύτερη, όπως
είπαν ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός Εξωτερικών, αλλά κατά
τη γνώµη µου και ισχυρότερη. Ισχυρότερη εν όψει και των διε-
ρευνητικών επαφών, που ξεκινούν σε πέντε ηµέρες από τώρα µε-
ταξύ της Ελλάδας και της Τουρκίας, µε µοναδικό αντικείµενο να
βρούµε µία λύση επιτέλους στα θέµατα των θαλασσίων ζωνών,
της υφαλοκρηπίδας και των Αποκλειστικών Οικονοµικών Ζωνών,
γιατί αυτό είναι το µόνο θέµα που αφορά τις δύο χώρες.

Θα έπρεπε η συζήτηση να έχει τελειώσει εδώ. Όλοι συµφω-
νούµε σε αυτό. Από ό,τι κατάλαβα, το σύνολο της Αντιπολίτευ-
σης συµφωνεί και θα υπερψηφίσει το νοµοσχέδιο αυτό, µε την
εξαίρεση του ΚΚΕ που θα ψηφίσει «παρών». Γιατί, όµως, κάνουµε
τόσο µεγάλη συζήτηση και έφτασε στο σηµείο να είµαστε στις
17.00� και η συζήτηση να έχει ξεκινήσει στις 11.00�;

Διότι δεν µείναµε εκεί µόνο. Προχωρήσαµε και παραπέρα.
«Ναι µεν συµφωνούµε» λέει η Αντιπολίτευση και ιδιαίτερα ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ «αλλά αν το είχατε δεχθεί παλιότερα…».

Το δικαίωµα της Ελλάδος να επεκτείνει την αιγιαλίτιδα ζώνη
της από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια είναι ένα δικαίωµα που
το έχει µε νόµο που ψηφίστηκε σε εφαρµογή του Δικαίου της
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Θάλασσας πριν από είκοσι πέντε και πλέον χρόνια. Δεν το εφήρ-
µοσε όλα αυτά τα χρόνια η Ελλάδα. Κατά τη γνώµη µου, σωστά
δεν το άσκησε αυτό το δικαίωµα εκείνη τη στιγµή. Κατά τη γνώµη
µου, σωστά το ασκεί τώρα και µερικώς και αύριο και πιο ολοκλη-
ρωµένα, γιατί αυτό είναι ένα δικαίωµα, που εφαρµόζεται όταν
κρίνεται έτσι σύµφωνα µε το εθνικό συµφέρον. Το εθνικό συµ-
φέρον τα προηγούµενα χρόνια έλεγε ότι δεν έπρεπε να ασκηθεί
το δικαίωµα αυτό. Τώρα κρίνεται ότι πρέπει να ασκηθεί µερικώς,
αρχίζοντας από τη δυτική Ελλάδα, αργότερα την Κρήτη και -γιατί
όχι;-, αν κριθεί κατάλληλο, και στην περιοχή του Αιγαίου. Όλα
αυτά, όµως, θα φανούν στην πορεία, όχι τώρα.

Αυτό είναι µία σηµαντική διαπίστωση, που πρέπει να κάνουµε
και αυτό αποδείχτηκε και από την πολύµηνη αυτή αντιπαράθεση
που υπήρξε µε την Τουρκία τους τελευταίους µήνες. Κάτω από
πολύ δύσκολες συνθήκες η Ελλάδα άντεξε, η Κυβέρνηση όχι
µόνον τα κατάφερε, αλλά στάθηκε στο ύψος των περιστάσεων,
κατόρθωσε να γυρίσει το δυσµενές κλίµα και σήµερα να µπορεί
να συνοµιλεί µε την άλλη πλευρά όχι µόνο ως ίσος προς ίσον,
αλλά, κατά τη γνώµη µου, ακόµη πιο δυνατός από ό,τι όταν ξεκί-
νησε αυτή η κρίση.

Το δυστύχηµα, όµως, είναι ότι αν και η Αντιπολίτευση πολύ
σωστά -και µπράβο της- υπερασπίζεται και υποστηρίζει το νοµο-
σχέδιο και θα το ψηφίσει -και εκεί θα έπρεπε να είχαµε τελειώσει,
γιατί πράγµατι η εθνική οµοψυχία σε θέµατα εξωτερικής πολιτι-
κής είναι πάνω από όλα-, δυστυχώς διαπίστωσα και στην οµιλία
του αξιότιµου Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του κ.
Τσίπρα, ότι προσπαθεί να πιαστεί από διάφορα µικροπράγµατα,
τα οποία κατά τη γνώµη µου είναι µίζερα, όπως για παράδειγµα
το θέµα της Συµφωνίας των Πρεσπών.

Πράγµατι, τη Συµφωνία των Πρεσπών δεν την υποστηρίξαµε
και καλώς δεν την υποστηρίξαµε. Τη θεωρώ µία κακή συµφωνία.
Ποτέ όµως -και το είπε ο κ. Τσίπρας- δεν τους αποκαλέσαµε ούτε
προδότες ούτε τη συµφωνία προδοτική. Ούτε ο Μητσοτάκης
ούτε εγώ ούτε ο Δένδιας, που είναι εδώ, δεν σας αποκαλέσαµε
ούτε προδότες ούτε τίποτα. Είπα ότι ήταν µία κακή συµφωνία,
που δεν έπρεπε να εφαρµοστεί. Και σωστά δεν έπρεπε να εφαρ-
µοστεί.

Από τη στιγµή, όµως -το είχαµε πει από την αρχή-, που η
Βουλή θα επικύρωνε τη συµφωνία αυτή, δυστυχώς ήµασταν υπο-
χρεωµένοι να την…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σπάνε και τα έδρανα, κύριε Παππά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Με αυτά που ακούγονται εδώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριοι συνάδελφοι.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είµαστε υπο-

χρεωµένοι να την εφαρµόσουµε, όπως είχε πει ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης ως Αρχηγός της αξιωµατικής αντιπολίτευσης από τότε
που δυστυχώς επικυρώθηκε από τη Βουλή.

Θα ήθελα, τέλος, να αναφερθώ και σε κάτι που εµένα προσω-
πικά µε πίκρανε, σε αυτό που είπε ο κ. Τσίπρας. Σε µία προσπά-
θεια που όλοι µας θέλουµε να έρθουµε κοντά και να βρούµε αυτά
που µας ενώνουν και όχι αυτά που µας χωρίζουν, ο κ. Τσίπρας
το πρωί προσπάθησε να επιρρίψει ευθύνες στη Νέα Δηµοκρατία
γιατί, δήθεν, κάποιοι οι οποίοι συµµετείχαν στο προ διετίας -νο-
µίζω ότι πριν από δύο χρόνια ακριβώς έγινε- συλλαλητήριο εναν-
τίον της Συµφωνίας των Πρεσπών, είχαν στραφεί και είχαν
προσπαθήσει να εισβάλουν στο Κοινοβούλιο.

Πριν από δύο χρόνια έγινε ένα µεγάλο συλλαλητήριο. Εκατον-
τάδες χιλιάδες κόσµος συµµετείχε σε αυτό, µεταξύ των οποίων
και εγώ µε τον τότε ανήλικο γιο µου -και είµαι υπερήφανος που
συµµετείχα-, για να διαµαρτυρηθώ κατά µίας συµφωνίας που δεν
θα έπρεπε ποτέ να είχε περάσει, όπως και πάρα πολλοί άλλοι
από τη Νέα Δηµοκρατία. Ουδείς από τη Νέα Δηµοκρατία επιχεί-
ρησε να εισέλθει παράνοµα στο Κοινοβούλιο. Κάποιοι µπράβοι,
χουλιγκάνοι, αλήτες -και δεν ξέρω εγώ τι- ήταν, τους οποίους
τους είχαµε επισηµάνει εγκαίρως. Εγώ προσωπικά είχα ζητήσει
από τον αστυνοµικό διευθυντή να παρέµβει και να τους αποµο-
νώσει και δεν το έκανε τότε. Ως αποτέλεσµα αυτής της συµπερι-
φοράς πενήντα ατόµων εµείς δεχτήκαµε δακρυγόνα στην οδό
Ερµού, όπου βρισκόµασταν. Έτσι διαλύθηκε το µεγαλειώδες

τότε συλλαλητήριο κατά της συµφωνίας.
Δεν θυµάµαι άλλη εισβολή στο Κοινοβούλιο, παρά µόνο τη ει-

σβολή των «Ρουβικώνων». Τη θυµάστε ή την ξεχάσατε; Θυµάστε;
Οι µπογιές εδώ πίσω από το Κοινοβούλιο υπάρχουν ακόµα. Τότε
συνελήφθησαν και αφέθηκαν ελεύθεροι -δεν ξέρω αν τους εί-
δατε- και µεταφέρθηκαν σπίτι τους µε ταξί, όπως γράφτηκε στον
Τύπο της εποχής. Αφέθηκαν ελεύθεροι. Τότε έγινε εισβολή στο
Κοινοβούλιο.

Θυµάστε τις κρεµάλες; Θυµάστε το «Να καεί, να καεί…» -να
µην το πω- «η Βουλή»;

Αυτά δεν τα έλεγαν οι νεοδηµοκράτες. Ποτέ δεν θα τα έλεγαν
αυτά οι νεοδηµοκράτες, γιατί εµείς σεβόµαστε τους θεσµούς,
σεβόµαστε τη δηµοκρατία και σεβόµαστε πάνω από όλα το Κοι-
νοβούλιο, το οποίο εκφράζει τη δηµοκρατία.

Θυµάστε ακόµα τους τοξοβόλους που ήταν έξω από τη Βουλή;
Αυτοί δεν ήταν νεοδηµοκράτες.

Εµείς δεν θέλουµε να υπονοµευθούν οι θεσµοί. Εµείς θέλουµε
να ενισχύσουµε τους θεσµούς. Πιστεύουµε στον κοινοβουλευτι-
σµό, πιστεύουµε στη δηµοκρατία.

Καλούµε και εσάς, αγαπητές φίλες και φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, να
έρθετε κοντά µας και να δείξουµε, επιτέλους, ότι η δηµοκρατία
σε αυτόν τον τόπο είναι πολύ ισχυρή και αντέχει όποιους την εχ-
θρεύονται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει η κ. Σία Αναγνωστοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Πάντως, όσοι ζήσαµε είτε τα γεγονότα του 2009, είτε του
2011, είτε τα γεγονότα µε τα Σκόπια, είναι µία µεγάλη εµπειρία
και κυρίως έχουν εµπειρία όσοι ήταν έξω από τα γεγονότα πάντα,
είτε το 2009 είτε το 2010. 

Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Αποφεύγω µετά δυσκολίας να ασχοληθώ µε τα γεγονότα και

ποιοι προσπάθησαν να µπουν και ποιοι δεν προσπάθησαν να
µπουν στη Βουλή. Να θυµίσω µόνο για την ιστορία ότι στέλεχος
της Αριστεράς δεν σκότωσε ποτέ κανέναν καθηγητή. Αυτό έγινε
από Πρόεδρο της ΟΝΝΕΔ στην Πάτρα εναντίον του Τεµπονέρα.
Για να βάζουµε λίγο τα πράγµατα στη θέση τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σήµερα συζητάµε για ένα νοµοσχέδιο που όλες οι πολιτικές

δυνάµεις, εκτός του ΚΚΕ που θα ψηφίσει «παρών», συµφωνούµε
ότι είναι καλό, ότι είναι ένα δικαίωµα κυριαρχίας της χώρας που
µπορεί να το ασκήσει κ.λπ.. Σε αυτή τη συζήτηση που έχει διε-
ξαχθεί και στις επιτροπές και σήµερα και χθες στην Ολοµέλεια,
αναδεικνύεται το τι είναι για τη Δεξιά, παρ� όλα αυτά, και πώς
ορίζεται το εθνικό συµφέρον.

Άκουσα µετ� εκπλήξεως τον Πρωθυπουργό, άκουσα τους πε-
ρισσότερους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, ευτυχώς όχι τον
Υπουργό Εξωτερικών, τον κ. Δένδια, να ορίζουν το εθνικό συµ-
φέρον ως συµφέρον που ορίζεται µονοπωλιακά και µόνο από τη
Νέα Δηµοκρατία. Αυτό, δηλαδή, που σε ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο έχει προετοιµαστεί -θέλετε ή όχι- από τον ΣΥΡΙΖΑ, να µο-
νωπολεί το εθνικό συµφέρον ότι το ορίζει µόνη της η Νέα Δηµο-
κρατία, είναι η επιτοµή της Δεξιάς. 

Αν αναφερόµαστε στη Συµφωνία των Πρεσπών και στο τι έγινε
για την επέκταση στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο επί κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι, κύριε Λοβέρδο, επειδή έχουµε µιζέρια
και θέλουµε να βγάλουµε µιζέρια και όλα αυτά. 

Εγώ δεν θα αναφερόµουν καν στη Συµφωνία των Πρεσπών
ούτε στα δώδεκα ναυτικά µίλια επί δικής µας κυβέρνησης, εάν
απλώς η Νέα Δηµοκρατία, κρίνοντας ότι δεν είναι τόσο καλή συµ-
φωνία, καταψήφιζε. Φευ!

Σ’ αυτή τη Βουλή δεν θα αναφερθώ µόνο σε αυτά τα περί προ-
δοσίας και τα «κύριε Τσίπρα, για τολµήστε να ανεβείτε στη Θεσ-
σαλονίκη» του κ. Μητσοτάκη. Θα τ’ αφήσω στην άκρη. 

Εγώ θα αναφερθώ σ’ ένα πράγµα, στο ότι η κεντρική οµιλία
εδώ εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας έγινε από πρώην Πρωθυ-
πουργό, ο οποίος αναθεωρούσε όλη την ελληνική ιστορία και κι-
νητοποιούσε το θυµικό αυτής της κοινωνίας και στο όνοµα του
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έθνους δηµιουργούσε έναν τεράστιο εθνικό διχασµό. Το η «Μα-
κεδονία είναι µία και είναι µόνο ελληνική» δεν διαγράφεται και
εδώ έπρεπε να ήταν η αυτοκριτική της Νέας Δηµοκρατίας. 

Οφείλω να αναφερθώ στο ότι σε εκείνες τις δύσκολες στιγµές
-γιατί ήταν δύσκολες, δεν αναθεωρείται έτσι η ιστορία, γιατί δη-
µιουργεί άλλα θυµικά και δηµιουργεί τεράστιους διχασµούς-
µόνο ένας άνθρωπος από τη Νέα Δηµοκρατία είχε το θάρρος να
σηκωθεί και να πει ότι «η Μακεδονία δεν είναι µία και δεν είναι
µόνο ελληνική» και ήταν ο κ. Δένδιας. Και αυτό οφείλω να το λέω. 

Όταν, λοιπόν, το εθνικό συµφέρον τότε ορίστηκε µε αυτούς
τους αναθεωρητικούς όρους, εδώ σε αυτή τη Βουλή σήµερα θα
έπρεπε να γίνει µία αναφορά, µία και µοναδική αναφορά, από τον
Πρωθυπουργό, όχι από κανέναν άλλον. Όχι να ερχόσαστε σή-
µερα και να µας λέτε ότι η ιστορία ξεκινάει από τη στιγµή που
ανέλαβε η Νέα Δηµοκρατία.

Για τα δώδεκα ναυτικά µίλια δεν τέθηκε θέµα από κανέναν από
τους αντιδρώντες της Νέας Δηµοκρατίας για τη χρονικότητα, για
το αν έπρεπε, για το αν ήταν επιπόλαιη η απόφαση. Όχι, δεν τέ-
θηκε τέτοιο θέµα. Τέθηκε επί της ουσίας, δηλαδή ότι δεν πρέπει
να επεκτείνουµε τα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο, γιατί αυτό
είναι τµηµατική απόφαση και ενισχύει την Τουρκία και όλα αυτά.
Ήταν επί της ουσίας. 

Ήταν επί της ουσίας σε ένα θέµα, που η πολιτική της κυβέρ-
νησης του ΣΥΡΙΖΑ έκανε ένα µεγάλο πράγµα. Και αυτό οφείλετε
να το παραδεχτείτε. Έσπασε την αδράνεια στην εξωτερική πολι-
τική. Απ’ αυτό το σπάσιµο της αδράνειας βρισκόµαστε σήµερα
να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο, που όντως το έφτιαξε, το δροµο-
λόγησε, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Η Συµφωνία των Πρεσπών
είναι ακριβώς η µεγάλη ρήξη µε ένα εθνικιστικό φοβικό σύν-
δροµο, που, δυστυχώς, το δικό σας κόµµα καλλιέργησε. 

Εµείς, λοιπόν, συµφωνούµε. Σε αυτό που συµφωνούσαµε ως
κυβέρνηση δεν µπορούµε ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση να έρ-
θουµε και να πούµε «όχι, το εθνικό συµφέρον», γιατί θεωρούµε
ότι έχουµε το µονοπώλιο. 

Γιατί θα καταλάβετε, κύριοι και κυρίες της Νέας Δηµοκρατίας,
ότι για µας ο πατριωτισµός είναι το συµφέρον της χώρας, το
οποίο ορίζεται δηµοκρατικά και µε διαφάνεια, µε συζήτηση. Δεν
είναι µονοπώλιο ούτε του ΣΥΡΙΖΑ ούτε του ΚΚΕ ούτε της Νέας
Δηµοκρατίας ούτε του ΜέΡΑ25 ούτε κανενός. Δηµοκρατικά και
µε διαφάνεια ορίζεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πάµε, λοιπόν, στις διερευνητικές επαφές τώρα. Θα µου επι-
τρέψετε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί στις επιτροπές δεν
µπορούσαµε να µιλήσουµε λόγω ψηφιακού ελλείµµατος, υπήρχε
κάποιο πρόβληµα. 

Σχετικά µε τις διερευνητικές επαφές, εάν θέλουµε πράγµατι -
και πρέπει να θέλουµε- η χώρα µας να είναι χώρα και φορέας ει-
ρήνης και σταθερότητας στην περιοχή, σε αυτές τις
διερευνητικές επαφές αυτό που θα συζητηθεί, αν συζητηθεί και
αν φτάσει σε συνυποσχετικό, πρέπει να γίνεται µε διαφάνεια και
δηµοκρατικά. Για να υπάρχει εθνική οµοψυχία, πρέπει να υπάρ-
χουν και διαδικασίες που οδηγούν εκεί. 

Προσέξτε. Φωνάζοντας σήµερα όλοι για εθνική οµοψυχία,
αυτή δεν κατακτιέται έτσι. Η εθνική οµοψυχία προϋποθέτει κοι-
νωνική συναίνεση. Με µία κοινωνία στα «κάγκελα» δεν µπορούµε
να έχουµε εθνική οµοψυχία, την οποία βροντοφωνάζετε τόσο
πολύ. Είπε και ο Πρωθυπουργός ότι «διευρύνθηκε σήµερα η
εθνική οµοψυχία». Αυτό είναι λίγο ταυτολογία και παραδοξολο-
γία. Ή υπάρχει ή δεν υπάρχει. 

Στις διερευνητικές επαφές, λοιπόν, αυτό που µας ενδιαφέρει
δεν είναι να προσαρµόσουµε τα δικά µας συµφέροντα στα συµ-
φέροντα µιας δύναµης και να ερχόµαστε εδώ µετά να λέµε ότι
«γιατί η Γερµανία δεν είπε;», λες και δεν έχουµε καταλάβει τι γί-
νεται, αλλά τις «ρωγµές» που αφήνουν δυνάµεις να τις εκµεταλ-
λευτούµε γι’ αυτό που εµείς θεωρούµε εθνικό συµφέρον. Και
πρέπει να το ορίσουµε δηµοκρατικά και θα επιµείνω σε αυτό. 

Θα κλείσω µε δύο λέξεις µόνο. Το να διεκδικούµε ως εθνικό
συµφέρον την ειρήνη είναι ο πιο σταθεροποιητικός και χειραφε-
τικός παράγοντας και για τους λαούς στην περιοχή και για τον
τουρκικό λαό, ειδικά τις δηµοκρατικές δυνάµεις. Και αυτό πρέπει

να το διεκδικούµε και µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 
Εµένα η στάση του Υπουργού Εξωτερικών της Γερµανίας µε

πειράζει περισσότερο σε αυτό το επίπεδο, ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν µπορεί να γίνει φορέας ειρήνης. Εµείς εκεί πρέπει να
φτιάξουµε «ρωγµές». 

Μία τελευταία τελευταία-τελευταία λέξη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, κυρία συνάδελφε. Έχετε φτάσει τα οκτώµισι λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Συγγνώµη, κύριε

Πρόεδρε. 
Πρέπει σε αυτή τη Βουλή να συζητήσουµε για το Κυπριακό.

Τα δύο κράτη είναι «ταφόπλακα» για το µέλλον όλης της περιο-
χής και αυτό δεν θα πρέπει να το αφήσουµε στην άκρη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον κ. Παφίλη. 

Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, µε ανοχή.  
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν µπαίνω στον πειρασµό, λόγω χρό-

νου, να σχολιάσω τα γεγονότα και τις επιθέσεις το 2011, το 2012
και αργότερα ούτε το επίπεδο του πολιτικού λόγου: «Γερµανο-
τσολιάδες» από τη µία, «προδότες» από την άλλη, «κρεµάλες»
και όλα τα υπόλοιπα, τα οποία, βέβαια, έγιναν για να κρύψουν
στην πραγµατικότητα ότι τα µνηµόνια και όλα τα υπόλοιπα ήταν
γέννηµα του ίδιου του συστήµατος, της κρίσης του καπιταλιστι-
κού συστήµατος. 

Στο συγκεκριµένο θέµα -γιατί δεν θέλω να φάω χρόνο- και ο
Γενικός Γραµµατέας του κόµµατός µας και ο εισηγητής µας, ο
Γιώργος Μαρίνος, και οι οµιλητές αναφέρθηκαν αναλυτικά και
µε επιχειρήµατα και για τη θέση µας, αλλά γενικότερα για την
κατάσταση. Δεν ακούσαµε απάντηση. 

Εµείς καλούµε, λοιπόν, τον λαό µε ψυχραιµία και αντικειµενι-
κότητα να µην παγιδευτεί στις «κορώνες» περί µεγαλώµατος της
Ελλάδας και όλα τα υπόλοιπα, αλλά να κρίνει µε βάση την εµπει-
ρία του όλα αυτά τα χρόνια και µε βάση την κατάσταση που έχει
διαµορφωθεί. Ασφαλώς, είναι δικαίωµα της Ελλάδας η επέκταση
των χωρικών υδάτων και αυτό το λέµε από πάντα. 

Ωστόσο, αυτό το θέµα δεν µπορεί να το εξετάσουµε ξεκοµ-
µένο από τις εξελίξεις στην περιοχή, ιδιαίτερα τα τελευταία χρό-
νια, αλλά και παλαιότερα και δεν µπορούµε να το εξετάσουµε,
κατά δεύτερο λόγο, ξεκοµµένο από το ποια πολιτική και ποια
συµφέροντα εξυπηρετεί η πολιτική, που ακολούθησαν όλες οι
κυβερνήσεις. Η πολιτική ήταν αντιλαϊκή, ήταν σε βάρος των λαϊ-
κών στρωµάτων, τσάκισαν τον κόσµο όλα αυτά τα χρόνια υπέρ
του κεφαλαίου. Ξέρετε, όπως παραδέχτηκε και ο Πρωθυπουρ-
γός, ότι δεν υπάρχει ξεκοµµένη εξωτερική πολιτική από την εσω-
τερική, είναι ενιαία. Και, ακριβώς, µε αυτά τα κριτήρια τα
εξετάζουµε και εµείς. 

Θα αναφερθώ σε ορισµένα επιχειρήµατα. 
Θέτουµε το εξής ερώτηµα: Γιατί το αυτονόητο δικαίωµα της

χώρας να επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα στα δώδεκα µίλια, που
πηγάζει από τη διεθνή συνθήκη για το Δίκαιο της Θάλασσας, δεν
ασκήθηκε είκοσι πέντε χρόνια τώρα. Γιατί; Δεν απάντησε κανέ-
νας. Γιατί δεν το έκαναν όλες οι κυβερνήσεις; Τι λέτε; «Δεν ήταν
ώριµες οι συνθήκες, ενώ τώρα ωρίµασαν.» Και εδώ υπάρχει και
ο καβγάς: Ο ΣΥΡΙΖΑ λέει «Εµείς αρχίσαµε…» -το κλασικό, δη-
λαδή, παιχνίδι- «Όχι, εµείς…» -λέει η Νέα Δηµοκρατία- «…Εσείς
δεν κάνατε τίποτα». Στην ουσία, όµως, είναι η ίδια στρατηγική.
Άλλαξαν οι συνθήκες; Είναι καλύτερες; 

Εµείς καλούµε τους εργαζόµενους και το λαό να σκεφτούµε
µαζί και να απαντήσουµε µε γεγονότα στο τι συνέβη, στο τι άλ-
λαξε από το 1996 µέχρι σήµερα στην ευρύτερη περιοχή της νο-
τιοανατολικής Μεσογείου. 

Πρώτον, οξύνθηκε η ιµπεριαλιστική επιθετικότητα. Πώς θέλετε
να την πούµε, δηλαδή; Να µην την πούµε «ιµπεριαλιστική», όταν
ΝΑΤΟ, ΗΠΑ κ.λπ. εξαπέλυσαν πολέµους; Εξαπέλυσαν ναι ή όχι;
Ιράκ, Λιβύη, Συρία, ένταση των απειλών κατά του Ιράν.

Ποιος τα έκανε όλα αυτά, κυρίες και κύριοι; Ποιος έσφαξε
λαούς; Ποιος τους έστειλε στη φτώχεια, στη δυστυχία, στα αδιέ-
ξοδα; Ποιος ανέτρεψε κυβερνήσεις και προσπάθησε να ανατρέ-
ψει κι άλλες -εµείς δεν συµφωνούσαµε µαζί τους, αλλά αυτό ήταν
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δικαίωµα των λαών- στο όνοµα της δηµοκρατίας; Αλήθεια, η Σα-
ουδική Αραβία, ο µεγάλος ο σύµµαχος, τα Ηνωµένα Αραβικά Εµι-
ράτα και όλος ο σκοταδισµός που υπάρχει, είναι δηµοκράτες; 

Ένα, λοιπόν, άλλαξε, ότι για το πετρέλαιο, για τους δρόµους
µεταφοράς- εκτός αν µας πείτε ότι το έκαναν για άλλους λόγους,
που θα είµαστε τουλάχιστον ηλίθιοι αν το πιστέψουµε- εξαπολύ-
θηκαν επιθέσεις, πόλεµοι, χύθηκε πολύ αίµα, άλλαξε η περιοχή.
Και µας µιλάτε για σταθερότητα και ασφάλεια; Καλά, δεν ντρέ-
πεστε; Εδώ γίνεται σκοτωµός παντού όλα αυτά τα χρόνια. Ποιος
θα απολογηθεί για τα εκατοµµύρια των νεκρών, για τα εκατοµ-
µύρια των ξεσπιτωµένων, για τις εκατοµµύρια καταστροφές σε
διάφορες χώρες; Άλλαξε, λοιπόν, προς το χειρότερο.

Δεύτερον, άνοιξε το θέµα της εκµετάλλευσης θαλασσίων κοι-
τασµάτων και, φυσικά, ελέγχου των δρόµων µεταφοράς στην
ανατολική Μεσόγειο συνολικά, αλλά και στο Αιγαίο. Τι έγινε; Έγι-
ναν συµφωνίες µε πετρελαϊκές εταιρείες. Ποιος τις έκανε; Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τις επικύρωσε η Νέα Δηµοκρατία. Και, µάλιστα, ήρθατε
και στο επίπεδο της ντροπής να µην ψηφίζετε δικές σας συµφω-
νίες. Αυτό πώς επιδρά; Επιδρά στο ότι πλέον δηµιουργήθηκαν
µεγάλα συµφέροντα κολοσσών, οι οποίοι πιέζουν τώρα να διευ-
θετηθούν ορισµένα πράγµατα προσωρινά, για να αρχίσουν να
βγάζουν τα κοιτάσµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µου βάλατε και πέντε λεπτά. 
Τρίτον, οξύνθηκαν οι ανταγωνισµοί ανάµεσα στις µεγάλες ιµ-

περιαλιστικές δυνάµεις. Στην περιοχή γίνεται χαµός. Ηνωµένες
Πολιτείες, χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, Ρωσία, Κίνα και πε-
ριφερειακές δυνάµεις συγκρούονται για τον έλεγχο των πλουτο-
παραγωγικών πηγών, για το γεωστρατηγικό, αν θέλετε, έλεγχο
και, φυσικά, για τον έλεγχο των δρόµων µεταφοράς. Αυτές είναι
καλύτερες συνθήκες; Ας απαντήσει ο καθένας που µας ακούει. 

Τέταρτον, οξύνθηκε η τουρκική επιθετικότητα κατά της Ελλά-
δας. Και τώρα -που είναι το ΠΑΣΟΚ;- µη µας κάνετε και τον κάµ-
ποσο. Ελσίνκι, Μαδρίτη. Τα θυµάστε ή θα φάµε λωτούς;
Δηµιούργησε τη δυνατότητα η Τουρκία να «γκριζάρει» το Αιγαίο,
να µιλάµε για ζωτικά συµφέροντα κ.λπ.. Εποµένως, οξύνθηκε η
τουρκική επιθετικότητα µε τις πλάτες των συµµάχων σας. 

Πέµπτον, η Ελλάδα, που είναι δεµένη στο αµερικανικονατοϊκό
άρµα και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σε αυτά τα χρόνια συµµετείχε
και συµµετέχει ενεργά στα ιµπεριαλιστικά σχέδια. Είναι αλήθεια
ή όχι; Πού δεν πήγε; Αφγανιστάν; Πού δεν πήγε; Ιράκ; Πού δεν
πήγε; Μάλι τώρα; Πού δεν πάει; Όπου της ζητάνε οι σύµµαχοι.
Αλήθεια, εκεί είναι τα εθνικά µας συµφέροντα; Εκεί εξυπηρετούν-
ται; 

Η Ελλάδα εµπλέκεται ακόµα και έχει µετατραπεί -πάρτε το
χάρτη να τον δει ο ελληνικός λαός- σε µία απέραντη αµερικανική
βάση και ετοιµάζεστε να δώσετε και καινούργια µε την αµερικα-
νική επέκταση και την έγκριση για πέντε χρόνια. 

Εµείς λέµε το εξής: Δεν σύρεται η Ελλάδα από τους Αµερικά-
νους και τους ισχυρούς. Όχι. Τα συµφέροντα των επιχειρηµατι-
κών οµίλων, των ελληνικών, όπως ενέταξαν τη χώρα στο ΝΑΤΟ
και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εξυπηρετούνται µέσα από τα ιµπε-
ριαλιστικά σχέδια, για να πάρουν µέρος στο µοίρασµα, στη λεία,
δηλαδή, που θα µοιραστεί στην περιοχή. Είναι ψέµα αυτό ή αλή-
θεια; Αυτή είναι η περιβόητη και ονοµαζόµενη «εθνική στρατη-
γική», που λέτε ότι δεν υπάρχει. Τι µας λέτε τώρα; 

Η κριτική του ΣΥΡΙΖΑ και του Κινήµατος Αλλαγής στη Νέα Δη-
µοκρατία είναι ότι δεν έχει εθνική στρατηγική. Με συγχωρείτε, να
σας ρωτήσω κάτι; Πού διαφέρετε; Με τους Αµερικάνους είστε, ναι
ή όχι; Αν είστε λέει; Απογειώσατε. Πρωταθλητισµός. Και ο ΣΥΡΙΖΑ
και το Κίνηµα Αλλαγής. Με το ΝΑΤΟ είστε, ναι ή όχι; Με την εξυ-
πηρέτηση των συµφερόντων του κεφαλαίου είστε, ναι ή όχι; Ποια
είναι η διαφορά; Ο καβγάς είναι ποιος θα διαχειριστεί αυτά τα συµ-
φέροντα και ποιος θα βοηθήσει περισσότερο στην αναβάθµιση
των συµφερόντων του ελληνικού κεφαλαίου που περνάει από το
αίµα των λαών και πιθανά και του ελληνικού λαού. 

Εποµένως, το επιχείρηµα είναι έωλο ότι άλλαξαν οι συνθήκες.
Άλλαξαν, αλλά έγιναν χειρότερες. Και τώρα επειδή έγιναν χειρό-
τερες και επειδή βγήκαν τα µεγάλα µαχαίρια, µπαίνετε και εσείς
στο παιχνίδι και µε τα δώδεκα µίλια. Όχι ότι λέµε πως δεν το θέ-

λατε. Τόσα χρόνια γιατί δεν το κάνατε; Τώρα, λοιπόν, αυτή είναι
η ουσία. 

Και, βέβαια, λέτε ότι τώρα -θα τα πούµε και πιο αναλυτικά-
έχετε συµµαχίες. Ξεκινάω από τις συµµαχίες που έχετε. Με ποι-
ους; Ισραήλ. Επιθετικό κράτος, δολοφόνοι στην περιοχή. Αρα-
βικά Εµιράτα. Τα ίδια. Σαουδική Αραβία. Τα ίδια. Τι, αλήθεια,
θέλουν οι Patriots -σας ρωτάµε ξανά, για να µας το πείτε εδώ δη-
µόσια- στη Σαουδική Αραβία; Ποιον σηµαδεύουν; Σηµαδεύουν
το Ιράν ή όχι; Τι πρόβληµα έχουµε εµείς µε το Ιράν που είναι χι-
λιάδες χιλιόµετρα µακριά; Όχι ότι συµφωνούµε µε το καθεστώς
κ.λπ.. Έχουµε κανένα πρόβληµα; Όχι. Έχουν, όµως, πρόβληµα
οι Ηνωµένες Πολιτείες, έχει το ΝΑΤΟ, η «νοτιοανατολική του πτέ-
ρυγα», που θέλει ως επόµενο στόχο το Ιράν. Τι πρόβληµα έχουµε
εµείς µε τη Ρωσία, που, σε τελευταία ανάλυση, ο µόνος που
έκανε µια πιο ξεκάθαρη δήλωση ήταν ο Λαβρόφ; Εµείς δεν είµα-
στε µε τη Ρωσία. Είναι καπιταλιστική η Ρωσία. Συµµετέχετε,
όµως, ή όχι στην περικύκλωση της Ρωσίας µε τα στρατιωτικά
σχέδια του ΝΑΤΟ και των Αµερικάνων; Συµµετέχετε µέχρι τα
µπούνια.

Δεύτερο επιχείρηµα: «Έχουµε το δίκιο µε το µέρος µας και
έχουµε και τη διεθνή στήριξη.» Τα είπε η κ. Μπακογιάννη. Αυτό
είναι ανέκδοτο. Πραγµατικά, µόνο ως ανέκδοτο µπορούµε να το
πάρουµε. Για να δούµε: 

ΝΑΤΟ, Στόλτενµπεργκ: Πήρε ποτέ σαφή θέση; Δεν ξέρει πού
είναι τα σύνορα της Ελλάδας; Δεν το ήξερε το βράδυ των Ιµίων,
παραδείγµατος χάριν; Τα ξέρει πολύ καλά. Γιατί δεν παίρνει
θέση; Γιατί αυτό που τον ενδιαφέρει, είναι να κρατήσει την Τουρ-
κία και δεν τον ενδιαφέρει, κιόλας, πού θα είναι τα σύνορα, γιατί
το θεωρεί ενιαίο επιχειρησιακό χώρο. 

Ηνωµένες Πολιτείες, που πανηγυρίζετε, Μπάιντεν κ.λπ.: Ποιος
πήρε σαφή θέση; «Βρείτε τα», λένε µε κοινό συµφέρον, γιατί
ακριβώς έχουν τεράστια οικονοµικά συµφέροντα και γιατί θέλουν
να κρατήσουν την Τουρκία στο δυτικό άρµα.

Ευρωπαϊκή Ένωση: Όταν ακούω να λένε ότι έχει φοβικότητα,
είναι κοροϊδία απέναντι στον ελληνικό λαό. Η Ευρωπαϊκή Ένωση
πήρε ξεκάθαρη θέση; Έβαλε κυρώσεις; Λέτε, «Τα σύνορα της
Ελλάδας ευρωπαϊκά σύνορα». Όµως, ολόκληρη αυτοκρατορία
όταν παραβιάζεται ο εναέριος χώρος της Ελλάδας, όταν αµφι-
σβητούνται τα σύνορα, τι κάνει τόσο καιρό; Σφυρίζει αδιάφορα
και στηρίζει και αναθερµάνει τώρα τις σχέσεις µε την Τουρκία. 

Για ποια διεθνή στήριξη µιλάτε, λοιπόν; Ευρωπαϊκό, λέει, κε-
κτηµένο. Για πείτε µας, όλοι σας δεν λέγατε πως αν µπει η Κύ-
προς στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα τελειώσει το θέµα; Πού πάει;
Για διχοτόµηση. Αλήθεια, τα σύνορα της Κύπρου, η θάλασσα και
η ΑΟΖ της Κύπρου δεν είναι ευρωπαϊκά σύνορα; Γιατί δεν έκανε
τίποτα όταν η Τουρκία τα παραβίασε, όπως και για την Ελλάδα;
Γιατί εξυπηρετεί τα δικά της συµφέροντα, γιατί τα δικά της τα
µονοπώλια θέλει να µπουν στην περιοχή και δεν τους ενδιαφέρει
τίποτε άλλο.

Τέλος ισχυρίζεστε -και η Κυβέρνηση, αλλά και τα άλλα κόµ-
µατα, παρά τις διαφοροποιήσεις- ότι αυτή η τµηµατική επέκταση
των δώδεκα µιλίων έχει µία στρατηγική, ότι φτιάξαµε τις συµφω-
νίες πριν και τώρα προχωράµε µε αυτό. Θέλουµε να σας βά-
λουµε ορισµένα ερωτήµατα.

Με την Ιταλία υπογράψατε συµφωνία µε µειωµένη επήρεια των
νησιών, ναι ή όχι; Ναι. Με την Αίγυπτο: Η Αίγυπτος 56% και εµείς
44%. Ναι ή όχι; Με την Αλβανία δεν ξέρουµε, που πάτε στη Χάγη,
που είναι η ροµφαία της δικαιοσύνης και το ανεξάρτητο δικαστή-
ριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει στα δώδεκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τέλειωσα. Εντάξει, δεν πειράζει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καλά, το

ξέρουµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Άµα διαµαρτύρονται, να το πουν οι

Βουλευτές εδώ.
Ρωτάµε, λοιπόν, αντικειµενικά: Στρώνει το έδαφος ή δηµιουρ-

γεί, αν θέλετε, προσχήµατα –για να µη σας κάνουµε και πολύ
σκληρή κριτική- και στην Τουρκία και αλλού, ότι, τέλος πάντων,
αφού εδώ έχεις µειωµένη επήρεια, αφού εκεί πας 56%-44%, άρα
λοιπόν, και στο Αιγαίο µπορούµε να δώσουµε τέτοια λύση;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και θυµάστε ότι χαιρέτισε ο Υπουρ-
γός Εξωτερικών της Τουρκίας την πρώτη συµφωνία µε την Ιτα-
λία. 

Ο δρόµος είναι άλλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι ο δρόµος των λαών κόντρα σε

αυτήν την ιµπεριαλιστική βαρβαρότητα. Είναι η οργάνωση της
πάλης του λαού για µια άλλη κοινωνία. Γιατί ο πόλεµος είναι στοι-
χείο του ίδιου του συστήµατος σε όλη την ιστορία της ανθρωπό-
τητας. Γι’ αυτό καλούµε τον ελληνικό λαό να φτιάξει το δικό του
µέτωπο µε άλλους λαούς για µια άλλη κοινωνία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αν και η συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Αναγνωστοπούλου µετά

το τέλος της οµιλίας της αποχώρησε, θέλω να κάνω ένα σχόλιο
γι’ αυτό που είπε, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου. Διότι αναφέρ-
θηκε τόσο στην ΟΝΝΕΔ όσο και στην Πάτρα. Είναι συνάδελφος
από την Αχαΐα και θυµήθηκε µία τραγική στιγµή της Πάτρας και
της Ελλάδας και δεν σκέφτηκε να µας πει: Τι έκανε τεσσεράµισι-
πέντε χρόνια ως Βουλευτής για την Αχαΐα µας; Αντί να την ανα-
δεικνύει και να θυµάται κάτι που έγινε τριάντα χρόνια πριν -που
κανείς δεν το επικρότησε ποτέ-, να µας πει κάτι θετικό, που έκανε
για την περιοχή µας. Και να προσέχει πώς µιλάει –θα έλεγα και
από αυτό το Βήµα- για τη µεγαλύτερη πολιτική, κοµµατική νεο-
λαία της χώρας µας, που είναι και από τις µεγαλύτερες στην Ευ-
ρώπη. Γιατί ως εκπαιδευτικός θα έπρεπε να είναι πιο προσεκτική,
όταν αναφέρεται σε χιλιάδες νέους ανθρώπους, που διαχρονικά
κάνουν τον αγώνα τους στην κοινωνία, στα πανεπιστήµια. Είναι
πολύ άσχηµο από έναν εκπαιδευτικό που συναναστρέφεται
νέους ανθρώπους να αφήνει τέτοια υπονοούµενα τόσα χρόνια
µετά. Λυπάµαι πάρα πολύ για την κυρία συνάδελφο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Είχε σχέση µε τον φόνο η νεο-
λαία την οποία επικαλείστε τώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε! Δεν έχει δικαίωµα; Η κυρία Αλεξοπού-
λου µιλάει...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι ευθύνη
σας και την παραλείψατε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κα-
τρούγκαλε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι δεν

θα σας ακούσω. Δεν έχετε κανένα δικαίωµα να σταµατήσετε τη
διαδικασία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας πα-

ρακαλώ, κύριε Κατρούγκαλε.
Η κυρία Αλεξοπούλου µιλάει και θα πει την άποψή της. Η συ-

νάδελφος ή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ έχει
τη δυνατότητα να πάρει τον λόγο µετά και να πει αυτό που θέλει,
όπως γίνεται για οποιονδήποτε. Δεν σας καταλαβαίνω.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ήµουν σαφής, κύριε Κατρούγ-
καλε.

Είναι µία µέρα γιορτής, µία ιστορική µέρα για τη Βουλή µας,
για το ελληνικό Κοινοβούλιο και µια τέτοια αναφορά ήταν πολύ
άστοχη από τη συνάδελφο Βουλευτή της Αχαΐας. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα, σή-
µερα είναι µία ιδιαιτέρως ξεχωριστή µέρα για το ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Κι αισθάνοµαι πολύ τυχερή και ιδιαιτέρως υπερήφανη
που µπορώ να απευθυνθώ από αυτό το Βήµα, από το Βήµα της
Βουλής, τόσο προς την ελληνική αντιπροσωπεία, όσο και προς
τον ελληνικό λαό σε µια ιστορική συνεδρίαση, όπως αυτή. 

Σήµερα, λοιπόν, ψηφίζουµε ένα νοµοσχέδιο µε τεράστια γεω-
πολιτική, διπλωµατική και οικονοµική σηµασία, που συµβολίζει

την απόλυτη προσήλωσή µας στην εφαρµογή του Διεθνούς Δι-
καίου και της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών για το Δίκαιο της
Θάλασσας. Με αυτά ως θεµέλιο λίθο η Ελλάδα κατοχυρώνει τα
δικαιώµατά της, διασφαλίζει τα συµφέροντά της και αυξάνει την
εθνική της κυριαρχία. 

Η οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών στο Ιόνιο και η επέκταση
της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα ναυτικά µίλια αποτελεί µία
τεράστια επιτυχία προσωπικά του Πρωθυπουργού και της Κυ-
βέρνησής του. Ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης και ο Υπουργός Εξω-
τερικών κ. Δένδιας µε προσεκτικά χαραγµένη στρατηγική, µε
αποφασιστικότητα, µέθοδο και αποτελεσµατικότητα κλείνουν
όλες τις εκκρεµότητες, εκεί που οι προηγούµενοι παρέµεναν σε
δηλώσεις εντυπωσιασµού και αποσπασµατικές ανακοινώσεις. Οι
Έλληνες το αντιλαµβάνονται αυτό στο σύνολό τους. Θα περί-
µενα και από τους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης να βρουν το θάρρος να το παραδεχτούν. 

Με σκληρή δουλειά ξανακερδίσαµε τη θέση που µας αρµόζει
στην Ευρώπη και στον κόσµο. Αποκτήσαµε οικονοµική σταθερό-
τητα και διεκδικούµε µε αξιώσεις την εµπιστοσύνη των επενδυ-
τών και των αγορών. Γίναµε παράδειγµα προς µίµηση το
τελευταίο διάστηµα στην αντιµετώπιση της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού. 

Η Κυβέρνηση αυτή τολµά να αναµετρηθεί πρόσωπο µε πρό-
σωπο µε τα δύσκολα και σε κάθε πεδίο δράσης της κερδίζουµε
έδαφος. Σήµερα το κερδίζουµε και κυριολεκτικά. Η δυτική Ελ-
λάδα µεγαλώνει. Η Ελλάδα µεγαλώνει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οριοθέτηση των θαλασσίων
ζωνών ανάµεσα σε Ελλάδα και Ιταλία το καλοκαίρι που µας πέ-
ρασε έκλεισε έναν πολυετή κύκλο διαπραγµατεύσεων µεταξύ
των δύο χωρών και διευθέτησε τις εκκρεµότητες µεταξύ τους µε
τον πιο πρόσφορο και επωφελή τρόπο. Η πολύµηνη συνεργασία
των Υπουργείων και των κυβερνητικών επιτελείων εκατέρωθεν,
η οποία και στέφθηκε µε απόλυτη επιτυχία, αναδεικνύει περί-
τρανα την αποτελεσµατικότητα εφαρµογής του Διεθνούς Δι-
καίου, όταν τα δύο µέρη προσέρχονται στο τραπέζι των διαπρα-
γµατεύσεων µε ειλικρινή πρόθεση επίλυσης των διαφορών τους.
Η επιτυχής έκβαση των διαπραγµατεύσεων αυτών αποτελεί καλή
πρακτική και προλειαίνει το έδαφος για επόµενες συµφωνίες στη
Μεσόγειο, κάτι που αποτελεί διαχρονική επιδίωξη της χώρας
µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίαρχα, όµως, η συµφωνία αυτή επιβεβαιώνει το δικαίωµα
των νησιών σε θαλάσσιες ζώνες και αναγνωρίζει ξεκάθαρα τα κυ-
ριαρχικά µας δικαιώµατα. Η άσκηση, λοιπόν, του αναφαίρετου
δικαιώµατός µας για επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώ-
δεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο αποτελεί ορόσηµο στα ελληνικά πο-
λιτικά χρονικά. 

Η Κυβέρνηση κλείνει χρονίζουσες εκκρεµότητες µε τρόπο
ολοκληρωµένο και εξωστρεφή µε µία ενεργητική εξωτερική πο-
λιτική που σε αντίθεση µε το παρελθόν δηµιουργεί τις εξελίξεις,
αντί να τις ακολουθεί. Κάνει δε σαφές πως το Διεθνές Δίκαιο
είναι το ενδεδειγµένο και µοναδικό πλαίσιο συνεννόησης για την
ειρηνική επίλυση κάθε µείζονος ζητήµατος στη Μεσόγειο. Προ-
χωράµε υπεύθυνα, σεβόµενοι τις υποχρεώσεις µας, όπως αυτές
επιτάσσονται από τους διεθνείς κανόνες και παράλληλα, προ-
ασπίζουµε µε σθένος τα εθνικά µας συµφέροντα. 

Είναι σηµαντικό να υπερτονίσουµε πως η θετική αυτή εξέλιξη
αποτελεί µέρος ενός ευρύτερου εθνικού σχεδιασµού, µιας προ-
σεκτικά χαραγµένης στρατηγικής από την Ελληνική Κυβέρνηση.
Η Ελλάδα έχει το τελευταίο διάστηµα προχωρήσει σε δύο νόµι-
µες και ισχυρές συµφωνίες οριοθέτησης θαλάσσιας ζώνης µε
την Ιταλία και την Αίγυπτο, ενώ πρόσφατα είχαµε τη συµφωνία
µε την Αλβανία για την από κοινού παραποµπή των διαφορών
µας στο Δικαστήριο της Χάγης. Στο ίδιο διάστηµα συνθέσαµε
ένα πλέγµα συνεργασιών µε χώρες του αραβικού κόσµου, όπως
η Σαουδική Αραβία και η Ιορδανία. Με το Ισραήλ επιβεβαιώσαµε
τη συναντίληψή µας σε µια σειρά θεµάτων, που αφορούν τόσο
στην ανησυχία για την κατάσταση στην ανατολική Μεσόγειο, όσο
και στο ενδιαφέρον για την περιφερειακή σταθερότητα και ασφά-
λεια. Και βεβαίως, στο εσωτερικό µεθοδικά και σε πολύ σύντοµο
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χρονικό διάστηµα επετεύχθη µια σηµαντική ενίσχυση της απο-
τρεπτικής ικανότητας των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων. 

Ως επιστέγασµα της συντονισµένης εξωτερικής µας πολιτικής
και πολιτικής άµυνας προχωρούµε σύντοµα σε διερευνητικές
επαφές µε την Τουρκία. Η Κυβέρνηση, όπως έχει εκφράσει µε
κάθε τόνο, προσέρχεται µε εποικοδοµητική διάθεση, προκειµέ-
νου να δοθεί τέλος σε µία εκκρεµότητα που ταλανίζει τις διµερείς
σχέσεις εδώ και δεκαετίες. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ουσιαστικός διά-
λογος και η επίτευξη διµερών συµφωνιών µεταξύ των χωρών της
Μεσογείου λειτουργεί ως εχέγγυο σταθερότητας και ευηµερίας
για την περιοχή, κάτι που αναγνωρίζεται παγκοσµίως. Η συµφω-
νία Ελλάδας - Ιταλίας, η µεταξύ µας κατανόηση και σύµπνοια
αποτελεί υπόδειγµα καλής συνεργασίας και παράδειγµα προς
µίµηση. Η εθνική οµοψυχία σε µείζονα εθνικά θέµατα είναι δείγµα
πολιτικής ωριµότητας και ισχυροποιεί τις θέσεις της Ελλάδας
στο εξωτερικό.

Σήµερα δεν µας καλεί η Κυβέρνηση να υπερψηφίσουµε αυτό
το νοµοσχέδιο. Σήµερα µας καλεί να το κάνουµε όλος ο ελληνι-
κός λαός.

Ευχαριστώ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το λόγο
έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, κ.
Κλέων Γρηγοριάδης για πέντε λεπτά µε ανοχή.

Κύριοι συνάδελφοι, να σας ενηµερώσω ότι αυτήν τη στιγµή
υπάρχουν ακόµα πέντε οµιλητές, οι δευτερολογίες των τριών ει-
δικών αγορητών και ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, η επέκταση της

αιγιαλίτιδας ζώνης µας στο Ιόνιο στα δώδεκα ναυτικά µίλια αφαι-
ρετικά και µε συγχωρείτε που θα το πω, αγαπητέ κύριε Δένδια,
εξαιρετικά αφαιρετικά ιδωµένη, αποτελεί άσκηση εντούτοις ενός
κυριαρχικού µας δικαιώµατος και γι’ αυτόν τον λόγο αποκλει-
στικά και µόνο το ΜέΡΑ25 θα την υπερψηφίσει επί της αρχής,
ενώ βεβαίως ασφαλέστατα θα καταψηφίσουµε το άρθρο 4 αυτής
της συµφωνίας, ξέρετε, το άρθρο που παραχωρεί δικαιώµατα
αλιείας µεταξύ έξι και δώδεκα ναυτικών µιλίων.

Εδώ θα µου επιτρέψετε να σταθώ στο παράλογο, κατά τη
γνώµη µου. Τι υπήρχε πριν; Τα ναυτικά µας µίλια ήταν έξι. Σε
αυτά δεν µπορούσαν να ψαρέψουν οι Ιταλοί. Τώρα, εµείς κά-
νουµε µια φοβερή κίνηση. «Παλιγγενεσία» ονοµάστηκε από µε-
ρικούς Βουλευτές της Συµπολίτευσης, «εθνική στιγµή»,
«επέκταση της Ελλάδας», «διπλασιασµός» και διάφορα πράγ-
µατα τρελά ακούσαµε. Τέλος πάντων, κουτσά στραβά, λειψά,
επεκτείνουµε επιτέλους στα δώδεκα ναυτικά µίλια σε ένα µέρος,
που δεν απειλούµαστε από κανέναν ιδιαίτερα, αλλά εξαιρούµε
από τα έξι νεοαποκτηθέντα τους Ιταλούς, οι οποίοι θα µπορούν
να ψαρεύουν σε αυτά. Μα τότε κάναµε -συγγνώµη που θα το πω
έτσι ωµά-, αγαπητοί συνάδελφοι, µια τρύπα στο νερό, γιατί έτσι
κι αλλιώς και πριν από τη σηµερινή συµφωνία, που υπερψηφί-
ζουµε εµείς επί της αρχής, οι Ιταλοί µπορούσαν να φτάνουν στα
έξι ναυτικά µίλια από τα νησιά µας. Το ίδιο θα ισχύει και τώρα.
Μέχρις ώρας δεν πολεµάµε σε αυτήν την περιοχή.

Δεν πρέπει από την άλλη να ξεχνάµε ότι το σηµερινό σχέδιο
νόµου έρχεται εδώ ως παράγωγο της συµφωνίας Ελλάδας - Ιτα-
λίας για τη µεταξύ των δύο χωρών ΑΟΖ. Να θυµίσουµε ότι αυτή
η συµφωνία κάνει παραχωρήσεις στην Ιταλία από την πλευρά
µας αναφορικά µε την επήρεια των νησιών του Ιονίου και µε τα
δικαιώµατα αλιείας, ενώ βεβαίως -και αυτό είναι το σηµαντικό
κατά τη γνώµη µας στο ΜέΡΑ25 στο βάθος αυτό που υποκρύ-
πτεται συστηµατικά, το οποίο όλοι βεβαίως «οι παροικούντες την
Ιερουσαλήµ» το ξέρουν καλά, είναι ότι η συµφωνία για την ΑΟΖ
έχει από πίσω της -τι άλλο;- τα πετρελαϊκά συµφέροντα τριών ή
τεσσάρων µεγάλων πολυεθνικών ολλανδικών, γερµανικών και
αµερικανικών εταιρειών.

Εµείς καταψηφίσαµε αυτήν τη συµφωνία ακριβώς επειδή είµα-
στε αντίθετοι στις διµερείς συµφωνίες µε επιδιαιτησία µάλιστα.
Η συµφωνία αυτή, κύριε Υπουργέ, κατά τη γνώµη µας, εξυπηρε-
τεί αποκλειστικά τα συµφέροντα της ελληνικής ολιγαρχίας, της

ολιγαρχίας, ξέρετε, χωρίς σύνορα -γιατί είναι ελληνική, αλλά µια
χαρά κάνει κολεγιά µε ολιγάρχες άλλων χωρών-, που εξυπηρετεί
τα συµφέροντα αποκλειστικά του εαυτού της και όχι των λαών
του ελληνικού ή των λαών της ευρύτερης περιοχής µας.

Ακολουθώντας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, την τακτική
αυτών των διµερών διαπραγµατεύσεων µε επιδιαιτησία, εγκλω-
βίζεστε οι ίδιοι και δεν καταλαβαίνετε ότι εγκλωβίζετε και τη
χώρα ταυτοχρόνως.

Πείτε µας, λοιπόν, επιτέλους, για να είµαστε εξηγηµένοι, ποιες
είναι για εσάς οι κόκκινες γραµµές; Να σας πω εγώ ποιες είναι;
Πολύ φοβόµαστε ότι δεν υπάρχει καµµία κόκκινη γραµµή. Φοβό-
µαστε πολύ ότι οι κόκκινες γραµµές σας είναι απλώς οι απαιτή-
σεις κάθε φορά του Βερολίνου και της κ. Μέρκελ.

Από την άλλη πλευρά, έχουµε, βέβαια, την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση της πατρίδας µας, η οποία στηλιτεύει δήθεν όλο αυτό
το πλαίσιο, αλλά, προσέξτε, ξέρει µέσα της ότι από το 2015 είναι
δεσµευµένη να ακολουθήσει και να υπηρετήσει τελικά αυτό το
πλαίσιο. Αν αποφάσιζε ο ΣΥΡΙΖΑ να σηκώσει µπαϊράκι, θα το ξε-
σήκωνε για θέµατα πολύ πιο σοβαρά, όπως για το γεγονός ότι
λιµοκτονεί ο µισός ελληνικός λαός εδώ και δέκα χρόνια. Από τη
στιγµή που η Αξιωµατική Αντιπολίτευση συµβιβάστηκε το 2015
και είπε «ναι» σε όλα, αυτοµάτως από εκείνη τη στιγµή και µετά
-δεν είµαστε µάντεις, αλλά είναι ηλίου φαεινότερον- θα υπερψή-
φιζε ή θα έφερνε µάλιστα και η ίδια αυτήν τη συµφωνία. Ας µην
γελιόµαστε.

Ξέρετε, τελικά, µε δύο λέξεις, αυτή η συµφωνία επέκτασης δεν
είναι µία κακή συµφωνία. Είναι µία παντελώς αδιάφορη συµφω-
νία. Για να το καταλάβετε, είναι σαν µόλις τώρα να κέρδισε η Κυ-
βέρνησή σας µία θαυµάσια παρτίδα τάβλι, αλλά δυστυχώς,
όµως, ήταν καλεσµένη η χώρα µας σε ένα διεθνές τουρνουά
σκάκι και µάλιστα δύσκολο, µε δύσκολους σκακιστές αντιπά-
λους. Αυτό συνέβη.

Κοιτάξτε, εδώ και πάρα πολύ καιρό, εδώ και πάρα πολλές δε-
καετίες, γνωρίζουµε την τουρκική επιθετικότητα και τη διάθεση
επέκτασης αυτής της χώρας. Ας µην γελιόµαστε. Τώρα τελευ-
ταία ειδικά, που ένας δικτάτορας, ένας φασίστας του κερατά -
επιτρέψτε µου την έκφραση- κάνει κουµάντο στη γειτονική χώρα
και η δηµοκρατία έχει καταλυθεί από καιρό, η επιθετικότητα αυτή
γίνεται ολοένα και µεγαλύτερη. 

Εµείς, λοιπόν, κύριε Δένδια, τι κάναµε τόσο καιρό σε αυτήν την
κατάσταση της επιθετικότητας; Ξέρετε τι κάναµε; Πήγαµε και κά-
ναµε µία τριεθνή συµφωνία µε το Ισραήλ και την Κύπρο για να
εκµεταλλευτούν τέσσερις ξένες πάλι πολυεθνικές τους υδρογο-
νάνθρακές µας, οι οποίοι -ξέρετε τη θέση µας- θα έπρεπε να µεί-
νουν για πάντα στα έγκατα της γης για λόγους ασφάλειας και
οικολογίας. Αυτό κάνατε. Τι επιφέρει επίσης αυτό µαζί του; Βρε-
θήκατε να συµπράττετε µε τον κ. Νετανιάχου, γνωστό κατά συρ-
ροή δολοφόνο αµάχων και µικρών παιδιών.

Να σας θυµίσω ότι δεν θα παίρναµε τίποτα. Θα ήταν 108 εκα-
τοµµύρια σε βάθος δεκαετίας -να το ακούσει και ο ελληνικός
λαός- τα οφέλη από αυτήν τη συµφωνία για τους υδρογονάνθρα-
κες και εβδοµήντα θέσεις εργασίας, που θα γίνονταν τριάντα δύο
θέσεις εργασίας ως µόνιµες αργότερα. Αυτό, όµως, έδωσε πά-
τηµα στη γειτονική Τουρκία να λέει: «Λογαριάζετε χωρίς τον ξε-
νοδόχο. Είµαστε και εµείς χώρα της νοτιοανατολικής Μεσογείου
και δεν µπορείτε να κάνετε συµφωνίες για τους υδρογονάνθρα-
κες ερήµην µας». Έτσι ξεκίνησε η νέα τουρκική προκλητικότητα.
Και τότε τι κάνατε; Πήγατε στην κ. Μέρκελ και τη χρίσατε επιδι-
αιτητή και διαµεσολαβητή και δυστυχώς για εσάς απεδείχθη συν-
τόµως ότι τα συµφέροντά της ήταν µεγαλύτερα στην Τουρκία
από ό,τι στην Ελλάδα. Μόλις το πήρατε χαµπάρι, πήγατε στον κ.
Μακρόν και είπατε: «Εσύ, έλα εδώ, θα πάρουµε φρεγάτες».
Μόλις ο κ. Μακρόν είδε ότι δεν παίρνουµε φρεγάτες, γιατί τα δώ-
δεκα µεταχειρισµένα Rafale και τα έξι καινούργια δεν φτάνουν
προφανώς, ανέκρουσε πρύµναν και αυτός.

Ποια είναι η µόνη λύση, για να µην κοροϊδευόµαστε εδώ µέσα;
Η µόνη ρεαλιστική λύση είναι αυτή που προτείνει, φωνάζοντας
το ΜέΡΑ25 εδώ και έναν χρόνο. Είναι η σύγκληση άµεσα, τώρα,
χθες, κύριε Δένδια, περιφερειακής συνδιάσκεψης όλων των
χωρών της περιοχής της νοτιοανατολικής Μεσογείου, ώστε όλα
τα θέµατα που θα προκύπτουν να διευθετηθούν συνολικά, µε
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συµµετοχή όλων των εµπλεκοµένων. Εκεί η Τουρκία δεν θα µπο-
ρεί να κάνει τον τρελό, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν θα έχει µία Ελ-
λάδα που θα τη συκοφαντεί. Θα έχει πέντε χώρες που θα της
λένε: «Μα, τι λες; Δεν ισχύει αυτό µε βάση τις διεθνείς διατάξεις».
Θα έχει πέντε χώρες οι οποίες πού και πού θα έχουν κοινά συµ-
φέροντα µε εµάς.

Λέω, λοιπόν, ότι εάν η Τουρκία αρνηθεί τελικά να κάτσει σε ένα
τέτοιο τραπέζι µαζί µε όλες τις χώρες της περιοχής, τότε αυτό
θα σηµάνει για εµάς µία µεγάλη διπλωµατική και επικοινωνιακή
νίκη σε διεθνές επίπεδο.

Θα τελειώσω µε µία φράση µόνο. Άκουσα προχθές τον κύριο
Πρωθυπουργό σε µια συνέντευξή του στον κ. Νίκο Χατζηνικο-
λάου. Τον ακούσατε και εσείς. Σε  ευθεία ερώτηση του κ. Νίκου
Χατζηνικολάου -είναι προς τιµήν του που τολµάει να κάνει τέτοιες
ερωτήσεις- αν υπάρχουν πολιτικά πρόσωπα που ενέχονται στο
σκάνδαλο «NOVARTIS» απάντησε ο Πρωθυπουργός µε παρρη-
σία -και µου έκανε µεγάλη εντύπωση η παρρησία, αλλά και η
αποκοτιά του-, χωρίς να το σκεφτεί ούτε στιγµή, το εξής: «Κα-
νένα. Δεν υπάρχει κανένα». Δεδοµένου ότι αυτήν τη στιγµή, σύµ-
φωνα µε την ελληνική δικαιοσύνη, όσον αφορά τον κ.
Αβραµόπουλο, τον κ. Γεωργιάδη και τον κ. Λοβέρδο -δεν υπονοώ
καθόλου ότι είναι ένοχοι οι άνθρωποι, στα χέρια της δικαιοσύνης
είναι και θα αποφανθεί αυτή- δεν έχουν κλείσει οι υποθέσεις τους
από τις διωκτικές αρχές, είναι ηλίου φαεινότερον για εµένα,
κύριε Πρόεδρε, ότι εδώ πέρα σηµειώθηκε µία επέµβαση -κα-
θαρή, ξεκάθαρη- µιας άλλης εξουσίας -του Πρωθυπουργού συγ-
κεκριµένα- στο έργο της δικαιοσύνης και καλά θα κάνει µία
κυβέρνηση που φέρεται µε αυτόν τον τρόπο στη δικαιοσύνη, να
σταµατήσει να λέει όλα όσα λέει για τα όσα έκαναν οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις στον χώρο της δικαιοσύνης.

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τον κ. Βασιλειάδη Βασίλειο από τη Νέα Δηµοκρατία για
έξι λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρκετές και αρ-
κετοί από εσάς αναφερθήκατε ήδη από εχθές στην ιστορικότητα
της στιγµής.

Πράγµατι η χώρα µας µεγαλώνει µε την ψήφιση του υπό συ-
ζήτηση σχεδίου νόµου και είναι θετικό ότι αυτό θα γίνει µε την
ψήφο της συντριπτικής πλειοψηφίας του Σώµατος. Είναι µία ώρα
ευθύνης για όλους. Για πρώτη φορά από το 1947 και µετά η ελ-
ληνική επικράτεια αυξάνεται, διευρύνοντας την κυριαρχία της
στον αέρα, τη θάλασσα, τον βυθό και το υπέδαφος του Ιονίου
Πελάγους. Η αιγιαλίτιδα ζώνη στα δυτικά της χώρας αυξάνεται
από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια.

Είναι, επίσης, θετικό ότι η ενέργεια αυτή πραγµατοποιείται στη
βάση της αρχής της αµοιβαιότητας του Διεθνούς Δικαίου, καθώς
τόσο η απέναντί µας Ιταλία, όσο και η όµορη Αλβανία έχουν
ζώνες αντίστοιχου εύρους. Επιπροσθέτως, τουλάχιστον στην πε-
ριοχή του Ιονίου, ταυτίζεται πλέον η αιγιαλίτιδα ζώνη µε τον
εθνικό εναέριο χώρο, εξαλείφοντας έτσι µερικώς το παγκοσµίως
µοναδικό ελληνικό παράδοξο να διαθέτει η χώρα έξι ναυτικά
µίλια χωρικά ύδατα και δέκα ναυτικά µίλια εναέριο χώρο. 

Επιτρέψτε µου, όµως, κύριε Πρόεδρε, να κάνω µία αναφορά
και στην πολύ σηµαντική κατά τη γνώµη µου εξέλιξη η οποία προ-
ηγήθηκε. Δεν είναι άλλη από την έκδοση του π.δ.107/2020, µε το
οποίο η Ελλάδα κλείνει τους κόλπους και χαράσσει ευθείες
γραµµές βάσης. Για µία χώρα όπως η Ελλάδα, η οποία διαθέτει
πάνω από δεκατρείς χιλιάδες χιλιόµετρα µήκος ακτογραµµών, η
χάραξη γραµµών βάσης αυξάνει τα οφέλη της επέκτασης των
χωρικών υδάτων. Φυσικά τα οφέλη αυτά θα πολλαπλασιαστούν
από την αντίστοιχη εφαρµογή στο Αιγαίο. Ας µην γελιόµαστε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σήµερα εδώ παίρνοντας
µέρος σε αυτήν την ιστορική απόφαση, που αφορά στα δυτικά
µας σύνορα ως αποτέλεσµα µιας νέας ελληνικής στρατηγικής
απέναντι στον ανατολικό µας γείτονα.

Και εξηγούµαι: Η Ελλάδα ουδέποτε αποποιήθηκε ή έχασε το
δικαίωµά της να επεκτείνει την αιγιαλίτιδα ζώνη ή να ανακηρύξει
οποιαδήποτε άλλη ζώνη εθνικής δικαιοδοσίας στο σύνολο της

επικράτειάς της. Αυτό που συνέβαινε για πολλά χρόνια είναι ότι
εκκρεµούσε η µοναδική διαφορά µας µε την Τουρκία περί των
ορίων της υφαλοκρηπίδας. Το status quo αυτό επέλεξε να δια-
ταράξει εσχάτως η τουρκική κυβέρνηση αρχικά µε την υπογραφή
του κατάφωρα παράλογου τουρκολιβυκού συµφώνου και εν συ-
νεχεία µε τις προκλητικές ενέργειές της το περασµένο καλοκαίρι.
Αυτή τη φορά η ελληνική απάντηση υπήρξε µεθοδική, συντονι-
σµένη και ηχηρή. 

Ενώ, λοιπόν, η Τουρκία προσπαθεί µονοµερώς και αδέξια να
δηµιουργεί τετελεσµένα στη νοτιοανατολική Μεσόγειο, αυτό που
τελικώς πετυχαίνει είναι να πυροδοτήσει ένα µπαράζ διπλωµατι-
κών επαφών της Ελλάδας µε τα υπόλοιπα κράτη, οι οποίες πα-
ράγουν απτά και καθ’ όλα νόµιµα αποτελέσµατα. Αναφέροµαι
φυσικά στις συµφωνίες οριοθέτησης αποκλειστικής οικονοµικής
ζώνης µε την Ιταλία και την Αίγυπτο, αλλά και στη συµφωνία µε
την Αλβανία για την από κοινού προσφυγή στο Διεθνές Δικαστή-
ριο της Χάγης. Ας µην ξεχνάµε βέβαια και την προµήθεια των πο-
λεµικών αεροσκαφών Rafale, την οποία ψηφίσαµε µόλις πριν
λίγες µέρες. 

Σήµερα ψηφίζουµε µία ακόµη τέτοια ηχηρή απάντηση. Το µή-
νυµα που αποστέλλεται στην άλλη πλευρά είναι ότι «κάθε µονο-
µερής ενέργειά σας θα δηµιουργεί απλώς µία δυσµενέστερη για
εσάς κατάσταση». Και απ’ ό,τι φαίνεται το µήνυµα έχει ήδη λη-
φθεί από τους γείτονές µας, καθώς η Τουρκία σύρεται στις διε-
ρευνητικές επαφές, που θα ξεκινήσουν στην Κωνσταντινούπολη
στις 25 Ιανουαρίου. Αυτή είναι η αλήθεια. Η Τουρκία επιστρέφει
στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων από το οποίο αποχώρησε
το 2016 αντιµετωπίζοντας µία νέα πραγµατικότητα σαφώς λιγό-
τερο ευνοϊκή για εκείνη. Η Ελλάδα για πρώτη φορά ίσως δείχνει
γρήγορα αντανακλαστικά απέναντι στην τουρκική επιθετικότητα.
Μένει τώρα να αντιδράσει και η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Πράγµατι η ευρωπαϊκή στάση θα µπορούσε να είναι αρκετά
πιο σκληρή. Το θετικό, όµως, είναι ότι σταδιακά τα ευρωπαϊκά
κράτη µε πρώτη τη Γαλλία αντιλαµβάνονται πλέον την πραγµα-
τική απειλή που µπορεί να αποτελέσει η Τουρκία για την ασφά-
λεια και τη σταθερότητα στην ευρωπαϊκή γειτονιά µας. 

Έχοντας, λοιπόν, το Διεθνές Δίκαιο µε το µέρος µας, τις Ένο-
πλες Δυνάµεις µας στο αξιόµαχο, που καθηµερινώς αποδει-
κνύουν τα στελέχη µας και τη διεθνή και ευρωπαϊκή διπλωµατία
στο πλευρό µας, µπορούµε να διεκδικήσουµε για την Ελλάδα την
άσκηση όλων των δικαιωµάτων της και την οριστική λύση της
διαφοράς µας µε ειρηνικό τρόπο. Μία τέτοια σηµαντική άσκηση
δικαιώµατος, λοιπόν, αποτελεί και η επέκταση της αιγιαλίτιδας
ζώνης στο Ιόνιο που ψηφίζουµε σήµερα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα ο κ. Αρβανιτίδης από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι όλοι κατανοούµε

ότι το 2021 θα είναι από κάθε άποψη µία πολύ κρίσιµη χρονιά για
την εξέλιξη των θεµάτων της εξωτερικής πολιτικής της χώρας
µας. Η επέτειος των διακοσίων χρόνων της εθνικής παλιγγενε-
σίας θα πρέπει να µας βρει σε εθνική εγρήγορση όχι µόνο στο
µέτωπο των ελληνοτουρκικών, αλλά και στο µέτωπο του Κυπρια-
κού. 

Για να αντιµετωπίσουµε αυτά τα ζητήµατα χρειάζεται ενιαία
εθνική στρατηγική. Μια εθνική ενιαία στρατηγική, που θα διασφα-
λίζει την κυριαρχία και τα κυριαρχικά δικαιώµατα της Ελλάδας
στο Ιόνιο, στο Αιγαίο και σε ολόκληρη την νοτιοανατολική Μεσό-
γειο. Και όταν αναφέροµαι στη διασφάλιση της κυριαρχίας και
των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων, αναφέροµαι σε όλες τις θα-
λάσσιες ζώνες, την αιγιαλίτιδα ζώνη, την υφαλοκρηπίδα, αλλά
και την ΑΟΖ και στα κάθε είδους τεχνικά και οικονοµικά οφέλη,
τωρινά ή µελλοντικά, που µπορεί να προκύψουν για την Ελλάδα.
Αυτά αφορούν όχι µόνο τα δικαιώµατα των εξορύξεων αλλά και
τα δικαιώµατα για διελεύσεις υποβρύχιων καλωδίων και αγωγών,
τα δικαιώµατα αξιοποίησης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
από πλωτά αιολικά πάρκα, τα δικαιώµατα επέκτασης προστασίας
των θαλάσσιων πάρκων και των περιοχών «NATURA», τα δικαιώ-
µατα αλιείας. 
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Χρειάζονται, όµως επίσης και ξεκάθαρα µηνύµατα χωρίς δι-
γλωσσία και περιθώριο παρερµηνειών από την πλευρά της Τουρ-
κίας ή των συµµάχων µας για το ποιες είναι οι κόκκινες ελληνικές
γραµµές. Το τονίζω αυτό διότι η τµηµατική συµφωνία µε την Αί-
γυπτο για την ΑΟΖ και η τµηµατική επέκταση των χωρικών µας
υδάτων στα δώδεκα µίλια µόνο στο Ιόνιο µέχρι το Ταίναρο δεν
θα πρέπει να εκληφθούν και ως µηνύµατα τµηµατικής άσκησης
δικαιωµάτων ή τµηµατικής κυριαρχίας υπό την απειλή του παρά-
νοµου τουρκικού casus belli. 

Η Ελλάδα αποφασίζει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ασκή-
σει τα δικαιώµατα που της δίνει το δίκαιο της θάλασσας και η
σύµβαση του Montego Bay για επέκταση των χωρικών της υδά-
των στα δώδεκα µίλια γιατί τώρα και µε αυτόν τον τρόπο το κρίνει
ως εθνικά ωφέλιµο. Αυτό πρέπει να είναι το σαφές µήνυµα προς
όλες τις πλευρές χωρίς περαιτέρω τυµπανοκρουσίες. Με αυτό
το σκεπτικό η παράταξή µας υπερψηφίζει την επέκταση της αι-
γιαλίτιδας ζώνης από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο
µέχρι το ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννήσου. Θεωρούµε
αυτή τη σηµαντική κίνηση ως το πρώτο βήµα µιας συνολικότερης
πορείας για την πλήρη άσκηση αυτού του δικαιώµατός µας παν-
τού στην ελληνική επικράτεια. Στην Κρήτη, στα Κύθηρα και τα
Αντικύθηρα, στο Αιγαίο και στην νοτιοανατολική Μεσόγειο, χωρίς
άλλωστε να εµποδίζεται η διεθνής ναυσιπλοΐα. 

Σε σχέση µε τα επόµενα βήµατα θα ήθελα να σταθώ και στη
διάταξη του άρθρου 4, το οποίο αφορά την απόφαση της χώρας
µας να επιτρέψει σε αλιευτικά σκάφη χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να ψαρεύουν µέσα στα χωρικά µας ύδατα που πλέον γί-
νονται δώδεκα ναυτικά µίλια και το οποίο ζήτηµα θα εξειδικευτεί
στο εσωτερικό µας δίκαιο µε αποφάσεις του Υπουργού Αγροτι-
κής Ανάπτυξης. 

Κατανοώ την ανάγκη συµβιβασµών µε την Ιταλία, αλλά προ-
κειµένου τόσο να διασφαλίσουµε τα δικαιώµατα των Ελλήνων
ψαράδων, όσο και για να µην ανοίξουµε κερκόπορτες για δικαιώ-
µατα άλλων γειτονικών χωρών, θα πρέπει να είµαστε πάρα πολύ
προσεκτικοί στη συνέχεια βάζοντας συγκεκριµένους όρους, προ-
ϋποθέσεις και κανόνες, που θα τηρούνται από όλους τους ευρω-
παϊκούς αλιευτικούς στόλους και που δεν θα µπορεί να ζητά το
ίδιο, αύριο ή µεθαύριο, η Τουρκία µε την όποια αντίστοιχη ανα-
λογική εφαρµογή. 

Έτσι έρχοµαι στην επικείµενη έναρξη του εξηκοστού πρώτου
γύρου διερευνητικών συνοµιλιών Ελλάδας - Τουρκίας για τα απο-
τελέσµατα του οποίου µάλλον θα πρέπει να κρατάµε µικρό κα-
λάθι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κρίσιµο από την πλευρά
µας να επισηµάνουµε διαρκώς και σταθερά ότι και αυτός ο
γύρος αφορά την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ
στην νοτιοανατολική Μεσόγειο στη βάση βέβαια του Διεθνούς
Δικαίου και του Δικαίου της Θάλασσας. 

Θα πρέπει, όµως, πάντοτε να έχουµε κατά νου ότι και η Τουρ-
κία επικαλείται το Διεθνές Δίκαιο σε κάθε της ενέργεια ή τουλά-
χιστον επιδιώκει κάθε της πράξη να έχει µία νοµιµοφανή κάλυψη
και εκµεταλλεύεται νοµικά κενά ή πολιτικά κενά, που εµφανίζον-
ται είτε στη χώρα µας είτε διεθνώς. Αυτό έκανε και µε την επέµ-
βασή της στην Κύπρο. Αυτό έκανε και µε την µετατροπή της
Αγίας Σοφίας σε τζαµί. Αυτό έκανε και µε την υπογραφή του ανυ-
πόστατου τουρκολιβυκού µνηµονίου. Αυτό θα ξανακάνει σε οποι-
αδήποτε ευκαιρία της δοθεί, για να φανεί αυτή ως ο καλός και
έντιµος παίκτης.

Άρα, πέρα από το να επικαλούµαστε το Διεθνές Δίκαιο και το
γεγονός ότι ασκούµε τα δικαιώµατά µας, που απορρέουν από
αυτό, θα πρέπει να αποφύγουµε την αυτoπαγίδευση σε ατέρµο-
νες συζητήσεις µε την Τουρκία. Χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή,
στο πιθανό σενάριο ναυαγίου των νέων συνοµιλιών, για το ποιος
θα αναλάβει την ευθύνη του αδιεξόδου. 

Η Τουρκία δεν θέλει να δεσµευτεί στην ατζέντα που θέτουµε
εµείς και συνεχίζει καθηµερινά τις προκλήσεις και τις απειλές της
σε κάθε επίπεδο. Από την άλλη πλευρά, η Ευρωπαϊκή Ένωση φά-
νηκε ξεκάθαρα ότι δυστυχώς δεν είναι διατεθειµένη να επιβάλει
σοβαρές κυρώσεις στην Τουρκία. Έτσι, το µπαλάκι έρχεται σ’
εµάς για το πώς αντιδρούµε, πώς προσερχόµαστε στις συνοµι-
λίες και πώς θα βάλουµε φραγή στην όποια διολίσθηση των συ-

νοµιλιών σε µια διµερή διαπραγµάτευση εφ’ όλης της ύλης. 
Επισηµαίνω ότι δεν ξεκινάµε µε τους καλύτερους οιωνούς τον

διάλογο και ας λέει η Κυβέρνηση ότι έγιναν δεκτοί οι όροι, που
έθεσε για απόσυρση των ερευνητικών σκαφών και των προκλή-
σεων, προκειµένου να ξεκινήσουν οι συνοµιλίες. 

Ήδη, χθες, η πρώην Υπουργός Εξωτερικών, η κ. Μπακογιάννη,
χρειάστηκε να επισηµάνει, κύριε Υπουργέ, κύριε Δένδια, την απα-
ράδεκτη αφωνία του Γερµανού Υπουργού Εξωτερικών σε συνάν-
τησή του µε τον κ. Τσαβούσογλου όταν αυτός εκβιαστικά έθετε
το δίληµµα: «Αν η Ελλάδα κάνει ό,τι θέλει, δεν θα έχουµε µόνο
ατύχηµα, αλλά η Άγκυρα θα κάνει αυτό που πρέπει».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ελάχιστο χρόνο. 
Οι Τούρκοι ξεκίνησαν ήδη το παιχνίδι του µουτζούρη, εκτο-

ξεύοντας απειλές και οι Ευρωπαίοι εταίροι θα λένε απλώς:
«Βρείτε τα». Η κ. Μπακογιάννη, µάλιστα, πολύ διπλωµατικά εκτί-
µησε ότι ο Γερµανός Υπουργός Εξωτερικών µπορεί να χάθηκε
στη µετάφραση, γι’ αυτό και δεν αντέδρασε. Ευσεβείς ελληνικοί
διπλωµατικοί πόθοι, θα έλεγα. 

Το βασικό, όµως, ζητούµενο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι να µην χαθεί στη µετάφραση η Ελλάδα και να διαβάσουµε
και να αναλύσουµε σωστά τα δεδοµένα της παρούσας συγκυ-
ρίας. Και τα δεδοµένα της παρούσας συγκυρίας λένε ότι χρει-
άζεται η µέγιστη προσοχή. Δεν περιχαρακωνόµαστε σε ξύλινες
διατυπώσεις περί Διεθνούς Δικαίου. Θέτουµε κόκκινες γραµµές
προς όλους. Διαµορφώνουµε συµµαχίες στήριξης. Συζητάµε,
αλλά δεν εκβιαζόµαστε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Παππάς από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι της κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας, εγγυη-

τές της Συµφωνίας των Πρεσπών, σας καλωσορίζουµε στην υπε-
ράσπιση των εθνικών συµφερόντων. Σας καλωσορίζουµε στη
στρατηγική και την πολιτική την οποία η διακυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ χάραξε κατά τη διάρκεια των ετών 2015 - 2019. 

Είναι πλέον εκκωφαντική και κατατεθειµένη επίσηµα η οµολο-
γία σας ότι κατά τα χρόνια της αντιπολίτευσης βάζατε πάνω απ’
όλα το δικό σας κοµµατικό συµφέρον και όχι το εθνικό. Αποδει-
κνύεται ότι ούτε ειλικρινείς ήσασταν ούτε, βεβαίως, στρατηγική
είχατε. Και αυτό είναι οδυνηρό για τη χώρα, διότι αποδεικνύεται
ότι για τη Δεξιά η εξωτερική πολιτική, τα µείζονα εθνικά ζητή-
µατα, αποτελούν µάλλον ένα κοµµάτι προπαγάνδας, αυτό που
θα λέγαµε «marketing strategy», «στρατηγική εµπορική», για ένα
κόµµα της αντιπολίτευσης στην προσπάθειά του να κερδίσει
επιρροή. Τελειώσαµε µε τα επιχειρήµατα ότι εδώ έχουµε προ-
σχώρηση –τάχα µου- στην επιχειρηµατολογία της Τουρκίας και
ότι είναι µεγάλη ζηµιά για τα εθνικά συµφέροντα. 

Δεν περιποιεί τιµή σ’ ένα κόµµα, όπως η Νέα Δηµοκρατία, µε
το µέγεθός του και τον ρόλο που διεκδικεί να παίξει, να έχει έναν
Αρχηγό, ο οποίος να λέει: «Δεν το είπα εγώ. Το είπε ο Κουµου-
τσάκος». Αυτό δεν είναι σοβαρό. Και είναι πολύ κακή παρακατα-
θήκη για το πώς λειτουργεί ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης. Διότι αύριο,
µεθαύριο, µπορεί να ανέβει σε αυτό το Βήµα, να έχουµε αρνητι-
κές εξελίξεις σε άλλα πεδία και να µας πει: «Δεν το έκανα εγώ.
Μου τα έλεγε ο Τσιόδρας». Συνεννοούµαστε νοµίζω.

Προσέξτε, σκεφτείτε το και ζητήστε και εξηγήσεις από τον κ.
Μητσοτάκη, τι ακριβώς σηµαίνουν αυτά και αν πρέπει εµείς ως
κόµµατα της Αντιπολίτευσης να δίνουµε σηµασία σε αυτά που
λένε οι Υπουργοί του ή αν αύριο, µεθαύριο, θα βγει πάλι να µας
πει: «Ο Υπουργός το είπε. Δεν το είπα εγώ». 

Δεν είναι, λοιπόν, εθνικιστική η συµφωνία. Είναι κοµµάτι µίας
πολυδιάστατης εξωτερικής πολιτικής. Η δική µας διακυβέρνηση
έβγαλε την ελληνική εξωτερική πολιτική από το τέλµα. 

Ακούγονται µέσα σε αυτήν την Αίθουσα απόψεις, οι οποίες
έχουν αρχή, µέση, αλλά, κατά τη γνώµη µου, δεν έχουν τέλος.
Διότι, βεβαίως, για κάθε χώρα της περιοχής µπορεί κάποιος να
βρει και να κάνει κριτική για τον τρόπο µε τον οποίο η κυβέρνηση
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της κάθε γειτονικής χώρας πολιτεύεται. Δεν µπορεί να επιλέξει
µία εκλεγµένη ελληνική κυβέρνηση ποιος κυβερνάει µία διπλανή
χώρα. 

Με βάση τον καµβά των υπαρκτών, λοιπόν, κυβερνήσεων πρέ-
πει να χαράξεις µια στρατηγική. Πού κρίνονται οι στρατηγικές
αυτές; Κρίνονται στο εάν συµβάλλουν στη διατήρηση της ειρή-
νης στην περιοχή και στη σταθερότητα. Και η δική µας πολιτική
συνέβαλε. 

Άκουσα ότι θα έπρεπε να υπάρχει συµµαχία µε τις χώρες τις
Μεσογείου. Πότε ήταν άλλοτε, πέρα από τη δική µας διακυβέρ-
νηση, η συµµαχία µε τις χώρες της Μεσογείου πιο ισχυρή και
βαθιά; Και µάλιστα, ήταν στη βάση του Διεθνούς Δικαίου. Ήξερε
η Τουρκία ότι εάν ήθελε να αποτελέσει µέρος µιας λύσης, θα
ήταν µέρος µιας λύσης, η οποία θα είχε στον καµβά το Διεθνές
Δίκαιο και όχι τα τουρκολιβυκά σύµφωνα. Εκεί µετρούσαν όλοι
τις δυνατότητές τους και η Τουρκία, η οποία είναι µία αναθεω-
ρητική δύναµη και, βεβαίως, οι µεγάλες δυνάµεις. Δεν έχει κα-
νένας αυταπάτες. Οι µεγάλες δυνάµεις έρχονται πάντα για να
υπερασπιστούν τα δικά τους συµφέροντα. Το ζήτηµα είναι σε
ποιον καµβά διπλωµατικό, επιχειρησιακό έρχονται να τα υπερα-
σπιστούν και µε ποιον θεωρούν ότι πρέπει να µιλήσουν πρώτα.
Και η Ελλάδα ήταν πρωτοπόρα δύναµη στις εξελίξεις στην πε-
ριοχή κατά τη διάρκεια της δικής µας διακυβέρνησης. Αυτή είναι
η ιστορική καταγραφή, όπως και να το κάνουµε. 

Εν πάση περιπτώσει, µε τη δική µας πολιτική δεν φτάσαµε
ποτέ κοντά σε θερµό επεισόδιο µε την Τουρκία. Μία φορά είχαµε
µία αναστάτωση, η οποία ήταν πολύ µικρότερης κλίµακας από
αυτά που ζήσαµε πριν από λίγους µήνες. 

Ένα γενικό συµπέρασµα πρέπει να βγάλει ο ελληνικός λαός:
Να µην ακούει τη Δεξιά για τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής, όταν
αυτή είναι στην αντιπολίτευση. Όπως πολιτευτήκατε στο ζήτηµα
που συζητάµε σήµερα, πολιτευτήκατε και στο ζήτηµα των σχέ-
σεων µε τη Βόρεια Μακεδονία. Εκεί ζήσαµε ακρότητες πραγµα-
τικά. 

Το πρόβληµα για την Ελλάδα, το πρόβληµα για τα εθνικά µας
συµφέροντα είναι ότι δεν έχετε το ιδεολογικό και πολιτικό εκτό-
πισµα αυτήν την πολιτική να την υπηρετήσετε µε συνέπεια, να
είστε ενεργητικοί στα Βαλκάνια, να πάρετε πρωτοβουλίες, να
µπείτε µπροστά, όπως είχαµε κάνει εµείς. 

Δεν είναι όλων των χωρών της Ευρώπης κοινά τα συµφέροντα
µε της Ελλάδας, σε σχέση µε τα Βαλκάνια. Θα ήθελαν να είναι
άλλες χώρες πρωταγωνίστριες. Αυτό δεν το είχαν καταφέρει
κατά τη διάρκεια της δικής µας διακυβέρνησης. Εδώ, υπήρξαν,
όµως, ολιγωρίες, οι οποίες άφησαν κενό πολιτικής. Νοµίζω ότι
αυτό θα πρέπει να το αξιολογήσετε και να κινηθείτε αναλόγως. 

Και µε την ευκαιρία, θα ήθελα να σας καλέσω να ενεργοποι-
ήσετε την Κοινοβουλευτική Οµάδα Φιλίας µεταξύ των Κοινοβου-
λίων Ελλάδας και Βόρειας Μακεδονίας. Προσέξτε, ζούµε το εξής
παράδοξο: Στη συγκεκριµένη Επιτροπή Φιλίας, οι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ είναι πλειοψηφία. Διότι δεν τολµούν της κυβερνητικής
πλειοψηφίας οι Βουλευτές να συµµετέχουν. 

Κύριε Δένδια, και εσείς µπορείτε να το κάνετε. Θα υπάρξει πα-
ρέµβασή µας και στο Προεδρείο της Βουλής, για να συµβεί αυτό.
Μπορεί να προσφέρει πολλά αυτού του τύπου η διπλωµατία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα ήθελα να πω µόνο µία κουβέντα, κύριε Πρόεδρε, για το ζή-
τηµα των κινητοποιήσεων και το κίνηµα των «αγανακτισµένων». 

Το κίνηµα των «αγανακτισµένων» θα σας στοιχειώνει, όχι µόνο
επειδή ήταν ένα γνήσιο, λαϊκό ξέσπασµα, αλλά επειδή βρέθηκε
τρόπος να γίνει προανάκρουσµα µίας µεγάλης δηµοκρατικής αλ-
λαγής. Διότι θυµηθήκατε επιλεκτικά κάποιες εικόνες από το κί-
νηµα των αγανακτισµένων, το οποίο είναι στρατηγικής σηµασίας
για τη Νέα Δηµοκρατία να το συκοφαντήσει.

Θέλω, όµως, να σας θυµίσω και την εικόνα των Βουλευτών του
ΣΥΡΙΖΑ να κατεβαίνουν από τη Βουλή και να ενώνονται µε το
πλήθος, στέλνοντας ακριβώς το µήνυµα ότι η κοινωνική διαµαρ-
τυρία και η πολιτική διαµαρτυρία µπορεί και πρέπει να έχει ζη-
τούµενο τη δηµοκρατική αλλαγή και να µη βάζει σε κίνδυνο τη
δηµοκρατία. Και όταν µπήκε σε κίνδυνο η δηµοκρατία, οι αγωνι-
στές της Αριστεράς ήταν πρωτοπόροι εκεί για να µην πάρει αυτό

το λαϊκό ξέσπασµα άλλες ατραπούς. Κι αυτή είναι µία µεγάλη
ιστορική παρακαταθήκη. 

Εσείς φοβάστε. Και να σας πω γιατί φοβάστε; Διότι τώρα τα
έχετε βάλει και µε τη νεολαία και το µείγµα θα είναι εκρηκτικό. Η
οικονοµική δυσπραγία µαζί µε το τυφλό µέτωπο που ανοίγετε
στη φοιτητιώσα νεολαία και την εργαζόµενη νεολαία θα είναι η
αρχή του τέλους της δικής σας διακυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Παππά.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Παναγής Καππάτος από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: «Στον ευρύτερο

γεωγραφικό χώρο που ανήκουµε υπάρχει αβεβαιότητα, ευκαι-
ρίες και κίνδυνοι. Ο ρόλος που θα πρέπει η Ελλάδα να διεκδική-
σει είναι αυτός του ισότιµου ευρωπαίου εταίρου που
πρωταγωνιστεί σε αυτόν τον χώρο». Τα λόγια αυτά ανήκουν στον
Κωνσταντίνο Μητσοτάκη το έτος 1990. Τηρουµένων των αναλο-
γιών µπορούµε σήµερα να µιλούµε για µία ιστορική επιλογή που
επιβεβαιώνει τα λόγια του. 

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι ιστορικό και καθοριστικό για το
µέλλον της χώρας. Είναι ιστορικό όχι µόνο γιατί µεγαλώνει γεω-
γραφικά την πατρίδα, αλλά και γιατί αναδεικνύει την Ελλάδα σε
περιφερειακό παίκτη σταθερότητας, ασφάλειας και ανάπτυξης,
γιατί επιβεβαιώνει τη στροφή της ελληνικής εξωτερικής πολιτι-
κής προς την ενεργό εµπλοκή της στην ανατολική Μεσόγειο.
Αυτό άλλωστε καταδεικνύουν τόσο οι συµφωνίες µε την Ιταλία
και την Αίγυπτο, όσο και οι ειλικρινείς επαφές µας µε την Αλβα-
νία.

Καθίσταται συνεπώς προφανής η ιστορικότητα της επιλογής
µας αυτής, αλλά και των ευθυνών που συνεπάγεται η δυναµική
παρουσία της ελληνικής διπλωµατίας στη γεωγραφική µας περι-
φέρεια, την Ευρώπη και τον κόσµο.

Αποτελεί άλλωστε κοινό τόπο η αταλάντευτη προσήλωση της
χώρας τόσο στην αρχή της διεθνούς συνεννόησης, όσο και την
ενεργό συµµετοχή µας στις διαδικασίες και την κουλτούρα της
διεθνούς κοινωνίας. Εκείνο όµως που τίθεται στο επίκεντρο του
ενδιαφέροντός µας δεν είναι άλλο από την προκλητικότητα, που
η τουρκική πλευρά επιδεικνύει, από την παραβίαση κάθε έννοιας
Διεθνούς Δικαίου που το παράνοµο τουρκολιβυκό µνηµόνιο επι-
φέρει, από τις πολύπλευρες, τέλος, απειλές που προκύπτουν
από το ασταθές περιβάλλον που µόλις περιγράψαµε.

Όσον αφορά στις επαφές Ελλάδας και Τουρκίας οφείλουµε
να διευκρινίσουµε πως δεν µιλάµε για οτιδήποτε άλλο παρά για
µία άτυπη διαδικασία καταγραφής θέσεων και αντιθέσεων χωρίς
δεσµεύσεις. Με την ατζέντα των επαφών να αφορά µόνο ΑΟΖ
και υφαλοκρηπίδα είναι σηµαντικό οι πολιτικές δυνάµεις να οµο-
νοήσουµε στο τι και πώς η Ελλάδα επιδιώκει.

Με την Ελλάδα να επεκτείνει την αιγιαλίτιδα ζώνη στα δώδεκα
ναυτικά µίλια στη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου Πελάγους και των
Ιονίων Νήσων, πρόκειται, όπως επεσήµανε ο κύριος Υπουργός,
για την πρώτη διεύρυνση του εθνικού µας χώρου από το 1947.

Την ίδια στιγµή πρόκειται και για τη θεµελίωση της σύµβασης
του Δικαίου της Θάλασσας εφαρµόζοντας το αναφαίρετο δι-
καίωµα του κράτους να επεκτείνει τα χωρικά του ύδατα µέχρι και
τα δώδεκα ναυτικά µίλια. Για την όποια µεταβολή βέβαια των
ορίων επικράτειας απαιτείται από το Σύνταγµα ο νόµος να ψηφι-
στεί από την απόλυτη πλειοψηφία του συνόλου των Βουλευτών.
Η πρόβλεψη αυτή είναι και η εγγύηση ότι ενωµένοι στα εθνικά
και συνεννοηµένοι στα µείζονα µπορούµε να διαφυλάξουµε τον
χαρακτήρα της χώρας µας ως εγγυητή της σταθερότητας σε µία
περιοχή, αλλά και σε µία περίοδο αστάθειας.

Παρακολουθούµε την κριτική της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
για τις επιφυλάξεις, που είχαµε εκφράσει όταν είχε προαναγγελ-
θεί η επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στο Ιόνιο, χωρίς βέβαια
εκείνη να έχει τελεσφορήσει. Και δεν τελεσφόρησε γιατί: Πρώ-
τον, ανακοινώθηκε επιπόλαια από τον απερχόµενο τότε Υπουργό
κ. Κοτζιά. Δεύτερον, ουδέποτε ήρθε σχετικό κείµενο στη Βουλή.
Και τρίτον, ουδέποτε υπήρξε περιβάλλον ετοιµότητας και κοινο-
βουλευτικής συνοχής από µέρους της τότε κυβέρνησης.

Για να είναι η χώρα και η κυβέρνηση έτοιµη να ανταπεξέλθουν
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στο απαιτητικό αυτό πλαίσιο, µια σειρά προϋποθέσεων καθίσταται
αναγκαία πολύ πριν την όποια λήψη απόφασης και δράσης. Η ετοι-
µότητα ως προαπαιτούµενο για οποιαδήποτε κίνησή µας σε συν-
δυασµό µε το ιστορικό και χρονικό πλαίσιο εντός του οποίου
λαµβάνεται µία απόφαση πρέπει να συνυπολογίζονται σοβαρά και
οργανωµένα. Ο επαυξηµένος τουρκικός αναθεωρητισµός, αλλά
και το παράνοµο τουρκολιβυκό µνηµόνιο διαµορφώνουν µία γεω-
πολιτικά φορτική πραγµατικότητα.

Το ίδιο όµως συµβαίνει και αντιστρόφως στο πλαίσιο µιας
ενεργητικής εξωτερικής πολιτικής. Η εξαιρετική δουλειά της Κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, η ετοιµότητα του διπλωµα-
τικού µας προσωπικού και φυσικά τα αντανακλαστικά της
ηγεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών ενίσχυσαν τη θέση της
χώρας µε δύο νόµιµες συµφωνίες µε την Ιταλία και την Αίγυπτο.
Είναι άλλωστε προφανές ότι η σηµερινή συζήτηση και ψήφιση
του σχεδίου νόµου είναι προϊόν αυτής ακριβώς της κινητοποί-
ησης της εξωτερικής µας πολιτικής.

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ολοκληρώσω
τη σκέψη µου µε µία αναφορά, που ακούσαµε αρκετές φορές
κατά τη συζήτησή µας. Με τον καθορισµό της αιγιαλίτιδας ζώνης
στην περιοχή του Ιονίου από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια, η
Ελλάδα επεκτείνει τα όριά της για πρώτη φορά από το 1947.
Πρόκειται για µία διαπίστωση αληθή, πλην όµως ηµιτελή. Και
αυτό γιατί τον Μάιο του 1864 συντελείται ένα ακόµη ιστορικό γε-
γονός, το γεγονός της πρώτης εδαφικής επέκτασης του ελληνι-
κού χώρου µε την ένωση των Επτανήσων. Είναι ένα γεγονός που
συµβάλλει καταλυτικά στην πορεία της χώρας προς την εθνική
ολοκλήρωση και το µπόλιασµα της ελληνικής κοινωνίας µε νέες
ριζοσπαστικές ιδέες.

Η πράξη της ένωσης του χώρου των Ιονίων Νήσων µε την Ελ-
λάδα αποτέλεσε την πρώτη επέκταση του ελεύθερου ελληνικού
κράτους. Επιτρέψτε µου να επικαλεστώ τον ιστορικό της εποχής
που έλεγε ότι στην τότε Βουλή της Ιονίου Πολιτείας οι Βουλευτές
όρθιοι, χειροκροτώντας παρατεταµένα, ψήφισαν οµόφωνα την
ένωση των Ιονίων Νήσων µε τη µητέρα Ελλάδα.

Η διεύρυνση της ελληνικής επικράτειας σήµερα βρίσκει τον
χώρο των Επτανήσων ξανά πρωταγωνιστή. Η επέκταση της αι-
γιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο, από κοινού
µε την ανακοίνωση από τον Υπουργό των Εξωτερικών για τον
σχεδιασµό στην περιοχή της Κρήτης, είναι η απόδειξη ότι ενω-
µένοι µε σχέδιο και αγάπη για την πατρίδα µπορούµε να τα κα-
ταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε λίγες

µέρες το ελληνικό Κοινοβούλιο ψηφίζει άλλο ένα σηµαντικό νο-
µοσχέδιο. Μετά τη σηµαντική ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων
µε τα σύγχρονα µαχητικά αεροσκάφη Rafale έρχεται προς συζή-
τηση στην Ολοµέλεια το παρόν νοµοσχέδιο µε το οποίο η χώρα
µας επεκτείνει τα όρια της κυριαρχίας της από το Ιόνιο µέχρι το
ακρωτήριο Ταίναρο. Η Ελλάδα µεγαλώνει και µάλιστα µε ειρη-
νικό τρόπο µε βάση το Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο της Θάλασ-
σας.

Οι ιστορικές αυτές αποφάσεις, που λαµβάνονται στην αρχή
µιας εµβληµατικής χρονιάς, εντάσσονται στο πλαίσιο µιας γενι-
κότερης στρατηγικής, που µε συνέπεια εφαρµόζει η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας: Ενεργητική διπλωµατία, προσήλωση στο
Διεθνές Δίκαιο για ειρηνική επίλυση των διαφορών, προσφυγή
στους διεθνείς οργανισµούς, σύναψη ισχυρών συµµαχιών σε διε-
θνές επίπεδο, αλλά και ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων. Αυτή
η πολιτική απαιτεί συνέπεια, συνέχεια και κοινή εθνική γραµµή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτήν την κρίσιµη εθνική συγ-
κυρία, και όπως µας έχει διδάξει η ιστορία, απαιτείται ενότητα
και υπευθυνότητα. Τη διχόνοια, τη µικροπολιτική και το λαϊκισµό
την έχει πληρώσει ακριβά η χώρα µας και ο ελληνικός λαός. Αυτό
που θα θεωρούσε κανείς αυτονόητο µπροστά στον εξωτερικό

κίνδυνο τελικά δεν είναι και τόσο πολύ. Στα εθνικά θέµατα µάλι-
στα η στάση αυτή δεν είναι µόνο ανεύθυνη, αλλά µπορεί να γίνει
και επικίνδυνη. Η ενότητα που απαιτεί η συγκυρία πρέπει να είναι
ουσιαστική και όχι φαινοµενική, δηλαδή στα λόγια, µε µόνη τη
θετική ψήφο, αλλά µε έναν διχαστικό λόγο.

Και θα εξηγήσω τι εννοώ. Ακούσαµε την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση να ασκεί κριτική στην Κυβέρνηση, λέγοντας ότι προσχω-
ρήσαµε στην πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ και ότι δήθεν στο παρελθόν
ήµασταν κατά της πολιτικής τµηµατικής επέκτασης της ελληνι-
κής αιγιαλίτιδας ζώνης. 

Κατ’ αρχάς σε αυτά τα θέµατα και στην παρούσα φάση δεν θα
έπρεπε να µιλάτε για πολιτική ΣΥΡΙΖΑ και πολιτική Νέας Δηµο-
κρατίας, αλλά για µία ενιαία και συνεχιζόµενη εθνική πολιτική.
Άρα, αν συνεχίζαµε την πολιτική σας, θα έπρεπε να δίνετε συγ-
χαρητήρια και όχι ασκείτε κριτική. Είναι όµως έτσι; Είχατε µια
συγκροτηµένη πολιτική πάνω στο θέµα της επέκτασης των θα-
λασσίων ζωνών; 

Για πρώτη φορά ακούσαµε τον πρώην Υπουργό Εξωτερικών
Νίκο Κοτζιά να µιλάει για πρόθεση και προετοιµασία τµηµατικής
επέκτασης των θαλάσσιων ζωνών στο Ιόνιο στις 20 Οκτωβρίου
2018 κατά την παράδοση του Υπουργείου Εξωτερικών στον τότε
Πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα. Και τα ερωτήµατα που τίθενται
είναι αµείλικτα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. 

Θεωρείτε ενδεδειγµένο τρόπο και χρόνο δηµοσιοποίησης ενός
τόσο σηµαντικού σχεδίου και στρατηγικής αυτόν τον τρόπο; Την
ώρα που ο τότε Υπουργός Εξωτερικών εξωθείται σε παραίτηση
πραγµατοποιεί µια τέτοια ανακοίνωση, αναφέροντας µάλιστα ότι
έχει έτοιµα τα προεδρικά διατάγµατα σε µια διαδικασία εν κρυπτώ; 

Λίγο µετά ο τότε Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας, όπως και ο ίδιος
παραδέχτηκε σήµερα, δήλωσε ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει µε
προεδρικά διατάγµατα, αλλά µόνο µε νόµο. Τέτοιες εθνικές κυ-
ριαρχικές αποφάσεις, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, δεν γίνεται να λειτουργούν ως επικοινωνιακό αντίβαρο
ούτε να εξαγγέλλονται κατά τη διάρκεια κυβερνητικών αλλαγών. 

Και ποιος µπορεί να είναι ο λόγος αποχώρησης ενός Υπουρ-
γού Εξωτερικών, που προετοιµάζει ένα τόσο σηµαντικό εθνικό
σχέδιο, ο οποίος µάλιστα σύµφωνα µε το δικό σας αφήγηµα πι-
στώθηκε και τη µεγάλη «επιτυχία» της Συµφωνίας των Πρεσπών;
Απ’ ότι φαίνεται είτε ήταν τόσο ισχυρή η παρουσία του τότε συγ-
κυβερνήτη σας Πάνου Καµµένου είτε υπήρχε σοβαρός λόγος
διαφωνίας µεταξύ σας, αλλά αυτό είναι µια άλλη συζήτηση. 

Αφού, λοιπόν, αυτή ήταν η στρατηγική και το σχέδιό σας τι
έγινε στη συνέχεια; Πώς υπηρέτησε αυτή τη στρατηγική ο δια-
δεχθείς τον αποχωρήσαντα Υπουργό των Εξωτερικών πρώην
Πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας, αλλά και στη συνέχεια ο µετέ-
πειτα Υπουργός των Εξωτερικών κ. Κατρούγκαλος; Ποια ήταν η
σταδιακή επέκταση που θα πραγµατοποιούσε η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ όσον αναφορά την αιγιαλίτιδα ζώνη;

Δεν προλάβατε για ακόµα µία φορά να υλοποιήσετε την πολι-
τική σας ούτε ο κ. Τσίπρας ούτε ο κ. Κατρούγκαλος, όπως είχε
πει και η κ. Γεροβασίλη, ή δεν θεωρήσατε ότι είναι ο κατάλληλος
χρόνος; Ή µήπως δεν θέλατε να προκαλέσετε, όπως είχε πει ο
κ. Τριανταφυλλίδης και έγραψε και ο κ Κοτζιάς στο βιβλίο του;
Όλα αυτά δεν µας τα έχετε εξηγήσει µέχρι σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι όλοι αντιλαµβάνονται
ότι στην εξωτερική πολιτική τα δεδοµένα και οι συνθήκες αλλά-
ζουν και πολιτικές, που στο παρελθόν δεν ήταν σωστές ή απα-
ραίτητες ή µη επείγουσες στο µέλλον µπορούν να καταστούν το
αντίθετο. Όλοι µπορούµε να αντιληφθούµε ότι το παράνοµο
τουρκολιβυκό µνηµόνιο αλλάζει τα δεδοµένα, τις προτεραιότη-
τές µας και αναπροσαρµόζει την εθνική στρατηγική. Αυτή είναι
η αλήθεια που όλοι πρέπει να παραδεχτούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην αναφερθώ
και στη στάση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, το οποίο ψηφίζει
«παρών» στην επέκταση της ελληνικής κυριαρχίας και δεν λέει
ξεκάθαρα «ναι». Όλες οι πολιτικές δυνάµεις κρινόµαστε. Κανένα
κόµµα και κανένας πολιτικός δεν είναι υπεράνω κριτικής ειδικά
εδώ στο Κοινοβούλιο µα, πάνω απ’ όλα από τον ελληνικό λαό και
από αυτόν θα κριθείτε, όπως και από τον ιστορικό του µέλλοντος
για αυτή σας την επιλογή. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας µε το παρόν σχέδιο
νόµου µεγαλώνει την επικράτεια της για πρώτη φορά από το
1947. Στο άρθρο 1 παράγραφος 2 ορίζεται ότι η Ελληνική Δηµο-
κρατία επιφυλάσσεται για την άσκηση και στις λοιπές περιοχές
της επικράτειας των αντιστοίχων δικαιωµάτων της, όπως αυτά
απορρέουν από τη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών της 10ης Δε-
κεµβρίου 1982 για το Δίκαιο της Θάλασσας, η οποία αποτυπώνει
διεθνές εθιµικό δίκαιο. Και όπως έχει πει και ο Πρωθυπουργός,
αλλά και ο Υπουργός των Εξωτερικών χθες εδώ στη Βουλή ήδη
ετοιµάζεται η χώρα να πράξει το ίδιο και για την Κρήτη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας λαµβάνει ιστορικές απο-
φάσεις για την προάσπιση των συµφερόντων της χώρας, απαν-
τώντας στην τουρκική προκλητικότητα και στον τουρκικό
αναθεωρητισµό. Ας στείλουµε, λοιπόν, σήµερα όλοι µαζί ενωµέ-
νοι ένα ξεκάθαρο µήνυµα χωρίς µεµψιµοιρίες, ένα µήνυµα ειρή-
νης, αλλά και ένα µήνυµα ισχύος και αποφασιστικότητας. Ας
ενώσουµε πραγµατικά όλες τις δυνάµεις µας σ’ αυτόν τον σκοπό. 

Σας καλώ, λοιπόν, όλους µαζί µε αίσθηµα ευθύνης, αλλά και
υπερηφάνειας να ψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου για την επέ-
κταση της ελληνικής επικράτειας από το Ιόνιο µέχρι το ακρωτή-
ριο Ταίναρο από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Και να καλέσω στο Βήµα, αφού ετοιµαστεί υγειονοµικά, τον
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, τον κ. Αλέξανδρο
- Χρήστο Αυλωνίτη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι ο τελευταίος οµιλητής, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ως οµιλητής είναι ο
τελευταίος, αλλά σύµφωνα µε τα χθεσινά δεδοµένα, κύριε Λο-
βέρδο, µετά έχουν το λόγο τρεις ακόµα εισηγητές: ο κ. Μυλω-
νάκης, ο κ. Κατρούγκαλος και ο κ. Χατζηβασιλείου και προφανώς
θα κλείσει ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Η συζήτηση άρχισε µε Κερκυραίο Υπουργό και τελειώνει του-

λάχιστον στον κατάλογο µε Κερκυραίο Βουλευτή. 
Έλαχε σε εσάς, κύριε Υπουργέ, αγαπητέ κύριε Δένδια, αγα-

πητέ κύριε Νίκο, συνάδελφε στα δικηγορικά έδρανα και συντο-
πίτη, να φέρετε αυτό το νοµοσχέδιο στη Βουλή, το νοµοσχέδιο
µε το οποίο επεκτείνεται η αιγιαλίτιδα ζώνη µας κατά έξι ακόµα
ναυτικά µίλια. Γι’ αυτό χαίροµαι και είµαι βέβαιος ότι το πιστεύετε
ότι χαίροµαι που έλαχε αυτός ο ρόλος σε εσάς και σε έναν Κερ-
κυραίο πολίτη. 

Σας παρακολούθησα στην επιτροπή, αλλά και εδώ και διαπί-
στωσα πολλές φορές ότι βλέπετε στο Κοινοβούλιο εθνική οµο-
ψυχία. Έτσι είναι. Δεν νοµίζω, όµως, ότι το κόµµα σας συνολικά
έχει την ίδια άποψη. Κατά τη γνώµη µου, στο κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας συνυπάρχουν δύο κόµµατα, για να το πω πιο ευγε-
νικά, δύο τµήµατα, δύο πολιτικές. Υπάρχει ένα τµήµα, που λέει
ότι εµείς είµαστε κάτι σαν εθνικοί µειοδότες -δεν θέλετε να το
πείτε τόσο χοντρά- και το άλλο κοµµάτι, που θεωρεί έστω και
έτσι ότι συµβάλλουµε στην εθνική οµοψυχία. Σε αυτό ανήκετε
εσείς, θα έλεγα κυρίως εσείς.

Τι ακριβώς, όµως, είµαστε για τη Νέα Δηµοκρατία πρέπει κά-
ποια στιγµή να ξεκαθαριστεί. Είµαστε αυτό που λέµε µειωµένης
εθνικής συνείδησης ή είµαστε Έλληνες, που αγαπάµε την πα-
τρίδα µας και το αποδεικνύουµε σήµερα, το αποδείξαµε χτες µε
οποιαδήποτε ιδιότητα; Ο Αρχηγός σας, όµως, δεν νοµίζω ότι
ακολουθεί µια τέτοια στάση έτσι ώστε µε βεβαιότητα να µας δίνει
την πρέπουσα ταυτότητα που περιµένουµε από αυτόν. 

Εκείνο, όµως, που θα πρέπει να τονίσω έτσι σε µία αποστροφή
της τοποθέτησής µου είναι ότι πολλές φορές ακούστηκε την
προηγούµενη περίοδο η λέξη «προδοτική» συµφωνία για την
Συµφωνία των Πρεσπών. 

Και θα πω κάτι που ίσως να µην έχει ακουστεί, γιατί ακούω τον

Πρωθυπουργό να λέει ότι µία συµφωνία, που ψηφίστηκε εδώ
µέσα δεν µπορεί µε τέτοιο κύρος και µάλιστα διακρατική να την
ακυρώσουµε. Αν όντως πιστεύατε ότι είναι προδοτική συµφωνία,
κανένα διεθνές εθιµικό δίκαιο, κανένα Δίκαιο Εθνικό ή θετό δεν
θα σας απαγόρευε να την ακυρώσετε. Απλώς προσπαθώ να κα-
ταδείξω το προσποιητό της όλης υπόθεσης και που τα εθνικά θέ-
µατα τα βάζετε στην προκρούστεια κοµµατική λογική. 

Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, ο ΣΥΡΙΖΑ θα ψηφίσει το νοµοσχέδιο,
το θεωρεί εθνικό καθήκον. Θέλω, όµως, να σας θυµίσω για µία
ακόµη φορά ότι όταν έβαλε σε δηµόσια συζήτηση την πρόθεση
να ψηφιστεί ακούστηκαν πάρα πολλά. Δεν ήµουν Βουλευτής
τότε. Ακούστηκαν πάρα πολλά. Τα είπε το πρωί ο Αλέξης ο Τσί-
πρας ένα προς ένα. Και κάθε κουβέντα Βουλευτή, όπως η δική
µου η κουβέντα, µπορεί να πληγώσει το κόµµα µου. Σήµερα
όµως ο Πρωθυπουργός: «Όχι, βέβαια, τα είπαν οι άλλοι, όχι
εγώ».

Θα ήταν άδικο σε αυτό το σηµείο -και θα τελειώσω εδώ- να
µην αναφέρω ότι η προκείµενη ενέργεια της επέκτασης στα δώ-
δεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο έπρεπε να εντάσσεται και σε ένα συ-
νολικό στρατηγικό σχέδιο. Το λογικό πρότερο -δεν το ακούτε για
πρώτη φορά, το λέω για να το ακούσει και ο ελληνικός λαός, όσοι
έχω την τιµή να µε ακούνε- θα ήταν να προηγείται το κλείσιµο
των κόλπων, η χάραξη των ευθειών γραµµών να έπεται, η επέ-
κταση των χωρικών υδάτων και στη συνέχεια να γίνεται η δια-
πραγµάτευση για ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδα. Έτσι έπρεπε να γίνει,
έγινε αντίστροφα. Ας το δεχτούµε έτσι όπως έχει γίνει. Καλό
είναι. 

Όµως, είναι εθνικά σωστό, δηµοκρατικά σωστό, ανθρωπίνως
σωστό να ακουγόταν σήµερα διά στόµατος και του κ. Δένδια και
του Πρωθυπουργού µία καλή κουβέντα για το τι έκανε το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών µέχρι το 2018, αλλά και µετέπειτα. Δύο ολό-
κληρα χρόνια χαρτογράφοι και ξένοι και Έλληνες ασχολήθηκαν
µε τον καθορισµό των ορίων, ειδικά στους κόλπους. Αυτό το λέω,
γιατί προηγουµένως ο κ. Νικολακόπουλος είπε ότι δεν προλά-
βαµε. Τα δύο χρόνια που χορηγήθηκαν για την τεχνική δουλειά;
Θα τα πετάξουµε στην άκρη. 

Θεωρώ λοιπόν ότι ένα µεγάλο «ευχαριστώ» είναι αναγκαίο.
Θεωρώ επίσης σωστό να ασκείται ενεργή πολιτική σπάζοντας τη
λογική της αδράνειας που ζηµιώνει την πατρίδα µας. 

Επί του θέµατος, θα αναφερθώ, κύριε Δένδια, στο εξής. Τις
τελευταίες µέρες ψαράδες της ευρύτερης περιοχής του Ιονίου,
αλλά πιο ειδικά της Κέρκυρας παραξενεύτηκαν µε το άρθρο 4.
Σύµφωνα µε το άρθρο 27 του Συντάγµατος…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη. Εξάλ-
λου είµαι τελευταίος οµιλητής. 

Το άρθρο 27 λοιπόν δίνει µία ιδιαιτερότητα στην ψήφιση ενός
νοµοσχεδίου, που αφορά την επέκταση της επικράτειας. Θέλει
την απόλυτη πλειοψηφία, την επισηµότητα που χρειάζεται, την
οποία κρατήσαµε σε απόλυτο βαθµό. 

Πώς, βρε αδερφέ, µπήκε σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο η παρά-
γραφος 4 που µιλάει για τους ψαράδες; Λέει δηλαδή, ότι ο
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης µπορεί να δίνει άδεια στους ψα-
ράδες της Ιταλίας σε αυτήν τη θαλάσσια λωρίδα, στην οποία επε-
κτείνουµε τα χωρικά µας ύδατα. Στέκει; Κατά την προσωπική µου
γνώµη, δεν στέκει ιδιαίτερα αυτή η ιστορία και από νοµοτεχνική
άποψη.

Τι είχε συµφωνηθεί µεταξύ Ελλάδας και Ιταλίας όταν καθορί-
στηκε η Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη; Δεν είναι ένα ζητούµενο;
Δεν θα πρέπει να το πείτε στην Εθνική Αντιπροσωπεία; Γιατί βά-
ζετε το άρθρο 4 που δεν κολλάει µε τίποτα; Πιστέψτε µε, µιλάω
και ως νοµικός και νοµίζω ότι το ζήτηµα αυτό, δηλαδή, που δίνετε
τη δυνατότητα στους Ιταλούς ψαράδες να µπαίνουν σε αυτή τη
θαλάσσια λωρίδα της εθνικής µας κυριαρχίας, φαντάζοµαι ότι
θα έπρεπε να γίνει µε αµοιβαίο τρόπο, µε βάση την αρχή της
αµοιβαιότητας. Εµείς θα πάµε, ας πούµε στη θαλάσσια λωρίδα
της Ιταλίας; Φαίνεται µέσα από τον νόµο; Αυτό είναι ένα ζήτηµα
που θα πρέπει να απαντηθεί, όχι µόνο στους ψαράδες, σε µας
όλους. 

Συνεχίζω και τελειώνω µε το εξής. Δυτικά καλά τα πάµε, κύριε
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Υπουργέ. ανατολικά όµως για βδοµάδες -θα το πω και εγώ- το
Ορούτς Ρέις όργωνε γύρω γύρω. Τα έχει ξεχάσει ο ελληνικός
λαός, όταν βγαίνατε και λέγατε διά του Κυβερνητικού Εκπροσώ-
που ότι µπήκε µέσα στα νερά µας το Ορούτς Ρέις, επειδή φυ-
σούσαν τα µελτέµια του Αιγαίου; Τα ξέχασαν, τα ξεχάσαµε αυτά; 

Ξεχάσαµε το ότι λέγατε πως δεν κάνει έρευνα, διότι ο θόρυβος
των παραπλεόντων πλοίων εµποδίζει τα µηχανήµατα του Ορούτς
Ρέις να κάνουν έρευνα; Να το ξεχάσουµε; Να ξεχάσουµε ότι
έφτασε έξι µίλια από το Καστελόριζο και τη Ρόδο; Όλα αυτά δεν
ξεχνιούνται. Υπήρξε µία δειλία στην αντιµετώπιση της πραγµατι-
κής αυτής κατάστασης. 

Αφού θεωρήσατε ως δεδοµένο ότι για τις διερευνητικές επα-
φές συµφωνούµε και εµείς, ξεκινά αυτή η προπαρασκευαστική
διαδικασία -έτσι ακριβώς την ονοµάσατε- διαλόγου. Θα πρέπει
οπωσδήποτε να µας εξηγήσετε ποιο είναι το πλαίσιο µε το οποίο
θα ξεκινήσει αυτή η κουβέντα, γιατί έχουµε αρνητικές προϋπο-
θέσεις. 

Ποιες είναι οι κυρώσεις κατά της Τουρκίας που µετά βεβαιότη-
τας θα εξασφάλιζε στα Ευρωπαϊκά Συµβούλια ο Πρωθυπουργός;
Ποιο είναι το πλαίσιο εγγυήσεων ότι η Τουρκία δεν θα επιστρέψει
στην επιθετικότητα; Ποιος δεν άκουσε τις απειλητικές θέσεις του
Υπουργού Εξωτερικών της Τουρκίας και τη σιωπή, τη µουγκα-
µάρα, όπως είπε πολύ σωστά ο Γιάννης Ραγκούσης, του Υπουρ-
γού Εξωτερικών της Γερµανίας; Όλα αυτά δείχνουν ότι το
πλαίσιο δεν είναι τέτοιο που, επαναλαµβάνω, επιθυµούµε για µια
προπαρασκευαστική διαδικασία έναρξης ενός ουσιαστικού δια-
λόγου. 

Θα είναι χειρίστη, κατά την άποψή µας, ενέργεια να αποδε-
χτούµε τη διεύρυνση της ατζέντας, όπως ζητά η τουρκική
πλευρά, σε θέµατα κυριαρχίας, όπως τις γκρίζες ζώνες και την
αποστρατιωτικοποίηση νησιών. Χείριστη θα είναι, αλλά και ανα-
ποτελεσµατική η στάση να πάµε εκεί µόνο για να ακούσουµε τι
θα πει η Τουρκία ή ακόµη χειρότερα ότι προεξοφλούµε το ναυά-
γιο των συζητήσεων. 

Εµείς, ως πατριωτική δύναµη, θα στηρίξουµε µια εθνική στρα-
τηγική, εφόσον υπάρχει, η οποία προφανώς θα πρέπει να δια-
µορφωθεί από ένα συµβούλιο πολιτικών Αρχηγών, όχι από
κηδεµόνες, όχι από προστάτες, όπως είπε ο εισηγητής µας, ο κ.
Κατρούγκαλος. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αυλωνίτη.

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης,
ο κ. Μυλωνάκης, για τη δευτερολογία του, για δέκα λεπτά όπως
συµφωνήσαµε χθες. Το τονίζω γιατί θέλω να σας παρακαλέσω
να το τηρήσουµε. 

Ορίστε, κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνουµε

σε λίγη ώρα στην Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο το οποίο καταθέσατε
για την επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης, των χωρικών µας υδά-
των δηλαδή, από το Ιόνιο, τις νήσους του Ιονίου µέχρι το ακρω-
τήριο Ταίναρο. 

Αποφάσισα να µιλήσω από τους τελευταίους, µαζί µε άλλους
δύο, τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και τον κ. Χα-
τζηβασιλείου της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί ήθελα να ακούσω
σχεδόν όλους τους Βουλευτές, να δω πώς θα τοποθετηθούν.

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, εδώ ακούστηκαν ορισµένα πράγµατα
τα οποία είναι απίστευτα. Είσαστε οι εγγυητές της Συµφωνίας
των Πρεσπών, είπε ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, ο πρώην υπουργός,
ο κ. Παππάς. Δηλαδή δανειολήπτες και εγγυητές έχετε κάνει µία
συµφωνία προφανώς για να τηρήσετε και να τιµήσετε τη Συµφω-
νία των Πρεσπών. 

Γιατί από το 1995, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, θα
µπορούσαµε χωρίς δεύτερη κουβέντα να είχαµε ασκήσει το ανα-
φαίρετο δικαίωµά µας της επέκτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης σε
όλη την επικράτεια. Ο κ. Παφίλης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, εξέθεσε την άποψη, όταν
έκανε το ρητορικό ερώτηµα, για ποιον λόγο τώρα; 

Ακούστε λοιπόν και την άποψη της Ελληνικής Λύσης που σας

την είπαµε. Την είπε και ο Πρόεδρος, ο Κυριάκος Βελόπουλος,
όµως καλό είναι, κύριε Υπουργέ, να καταλαβαίνει και ο ελληνικός
λαός µε απλά λόγια. Γιατί ο µέσος Έλληνας πολίτης δεν µπορεί
να καθίσει να φιλοσοφήσει ή να παραµυθιάσει τον εαυτό του. 

Γιατί λοιπόν τώρα και όχι το 1995 µέχρι σήµερα, δηλαδή εδώ
και είκοσι πέντε χρόνια; Γιατί τώρα η οριοθέτηση των Αποκλει-
στικών Οικονοµικών Ζωνών µε την Ιταλία και µε την Αίγυπτο; Γιατί
τώρα η µερική επήρεια των νήσων; 

Ο κ. Κεγκέρογλου µάλιστα, κύριε Λοβέρδο, από την πλευρά
του Κινήµατος Αλλαγής είπε ότι δεν δέχεται το Κίνηµα Αλλαγής
µερική επήρεια των νήσων, µικρότερη του 100%. Έτσι είπε προ-
ηγουµένως που µίλησε. Το Κίνηµα Αλλαγής όµως ψήφισε τη συµ-
φωνία µε την Ιταλία παρά το ότι και οι Διαπόντιοι Νήσοι και οι
Σοφάδες είχαν 75% και 32% αντίστοιχα µερική επήρεια. 

Αφού, λοιπόν, τακτοποιήσατε εν τάχει τη συµφωνία µε την Ιτα-
λία, η οποία είχε να τακτοποιηθεί από το 1977, αφού τακτοποι-
ήσατε και εν συνεχεία µε µερική επήρεια των νήσων -το τονίζω-,
πήγατε και τα τακτοποιήσετε γρήγορα-γρήγορα τη συµφωνία µε
την Αίγυπτο πάλι αφήνοντας εκτεθειµένο όλο το σύµπλεγµα του
Καστελόριζου - Μέγιστης, δηλαδή από το 28ο µεσηµβρινό και
ανατολικότερα, πάλι µε µερική επήρεια των νήσων και µηδενική,
έρχεστε τώρα να τακτοποιήσετε και την αιγιαλίτιδα ζώνη τµηµα-
τικώς µέχρι το ακρωτήριο Ταίναρο, κακώς λέει η Ελληνική Λύση
από την πρώτη µέρα που το συζητήσαµε στην επιτροπή. 

Γιατί έγινε αυτό; Διότι γνωρίζατε πάρα πολύ καλά, κύριε
Υπουργέ, όπως γνωρίζει όλος ο ελληνικός λαός και θα αποδειχ-
θεί οσονούπω πλέον γιατί η «καυτή πατάτα» έπεσε στα χέρια σας
ότι προσχεδιασµένο και προσυµφωνηµένο είναι αυτό το οποίο
πάµε να ξεκινήσουµε στις 25 Ιανουαρίου, τις διερευνητικές επα-
φές µε την Τουρκία. 

Και ναι µεν, εσείς σκίζετε τα ρούχα σας και λέτε ότι µόνο για
την ΑΟΖ και την υφαλοκρηπίδα θα µιλήσουµε, όµως ο Πρωθυ-
πουργός µιλάει για θαλάσσιες ζώνες και έρχεται και η θαλάσσια
ζώνη δένει µε την αιγιαλίτιδα ζώνη, µαζί µε την ΑΟΖ και την υφα-
λοκρηπίδα. 

Άρα, λοιπόν, γνωρίζατε πολύ καλά ότι κάποια στιγµή πολύ γρή-
γορα –και ήρθε το πλήρωµα του χρόνου- θα ξεκινήσουν οι διε-
ρευνητικές επαφές. Ξεκίνησε και η Τουρκία την πίεση. Οι
σύµµαχοι γενικότερα και κυρίως η Γερµανία επέβαλαν τις διε-
ρευνητικές επαφές και έρχεστε τώρα να κάνετε διερευνητικές
επαφές από τη Δευτέρα. Και όπως είπε ο Πρόεδρός µας, η Τουρ-
κία θα έχει γεµάτη τη σελίδα της µε αιτήµατα και η δικιά µας θα
είναι άδεια. 

Όµως για τον ιστορικό του µέλλοντος και καλό είναι οι ερευ-
νητές δηµοσιογράφοι να το ψάξουν κατέθεσε στα Πρακτικά της
Βουλής κατά τη µεσηµβρινή οµιλία του ο Κυριάκος Βελόπουλος
δεκαεπτά σηµεία τα οποία, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλούµε
πάρα πολύ να τα δείτε, να τα ενστερνίστηκε και να τα θέσετε σε
διερευνητικές επαφές. Να τα δώσετε, τέλος πάντων, στον δικό
σας τον κ. Αποστολίδη ο οποίος έχει πάρα πολύ µεγάλη εµπειρία
από το 2007 που ξεκίνησε. 

Μην ξεχνάµε ότι ο ίδιος ήταν και πριν, στις κυβερνήσεις του
Παπανδρέου. Μην ξεχνάµε ότι ο ίδιος ήταν και διοικητής στη
ΕΥΠ. Μην ξεχνάµε ότι ο ίδιος ήταν ο άνθρωπος οποίος µιλούσε
συχνά-πυκνά στις διερευνητικές επαφές µε την Τουρκία. Αυτό
είναι, λοιπόν, το σκεπτικό. Αυτή είναι η αλήθεια που πρέπει να
ξέρει ο κόσµος. Όλα τα άλλα είναι παραµύθια της Χαλιµάς. 

Ο κ. Κουµουτσάκος είπε ότι: «Εγώ δεν είχα πει ποτέ το 2018
όταν ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ να φτιάχνει και να ετοιµάζει, να προετοι-
µάζει το έδαφος -και πολύ καλά έκανε δηλαδή, δεν το αµφισβητεί
κανείς αυτό- για την επέκταση της ζώνης». Είναι άλλο αν υπήρχε
ένα πρόβληµα, όπως είπε ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Τσί-
πρας ότι δεν θα ήταν µε προεδρικό διάταγµα κι έπρεπε να γίνει
µε νόµο στη Βουλή βάσει του άρθρου 27 του Συντάγµατος και
τα παραµύθια της Χαλιµάς. 

Και νόµος γινότανε, κύριε Κατρούγκαλε, µιας που σας έχω
εδώ µπροστά µου και τα πάντα µπορούσατε να κάνετε. Το φο-
βικό σύνδροµο είχατε. Φοβηθήκατε να το κάνετε. Αυτή είναι η
αλήθεια. Γιατί η Νέα Δηµοκρατία είχε σηκώσει τότε το µπαϊράκι
των µακεδονοµάχων. Όµως ο Πρωθυπουργός ο κύριος Μητσο-
τάκης, κύριε Υπουργέ, είχε απόλυτο δίκιο, δεν ήταν µακεδονο-
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µάχος. Κακώς τον κατηγόρησε ο κ. Τσίπρας ότι: «Μα καλά, κύριε
Πρωθυπουργέ, τα ρίξατε όλα επάνω στους σηµερινούς Υπουρ-
γούς και τότε Βουλευτές του κόµµατός σας, αυτά που λέγανε
εναντίον του ΣΥΡΙΖΑ για την αιγιαλίτιδα;». Είχε δίκιο. Δεν ήταν
µακεδονοµάχος ποτέ ο κ. Μητσοτάκης. 

Θυµάµαι και θυµίζω , όταν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας -όχι όλοι βεβαίως, αλλά οι περισσότεροι εξ αυτών - είχαν ση-
κώσει τη φουστανέλα του τσολιά και έκαναν τους
µακεδονοµάχους και ντύνονταν Παύλος Μελάς κι έβγαιναν στο
συλλαλητήριο, ο κ. Μητσοτάκης την ηµέρα του συλλαλητηρίου
στο Σύνταγµα, έκανε σκι. Δεν ήταν µακεδονοµάχος. Δεν φώναζε
για τη Μακεδονία ότι είναι µία και ελληνική. Δεν έλεγε ότι η Συµ-
φωνία των Πρεσπών είναι προδοτική. Όλα κι όλα. Το λέω για να
το καταλάβει και ο ελληνικός λαός. Τηρεί την υπόσχεσή του. 

Και τώρα έρχεστε εδώ δήθεν να τσακωθείτε µε τον ΣΥΡΙΖΑ για
να σας δει ο ελληνικός λαός για να πείτε τι; Ότι δεν τηρείτε τη
Συµφωνία των Πρεσπών, κύριε Χατζηβασιλείου; Εσείς δεν είστε
αυτός ο οποίος µαζί µε άλλους Σερραίους και τον κ. Κώστα Κα-
ραµανλή το νεότερο, τον σηµερινό Υπουργό πηγαίνατε στη Θεσ-
σαλονίκη στο συλλαλητήριο και λέγατε: «Η Μακεδονία είναι µία
και είναι ελληνική. Είναι προδότες αυτοί οι οποίοι φτιάχνουν τη
Συµφωνία των Πρεσπών»; Και τώρα είσαστε οι εγγυητές όπως
λέει ο κ. Παππάς και καλά σας λέει. Σας «γλεντάνε» τώρα, διότι
κοροϊδέψατε τον ελληνικό λαό. Τον παραµυθιάσατε όπως τον πα-
ραµυθιάσατε και σήµερα. 

Η Ελληνική Λύση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έχει υπο-
σχεθεί στην κοινωνία, στον κόσµο, σε αυτούς οι οποίοι µας έβα-
λαν στη Βουλή και σε αυτούς οι οποίοι θα µας ξαναβάλουν µε
διπλασιασµό το ποσοστό µας πλέον και πιστεύω κάποια στιγµή
να µας δώσουν την ευκαιρία, έστω για µια τετραετία, να κυβερ-
νήσουµε αυτήν τη χώρα, γιατί βλέπετε πως και οι καταγγελίες
µας σ’ αυτά τα οποία κάνει η Κυβέρνηση είναι σοβαρές και οι
προτάσεις µας είναι εξίσου αποδοτικές, γι’ αυτό και τις υλοποι-
είτε, κύριε Χατζηβασιλείου, σε πάρα πολλά θέµατα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, έστω κι ένα τετραγωνικό µέτρο να µεγαλώσει
η πατρίδα µας, εµείς θα ψηφίζαµε τη συµφωνία. Συµφωνούµε σε
όλα, όλα τα κόµµατα, πλην του ΚΚΕ το οποίο ψηφίζει «παρών».
Όλα τα άλλα κόµµατα συµφωνούµε για την επέκταση της ζώνης. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, επειδή είδα κάποια διαφορά απόψεων
µεταξύ αυτών, που είπατε χθες για την άµεση επέκταση της αιγια-
λίτιδας ζώνης στην Κρήτη, βορρά, νότο, ανατολή, δύση, -είπατε
χθες ότι θα είναι και προς ανατολάς- µε αυτό το οποίο είπε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός σήµερα στην οµιλία του ότι όταν πρέπει και
όταν θα έρθει η ώρα θα το κάνουµε. Εσείς είπατε άµεσα, ο Πρω-
θυπουργός είπε όταν θα έρθει η ώρα. Η δεύτερη φάση έγινε. Άρα
περιµένουµε την τρίτη φάση. Εσείς µας είχατε πει ότι η δεύτερη
φάση περιλαµβάνει και την Κρήτη η οποία θα γίνει άµεσα. 

Άµεσα, λοιπόν, σας καλεί η Ελληνική Λύση να το κάνετε. Και
θέλω να παρακολουθήσετε, πολύ σοβαρά, αυτή την πρόταση
µας να επεκτείνουµε τα χωρικά µας ύδατα σε όλη την επικράτεια.
Σταµατήστε να κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό ότι το Ορούτς Ρέις
έκανε απλώς βόλτες. Έκανε έρευνες και µάλιστα έξι µίλια έξω
από τη Ρόδο και το Καστελόριζο. 

Ο κ. Γεραπετρίτης έλεγε και επέµενε ότι τα έξι µίλια είναι η
κόκκινη µας γραµµή. Δεν είναι τα έξι µίλια, κύριε Υπουργέ, και
το γνωρίζετε καλύτερα από τον καθένα, διότι είστε ένας έντιµος
άνθρωπος. Είναι τα δώδεκα µίλια και καλούµε την Ελληνική Κυ-
βέρνηση άµεσα να προχωρήσει στην επέκταση των δώδεκα µι-
λίων χωρίς φοβικά σύνδροµα σε όλη την επικράτεια. 

Στις διερευνητικές επαφές µε την Τουρκία κανείς δεν λέει όχι.
Όµως χωρίς ατζέντα συγκεκριµένη, χωρίς αιτήµατα δικά µας
όπως αυτά τα κατέθεσε ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης ο Κυ-
ριάκος Βελόπουλος στα δεκαεπτά σηµεία σήµερα στα Πρακτικά
της Βουλής, µην πάτε. Αν θα πάτε έτσι, θα αναγκαστείτε πολύ
γρήγορα να αποχωρήσετε.

Τότε η σύµµαχός σας, η Γερµανία, που ο κ. Μάας «βούλωνε»
το στόµα του και «βούλωνε» τα αυτιά του δίπλα στον Τσαβούσο-
γλου όταν εκβίαζε και απειλούσε την Ελλάδα προχθές, θα έρθει
να κατηγορήσει, όπως και άλλες χώρες, υποτίθεται σύµµαχες,
όπως η Ισπανία µε το ελικοπτεροφόρο που ετοιµάζει για την
Τουρκία, και να πει ότι η Ελλάδα ευθύνεται πάλι γι’ αυτό το θέµα. 

Η Ελληνική Λύση, εν κατακλείδι, στηρίζει και θα ψηφίσει το νο-
µοσχέδιο της επέκτασης, εκτός από το άρθρο 4. Το είπαµε και
χθες, το είπε και σήµερα ο Πρόεδρος. 

Δεν είναι δικό σας θέµα να κάνετε αλιευτικές ζώνες. Αυτό,
όµως, περνάει και από το Υπουργείο Εξωτερικών µέχρι 31 Μαρ-
τίου. Όµως, όταν τα ψαροκάικα των Ιταλών και των άλλων κρα-
τών της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα µπαίνουν µέσα στα ελληνικά
ύδατα, από τα έξι στα δώδεκα µίλια, πρέπει να έχει την ευκαιρία
και τη δυνατότητα και το ελληνικό αλιευτικό να κάνει το ίδιο στα
αντίστοιχα ύδατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο ειση-

γητής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Κατρούγκαλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για µία παράκληση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Θα ήθελα να κάνω µία παράκληση, επειδή µπορεί να λεχθεί κάτι
το οποίο θα χρειαστεί απάντηση, θα ήθελα να ενηµερώσω ότι
στις 19.00’ έχω τηλεφωνικό ραντεβού µε τον Υπουργό Εξωτερι-
κών της Ιρλανδίας και είναι σηµαντικό. Δεν είχα προβλέψει ότι
θα κρατήσει τόσο πολύ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κατρούγκαλε,
έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά και θα σας παρακαλέσω να µεί-
νετε εντός χρόνου, γιατί ο κ. Μυλωνάκης τον παραβίασε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Θα προσπαθήσω να είµαι συνε-
πής, εν όψει και της εθνικής υποχρέωσης που έχει ο Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δυστυχώς, δεν µε
ενηµέρωσε ο Υπουργός. Διαφορετικά, και εγώ θα ήµουν διαφο-
ρετικός µε την τήρηση των χρόνων. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Κατρούγκαλε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι, προφανώς, ιδιαίτερα θετικό γεγονός ότι σχεδόν όλες οι

πτέρυγες της Αίθουσας αποδέχθηκαν ως εθνική θέση τη στρα-
τηγική επιλογή της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ να διαφοροποιηθεί από
το κλίµα αδράνειας δεκαετιών και να προωθήσει την τµηµατική
επέκταση των χωρικών υδάτων αρχικά στο Ιόνιο, µετά στην
Κρήτη, στη συνέχεια στο σύνολο της επικράτειας. 

Δυστυχώς, το θετικό αυτό γεγονός σκιάζεται από το ότι επιβε-
βαιώθηκε το διπλό κενό ειλικρίνειας και στρατηγικής εκ µέρους
της Κυβέρνησης. Ως προς την ειλικρίνεια, η αυτονόητη υποχρέ-
ωση κάθε κόµµατος είναι να λέει τα ίδια όταν είναι στην κυβέρ-
νηση και όταν είναι στην αντιπολίτευση. 

Εδώ, ο Πρωθυπουργός, δυστυχώς, για να αποκρούσει την κα-
τηγορία ότι ήταν ανειλικρινής όταν το κόµµα του καταδίκαζε και
λοιδορούσε τη στρατηγική αυτή επιλογή ως αντίθετη στα εθνικά
συµφέροντα της χώρας, προτίµησε να αποδεχθεί για τον εαυτό
του την πολύ χειρότερη ιδιότητα του υποκριτή. Τι µας είπε; Ότι
«αυτές οι δηλώσεις έγιναν από τους αρµόδιους τοµεάρχες, έγι-
ναν από τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά όχι από εµένα». 

Τι µας λέει αυτό για έναν αρχηγό που δεν παίρνει την ευθύνη
για την πολιτική του κόµµατός του και που, όπως «άδειασε» σή-
µερα τους τοµεάρχες, αύριο, προφανώς, θα «αδειάσει» τους
Υπουργούς του; Θα επανέλθω σε αυτό και προς το τέλος της
οµιλίας µου και όταν θα µιλάω για το κενό στρατηγικής. 

Προφανώς, για µία ακόµη φορά αποδείχθηκε ότι δεν ήταν ση-
µειακή ή µεµονωµένη η ανειλικρίνεια. Εµβληµατική ήταν στην πε-
ρίπτωση του µακεδονικού. Αλλά, δυστυχώς, για τον
Πρωθυπουργό η πραγµατικότητα είναι αυτή που φανερώνει την
ανειλικρίνεια και την υποκρισία και την ιστορική αλήθεια. 

Όπως είπα και στην επιτροπή, χειροκροτώ τον Υπουργό Εξω-
τερικών, που ορθά, απευθυνόµενος στον οµόλογό του της Βό-
ρειας Μακεδονίας, του υπενθύµισε ότι χάρη στη Συµφωνία των
Πρεσπών είναι που δεν µπορεί κανείς συµπατριώτης του κ. Οσµάνι
να ισχυριστεί ότι ήταν παρών δίπλα στον Μέγα Αλέξανδρο στη
µάχη του Γρανικού, της Ισσού ή των Γαυγαµήλων. 

Αυτό, προφανώς, διαψεύδει τον Κυριάκο Μητσοτάκη και την το-
ποθέτησή του στις 25 Ιανουαρίου στη Βουλή όταν έλεγε ότι είναι
εθνικό λάθος, που προσβάλλει την ιστορία µας, η Συµφωνία των
Πρεσπών. 

6060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Επιβεβαιώθηκαν και τα πραγµατικά γεγονότα που είχα ισχυρι-
στεί σε σχέση µε την πρωτοβουλία, που αναλάβαµε να προωθή-
σουµε, µε νοµοθετική ρύθµιση εν όψει του άρθρου 27, την
τµηµατική επέκταση των χωρικών υδάτων, ξεκινώντας από το
Ιόνιο. 

Ο ίδιος ο συνάδελφος κ. Κουµουτσάκος αναφέρθηκε και πα-
ραδέχθηκε ότι δύο φορές, σε δύο Εθνικά Συµβούλια Εξωτερικής
Πολιτικής είχε ανακοινωθεί η πρόθεση της Κυβέρνησης να κατα-
θέσει σχετικό νοµοσχέδιο και, µε την ειλικρίνεια που τον χαρα-
κτηρίζει, παραδέχθηκε ότι το ίδιος είχε ζητήσει να µην κατατεθεί
άµεσα, στο πλαίσιο της προεκλογικής περιόδου των ευρωπαϊκών
εκλογών.

Ρώτησε ο Πρωθυπουργός στη δευτερολογία του -και γι’ αυτό
δεν µπόρεσε να απαντήσει ο Πρόεδρός µας- γιατί, αν ήταν έτσι
τα πράγµατα, δεν προχωρήσαµε τουλάχιστον µε προεδρικό διά-
ταγµα το κλείσιµο των κόλπων και τις ευθείες γραµµές. 

Η απάντηση προκύπτει από το σχέδιο νόµου, που είχαµε κα-
ταθέσει και που, προφανώς, βρίσκεται στο αρχείο του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, όπου είχαµε ενσωµατώσει τον νόµο για την
επέκταση των χωρικών υδάτων µε τις ρυθµίσεις για το κλείσιµο
των κόλπων και τις ευθείες γραµµές. Μάλιστα, οι συντεταγµένες
είναι ακριβώς ίδιες µε αυτές του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. 

Η ίδια προετοιµασία για το κλείσιµο κόλπων και τις ευθείες
γραµµές είχε ολοκληρωθεί και για την Κρήτη και για την ηπειρω-
τική Ελλάδα. Άρα, δεν ακριβολογεί ο ισχυρισµός ότι επειδή χρει-
αζόταν τεχνική προετοιµασία καθυστέρησε η επέκταση εκεί. 

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο και µεγαλύτερο κενό, το κενό
στρατηγικής. Όλοι αντιληφθήκατε τις δύο λέξεις, που δεν ανέ-
φερε σήµερα ο Πρωθυπουργός, λέξεις που, όπως συχνά τονίζει
ο Υπουργός Εξωτερικών, έχουν σηµασία στη διπλωµατία και τις
οποίες ο ίδιος τόλµησε να αρθρώσει χθες. Είπε ότι θα ακολου-
θήσει η επέκταση των χωρικών υδάτων νότια και ανατολικά της
Κρήτης. Το «ανατολικά» το είπε για πρώτη φορά χθες. 

Σήµερα, ο Πρωθυπουργός είπε ότι και για την Κρήτη, όπως και
για κάθε άλλο σηµείο της επικράτειας, έχουµε δικαίωµα να επε-
κτείνουµε τα χωρικά ύδατα σε χρόνο, που θα επιλέξουµε. Είναι
σαφής η διαφορετική ποιότητα των δύο δηλώσεων. 

Δεν είναι µόνο ξανά η έλλειψη ειλικρίνειας, που χαρακτηρίζει
επί του προκειµένου τον Πρωθυπουργό στο να µην προσδιορίζει
ακριβώς ποια είναι η στρατηγική του. Εδώ αποδεικνύεται η αδυ-
ναµία του ή η υποκρισία του, αν είναι γνώστης του γεγονότος ότι
ο χρονισµός παρόµοιων αποφάσεων είναι κρίσιµο στοιχείο της
στρατηγικής.

Έπρεπε να έχει ήδη συµβεί η επέκταση των χωρικών υδάτων
νότια και ανατολικά της Κρήτης, αφ’ ενός για να αποκρουστεί η
τουρκική επιθετικότητα, όπως εκδηλωνόταν το προηγούµενο διά-
στηµα, και εµβληµατικά στο διάστηµα ανάµεσα στα έξι και στα
δώδεκα µίλια. 

Επίσης, εν όψει ενδεχόµενης µελλοντικής προσφυγής στη
Χάγη, έχουµε και νοµολογία του Διεθνούς Δικαστηρίου της
Χάγης -η πιο χαρακτηριστική είναι η απόφαση Κατάρ κατά Μπα-
χρέιν- που µας υποχρέωνε για κάτι τέτοιο.

Άρα, η Κυβέρνηση δεν πρέπει να συνεχίζει να χρησιµοποιεί την
εξωτερική πολιτική µε όρους επικοινωνίας και δηµαγωγικά να
λέει άλλα όταν είναι στην αντιπολίτευση, άλλα όταν είναι στην
κυβέρνηση. 

Πρέπει να διαµορφώσει εθνική στρατηγική απέναντι στην
Τουρκία, ειδικά εν όψει των διερευνητικών επαφών. Δεν αρκεί
µία αµυντική τακτική, που περιορίζεται στο να λέει ότι δεν θα δι-
ευρυνθεί η ατζέντα. Καλοδεχούµενη είναι, βέβαια, αυτή η δή-
λωση. Πρέπει να µας εξηγήσει µε ποια θετική στρατηγική θα
επιδιώξει έντιµη συµφωνία. Ούτε είναι ζητούµενο η καλύτερη το-
ποθέτηση σε ένα «blame game», που θα ακολουθήσει ναυάγιο
των διερευνητικών, γιατί έτσι θα επιστρέψουµε στην κλιµάκωση
της επιθετικότητας της Τουρκίας και, µάλιστα, χωρίς το αναγκαίο
πλαίσιο κυρώσεων που απέτυχε ο Πρωθυπουργός να εξασφαλί-
σει και το οποίο θα παρείχε κάποιες εγγυήσεις εναντίον αυτού
του ενδεχοµένου.

Τελειώνω µε ένα ζήτηµα, πράγµατι, σεβασµού της ιστορικής
αλήθειας και της υποχρέωσης ειλικρίνειας, µε όσα ακούστηκαν
για το ζήτηµα των αγανακτισµένων και τον παραλληλισµό µε

αυτά που έγιναν στο Καπιτώλιο. Θα σας διαβάσω µία δήλωση
εδώ στη Βουλή, στις 30 Μαΐου του 2011. 

«Είναι κάτι παραπάνω από αγανακτισµένοι. Είναι απελπισµένοι.
Αλλά το κίνηµά τους είναι ειρηνικό, ακοµµάτιστο, ενωτικό και πα-
νεθνικό. Δεν είναι κοµµατικά µπλοκ. Κρατάνε ελληνικές σηµαίες.
Σε αυτούς οφείλουµε να δώσουµε ελπίδα και προοπτική.»

Ποιος πρώην Πρωθυπουργός, ποιος Αρχηγός µεγάλου κόµ-
µατος έκανε τη δήλωση αυτή; Νοµίζετε ο Αλέξης Τσίπρας; Κά-
νετε λάθος. Ο Αντώνης Σαµαράς έκανε τη δήλωση αυτή. Και
πέραν του τι έλεγε τότε ο Αντώνης Σαµαράς, η αλήθεια είναι µία.
Καµµία σχέση δεν είχε το παλλαϊκό κίνηµα εκατοντάδων χιλιάδων
ανθρώπων µε τους γραφικούς ακροδεξιούς στο Καπιτώλιο. Αν
υπήρχε µία οµοιότητα αυτού του κινήµατος, ήταν µε τα αντί-
στοιχα, δηλαδή του «Occupy Wall Street» στην Αµερική, του «Oc-
cupy Central» στο Χονγκ Κονγκ και των «Indignados», λαϊκών
κινηµάτων, δηλαδή, που αγκάλιαζαν τη δηµοκρατία και µε τη
µορφή της άµεσης δηµοκρατίας, χωρίς να αµφισβητούν την κοι-
νοβουλευτική, που καµµία σχέση δεν είχαν µε γραφικότητες των
ακροδεξιών της πάνω πλατείας ή µε τις γραφικότητες των ακρο-
δεξιών όπως εκδηλώθηκαν στις πορείες και στα συλλαλητήρια
για το µακεδονικό. 

Και αν θέλετε να σέβεστε την ιστορική αλήθεια, συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας, θα πρέπει να ξέρετε ότι µία µόνο φορά
κατελήφθη, πράγµατι, το Κοινοβούλιο από ακροδεξιούς τραµ-
πούκους. Και αυτή ήταν στις 3 Ιουλίου του 1964 από ακροδεξι-
ούς ΕΚΟΦίτες, που έφευγαν από την προεκλογική συγκέντρωση
του υποψήφιου δηµάρχου της Νέας Δηµοκρατίας Πλυτά και κα-
τέλαβαν το Κοινοβούλιο.

Εµείς -και κλείνω µε αυτό- δεν θέλουµε να αναφερόµαστε σε
παλιά τραύµατα σαν και αυτό. Εµείς θέλουµε να υπάρχει εθνική
γραµµή, την οποία, όµως, διαµορφώνει, κατ’ αρχάς, η Κυβέρ-
νηση, επιδιώκοντας συναινέσεις, όχι µε την υποκρισία που επέ-
δειξε σήµερα, δυστυχώς, ο Πρωθυπουργός. Και η πρώτη σας
υποχρέωση θα ήταν να επιδιώξετε τη συναίνεση αυτή, ξεκινών-
τας από ένα συµβούλιο πολιτικών Αρχηγών. Μέχρι τότε, διεκδι-
κείτε για τον εαυτό σας το χαρακτηρισµό όχι µόνο του υποκριτή,
αλλά και του ανεύθυνου κυβερνήτη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε για
ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Λο-
βέρδο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας αυτή τη διήµερη συνεδρίαση της Ολοµέλειας της

Βουλής, θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις. 
Η πρώτη: Όποιος µιλά για τα γεγονότα 2010, 2011, 2012, τους

αγανακτισµένους και τους ψεκασµένους, καλό είναι να ζητάει και
τη γνώµη µου που ήµουν Υπουργός Εργασίας και Υπουργός
Υγείας. Και όταν πρόκειται για τον ΣΥΡΙΖΑ, ας µιλάνε και µεταξύ
τους, γιατί η νέα τους σύνθεση έχει και ανθρώπους που τα ξέ-
ρουν καλά τα γεγονότα. 

Το δεύτερο: Επειδή µίλησαν και από τις δύο πλευρές του Κοι-
νοβουλίου για αδράνεια των προηγούµενων δεκαετιών, εγώ το-
ποθετήθηκα και στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια µε τρόπο
πολύ, πολύ κατηγορηµατικό υπέρ αυτής της συµφωνίας και υπέρ
αυτής της αλλαγής γραµµής πλεύσης και υπέρ των τµηµατικών
συµφωνιών. Όµως, δεν µπορούµε να µιλάµε µε απρέπεια για
προηγούµενους Υπουργούς Εξωτερικών και για προηγούµενους
διπλωµάτες, κύριε Πρόεδρε, που στήριξαν την πατρίδα µας και
την παλιά της στρατηγική, που τώρα έχουµε ξεπεράσει, µε τον
πιο πατριωτικό τρόπο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πράγµατι, ήσασταν

συνεπής στο ένα λεπτό.
Αν και ο κ. Τάσος Χατζηβασιλείου δεν είναι Λάκων, αλλά Σερ-

ραίος, πιστεύω ότι θα ολοκληρώσει µε τον ταχύτερο δυνατό
τρόπο την τοποθέτησή του. 

Ορίστε, κύριε Χατζηβασιλείου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
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Δεν θα πω πολλά πράγµατα, µιας και εξαντλήσαµε τη συζή-
τηση σήµερα. Θα κάνω µόνο δύο µικρά σχόλια. 

Πρώτα απ’ όλα, ο Πρωθυπουργός δεν επέδειξε σήµερα υπο-
κρισία. Είπε το αυτονόητο, ότι η χώρα διατηρεί στο ακέραιο το
δικαίωµά της να επεκτείνει την αιγιαλίτιδα ζώνη οπουδήποτε στη
θαλάσσια περιοχή, σε όποια περιοχή επιλέξει, όπως και όταν το
κρίνει εθνικά σκόπιµο. 

Δεύτερον, επειδή πολλοί συνάδελφοι µίλησαν για έλλειψη
στρατηγικής, θα ήθελα να πω ότι δεν συµφωνώ. Είναι στρατηγική
έλλειψη αυτά, που έχουν γίνει τους τελευταίους δεκαοκτώ
µήνες; Δηλώνει κενό στρατηγικής η συµφωνία µε την Ιταλία, µε
την Αίγυπτο, η συνεννόηση µε την Αλβανία, το γεγονός ότι η
χώρα έχει εταιρικές σχέσεις µε το Ισραήλ, µε αραβικά κράτη; Δεν
είναι, λοιπόν, έτσι. Η χώρα έχει µία δυναµική εξωτερική πολιτική.
Η Κυβέρνηση δρα, δεν αντιδρά στα γεγονότα.

Θα κλείσω, λέγοντας ότι είναι µία όντως ιστορική µέρα η ση-
µερινή. Χαίροµαι γιατί στέλνουµε ένα µήνυµα ενότητας και συ-
ναίνεσης, πράγµα πολύ σηµαντικό για την κρίσιµη δεκαετία που
έχει η χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αποδείξατε ότι είστε

λακωνικότατος.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να κλείσετε τη διήµερη συ-

νεδρίαση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟς ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συγχωρείτε για την αναγκαία

επιτάχυνση. Δεν πρόκειται να επεκταθώ. Νοµίζω ότι ειπώθηκαν
και χθες, αλλά και σήµερα ο Πρωθυπουργός ευθέως τοποθετή-
θηκε επί του διαρκούς ισχυρισµού του ΣΥΡΙΖΑ περί πολλών
γραµµών, περί διαφορετικών διατυπώσεων κ.λπ.. Τα λέει κανείς
µία φορά, δύο φορές. Από εκεί και πέρα, δεν έχει νόηµα να επα-
ναλαµβάνονται. 

Εγώ απλώς θα ήθελα να επαναλάβω τη σαφή κατακλείδα του
Πρωθυπουργού για τη διεύρυνση του πλαισίου της εθνικής οµο-
ψυχίας. Νοµίζω ότι αυτό πρέπει να κρατήσουµε από τη διήµερη
αυτή συνεδρίαση και την παρουσίαση στην επιτροπή, τη δυνα-
τότητα, δηλαδή, των κοµµάτων να συµπαρατάσσονται υπέρ του
εθνικού συµφέροντος. Ήταν µια εξαιρετική, κατά τούτο, συνε-
δρίαση και θεωρώ τιµή µου που εξ ονόµατος της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη, εισηγήθηκα το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα.

Ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κύριο Υπουργό. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσ-
σεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Καθορισµός του εύ-
ρους της αιγιαλίτιδας ζώνης στη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου και
των Ιονίων Νήσων µέχρι το ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννή-
σου».

Σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 εδάφιο γ’ του Κανο-
νισµού της Βουλής, θα διεξαχθεί ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφο-
φορία επί της αρχής, επί των άρθρων, καθώς και επί του συνόλου
του νοµοσχεδίου λόγω της ειδικής πλειοψηφίας, που απαιτεί το
άρθρο 27 παράγραφος 1 του Συντάγµατος.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα λεπτά (10’)
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζεται η συνε-
δρίαση.

Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής, επί του
πρώτου άρθρου, επί του άρθρου δεύτερου, επί του άρθρου τρί-
του, επί του άρθρου τέταρτου, επί του ακροτελεύτιου άρθρου
και επί του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τέσσερα άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο και
το σύνολο. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει και τα επτά πεδία, που

περιλαµβάνει η ψηφοφορία.
Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να

την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε, έως τη λήξη της ψη-
φοφορίας. Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προ-
εδρείο προκειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι έχουν έρθει στο Προ-
εδρείο επιστολές ή τηλεοµοιοτυπίες-φαξ συναδέλφων, σύµφωνα
µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής και την απόφαση
της Διάσκεψης των Προέδρων της Πέµπτης 24 Σεπτεµβρίου
2020, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι
αυτές θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακο-
λουθήσει και καταχωρίζονται στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές κατατίθενται για τα Πρακτικά
και βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύ-
θυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εφόσον έχετε ολοκληρώσει τη ψηφοφορία, παρακαλώ να κλεί-
σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Εψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
Επί της αρχής:
Υπέρ, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 284 Βουλευτές.
Κατά, δηλαδή «ΟΧΙ», ουδείς ψήφισε.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 16 Βουλευτές.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλει-

οψηφία.
Επί του άρθρου 1:
Υπέρ, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 284 Βουλευτές.
Κατά, δηλαδή «ΟΧΙ», ουδείς ψήφισε.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 16 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 1 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 2:
Υπέρ, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 284 Βουλευτές.
Κατά, δηλαδή «ΟΧΙ», ουδείς ψήφισε.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 16 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 2 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 3:
Υπέρ, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 284 Βουλευτές.
Κατά, δηλαδή «ΟΧΙ», ουδείς ψήφισε.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 16 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 3 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 4:
Υπέρ, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 180 Βουλευτές.
Κατά, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 119 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 4 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του ακροτελεύτιου άρθρου:
Υπέρ, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 284 Βουλευτές.
Κατά, δηλαδή «ΟΧΙ», ουδείς ψήφισε.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 16 Βουλευτές.
Συνεπώς το ακροτελεύτιο άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψη-

φία.
Επί του συνόλου:
Υπέρ, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 284 Βουλευτές.
Κατά, δηλαδή «ΟΧΙ», ουδείς ψήφισε.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 16 Βουλευτές.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου έγινε δεκτό στο σύνολό του κατά

πλειοψηφία.
Οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-

φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:

6062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6084 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6088 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6094 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6096 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6098 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6100 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6102 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6104 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6106 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6108 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 6109



6110 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6112 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6114 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6116 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6118 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6120 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6122 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6124 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6130 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6132 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6134 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 6135



6136 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΕ’ -  20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 6137



6138 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6140 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6142 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6144 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6146 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6148 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6150 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6152 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Καθορισµός του εύρους
της αιγιαλίτιδας ζώνης στη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου και των
Ιονίων Νήσων µέχρι το Ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννήσου»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Καθορισµός του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης στη θαλάσ-
σια περιοχή του Ιονίου και των Ιονίων Νήσων µέχρι το Ακρω-
τήριο Ταίναρο της Πελοποννήσου

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο 1: Πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 2: Εύρος αιγιαλίτιδας ζώνης
Άρθρο 3: Εσωτερική νοµοθεσία
Άρθρο 4: Αλιεία από αλιευτικά σκάφη της Ευρωπαϊκής Ένω-

σης 
Άρθρο 5: Έναρξη ισχύος

Άρθρο 1 
Πεδίο εφαρµογής

1. O παρών νόµος εφαρµόζεται σε όλη τη θαλάσσια περιοχή
από το βορειότερο σηµείο της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων µέχρι
το Ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννήσου. 

Η ανωτέρω περιοχή περιλαµβάνει τις ηπειρωτικές ακτές της
Ελληνικής Επικράτειας, καθώς και τα νησιά και τους βράχους
της κατά το άρθρο 121 της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών της
10ης Δεκεµβρίου 1982 για το Δίκαιο της Θάλασσας (ν.
2321/1995, Α’ 136).

2. Η Ελληνική Δηµοκρατία επιφυλάσσεται για την άσκηση και
στις λοιπές περιοχές της Επικράτειάς της των αντίστοιχων δι-
καιωµάτων της, όπως αυτά απορρέουν από τη Σύµβαση των
Ηνωµένων Εθνών της 10ης Δεκεµβρίου 1982 για το Δίκαιο της
Θάλασσας (ν. 2321/1995), η οποία αποτυπώνει διεθνές εθιµικό
δίκαιο.

Άρθρο 2
Εύρος αιγιαλίτιδας ζώνης

1. Το εύρος της αιγιαλίτιδας ζώνης µετά του υπερκείµενου
εναερίου χώρου στην περιοχή που ορίζεται στην παρ. 1 του άρ-
θρου 1 καθορίζεται στα δώδεκα (12) ναυτικά µίλια και υπολογί-
ζεται από τις γραµµές βάσης των ακτών, συµπεριλαµβανοµένων
των γραµµών κλεισίµατος κόλπων και των ευθειών γραµµών
βάσης. 

2. Ως γραµµή βάσης για τη µέτρηση του εύρους της αιγιαλίτι-
δας ζώνης, κατά την παρ. 1, χρησιµοποιείται η φυσική ακτο-
γραµµή, µε την επιφύλαξη του π.δ. 107/2020  (Α’ 258), όπως
εκάστοτε ισχύει.

Άρθρο 3
Εσωτερική νοµοθεσία

Όπου στην εσωτερική νοµοθεσία γίνεται αναφορά σε αιγιαλί-
τιδα ζώνη ή/και στο εύρος της αιγιαλίτιδας ζώνης, νοείται, ως
προς την περιοχή της παρ. 1 του άρθρου 1, αιγιαλίτιδα ζώνη πλά-
τους δώδεκα (12) ναυτικών µιλίων.

Άρθρο 4
Αλιεία από αλιευτικά σκάφη της Ευρωπαϊκής Ένωσης

Στη θαλάσσια περιοχή του άρθρου 1 και στα ύδατα της αιγια-
λίτιδας ζώνης µεταξύ έξι (6) και δώδεκα (12) ναυτικών µιλίων
µπορεί, κατά παρέκκλιση του άρθρου 32 του ν.δ. 420/1970, όπως
αυτό αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 59 του ν. 2538/1997 (Α’ 242),

να επιτραπεί, σε προσωρινή βάση και µέχρι την υιοθέτηση τρο-
ποποίησης του Παραρτήµατος I του Κανονισµού (ΕΕ) 1380/2013
η οποία να αφορά στα ως άνω ύδατα, µε αποφάσεις του Υπουρ-
γού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η αλιεία στα αλιευτικά
σκάφη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως αυτά ορίζονται στο ση-
µείο 5 του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΕ) 1380/2013.

Άρθρο 5
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,..........................................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.06’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο ηµέρα
Πέµπτη 21 Ιανουαρίου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: Μόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου: «Κύρωση της Πολυµερούς Σύµβασης για την εφαρµογή
των µέτρων που σχετίζονται µε τις φορολογικές συµφωνίες για
την πρόληψη της διάβρωσης της φορολογικής βάσης και της µε-
τατόπισης κερδών», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ           ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


